
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από το 1ο Γυµνάσιο Κισσάµου Χανίων, το 1ο Δηµοτικό
Σχολείο Γαλτσίου, το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων, από το
Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο "Η ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΑΙΔΕΙΑ" , το 6ο Δηµο-
τικό Σχολείο Χανίων, το Δηµοτικό Σχολείο Μαντουδίου Ευ-
βοίας, ο Αντιπρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Σοσιαλοδηµοκρατικού Κόµµατος της Γερµανίας (SPD) στην
Οµοσπονδιακή Βουλή µαζί µε συνεργάτες του, µαθητές από
το 1ο Γυµνάσιο Σοχού Θεσσαλονίκης, το 3ο Γυµνάσιο Αγρι-
νίου, το Γενικό Λύκειο Αγίας Άννης Βρέστης Γαλλίας και το
Β’ Γενικό Λύκειο Κατερίνης, σελ. 1887, 1892, 1898, 1913,
1918, 1925, 1930, 1933, 1937, 1942

2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 1881, 1884, 1885, 1886,
1889, 1893, 1898, 1903, 1904, 1906, 1908, 1909, 1910, 1912,
1913, 1914, 1935, 1937, 1939, 1942, 1943, 1944

3. Αναφορά στον καταστροφικό σεισµό του Νεπάλ, σελ.
1882

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων και των

αναφορών - ερωτήσεων της Πέµπτης 30 Απριλίου 2015, σελ.
1917

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
Συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, και συζήτηση επί των

άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Επικρατείας: «Ρυθµίσεις θεµάτων Δηµόσιου Ραδιοτη-
λεοπτικού Φορέα, Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυ-
µη Εταιρεία και τροποποίηση του άρθρου 48 του κ.ν. 2190/
1920 και άλλες διατάξεις», σελ. 1881 - 1910

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΝΤΕΣ

ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1935 - 1944
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1907 - 1924
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1881 - 1892
ΜΠΑΛΑΦΑΣ Ι. , σελ. 1924 - 1935
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 1892 - 1907

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 1903, 1904
ΑΜΥΡΑΣ Γ. , σελ. 1881
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 1904, 1912
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1908
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1897, 1898, 1901, 1908, 

1912, 1914, 1943
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1886, 1901, 1906, 1909
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 1889
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1881
ΘΕΟΧΑΡΗΣ Θ. , σελ. 1909
ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1935, 1937, 1939, 1942, 

1943, 1944
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1910
ΚΥΡΙΤΣΗ Α. , σελ. 1886, 1901, 1910
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1914

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 1908, 1909, 1910, 1913, 
1914, 1921

ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1884, 1885, 1886, 1889
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1884, 1889, 1910
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 1921
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1921, 1942
ΠΑΦΙΛΗΣ Α. , σελ. 1886, 1909
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 1893
ΤΡΑΓΑΚΗΣ Ι. , σελ. 1903, 1904
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. σελ. 1942, 1943
ΦΙΛΗΣ Ν. , σελ. 1901
ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ Δ. , σελ. 1893, 1898, 1901, 1903, 

1904, 1906

Β. Επί της αναφοράς στον καταστροφικό σεισµό του
Νεπάλ:

ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 1882
ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΣ Α. , σελ. 1882

Γ. Επί του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επικρατείας:
ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ Α. , σελ. 1903, 1904
ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ Σ. , 

σελ. 1929
ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1920
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 1928
ΒΑΛΑΒΑΝΗ  Ό. , σελ. 1898
ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ Ε. , σελ. 1904, 1905
ΒΟΡΙΔΗΣ Μ. , σελ. 1884, 1885, 1886
ΒΟΥΛΤΕΨΗ Σ. , σελ. 1886, 1887, 1897, 1912, 

1914, 1942, 1943
ΒΟΥΤΣΗΣ Ν. , σελ. 1905, 1906, 1907, 1908, 

1909, 1942
ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 1886, 1905, 1906, 1907, 

1909
ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ - ΣΑΛΤΑΡΗ Ε. , 

σελ. 1930
ΓΚΑΡΑ Α. , σελ. 1894
ΓΚΙΟΚΑΣ Ι. , σελ. 1918
ΓΡΑΙΚΟΣ Φ. , σελ. 1934
ΓΡΕΓΟΣ Α. , σελ. 1937
ΔΑΝΕΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1915, 1916, 1917
ΔΗΜΑΣ Χ. , σελ. 1889
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1881
ΖΑΝΝΑΣ Ζ. , σελ. 1895
ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ Η. , σελ. 1925
ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ Μ. , σελ. 1931
ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ Χ. , σελ. 1882
ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ Ι. , σελ. 1933
ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ - ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ Π. , 

σελ. 1895
ΚΟΥΡΕΜΠΕΣ Θ. , σελ. 1901
ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ Γ. , σελ. 1910
ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ Δ. , σελ. 1891
ΚΥΡΙΤΣΗ Α. , σελ. 1910, 1911
ΛΑΓΟΣ Ι. , σελ. 1914
ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ Π. , σελ. 1914
ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ Ν. , σελ. 1919
ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ Τ. , σελ. 1892
ΜΠΑΛΛΗΣ Σ. , σελ. 1932
ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ Χ. , σελ. 1927, 1928
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ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 1887, 1888
ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ Ε. , σελ. 1926
ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ Γ. , σελ. 1938
ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ Ε. , σελ. 1924, 1925
ΠΑΠΠΑΣ Ν. , σελ. 1886, 1887, 1918, 1921, 

1924, 1943
ΠΑΠΠΑΣ Χ. , σελ. 1935, 1937
ΠΕΤΡΑΚΟΣ Α. , σελ. 1893
ΡΙΖΟΣ Δ. , σελ. 1883
ΣΒΕΡΩΝΗ - ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ Δ. , 

σελ. 1934
ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ Δ. , σελ. 1889
ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ Π. , σελ. 1883, 1884
ΤΑΧΙΑΟΥ Χ. , σελ. 1890
ΤΕΚΤΟΝΙΔΟΥ Κ. , σελ. 1940
ΤΖΟΥΦΗ Μ. , σελ. 1902
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 1938, 1939, 1940, 1943
ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ Κ. , σελ. 1890, 1891
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 1896, 1897
ΨΑΡΙΑΝΟΣ Γ. , σελ. 1941, 1942



Αθήνα, σήµερα στις 28 Απριλίου 2015, ηµέρα Τρίτη και ώρα
09.15’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΛΕΞΙΟΥ ΜΗΤΡΟΠΟΥΛΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Συνέχιση της συζήτησης επί του σχεδίου νόµου του Υπουρ-
γείου Επικρατείας: «Ρυθµίσεις θεµάτων Δηµόσιου Ραδιοτηλεο-
πτικού Φορέα, Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυµη
Εταιρεία και τροποποίηση του άρθρου 48 του κ.ν. 2190/1920 και
άλλες διατάξεις».

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Δηµήτριος Εµµα-
νουηλίδης.

Ακολουθεί η κ. Καφαντάρη, ο κ. Σκουρολιάκος και µετά ο κ.
Ρίζος.

Κύριε Εµµανουηλίδη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά παρα-
καλώ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, η µοίρα το έχει

να µιλάµε σε άδεια έδρανα. Φαίνεται οι συνάδελφοι της Νέας Δη-
µοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ κυρίως…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Είναι εδώ ένας Βουλευτής από το
ΠΑΣΟΚ. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Έχουµε εκπρόσωπο από το
ΠΑΣΟΚ; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΜΥΡΑΣ: Βλέπω το τηλέφωνό του στα έδρανα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε. Να µη

διακόπτεται ο αγορητής.
Ορίστε, κύριε Εµµανουηλίδη, συνεχίστε.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΕΜΜΑΝΟΥΗΛΙΔΗΣ: Με πολύ ενδιαφέρον παρα-

κολούθησαν τη χθεσινή συνέντευξη του Προέδρου µας. Προφα-
νώς την αποκρυπτογραφούν.

Πάντως, είναι λυπηρό να αρχίζουν συνεδριάσεις στην Ολοµέ-
λεια και να υπάρχει αυτή η εικόνα. Για µια ακόµα φορά θα απευ-
θυνθώ νοερά στα άδεια έδρανα της Νέας Δηµοκρατίας και του
ΠΑΣΟΚ. 

Είχα πει από αυτό το Βήµα σε µια προηγούµενη τοποθέτηση
ότι οι διαφορές µας µε τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ είναι
βαθιά πολιτικές. Ωστόσο, είχα πει ότι είναι βαθύτερα πολιτισµι-
κές. Και λέγοντας «πολιτισµικές», εννοώ ότι οι Νέα Δηµοκρατία
και το ΠΑΣΟΚ, αυτοί οι πολιτικοί οργανισµοί, αντιµετωπίζουν την
έννοια της Δηµοκρατίας, της κοινωνικής δικαιοσύνης και εν τέλει

της ελευθερίας µε µια άλλη από εµάς οπτική. 
Κυρίες και κύριοι της απελθούσας συγκυβέρνησης, µε την

πράξη του Ιούνη του 2013 -πράξη για το κλείσιµο της ΕΡΤ- και
στηριγµένοι στο δόγµα «αποφασίζουµε και επιβάλλουµε», δεν
κλείσατε το Εθνικό Ραδιοτηλεοπτικό Ίδρυµα, αλλά το παράθυρο
του πολιτισµού, καθόσον η ΕΡΤ µε τις άπειρες παθογένειές της
-τις οποίες οι κυβερνήσεις σας δηµιούργησαν- ήταν ο µοναδικός
ραδιοτηλεοπτικός χώρος που έδινε βήµα στον πολιτισµό. 

Παρά το γεγονός ότι όλα τα προηγούµενα χρόνια αντιµετωπί-
ζατε την ΕΡΤ ως χώρο λαφυραγώγησης από την πλευρά της
εξουσίας, ωστόσο παρέµενε ένας πόλος αντίστασης ενάντια
στην πολιτισµική ισοπέδωση που επέφεραν µε τη λειτουργία
τους οι υµέτεροι εντιµότατοι φίλοι σας, οι καναλάρχες των συ-
στηµικών ΜΜΕ, µε τους οποίους αγαστά χορεύατε το ταγκό της
διαπλοκής. 

Και ήρθε η 11η Ιουνίου, µέρα που ρίχνοντας το «µαύρο» στην
ΕΡΤ, υπερβήκατε τον πολιτικό σας και κοινωνικό Ρουβίκωνα, ενώ
ήταν η µέρα που σήµανε το πολιτικό σας Βατερλώ. 

Στο σηµείο αυτό, κύριε Βορίδη, ως εκπρόσωπος του χώρου,
θα ήθελα να µας δώσετε µία ξεκάθαρη απάντηση σε ένα ξεκά-
θαρο ερώτηµα: Εάν γυρνούσαµε το ρολόι του χρόνου στην 11η

Ιουνίου και είχατε τη δυνατότητα να επιλέξετε ανάµεσα στο κλεί-
σιµο της ΕΡΤ ή στη συνέχειά της µε τη θεράπευση κάποιων από
τις πολλές παθογένειές της, εάν λοιπόν, είχατε αυτήν τη δυνα-
τότητα σήµερα, τι θα πράττατε; Το ερώτηµα είναι ρητορικό. 

Εάν πούµε ότι τα ίδια θα πράτταµε, τότε το λογικό εξαγόµενο
είναι ότι τίποτα δεν έχετε διδαχτεί, τίποτα δεν έχετε αξιοποιήσει
από τα -αυτοκτονικά για εσάς, εγκληµατικά για την κοινωνία-
λάθη σας.

Εάν πάλι δεχθούµε ότι η µεταµέλεια είναι µία πράξη απολύτως
αποδεκτή, θα πρέπει ευθαρσώς εδώ να αποδεχτείτε ότι πολύ
καλά κάνει, επιβεβληµένη είναι η απόφαση της Κυβέρνησης, να
επαναλειτουργήσει την ΕΡΤ µε ανοιχτά τα µάτια για να αντιµε-
τωπίσει και να θεραπεύσει τις όποιες παθογένειες –επαναλαµ-
βάνω- που εσείς και οι συγκυβερνήσεις σας δηµιουργήσατε όλα
τα µεταπολιτευτικά χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Εκείνο που θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να προσέξουµε είναι το
να οξυγονώσουµε µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο τη λειτουργία
της ΕΡΤ και να την εξακτινώσουµε σε όλη την επικράτεια. 

Είµαι Βουλευτής επαρχίας και όλο αυτό το διάστηµα διαπι-
στώνω µία κατάσταση που δεν δηµιουργεί προοπτικές ουσιαστι-
κής ανάπτυξης για την κοινωνία. Αυτός ο υδροκεφαλισµός της
Αθήνας πνίγει στην ουσία την όποια προοπτική ανάπτυξης της
περιφέρειας. Πρέπει να υπάρξει πρόνοια σε αυτό το νοµοσχέδιο,
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να εξακτινωθεί ο πολιτισµός, η πληροφόρηση στην επαρχία. Και
αυτό δεν µπορεί να γίνει αφήνοντας απέξω ραδιοφωνικούς σταθ-
µούς και ραδιοτηλεοπτικά δίκτυα, αναφέροµαι στη λειτουργία
της ΕΤ3, που πρέπει πραγµατικά να λειτουργήσει ως ένας ση-
µαντικός πόλος, ως ένας ιµάντας στην προσπάθεια αυτής της
εξακτίνωσης και της  διάχυσης πολιτισµού σε όλη την επικρά-
τεια.

Νοµίζω είναι µία επιβεβληµένη ανάγκη και αυτή πρέπει να θε-
ραπεύσουµε. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε,
κύριε Εµµανουλίδη.

Τον λόγο έχει η συνάδελφος κ. Χαρούλα Καφαντάρη και ακο-
λουθούν οι αξιότιµοι συνάδελφοι κ. Σκουρολιάκος, κ. Ρίζος, κ.
Φάµελλος και κ. Βορίδης.

Ορίστε, κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορώ ξεκι-

νώντας να µην κάνω µία αναφορά σε αυτό το οποίο συνέβη και
συµβαίνει τις τελευταίες ηµέρες στο Νεπάλ.

Θα ήθελα να εκφράσω την αλληλεγγύη µου στο λαό του Νε-
πάλ, όπου τα θύµατα του σεισµού ξεπερνάνε, µε βάση δηµοσιο-
γραφικές πληροφορίες, τους τέσσερις χιλιάδες νεκρούς. 

Όντως, οι σεισµοί είναι σε παγκόσµιο επίπεδο η µεγαλύτερη
φυσική καταστροφή. Ενεργοποιήθηκε ο ευρωπαϊκός µηχανισµός
πολιτικής προστασίας. Η Ελλάδα ήταν από τις πρώτες χώρες
που προσέφυγαν στον ευρωπαϊκό µηχανισµό πολιτικής προστα-
σίας για αποστολή και διαθεσιµότητα για να βοηθήσουν επί τό-
που. Αυτό, όµως, δεν έχει γίνει ακόµα για µια σειρά λόγους σε
σχέση µε την αδυναµία επικοινωνίας από το Νέο Δελχί µέχρι το
Νεπάλ, παρά τις φιλότιµες προσπάθειες που κάνει ο Πρέσβης
µας στο Νέο Δελχί, µε συνέπεια οι διαθέσιµοι της ΕΜΑΚ να µην
έχουν αναχωρήσει ακόµη για βοήθεια ουσιαστική στη χώρα του
Νεπάλ. 

Ένα συµπέρασµα θέλω να βγάλω από αυτό: Αναδεικνύεται για
άλλη µια φορά στις σύγχρονες συνθήκες η αναγκαιότητα και η
σηµασία της πολιτικής προστασίας, µια ανάγκη που υπάρχει και
στη χώρα µας για ουσιαστική αναβάθµιση του  µηχανισµού και
της Γενικής Γραµµατείας Πολιτικής Προστασίας. Μια αναβάθ-
µιση, η οποία είναι ανάγκη να φτάσει τουλάχιστον µέχρι τα ευ-
ρωπαϊκά πρότυπα, κάτι το οποίο δεν συµβαίνει αυτήν τη στιγµή. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της ΕΡΤ. 
Σηµαντική είναι η σηµερινή ηµέρα, κύριοι και κυρίες Βουλευ-

τές: Μια πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, η οποία δεν πέρασε
από τη Βουλή όταν εκδόθηκε στις 11-6-2013 και έβαλε «µαύρο»
στην ΕΡΤ. Εµείς τότε ως Αντιπολίτευση το είχαµε κατακρίνει φυ-
σικά. Σήµερα, όµως, η Αντιπολίτευση και δη η Αξιωµατική µας
εγκαλεί για τις πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου. Εµείς, όµως,
τις φέρνουµε, όπως έγινε και πρόσφατα σε πολύ σύντοµο χρο-
νικό διάστηµα και τις ψηφίζουµε. Πιστοί στις προεκλογικές µας
εξαγγελίες ψηφίσαµε αυτό το διάστηµα των δυόµισι, τριών
µηνών µια σειρά νόµους. Έτσι και σήµερα έχουµε το εν λόγω νο-
µοσχέδιο για την ΕΡΤ, το οποίο αποτελεί υποχρέωσή µας στον
ελληνικό λαό και στους απολυµένους της ΕΡΤ που εδώ και δύο
χρόνια βρίσκονται στους δρόµους και αγωνίζονται για το αυτο-
νόητο: το συνταγµατικό δικαίωµα στην εργασία. 

Μπορεί να πέρασαν δυόµισι µήνες από την ανάληψη της δια-
κυβέρνησης από τον ΣΥΡΙΖΑ και τους ΑΝΕΛ και το εν λόγω σχέ-
διο νόµου έρχεται σήµερα γιατί είναι προϊόν πραγµατικά ουσια-
στικής διαβούλευσης και µε τους φορείς και φυσικά και µε την
κοινωνία. Εκπληρώνουµε, λοιπόν, το καθήκον µας, υπηρετώντας
τη δηµοκρατία και την πλουραλιστική ενηµέρωση. Η αναγκαιό-
τητα δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης φαίνεται και από τον ρόλο της
πληροφόρησης και των µέσων στην κρίσιµη πολιτική συγκυρία,
την οποία διανύουµε σήµερα. Και δυστυχώς τα µέσα συµβάλ-
λουν στην τροµοϋστερία, η οποία κατευθύνεται φυσικά στη δύ-
σκολη χρονική στιγµή για την πατρίδα µας και από το εξωτερικό
και από το εσωτερικό. 

Όταν η ενηµέρωση και τα ραδιοτηλεοπτικά µέσα λειτουργούν
βάσει κανόνων δεοντολογίας, αποτελούν ψυχαγωγικό, µορφωτικό

µέσο των ασθενέστερων οικονοµικά στρωµάτων του λαού. Λει-
τουργούν σαν µέσα ελέγχου και κριτικής των ιθυνόντων, συντε-
λούν στην αποτροπή σκανδάλων και κατάχρησης εξουσίας. Ακόµα
και σε κοινωνικό επίπεδο ελέγχουν και επικρίνουν την εκµετάλ-
λευση ανθρώπου από  άνθρωπο, τον ρατσισµό και την αδικία. 

Τέλος, οι πολίτες που είναι ενηµερωµένοι κατάλληλα, όταν τα
µέσα µαζικής επικοινωνίας λειτουργούν ορθά, ευαισθητοποιούν-
ται για τα κοινωνικά προβλήµατα, όπως ο ρατσισµός, η βία, η
τροµοκρατία, ο αναλφαβητισµός, η καταστρατήγηση των ανθρώ-
πινων δικαιωµάτων και αγωνίζονται στη συνέχεια για την επίλυση
αυτών και τη διασφάλιση κοινωνικής ευρυθµίας. Οι σωστά και
αντικειµενικά ενηµερωµένοι και ευαισθητοποιηµένοι πολίτες
αγωνίζονται για τη δικαιοσύνη και την αξιοκρατία, αντιστέκονται
στον τυφλό κοµµατισµό και την πόλωση, ψηφίζουν υπεύθυνα και
αγωνίζονται για τη δηµοκρατία. Αντίθετα, όταν στα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης λείπει η αντικειµενικότητα ή λειτουργούν χάριν συµ-
φερόντων, όπως σήµερα, τότε επιδρούν αρνητικά, οπότε έχουµε
και τον κιτρινισµό τους.

Αποπροσανατολίζουν την κοινή γνώµη από τα πραγµατικά
προβλήµατα, διαστρεβλώνουν τα γεγονότα, εξυπηρετώντας πο-
λιτικά και οικονοµικά συµφέροντα, καθώς και ιδεολογικές σκοπι-
µότητες. Καλλιεργούν τα πάθη και τα µίση, φανατίζουν το κοινό
µε την πολιτική και ιδεολογική προπαγάνδα για να πετύχουν συγ-
κεκριµένους σκοπούς. Κάνουν πλύση εγκεφάλου µε την προπα-
γάνδα που είναι το προσφορότερο µέσο υπονόµευσης της κοι-
νωνίας. Εποµένως, χειραγωγούν, αλλοτριώνουν, εξακατευθύ-
νουν. Καλλιεργούν σκανδαλολογία, σπιλώνουν προσωπικότητες
του δηµόσιου βίου για εξυπηρέτηση κάποιων σκοπιµοτήτων. 

Επιτέλους, όµως, σήµερα δηµιουργούµε δηµόσιο φορέα ενη-
µέρωσης. Τέρµα η κοµµατική ενηµέρωση. Ναι στην ελεύθερη και
δηµοκρατική ενηµέρωση. Ο χαρακτηρισµός της ΕΡΤ ως δηµό-
σιας υπηρεσίας, δηµόσιας όπως ορίζει το Σύνταγµα στο άρθρο
15 µε δύο κριτήρια, αντικειµενική και επί ίσοις όροις παροχή πλη-
ροφορίας και ειδήσεων, αυτός είναι και ο βασικός χαρακτήρας
του νοµοσχεδίου αυτού. 

Κατά την προεκλογική περίοδο ως ΣΥΡΙΖΑ λέγαµε ότι ερχόµα-
στε για το καινούργιο, ότι δεν θα φέρουµε τη χώρα στο 2009,
στην προ µνηµονίων εποχή. Έτσι και σχετικά µε την ΕΡΤ, δεν θα
επανέλθει η ΕΡΤ στο παλιό καθεστώς, στον κοµµατισµό, την α-
διαφάνεια, την εξυπηρέτηση ιδιωτικών καναλιών µέσω δωρεάν
εικόνας και όχι µόνο. 

Σήµερα αυτοί οι οποίοι χρησιµοποίησαν την ΕΡΤ µαζί µε τις
προηγούµενες κυβερνήσεις, έρχονται και καταγγέλλουν την ΕΡΤ
δήθεν για σπατάλες, ενώ όλα αυτά τα χρόνια έχουν κερδίσει εκα-
τοµµύρια από την κάλυψη ή από το αρχείο του δηµόσιου ραδιο-
τηλεοπτικού φορέα σε βάρος του ελληνικού λαού ο οποίος µε
συνέπεια πλήρωνε το ανταποδοτικό του τέλος.

Κύριοι Βουλευτές, η ενηµέρωση δεν είναι προϊόν. Δεν δηµι-
ουργούµε εντυπώσεις µε την ενηµέρωση, ούτε ασκούµε συγκε-
κριµένες πολιτικές. Η ενηµέρωση είναι δηµοκρατία, είναι υπο-
χρέωση, είναι καθήκον. 

Δηµιουργούµε µια ΕΡΤ ανεξάρτητη, χωρίς χειραγώγηση, στην
υπηρεσία του ελληνικού λαού, µε εργαζόµενους δηµιουργικούς
και όχι φοβισµένους, µε συλλογικές συµβάσεις εργασίας, µε
αξιοκρατία, εργαζόµενους χωρίς προνόµια, εργαζόµενους που
δεν θα υποκύπτουν στις άνωθεν παρεµβάσεις, όπως έγινε στη
δική σας ΕΡΤ, κύριοι της Αντιπολίτευσης, της ΕΡΤ στην οποία ρί-
ξατε το «µαύρο» στις 11 Ιουνίου 2013 µ’ αυτόν τον φασιστικό
τρόπο, θα έλεγα.

Δηµιουργούµε, λοιπόν, την ΕΡΤ µε πλουραλισµό, πολυφωνία,
κανόνες διαφάνειας στη διαχείριση οικονοµικών πόρων προς
όφελος της ελληνικής κοινωνίας και του ελληνικού λαού.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε την
κ. Καφαντάρη.

Όσα είπατε για την ανείπωτη τραγωδία που χτύπησε το λαό
του Νεπάλ, εκφράζουν όλο το Σώµα.

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σκουρολιάκος και έπονται οι
συνάδελφοι κ.κ. Ρίζος, Σαντορινιός στη θέση του κ. Φάµελλου
και Βορίδης.

1882 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ορίστε, κύριε Σκουρολιάκο, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΟΛΙΑΚΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κύριε Υπουργέ, όχι, η ΕΡΤ που

θα επαναλειτουργήσει δεν πρέπει να κουβαλά τις παθογένειες
του παρελθόντος της. Νοµίζω ότι όλες οι πτέρυγες και στη χθε-
σινή διαδικασία συµφώνησαν σ’ αυτό. Συµφώνησαν ακόµα κι αυ-
τοί οι οποίοι ευθύνονται γι’ αυτές τις παθογένειες και τις δηµι-
ούργησαν όταν κυβερνούσαν εναλλάξ και στο τέλος µαζί.

Όσο, λοιπόν, αποµακρύνεται ο χρόνος από το «µαύρο» που
επιβλήθηκε στις οθόνες της ΕΡΤ, αλλά και στο θεσµό της δηµό-
σιας ραδιοτηλεόρασης και έχοντας πια σαφή εικόνα τού τι επε-
δίωκαν και τι εννοούσαν οι φυσικοί αυτουργοί αυτού του –θα το
πω ευγενικά- «τραύµατος» της δηµοκρατίας, πρέπει να σταθούµε
ψύχραιµα σ’ ό,τι αφορά τη νέα επανεκκίνηση, ώστε στη βάση της
κοινής λογικής να παραδώσουµε στον ελληνικό λαό µια δηµόσια
τηλεόραση αντάξια των προσδοκιών του, αλλά και του οβολού
του που καταβάλλει για τη λειτουργία της.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το «µαύρο» που έπεσε το καλο-
καίρι του ’13 δεν ήταν καθόλου τυχαίο. Είχε ιδεολογική βάση και
προετοιµάστηκε χρόνια πριν.

Το 1990 η τότε νέα κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας δεν επέ-
βαλε «µαύρο» µεν, αλλά κατέβασε το ρελέ στη λειτουργία της,
αφήνοντάς τη να δουλεύει µε µία αδύναµη γεννήτρια.

Εννοώ ότι, όπως όλοι θυµόµαστε, υποβαθµίστηκε το πρό-
γραµµά της µε καταργήσεις εκποµπών, παραγωγών και δραστη-
ριοτήτων στο ραδιόφωνο και στην τηλεόραση. Σίγησε τότε κατ’
ουσίαν το περίφηµο Β’ Πρόγραµµα, το «Θέατρο της Δευτέρας»
και µια σειρά από άλλες εκποµπές, υποβαθµίζοντας το πρό-
γραµµα της ΕΡΤ σε ένα ανούσιο, χωρίς ενδιαφέρον χυλό κυριο-
λεκτικά. 

Οι διάδροµοι της ΕΡΤ ερήµωσαν, τα στούντιο σίγησαν. Ευτυ-
χώς, όµως, ο τηλεθεατής µπορούσε να γυρίσει το δέκτη του στα
ιδιωτικά κανάλια που τότε έκαναν τα πρώτα τους βήµατα, εντε-
λώς τυχαία! 

Αυτό το πρώτο δείγµα γραφής της νεοφιλελεύθερης πολιτικής
απέναντι σε οτιδήποτε είναι δηµόσιο και ταυτόχρονα καλύπτει
ανάγκες κοινωνικές ολοκληρώθηκε είκοσι τρία χρόνια αργότερα
µε αυτό το άθλιο µαύρο στην οθόνη, τη στιγµή που έπρεπε να
διευθετηθεί το ψηφιακό τοπίο, εντελώς τυχαία ξανά. 

Τώρα, λοιπόν, είναι ευκαιρία να δηµιουργηθεί µία ΕΡΤ που δεν
θα θυµίζει εκείνη την παλιά κοµµατική τηλεόραση, µία ΕΡΤ που
δεν θα χρειάζονται ήρωες δηµοσιογράφοι για να µεταφέρουν
την αλήθεια στις ειδήσεις και που δεν θα χρειάζεται να είσαι σε
µια κοµµατική λίστα για να βρεις δουλειά. 

Επιτρέψτε µου να σας πω ότι απέναντί σας έχετε έναν άν-
θρωπο που δεν ευτύχισε να είναι σε καµµία από τις δύο λίστες
όλα αυτά τα χρόνια, µε τα ανάλογα αποτελέσµατα. 

Χρειαζόµαστε και εισηγούµαστε, λοιπόν, µία ΕΡΤ όπου ο πο-
λιτισµός θα επιτελεί σπουδαίο έργο στην καλλιέργεια του κοινού
µέσα από την ψυχαγωγία που τιµά και τις δύο έννοιες του όρου.
Χρειαζόµαστε µια δηµόσια ραδιοτηλεόραση όπου η είδηση, η
τέχνη, η γνώση θα είναι δικαίωµα δηµοκρατικό του λαού. 

Με πολλές και ιδιαίτερες κατηγορίες κοινού πρέπει να επικοι-
νωνήσει ένας φορέας σαν αυτόν που συζητάµε, θεραπεύοντας
τις δικές του ιδιαίτερες ανάγκες:  Άτοµα µε ειδικές ανάγκες και
υποτιτλισµός, ιδιαίτερες επαγγελµατικές και πολιτισµικές κατη-
γορίες, γεωγραφικές ιδιαιτερότητες και κατηγορίες ενδιαφερόν-
των. 

Σπουδαίος είναι και ο πυλώνας της εκπαίδευσης. Απαραίτητες
είναι οι εκποµπές που δρουν υποστηρικτικά στα προγράµµατα
δηµόσιας εκπαίδευσης και που προσφέρουν γνώση αυτοτελώς
σε όσους την έχουν ανάγκη γνώση που θα φτάνει στο µικρότερο
νησί και στο πιο ξεχασµένο χωριό της πατρίδας µας. Αυτά τα
στοιχεία µαζί µε την ενηµέρωση και την ψυχαγωγία µπορούν να
κάνουν ένα πρόγραµµα το οποίο θα το αγκαλιάζει το κοινό. Γιατί
δεν πιστεύουµε ότι µια τηλεόραση –και ιδιαίτερα µια δηµόσια τη-
λεόραση- για να κάνει πρόγραµµα ενδιαφέρον και ελκυστικό
πρέπει να περιλαµβάνει εκποµπές καλόπιστης κοινωνικής κριτι-
κής, ριάλιτι ή άλλες σαν αυτές που βραβεύεται το πιο βρώµικο
σπίτι. 

Το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
εξασφαλίζει µια δηµόσια ραδιοτηλεόραση κτήµα του µεγάλου
κοινού, την οµαλή λειτουργία από τη σηµερινή ΝΕΡΙΤ στην ΕΡΤ
χωρίς νέο τεχνητό µαύρο, εάν επιλέγονταν άλλες νοµικές οδοί.
Το νοµοσχέδιο ακόµη εξασφαλίζει την επαναπρόσληψη όσων
πρώην υπαλλήλων της ΕΡΤ το επιθυµούν –εκτός αν έχουν βγει
στην πλήρη σύνταξη- µοριοδοτεί τους συµβασιούχους ορισµέ-
νης διάρκειας, εξασφαλίζει την ηρεµία και την οµαλή µετάβαση
χωρίς ρεβανσισµούς σε σχέση µε τους υπαλλήλους στη ΝΕΡΙΤ,
γιατί και αυτό πετύχατε: την αντιπαλότητα ανάµεσα σε πρώην
συνεργάτες. 

Το νοµοσχέδιο εξασφαλίζει ακόµα ποσοστό από το ανταποδο-
τικό τέλος για την ενίσχυση του κινηµατογράφου και του βιβλίου.
Αυτό, όσον αφορά το βιβλίο, γίνεται για πρώτη φορά και είναι και
συµβολικό και άµεσα χρηστικό, µιας και καταργήσατε δηµόσιους
φορείς και προστατευτικές πολιτικές για το βιβλίο, κυρίες και κύ-
ριοι της προηγούµενης κυβέρνησης. Θεωρούµε όµως, κύριε
Υπουργέ, ότι πρέπει να υπάρξει µια αποσύνδεση του 1,5% του
κινηµατογράφου και το βιβλίο να έχει ένα δικό του ποσοστό. 

Το νοµοσχέδιο για την ΕΡΤ ήταν η πρώτη πράξη. Σειρά έχει το
ξεκαθάρισµα των ψηφιακών συχνοτήτων, των παρόχων υπηρε-
σιών και των παρόχων περιεχοµένου που η προηγούµενη κυβέρ-
νηση φρόντισε να τακτοποιήσει, ακόµα και των ώρα που έχανε
τα ηνία. Η εποχή αυτή τελείωσε όµως, όπως τελείωσε και το
«µαύρο» στην ΕΡΤ. 

Μπροστά µας έχουµε την ΕΡΤ της ψυχαγωγίας, της γνώσης,
του πολιτισµού, µια ΕΡΤ δηµοκρατική και αντάξια του ελληνικού
λαού. Το παρόν σχέδιο νόµου µας την εξασφαλίζει. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Σκουρολιάκο.

Παρακαλώ τον κ. Ρίζο Δηµήτριο να έρθει στο Βήµα. Ακολουθεί
ο κ. Σαντορινιός στη θέση του κ. Φάµελλου, ο κ. Βορίδης και ο κ.
Σεβαστάκης.

Ορίστε, κύριε Ρίζο, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΙΖΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, είµαι πολύ ικανοποιηµένος που η πρώτη
µου παρουσία στο Βήµα της Βουλής συνδυάζεται µε τη συζή-
τηση για µια νέα δηµόσια ελληνική ραδιοφωνία και τηλεόραση.
Μια ραδιοτηλεόραση που θα περάσει από τη µνηµονιακή µαυ-
ρίλα στα έντονα χρώµατα της ελπίδας. Μια δηµόσια τηλεόραση
αντικειµενική, αµερόληπτη, µε ισότητα στη µετάδοση των πλη-
ροφοριών και των ειδήσεων, ποιοτική, µε προβολή της πνευµα-
τικής δηµιουργίας, µε σεβασµό στην αξία του ανθρώπου. Ανε-
ξάρτητη από το κράτος και από όλους τους φορείς δηµόσιας ή
ιδιωτικής εξουσίας και τα πολιτικά κόµµατα, που να καλύπτει γε-
ωγραφικά το σύνολο της χώρας µας, ακόµη και την «πινέζα στο
χάρτη», που έλεγε ο αείµνηστος ο Θανάσης ο Βέγγος, και φυ-
σικά τον απόδηµο ελληνισµό.

Όµως, όλα αυτά για µένα, αυτή η δηµόσια ραδιοτηλεόραση
και η κάλυψη όλου του χώρου της Ελλάδας, εκπροσωπούνται µε
τη λειτουργία της ΕΡΤ3 και των περιφερειακών ραδιοφωνικών
σταθµών, ιδιαίτερα της Ορεστιάδας και της Κοµοτηνής, της πε-
ριοχής µου. Των περιφερειακών σταθµών που δεν σίγησαν, που
συνέχισαν πεισµατικά, µε προσωπικό απλήρωτο, µε το ηλεκτρικό
ρεύµα να πληρώνεται µε εράνους, που δώσανε φωνή σε όλους
µας. Σε όλους αυτούς που πριν ήταν αποκλεισµένοι από την κα-
θεστωτική ραδιοφωνία, στους µικρούς και ασήµαντους για την
κρατική εξουσία, αλλά τόσο σηµαντικούς στη µικρή µας κοινω-
νία, στους καθηµερινούς ανθρώπους του µόχθου, της δηµιουρ-
γίας, της γειτονιάς, τους αλληλέγγυους στα παιδιά ή τους γέ-
ροντες. Τους σταθµούς που συνέχισαν να πληροφορούν, να ψυ-
χαγωγούν, να ενηµερώνουν, να οργανώνουν συλλογικότητες και
δράσεις κοινωνικές, µε σεβασµό, αγάπη και ειλικρίνεια και όλα
αυτά απλήρωτοι, κυριολεκτικά στον αέρα, όπως λέτε εσείς οι δη-
µοσιογράφοι. 

Δεν µπορεί να υπάρξει για µας δηµόσια ραδιοφωνία και τηλε-
όραση χωρίς αυτούς. Στρέψτε την προσοχή σας, τη στήριξή σας,
την αγάπη σας σ’ αυτούς τους σταθµούς, σ’ αυτούς τους ανθρώ-
πους. 
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Το ραδιόφωνο είναι η φτηνή, η λαϊκή λύση για τους πολλούς.
Δεν έχει περιορισµούς στο χώρο. Δεν χρειάζεται εγκαταστάσεις
πολυδάπανες. Μας συντροφεύει παντού, στο σπίτι, στη δουλειά,
στο χωράφι. Προβάλλει τους ντόπιους δηµιουργούς, νέους ή πα-
λιούς, τις συλλογικότητές µας. Είναι δίπλα µας, µαζί µας, µας
πάει παντού, στα γήπεδα, στα σχολειά, στις γειτονιές, στις λαϊκές
αγορές, στα νοσοκοµεία. Συµβουλεύει, ενηµερώνει, ψυχαγωγεί,
µας κάνει παρέα.

Σας παρακαλώ πολύ, µην µας απογοητεύσετε. Δώστε µια συν-
τριπτική απάντηση σε όλους αυτούς που φέραν το µαύρο της
µονοµέρειας, της απόγνωσης και της µιζέριας. Δώστε την ευκαι-
ρία σ’ αυτά τα λουλούδια που φύτρωσαν στη µνηµονιακή έρηµο
να γίνουν πιο πολλά, πιο ανθεκτικά. Δώστε την ευκαιρία στους
εργαζόµενους στη νέα ραδιοτηλεόραση να πειστούν και να µας
πείσουν ότι µπορούµε να κάνουµε µαζί µια νέα αρχή. 

Γι’ αυτό, επειδή πιστεύω ακράδαντα ότι όλες αυτές οι σκέψεις
είναι και σκέψεις πολλών συναδέλφων µέσα στη Βουλή και όχι
µονάχα κυβερνητικών και ότι εκφράζουν και τη βούληση της Κυ-
βέρνησης µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο, καλώ τους συναδέλ-
φους να το υπερψηφίσουν.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε, που είπατε στο µισό χρόνο τόσο ουσιαστικά
πράγµατα. 

Παρακαλώ, τον λόγο έχει ο κ. Σαντορινιός Νεκτάριος στη θέση
του κ. Φάµελλου και ακολουθεί ο κ. Μαυρουδής (Μάκης) Βορί-
δης.

ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι µαύρες µέρες του µνηµονίου

και της λιτότητας απέκτησαν στις 11 Ιουνίου του 2013 την εικόνα
µε το «µαύρο» που έπεσε στις οθόνες µας, µια εικόνα µαύρη όσο
µαύρες ήταν και οι πολιτικές του µνηµονίου.

Όµως, ήταν πολύ πιο µαύροι οι λόγοι που επέβαλαν το κλεί-
σιµο της ΕΡΤ. Ήταν η µαύρη συµµαχία των ιδιωτικών συµφερόν-
των και της Κυβέρνησης Σαµαρά, που έπρεπε να «καθαρίσουν»
το τοπίο των ψηφιακών συχνοτήτων για να πάρουν ανενόχλητοι
τις ψηφιακές άδειες.

Όµως, αυτή η συµµαχία δεν σκέφτηκε, αλλά ούτε και νοι-
άστηκε φυσικά για τις δυόµισι χιλιάδες των εργαζοµένων που
βρέθηκαν στον δρόµο και για το πώς η περιφέρεια, τα νησιά και
ιδιαίτερα τα µικρά νησιά θα ενηµερώνονται. 

Ιδιαίτερα για την περιφέρεια και τα µικρά νησιά, οι περιφερει-
ακοί σταθµοί της ΕΡΑ και τα κανάλια της ΕΡΤ ήταν το µόνο ελ-
ληνικό µέσο ενηµέρωσης στους δέκτες τους, γιατί σήµερα σε
πολλά νησιά δεν υπάρχουν ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές συχνό-
τητες που να µιλάνε ελληνικά. Ακόµα και σήµερα ο πάροχος του
δικτύου ψηφιακών συχνοτήτων δεν καλύπτει όλη την επικράτεια
και φυσικά πρώτα την πληρώνουν τα νησιά µας, η Τήλος, η νότια
Ρόδος, η Κάρπαθος, η Κάσος, όπου το ψηφιακό σήµα ακόµα δεν
έχει φτάσει. Αντίθετα, σε όλα τα νησιά οι συχνότητες σφύζουν
από σταθµούς της γειτονικής χώρας.

Σας ρωτώ, µια που τίθεται και το θέµα του κόστους λειτουρ-
γίας: Πόσο κοστολογείται η ενηµέρωση στα µικρά νησιά µας;
Πόσο κοστολογείται η ενηµέρωση του απόδηµου ελληνισµού;
Πόσο κοστίζει η ελεύθερη, η αδέσµευτη ενηµέρωση των πολι-
τών; 

Όπως ειπώθηκε και στην αρµόδια επιτροπή, η ΕΡΤ θα αποτε-
λέσει το αντίβαρο στον «κιτρινισµό» και την «κατινιά» που επικρα-
τεί στα ιδιωτικά κανάλια, όπου οι φορείς στην τεράστια πλειο-
ψηφία τους υποστήριξαν θερµά το νοµοσχέδιο. Σε αυτήν την επι-
τροπή θυµάµαι χαρακτηριστικά τον εκπρόσωπο της Πανελλήνιας
Οµοσπονδίας Ελλήνων Συντακτών να λέει ότι θα αρκούσε να πει
µόνο ένα «χρόνια πολλά» -εξαιτίας των ηµερών εκείνων- και ένα
«ζήτω» για να σχολιάσει το νοµοσχέδιο.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα βάζουµε τα θεµέλια για
µια νέα ΕΡΤ, ελεύθερη, δηµοκρατική, ανεξάρτητη, µια ΕΡΤ που
θα µεταδίδει τη φωνή της περιφέρειας, µια ΕΡΤ που θα ελέγχεται
από την κοινωνία και όχι από τα γραφεία των Υπουργών, µια ΕΡΤ
για τον πολιτισµό, την παιδεία, την οικονοµία, τις επιστήµες, την
επιµόρφωση, για τα άτοµα µε αναπηρία, για τις µειονότητες, µια

ΕΡΤ που θα υπηρετεί την ελευθεροτυπία, την πολυφωνία, τη δη-
µοκρατία και τελικά την κοινωνία.

Πολύ σύντοµα τα ιδιωτικά κανάλια θα έχουν ανταγωνιστή, όχι
στη διασπορά του φόβου, όχι στον λαϊκισµό, όχι στην καλλιέρ-
γεια κλίµατος τρόµου, όχι στη µονόπλευρη είδηση, αλλά αντα-
γωνιστή στην ανεξάρτητη ενηµέρωση, στην ποιοτική ψυχαγωγία,
στην τηλεόραση επιπέδου.

Για εµάς η ανασύσταση της ΕΡΤ ήταν δέσµευσή µας, χρέος
µας, όχι µόνο απέναντι στους εργαζόµενους της δηµόσιας τηλε-
όρασης, όχι µόνο απέναντι στην κοινωνία, στους αγώνες των δε-
κάδων χιλιάδων ανθρώπων για την προστασία του δηµόσιου
χαρακτήρα της ΕΡΤ, αλλά κυρίως χρέος απέναντι στη δηµοκρα-
τία.

Είναι ευθύνη µας να δικαιώσουµε την προσπάθεια των αγωνι-
ζόµενων εργαζοµένων της ΕΡΤ να αρχίσει ξανά η αντικειµενική
δηµοσιογραφία, τον αγώνα των περιφερειακών σταθµών της ΕΡΤ
που εξέπεµπαν παράνοµα, σύµφωνα µ’ εσάς, και µέσα από πολ-
λές δυσκολίες µετέδιδαν το µήνυµα της αντίστασης στις µνηµο-
νιακές πολιτικές σε όλη την Ελλάδα.

Αυτό που συνέβη τον Ιούνιο του 2013, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ήταν τροµακτικό και ταυτόχρονα εκπληκτικό. Το «µαύ-
ρο», που ανερυθρίαστα δεχθήκατε και υπερασπιστήκατε, ήταν η
απαρχή της κατάρρευσής σας, έσπασε την ιερά συνοχή της Κυ-
βέρνησής σας, καταδικάστηκε από σύσσωµη τη διεθνή µιντιακή
κοινότητα και τους µεγάλους οργανισµούς προστασίας της ελευ-
θερίας του Τύπου.

Πάνω από όλα, σας έφερε αντιµέτωπους µε χιλιάδες κόσµου,
που κάθε βράδυ δηµιουργούσαν ανθρώπινο κλοιό για να προ-
στατεύσουν το Ραδιοµέγαρο από την εισβολή των αστυνοµικών
δυνάµεων.

Αυτό το «µαύρο» που επιβάλατε µε την εισβολή των ΜΑΤ στο
στούντιο, µε την τροµοκράτηση των δηµοσιογράφων και των τε-
χνικών στο Ραδιοµέγαρο, σας γύρισε µπούµερανγκ. 

Σήµερα έχετε µια ευκαιρία να διορθώσετε ένα τραγικό και µοι-
ραίο λάθος. Αυτό που στην ουσία σας ζητάµε σήµερα δεν είναι
µόνο η θετική σας ψήφος. Η κοινωνία, οι εργαζόµενοι στην ΕΡΤ
και πάνω από όλα η δηµοκρατία ζητά από σας µια στάση ευθύ-
νης. Πρέπει όλοι να συµβάλουµε, ούτως ώστε να αποδώσουµε
στην κοινωνία αυτό που δικαιούται: µια ελεύθερη και ανοιχτή δη-
µόσια τηλεόραση που στερήθηκε δύο χρόνια τώρα. 

Τέλος, θα ήθελα µόνο να σχολιάσω πόσο µεγάλη σηµασία θα
έχει η επαναλειτουργία της ΕΡΤ για τα νησιά µας. Για τους ερ-
γαζόµενους της ΕΡΑ Ρόδου, που µέσα σε ένα βράδυ βρέθηκαν
απολυµένοι, αλλά ταυτόχρονα υπόλογοι για τον εξοπλισµό του
σταθµού, που κανένας δεν πήγε να παραλάβει. Αυτοί οι εργαζό-
µενοι κράτησαν µε νύχια και µε δόντια τη φωνή της Δωδεκανή-
σου ζωντανή στα ερτζιανά, όσο και αν η διοίκηση της ΝΕΡΙΤ
προσπάθησε να τους φιµώσει κατεβάζοντας τους διακόπτες του
ρεύµατος. 

Από τη Ρόδο θα εκπέµψει και πάλι το µήνυµα της ελεύθερης,
αδέσµευτης, δηµοκρατικής, δηµόσιας ραδιοφωνίας, σε όλα τα
νησιά µας και τα µεγάλα και τα µικρά, σε όλες τις θάλασσές µας,
γιατί η ΕΡΤ επιστρέφει και πάλι στη ζωή µας. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Σαντορινιέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Κύριε Νικολόπουλε,
έχω δώσει τον λόγο στον κ. Βορίδη. Θέλετε να περιµένετε, ή θα
πάρετε τώρα τον λόγο;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θα µιλήσω µετά. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Άλλωστε, είστε άν-

θρωπος ανοχής. 
Κύριε Βορίδη, έχετε τον λόγο, για επτά λεπτά. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Παρότι µικροί διαφωνούσαµε

κάθετα!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου επιτρέ-

ψετε µια µικρή εισαγωγή. Γιατί µιας και συζητάµε εδώ την ανα-
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τροπή των µνηµονιακών πολιτικών, νοµίζω είχαµε την ευκαιρία
να ακούσουµε χθες τον Πρωθυπουργό. Και εάν δεν µε απατά η
µνήµη µου, κύριε Πρόεδρε, ήσασταν και εσείς που αποδίδατε
τότε στην κυβερνητική πλειοψηφία τον χαρακτηρισµό «µερκελι-
στές». Υποθέτω ότι διευρύνθηκε από χθες αυτή η πλειοψηφία…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εγώ τη φράση αυτή
ουδέποτε την εκστόµισα, παρότι όσοι την εξέφραζαν την απο-
δείκνυαν και τη συµµεριζόµασταν. 

Συνεχίστε, παρακαλώ.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Από χθες νοµίζω έχει διευρυνθεί

αυτή η συγκεκριµένη πλειοψηφία, αυτό το συγκεκριµένο ρεύµα
του «-ισµού», διότι µετά τη χθεσινή συνέντευξη του κυρίου Πρω-
θυπουργού προφανώς αντελήφθη τις χάρες της Καγκελαρίου,
τη σαφή πολιτική της κατεύθυνση και τον αγώνα που δίνει. Και
όλα αυτά, δηλαδή οι ύβρεις, η κριτική και οι απαξιωτικοί χαρα-
κτηρισµοί ανήκουν σε ένα παρελθόν που δεν είχαν γνωριστεί
τόσο καλά. Τώρα, όµως, τα πράγµατα έχουν διαφοροποιηθεί.
Υποθέτω ότι αυτό καλύπτει και ευρύτερα τους συναδέλφους του
ΣΥΡΙΖΑ και άρα, ξαναλέω, αυτός ο «-ισµός» έχει αποκτήσει οπα-
δούς. 

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρωί είχα µια αγωνία:
Εάν θα είναι ο κ. Πετράκος κοντά µας σήµερα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Εδώ είµαι, παρών!
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Και να, τύχη καλή, ο κ. Πετράκος

είναι κοντά µας, για να του θυµίσω από αυτές ακριβώς τις θέσεις,
σε αυτήν ακριβώς τη διάταξη, τους ωραίους µας διαλόγους την
προηγούµενη περίοδο, όπου ρωτούσα: «Τι είναι, κύριε Πετράκο,
ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας; Η χαµηλή τιµή; Η διαφωνία
του ΣΥΡΙΖΑ µε τις ιδιωτικοποιήσεις είναι η χαµηλή τιµή, το ανα-
ξιόχρεο αντάλλαγµα, το χαµηλό τίµηµα»; 

Μου έλεγε, λοιπόν, ο κ. Πετράκος στεντορεία τη φωνή: «Όχι,
δεν πουλάµε σε καµµία τιµή»!

Τώρα µόλις αντελήφθην από τις τοποθετήσεις του κυρίου
Πρωθυπουργού ότι µάλλον υπάρχει µία ελαφρά –ίσως και λίγο
µεγαλύτερη- µετατόπιση, διότι όχι απλώς πουλάµε, όχι απλώς το
ζήτηµα δεν είναι η τιµή, αλλά κατέληξε το θέµα στο να δούµε
πού θα πάνε τα χρήµατα από την ιδιωτικοποίηση, εάν δηλαδή θα
πάνε για την αποπληρωµή του χρέους ή εάν θα πάνε σε άλλου
τύπου ταµείο. 

Άρα, έχει γίνει ένα σηµαντικό βήµα. Θεωρώ ότι είµαστε στα
πρώτα βήµατα, γιατί έπονται τα καλύτερα, µιας και µπήκε και το
θέµα του δηµοψηφίσµατος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, σας καλωσορίζουµε
στην πραγµατικότητα και στον ρεαλισµό και ελπίζω απλώς ότι
αυτά τα περί µνηµονίου, τα περί «µερκελισµού», τα γνωστά, αυτά
θα τα αφήσουµε, για να συζητήσουµε από εδώ και πέρα άλλα
πράγµατα που είναι ωφέλιµες πολιτικές. 

Έρχοµαι στο παρόν νοµοσχέδιο. Ακούγοντάς σας –και άκουσα
και τον κύριο Υπουργό- ανησυχώ ότι δεν έχετε αντιληφθεί πάλι
το τι κάνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Ακούω να λέτε «η επαναλειτουργία της ΕΡΤ». Για να συνεννοη-
θούµε, σας λέω ποια είναι η νοµική κατάσταση. Με µία πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου ελύθη η «ΕΡΤ Α.Ε.» και ετέθη σε ειδική
εκκαθάριση. Εν συνεχεία, µε νόµο συνεστήθη νέο νοµικό πρό-
σωπο, το οποίο ονοµάστηκε «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.». Το νέο αυτό νοµικό
πρόσωπο υπήρξε καθολικός διάδοχος του παλαιού, σε ό,τι
αφορά δικαιώµατα και υποχρεώσεις. Εποµένως, πήρε την περι-
ουσία του και πήρε και τις υποχρεώσεις της «ΕΡΤ Α.Ε.». Όµως,
λόγω της λύσεως και θέσεως σε ειδική εκκαθάριση είχαν λυθεί
οι συµβάσεις εργασίας και εποµένως επαναπροσελήφθη µόνο
µέρος του προσωπικού στη «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.» εκ των εργαζοµένων
στην «ΕΡΤ Α.Ε.». 

Άρα, λοιπόν, για να συνεννοηθούµε, η «ΕΡΤ Α.Ε.» εξηφανίσθη,
ελύθη και βρίσκεται σε ειδική εκκαθάριση τώρα που µιλάµε, συ-
νεστήθη η «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.». Και τι κάνετε σήµερα; Αλλάζετε το
όνοµα της «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.» και το κάνετε «ΕΡΤ Α.Ε.». Αυτά κάνετε.
Κάνετε µία αλλαγή εταιρικής επωνυµίας. Αυτό είναι που κάνετε,
συν βεβαίως ορισµένες παρεµβάσεις σηµαντικές ή µη σηµαντι-
κές –αυτό κρίνεται- στον τρόπο µε τον οποίο διοικείται και οργα-
νώνεται η εταιρεία που συστήσαµε εµείς, η µνηµονιακή εταιρεία,
η εταιρεία του «µαύρου». Σε αυτό παρεµβαίνετε, για να είµαστε

πλήρως συνεννοηµένοι. Το αν το αλλάζετε τόσο δραµατικά, ώστε
να είναι κάτι άλλο, αυτό συζητείται. Κατά τη γνώµη µου, όχι, δεν
το αλλάζετε. Εν πάση περιπτώσει, όµως, αυτό κάνετε. 

Ποιο είναι, επίσης, το άλλο που κάνετε; Είναι το ότι κάνετε νέες
προσλήψεις. Τι νέες προσλήψεις; Εξ αυτών που απελύθησαν
προσλαµβάνονται ορισµένοι µε ορισµένα κριτήρια που εξηγεί η
εισηγητική έκθεση και εν συνεχεία οι διατάξεις. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ και κυρίες και κύριοι συνάδελφοι -επειδή
βλέπω πλέον τη µνηµονιακή προσήλωση του Πρωθυπουργού
µας, αλλά και του συνόλου της Κυβερνήσεως και απλώς ελπίζω
να ολοκληρωθεί, για να φθάσουµε σε συµφωνία- να σας θέσω
εδώ ενώπιον συγκεκριµένων ευθυνών και δύσκολων επιλογών
που έχει η Κυβέρνηση από εδώ και πέρα. 

Υπάρχει ένα ερώτηµα: Στον προγραµµατισµό προσλήψεων
του δηµοσίου, ο οποίος δεσµεύει -γιατί η Κυβέρνηση υπέγραψε
ότι δεν θα κάνει µονοµερείς ενέργειες- τι υπάρχει; Υπάρχει η λε-
γόµενη «αρχή του 1/1». Τι είναι η αρχή του 1/1; Είναι, όσον αφο-
ρά αυτούς οι οποίοι απελύθησαν από την «ΕΡΤ Α.Ε.» τότε, ότι
υπάρχει η δυνατότητα και το δικαίωµα στον προγραµµατισµό
προσλήψεων να προσληφθούν ισάριθµα εργαζόµενοι σε χώρους
του δηµοσίου που έχουν ανάγκη, 1/1, δηλαδή αν έφυγαν χίλιοι
πεντακόσιοι, υπάρχει η δυνατότητα να προσληφθούν χίλιοι πεν-
τακόσιοι. 

(Στο σηµείο αυτό χτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχω ένα λεπτό ακόµα, κύριε Πρόεδρε; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Βεβαίως, συνεχίστε. 
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ. 
Θα σας πω ευθέως τι µε απασχολεί: Κατηργήθη αυτός ο προ-

γραµµατισµός, κύριε Υπουργέ; Αν τον καταργήσατε, να µας το
πείτε, σας παρακαλώ πολύ. Θα είναι µία ενδιαφέρουσα δήλωση,
η οποία κάτι θα σηµαίνει. Αν δεν τον καταργήσατε, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αυτό σηµαίνει ότι εσείς εδώ στην Αίθουσα, µε
δεδοµένο τον περιορισµό προσλήψεων, επιλέγετε να πάρετε
τους συγκεκριµένους χίλιους πεντακόσιους, αλλά να µην πάρου-
µε χίλιους πεντακόσιους νοσηλευτές, να µην πάρουµε χίλιους
πεντακόσιους εκπαιδευτικούς, να µην πάρουµε χίλιους πεντακό-
σιους αστυνοµικούς. 

Ιεραρχείτε δηλαδή στο σύστηµα προσλήψεων, που λέω ότι
είναι περιορισµένο, ότι σήµερα αυτό που έχει προτεραιότητα για
τον Έλληνα φορολογούµενο και το ελληνικό δηµόσιο είναι η
πρόσληψη των χιλίων πεντακοσίων της ΕΡΤ και να µην κάνουµε
προσλήψεις χιλίων πεντακοσίων σε άλλους τοµείς. Αυτό είναι µία
επιλογή µε συγκεκριµένο βάρος για κάθε κυβέρνηση υποθέτω
και εποµένως σας βαραίνει.

Αυτή η συζήτηση που γίνεται έχει έναν βαρύ αναχρονισµό –
και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, αν και ήθελα να πω και ορισµένα
άλλα πράγµατα, αλλά δεν θα προφτάσω. Η κόρη µου είναι δύο
χρονών. Το πρωί είχε το i-pαd και άκουγε παιδικά τραγούδια –το
«Μήλο µου κόκκινο», τη «Βαγγελιώ µου». Αυτά άκουγε. Από το i-
pαd. Δύο χρονών!

Και ερχόµαστε σήµερα εδώ και συζητάµε, στην εποχή της
υπερπληροφόρησης,  στην εποχή του διαδικτύου, στην εποχή
που τα παιδιά δεν βλέπουν τηλεόραση και δεν ασχολούνται όχι
µε τα δηµόσια, αλλά ούτε µε τα ιδιωτικά κανάλια, που όλη η νέα
γενιά έχει µία τεράστια πρόσβαση σε πολιτιστικά αγαθά µέσω
του διαδικτύου, και δίνουµε µία µεγάλη µάχη για το 1%, για το
1,5% της τηλεθέασης! Αυτή είναι µία µάχη ξεπερασµένη.

Ο πολιτισµός σήµερα, η ενηµέρωση, η πληροφορία έχει άλλα
κανάλια και θα µου επιτρέψετε να σας πω -γιατί ακούω για την
DIGEA, κύριε Υπουργέ- ότι η συζήτηση για τη χρήση του τηλεο-
πτικού φάσµατος ακόµα και αυτή ξεπερνιέται σήµερα. 

Ξέρετε τι συζητάει η Ευρωπαϊκή Επιτροπή; Τι νοµίζετε ότι συ-
ζητά; Τη σύγκρουση της χρήσης του φάσµατος ανάµεσα στην
κινητή τηλεφωνία και τα παραδοσιακά µέσα. Γιατί; Γιατί πλέον η
κινητή τηλεφωνία υποκαθιστά την τηλεόραση, υποκαθιστά το ρα-
διόφωνο. Αυτή είναι η τάση της επόµενης -µην νοµίζετε εικοσα-
ετίας- της επόµενης δεκαετίας. Αυτή εδώ η συζήτηση, όλο αυτό
που κάνουµε τώρα, είναι µία ανύπαρκτη συζήτηση, µη υπαρκτή.
Αφορά –µε συγχωρείτε πολύ- απαρχαιωµένο τρόπο σκέψης και
προσέγγισης της πληροφορίας και της επικοινωνίας. 
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Ποια ήταν η µεγάλη σύγκρουση, κύριε Υπουργέ; Ποια ήταν η
σύγκρουση εδώ –γιατί ακούω για την «DIGEA»- και πώς ανέκυψε;
Όταν δηµιουργήθηκε η ψηφιακή τεχνολογία έπρεπε να περά-
σουµε από το αναλογικό στο ψηφιακό σήµα. Θα έµενε η Ελλάδα
χωρίς ψηφιακό σήµα; Όχι. Έπρεπε να περάσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ολοκληρώστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω.
Ποιο είναι το πλεονέκτηµα του ψηφιακού σήµατος; Τι καλύ-

τερο έχει εκτός από την ποιότητα εκποµπής; Έχει το πλεονέ-
κτηµα ότι στην ίδια θέση φάσµατος µπορείς να έχεις περισσό-
τερους παρόχους περιεχοµένου, περισσότερες εκποµπές. Αυτό
είναι το τεχνολογικό πλεονέκτηµα του ψηφιακού φάσµατος.
Ερώτηση: Ποιος θα την έκανε την επένδυση αυτή; Το δηµόσιο; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν πρέπει να το κάνει αυτό. Το δηµόσιο

θα εξυπηρετεί τους ιδιώτες;
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Μη διακόπτετε.

Ολοκληρώστε.
ΜΑΥΡΟΥΔΗΣ ΒΟΡΙΔΗΣ: Τελειώνω.
Ακούστε, κύριοι συνάδελφοι. Δεν είχε λεφτά και δεν είχε βε-

βαίως και την τεχνογνωσία να το κάνει αυτό, αλλά και δεν πρέπει
να το κάνει αυτό. Ακούστε κάτι: Γιατί δεν πρέπει να το κάνει αυτό;
Γιατί ο νόµος του κυρίου Υπουργού περιγράφει τι είναι αυτό που
πρέπει να κάνει το δηµόσιο, το κανονιστικό, το ρυθµιστικό πλαί-
σιο. Εκεί πρέπει να τελειώσει. Όλο το υπόλοιπο βρίσκεται στην
ευθύνη της επιχειρηµατικότητας.

Και µου λέτε τώρα εσείς ότι αυτό δεν έπρεπε να γίνει, εκτός
και αν υποκρύπτετε εδώ µία ιδεολογική προσέγγιση –θέλω όµως
να είµαστε εξηγηµένοι και ειλικρινείς- η οποία δεν θέλει ελεύ-
θερα και ιδιωτικά µέσα επικοινωνίας, η οποία θέλει την πληρο-
φορία ελεγχόµενη από το κράτος, η οποία δεν θέλει ελεύθερη
πρόσβαση των πολιτών. 

Ακούω, επίσης, πολλές φορές από την Κυβέρνηση «θα ελέγ-
ξουµε το ένα στα µέσα», «δεν µας αρέσει το άλλο στα µέσα» ή
«επικρίνουµε αυτό».

Άρα, λοιπόν, πράγµατι εδώ συγκρούονται δύο διαφορετικές
φιλοσοφίες. Το µεγάλο και πραγµατικό ερώτηµα, το οποίο δεν
αντιµετωπίστηκε µέσα σε αυτήν την Αίθουσα είναι: Σήµερα, αυτό
που έχει να κάνει το κράτος στο χώρο της επικοινωνίας είναι να
έχει δηµόσιους παρόχους περιεχοµένου ή να φτιάχνει αποτελε-
σµατικό ρυθµιστικό πλαίσιο; Η δική µου θέση είναι σαφής, το
δεύτερο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Βορίδη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-

εδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Φάνηκε ενηµερωµέ-

νος ο κ. Βορίδης για τη συνέντευξη του Πρωθυπουργού! 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τρία λεπτά θα

ήθελα, κύριε Πρόεδρε.
Ο κ. Βορίδης έκανε µία τοποθέτηση, η οποία ήταν –νοµίζω-

εσωτερικά συµπαγής και είχε συνέχεια. Όµως, ήταν απολύτως
ασύµβατη µε την στρατηγική του κόµµατός του, το οποίο περι-
µένει να πέσει η χώρα στα βράχια για να δικαιωθεί το σενάριο
της αριστερής παρέµβασης. 

Η Κυβέρνησή µας, είπε ο κ. Βορίδης, µετεξελίσσεται προς τον
Μερκελισµό. Μερκελισµός είναι να λες, κύριε Βορίδη, «ουδείς
αναµάρτητος», όχι να πηγαίνεις ενώπιον της Καγκελαρίου και να
λες «κατοχικό δάνειο, «SIEMENS» και λάθος πολιτική». Αυτό είναι
συνέπεια και προς τις προεκλογικές µας δεσµεύσεις και προς τη
λαϊκή εντολή. Αυτό εσείς δεν το κάνατε. 

Εγώ το αναγνωρίζω ως µία ιδεολογική πολιτική τοποθέτηση.
Πιστεύετε και συνεχίζετε να πιστεύετε ότι τα συµφέροντα της
χώρας αυτήν τη στιγµή ταυτίζονται µε τις επιλογές της γερµανι-
κής κυβέρνησης. Αυτή είναι µία λογική την οποία σέβοµαι, έχει
αρχή, µέση και τέλος. Την έχουµε δει και γραπτώς. 

Υποθέτει, φαντάζοµαι, ότι η Ευρώπη είναι ένα project σε δοκι-
µασία, συνεπώς η Ελλάδα πρέπει να δεθεί στο ισχυρό άρµα για

να αποκτήσει από εκεί τα περισσότερα οφέλη. Μάλιστα. Δοκιµά-
στηκε αυτή η πολιτική. Αποδοκιµάστηκε από το λαό! Νοµίζω ότι
δεν είναι πειστικό το δικό σας αφήγηµα. Εµείς εξαντλούµε και
θα συνεχίσουµε να εξαντλούµε όσα περιθώρια και όσες δυνατό-
τητες διαπραγµάτευσης έχει η χώρα.

Δεύτερον, περί ιδιωτικοποιήσεων. Στην Ελλάδα, κύριε Βορίδη,
το πείραµα των ιδιωτικοποιήσεων ήταν πρωτοφανές. Αν ολοκλη-
ρωνόταν το πρόγραµµα του µνηµονίου, θα είχαµε ένα δηµόσιο
που θα είχε συνολικά αποσυρθεί. Στη Γερµανία –επειδή την επι-
καλεστήκατε- που είχαµε πάει πριν λίγες µέρες, υπήρξαν επανα-
κρατικοποιήσεις και των υποδοµών του ηλεκτρισµού και των
υποδοµών της ύδρευσης. Απείλησε κανείς το κρατίδιο του Αµ-
βούργου ότι θα το βγάλει από το ευρώ; Κανείς!

Συνεπώς να µην ενδύεται µια ακραία νεοφιλελεύθερη πολιτική,
η οποία έχει δοκιµαστεί –αµφιβάλλω βέβαια για αυτήν την
έκταση και δεσµεύοµαι να ενηµερωθώ, αν έχει δοκιµαστεί σ’
αυτή την έκταση ως πρόγραµµα ιδιωτικοποιήσεων σε άλλη µεριά
της γης- και να την ταυτίζουµε µε την ευρωπαϊκή πορεία της
χώρας. Τι νοµίζουµε ότι υπηρετούµε όταν κάνουµε αυτό πραγ-
µατικά; Την ευρωπαϊκή ιδέα; Αυτή ήταν η ευρωπαϊκή ιδέα; Να
αποχωρεί το δηµόσιο οικειοθελώς; 

Τώρα πραγµατικά θα περιµένω µε ενδιαφέρον την ολοκλή-
ρωση της συζήτησης για να καταλάβω ποια είναι η θέση της
Νέας Δηµοκρατίας. Να µην είναι πάροχος δικτύου η ΕΡΤ, να την
αποσύρουµε τη διάταξη. Να είναι η «DIGEA». Μιλήσατε για ρυθ-
µιστικό ρόλο µόνο. 

Ειλικρινά, περιµένω να το ακούσω. Πείτε µου, να µην είναι η
ΕΡΤ πάροχος δικτύου; Να απεµπολήσουµε αυτό το δικαίωµα του
δηµοσίου; Να αφήσουµε το δικαίωµα του Καστελόριζου να έχει
πρόσβαση στο ψηφιακό σήµα, στη δυνατότητα του ιδιώτη να το
παρέχει;

Κύριε Βορίδη, έχω δεχθεί επτά ερωτήσεις στους τρεις µήνες
αυτής της Κυβέρνησης. Κάποιες είναι και από Βουλευτές της
δικής σας παράταξης. Αυτές λένε ότι περιοχές της χώρας δεν
έχουν ψηφιακό σήµα. Βλέπετε, λοιπόν, ότι ο ιδιωτικός τοµέας,
όταν µιλάµε για τις µεγάλες υποδοµές, δεν µπορεί να καλύψει
την κοινωνική ανάγκη;  Αυτό είναι µία πραγµατικότητα, που πρέ-
πει να σας πω ότι αναγνωρίζεται σε ευρωπαϊκό επίπεδο.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα

τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, κύριε Γεωρ-

γιάδη, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, αυτό που

σας είπε ο κ. Βορίδης δεν το καταλάβατε καλά. Προεκλογικά,
στη συνέντευξη του κ. Τσίπρα…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Για ποιο λόγο δίνετε τον λόγο στον κ.
Γεωργιάδη; 

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Για ποιο λόγο του δίνετε τον λόγο; 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μη φωνάζετε, κύριοι συ-

νάδελφοι. Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος µιλάω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας παρακαλώ

πολύ! Ο κ. Γεωργιάδης µιλάει ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Υπουργέ, στη συ-
νέντευξη στο «ΣΚΑΙ», στην ερώτηση του κ. Τσίµα αν θα συναντή-
σει την κ. Μέρκελ, ο κ. Τσίπρας µε προφανή αυταρέσκεια και άγ-
νοια –όπως απεδείχθη- είπε «Και ποια είναι η κ. Μέρκελ; Η κ.
Μέρκελ είναι µία από τους υπόλοιπους δεκαεννέα ηγέτες της Ευ-
ρωζώνης. Εµείς θα µιλάµε θεσµικά µόνο στα θεσµικά όργανα».
Είναι περίπου η γραµµή που έβγαλε και σήµερα το πρωί ο κ. Μη-
τρόπουλος στο «MEGA». 

Ενώ ο κ. Τσίπρας µάς έλεγε προεκλογικά «Και ποια είναι η κ.
Μέρκελ;», πήγε στο Βερολίνο. Όταν είχε έρθει εδώ η κ. Μέρκελ,
ήσασταν µαζί του εδώ απέξω και φωνάζατε «Go back, κυρία Μέρ-
κελ» και ο εταίρος ο κ. Καµµένος έκανε πορείες στο Ψυχικό στη
Γερµανική Πρεσβεία µε τον κ. Τέρενς Κουίκ και τον Υπουργό Επι-
κρατείας. 

Και τώρα καλέσατε την κ. Μέρκελ στην Ελλάδα. Και τηλέφωνο
την παίρνει και στις Βρυξέλλες την βλέπει και το κυριότερο, µα-
θαίνουµε από τις γερµανικές εφηµερίδες, κύριε Παππά, ότι την
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παίρνει, λέει, και παρακαλάει να πάρει λεφτά. Ποιος την παίρνει
και παρακαλάει να πάρει λεφτά τώρα; Ο ίδιος που έλεγε προ-
εκλογικά «Δεν θέλουµε να λεφτά της Ευρώπης και δεν θέλουµε
τη δόση».

Άρα, κύριε Παππά, ακούστε. Ζητήστε µια συγγνώµη για όλες
τις ανοησίες που λέγατε προεκλογικά. Για τη Μέρκελ καλά κά-
νετε και πάµε παρακάτω. Κι εσείς στον Μερκελισµό, αλλά µη µας
δουλεύετε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, ένα λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Πραγµατικά
είναι εντυπωσιακή η σηµερινή τοποθέτηση, µε το γνώριµο ύφος
σας το οποίο έχει και µια επιτάχυνση προς το τέλος της τοποθέ-
τησης.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όταν δεν έχετε να πείτε κάτι άλλο, ειρω-
νεύστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Αυτό που είχε
πει προεκλογικά ο Πρωθυπουργός είναι ότι η κ. Μέρκελ είναι µια
από τους είκοσι οκτώ. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Είδατε και τους είκοσι οκτώ τρεις φορές;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Μην κάνετε

παρεµβολές, κυρία Βούλτεψη.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν θα κάνετε τίποτε άλλο µάλλον.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σας θυµίζω,

λοιπόν, ότι πριν από τη συνάντηση µε την κ. Μέρκελ, ο Πρωθυ-
πουργός είχε δει και άλλους ηγέτες ευρωπαϊκών χωρών, οι ο-
ποίοι σε αντίθεση µε αυτά που εσείς προφητεύατε, συµφωνού-
σαν ότι πρέπει να µπει ένα τέλος στην πολιτική της λιτότητας. 

Έχουµε βέβαια εδώ εσάς να έρχεστε και να αναπαράγετε τα
γερµανικά µέσα που αναπαράγουν τις διαρροές του γερµανικού
Υπουργείου Οικονοµικών. Μάλιστα. Και αυτό εδώ να θεωρείτε
θέσφατο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι να αναπαράγουµε; Το non paper το
δικό σας;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να το περά-
σουµε και στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης. Αυτά είναι τα αξιό-
πιστα. Μας είπαν και οι εκπρόσωποι άλλων κοµµάτων από πού
ενηµερώνονται. Ενηµερώνονται από µέσα τα οποία επιλέγουν να
αποκρύπτουν τις θέσεις της ελληνικής Κυβέρνησης και να ανα-
παράγουν τις θέσεις αυτών που έχουν κάθε πολιτικό συµφέρον. 

Κι εδώ πρέπει να πω ότι σας αντιλαµβάνοµαι ειλικρινώς. Διότι
οποιαδήποτε συµφωνία καταφέρει η ελληνική Κυβέρνηση, η
οποία θα βγάλει την ελληνική οικονοµία από το φαύλο κύκλο της
λιτότητας, θα κάνει µάλλον εσάς «ιστορική παρένθεση».

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει. Κάνετε το καθήκον σας! Μπρά-
βο!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τον λόγο έχει ο κ.
Νίκος Νικολόπουλος, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων. 

Πριν πάρετε τον λόγο, κύριε Κοινοβουλευτικέ Εκπρόσωπε, να
καλωσορίσουµε εδώ τους νέους και τις νέες από τα όµορφα
Χανιά, τον Κίσσαµο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, πενήντα πέντε µαθήτριες και µαθητές  και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Κισσάµου
Χανίων. 

Σάς καλωσορίζουµε σε µια ήρεµη κοινοβουλευτική συνεδρία-
ση και σάς ευχόµαστε υγεία και καλή πρόοδο.

(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ορίστε, κύριε Νικολόπουλε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αν είναι καλή ή όχι η συµφωνία που θα καταφέρει η καινούργια
Κυβέρνηση, θα αποδειχθεί µε το πόσες ψήφους θα πάρει και
µέσα από Βουλή αλλά και έξω από τη Βουλή.

Έτσι, κύριε Παππά, µην ανησυχείτε. Σε λίγο θα έχουµε την ευ-

καιρία να δούµε αν η υπεύθυνη, όπως θέλει να αυτοχαρακτηρί-
ζεται, Αντιπολίτευση του Αντώνη Σαµατά και του Βαγγέλη Βενι-
ζέλου, ψηφίσουν ή όχι τη συµφωνία. Και τότε να δω εκείνοι τι θα
λένε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είχα την ευκαιρία να ακούσω
σήµερα τον προεδρεύοντα της σηµερινής συνεδριάσεως τον κ.
Μητρόπουλο, σε µια τηλεοπτική του εµφάνιση που αν τον είχε
ακούσει ο κ. Βορίδης , αν και καλώς έκανε και ασχολείτο µε την
κόρη του πρωί πρωί -ποιος την τύχη του, µακάρι κι εµείς οι επαρ-
χιώτες να είχαµε την ίδια τη χαρά και το ίδιο προνόµιο- θα
άκουγε ότι πολύ καλά θυµάται και υπενθύµισε και στην Κυβέρ-
νηση -κι εγώ από αυτό το Βήµα γι’ αυτό το κάνω- ποια είναι η
λαϊκή εντολή της 25ης Ιανουαρίου που πήρε η Κυβέρνηση. Ήταν
να προχωρήσει σε έναν έντιµο συµβιβασµό µε τους δανειστές,
που όµως δεν θα συµπεριλαµβάνει µνηµόνια και καινούργια υφε-
σιακά µέτρα. 

Πιστεύω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι ασφαλώς το θυµά-
ται καλά ο Πρωθυπουργός όταν πηγαίνει και συναντά τους ξέ-
νους ηγέτες και γι’ αυτό διαπιστώνει κανένας την αντίδραση που
ξεσηκώνει ο δικός του διαπραγµατευτικός λόγος και οι δικές του
διεκδικήσεις, εκείνες που βάζει προφανώς στις συναντήσεις που
έχει, γιατί διαφορετικά πράγµατι θα είχαν λήξει όλα και δεν θα
ήµασταν εδώ και τρεις µήνες σ’ αυτήν την επώδυνη διαδικασία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες ασφα-
λώς και ψηφίζουµε το συζητούµενο νοµοσχέδιο, γιατί πιστεύ-
ουµε ότι η δηµιουργία µίας αξιόπιστης δηµόσιας τηλεόρασης
είναι προς το συµφέρον των πολιτών και υπηρετεί το ύψιστο
αγαθό της ενηµέρωσης. Για τούτο, εµείς σήµερα θέλουµε να
γίνει µία ουσιαστική συζήτηση. 

Δυστυχώς, από εχθές φαίνεται ότι αποφεύγουν τα κρίσιµα ζη-
τήµατα οι συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης και προκαλούν αλ-
γεινή εντύπωση, όταν για παράδειγµα ακούει κάποιος τον κ.
Βορίδη να λέει «Όχι, το δηµόσιο είναι καλό µόνο για τη βρωµο-
δουλειά. Για το ψαχνό, για την καλή δουλειά, πρέπει να καλούµε
τους καναλάρχες», τους µπαταχτσήδες µε τα «θαλασσοδάνεια»
που φτιάχνουν µία εταιρεία και δίνουν στο δηµόσιο 10 ευρώ ενοί-
κιο και ζητούν από τους περιφερειακούς σταθµούς και τους άλ-
λους να εξασφαλίζουν για την ενοικίαση το δεκαπλάσιο ή και
περισσότερο από το δεκαπλάσιο.

Αυτή η δουλειά, λοιπόν, δεν είναι για το δηµόσιο. Μία δουλειά
καθαρή που δεν έχει κανένα ρίσκο είναι µόνο για τους βαστάζους
του µιντιακού συστήµατος.

Εµείς, λοιπόν, θέλουµε και στη σηµερινή κουβέντα να υπάρ-
ξουν οι µεγαλύτερες δυνατές συγκλίσεις και συνθέσεις, γιατί
έχουµε ένα µοναδικό σκοπό, δηλαδή να αποκαταστήσουµε αυτό
το δικαίωµα της ελληνικής κοινωνίας στη δηµόσια τηλεόραση.

Ένας από τους συναδέλφους που µετέφεραν την επιθυµία των
Ελλήνων να έχουν πρόσβαση στην ενηµέρωση, γιατί η «DIGEA»,
παρά τις υποχρεώσεις της, δεν προσφέρει αυτό το δικαίωµα που
ανέλαβε ενυπογράφως να κάνει απέναντι στο ελληνικό λαό και
το ελληνικό δηµόσιο, είµαι και εγώ, κύριε Υπουργέ, γιατί πράγ-
µατι είναι µείζον να επιστρέψουν οι εργαζόµενοι στη δουλειά
τους, είναι σπουδαίο αγαθό να εξασφαλίσουµε την αντικειµενική
ενηµέρωση, αλλά δεν είναι δυνατόν να κλείσουµε τα αυτιά µας
και τα µάτια µας απέναντι σε όλους εκείνους τους συµπολίτες
µας, τους συµπατριώτες µας που βρίσκονται στην παραµεθόριο
γραµµή και ζητούν κι εκείνοι τα ίδια δικαιώµατα µε όλους τους
άλλους Έλληνες.

Όµως, ο συµβολισµός της σηµερινής απόφασης είναι εξαιρε-
τικά σηµαντικός. Στον αντίποδα των ιδιωτικών πρωτοβουλιών
πρέπει χάριν της ισορροπίας να υπάρχει η παρέµβαση του κρά-
τους µε τη δηµόσια τηλεόραση ή τη δηµόσια παιδεία ή τη δηµό-
σια υγεία. Αυτός ήταν ο πυρήνας της φιλοσοφίας της κοινωνικής
κεντροδεξιάς. Όσοι από τους συναδέλφους πάνε σήµερα στο
µνηµόσυνο του Κωνσταντίνου Καραµανλή δεν θα πρέπει να ξε-
χνούν ότι αυτή ήταν µία ειδοποιός διαφορά από τα νεοφιλελεύ-
θερα αντιλαϊκά και ακραία µέτρα που σήµερα αυτοί προτείνουν
και υιοθετούν.

Αυτή η νέα Κυβέρνηση ασφαλώς δεν αντιµετωπίζει φοβικά την
ιδιωτική πρωτοβουλία ούτε οτιδήποτε δηµόσιο και κρατικό, επι-
ζητώντας παντού την υγεία, η οποία δεν υπάρχει πάντως στο
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χώρο των µίντια σε τούτον εδώ τον τόπο. Από το 2011 οι κανα-
λάρχες δεν πλήρωναν ούτε καν, όπως ξέρετε, το 2% και οι µνη-
µονιακές κυβερνήσεις έκαναν πως δεν έβλεπαν. 

Είχαν ανάγκη, βλέπετε, τη µιντιακή «πλάτη» για να σπέρνουν
τον τρόµο και για να παραπλανούν το λαό και να τον ποδηγε-
τούν.

Δεν υπάρχει, ξέρετε, µόνο το ιερατείο της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης, δεν υπάρχει µόνο η γερµανική ελίτ, δεν υπάρχουν µόνο οι
ξένοι τοκογλύφοι, αλλά υπάρχουν και κάποιοι εδώ που θέλουν
να αποσταθεροποιήσουν την ελληνική Κυβέρνηση. Είναι όλοι
αυτοί οι εγχώριοι µηχανισµοί που δρουν στο εσωτερικό της
χώρας ως πέµπτη φάλαγγα. Και σε αυτούς είναι τα συστηµικά
µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Έπρεπε να βλέπατε σήµερα από το πρωί πώς προσπαθούσαν
να αποδοµήσουν το δηµόσιο λόγο του Πρωθυπουργού.

Κύριε Βορίδη, βλέπω ότι χαµογελάτε. Πράγµατι, ο κ. Τσίπρας,
όπως πληροφορήθηκα, είχε 40% τηλεθέαση. Πρωτοφανές, λέει!

Ξέρετε καλά εσείς, κύριε Βορίδη και όλοι οι συνάδελφοι τι ση-
µαίνει µια εκποµπή να έχει 40% τηλεθέαση. Αν, λοιπόν, πράγµατι
την έδινε στη δηµόσια τηλεόραση, δεν θα είχε 1%. Άρα, µην ανη-
συχείτε. Όσο είναι λαοπρόβλητος ο Πρωθυπουργός της χώρας,
θα µπορεί να δίνει εκεί που θα φιλοξενείται αυτό που έδωσε χθες
στον κ. Χατζηνικολάου.

Όµως, το ζήτηµά µας σήµερα είναι το εξής: Σε αυτήν τη σκλη-
ρή διαπραγµάτευση που γίνεται εµείς θα τους αφήσουµε καθη-
µερινά ανεµπόδιστους να εξαπολύουν την πολιτική τους σε
βάρος όχι της Κυβέρνησης, αλλά σε βάρος των συµφερόντων
του τόπου και του ελληνικού λαού; Πρέπει η Κυβέρνηση να αφή-
σει να διαιωνίζεται αυτή η κατάσταση; Και εν πάση περιπτώσει,
ναι, µε τα δικά µας τα λεφτά; Μήπως είναι µε τα δικά τους τα
λεφτά; Μήπως έχετε δει ποιος είναι ο δανεισµός τους;

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση οφείλει να πάρει άµεσα µέτρα και
όχι µόνο να αποκαλύψει το ρόλο όλων αυτών των µνηµονιακών
προπαγανδιστικών µηχανισµών, αλλά και να αντιδράσει. Και
πολύ σωστά έκανε ο Υπουργός Επικρατείας, όταν ζήτησε ήδη να
καταβληθεί αυτό το 2%.

Κύριε Υπουργέ, για να έχουµε καλές εξηγήσεις, πλήρωσε κα-
νείς;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Τα δορυφο-
ρικά κανάλια «ΟΤΕ TV» και «NOVA».

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μάλιστα. Από ό,τι ακούσατε, οι
άλλοι εξακολουθούν να λένε τα δικά τους. Μήπως έχετε περιέρ-
γεια για πόσα λεφτά µιλάµε; Πόσα λεφτά δεν έδιναν τα κανάλια
µε την ανοχή του κράτους; Το λέω, γιατί σήµερα ακούστηκε ότι
«έχετε λεφτά να πετάξετε για την κρατική τηλεόραση». Από ποι-
ους ακούγεται αυτό; Από εκείνους που, ενώ άφηναν χωρίς ρεύµα
κάποιους που χρώσταγαν 100 ή 200 ευρώ, άφηναν τον «ΑΝΤ1»
να χρωστά 6,5 εκατοµµύρια ευρώ, τον «ALPHA» 4 εκατοµµύρια
ευρώ, το «MEGA» περισσότερα από 7,4 εκατοµµύρια ευρώ στα
ταµεία του κράτους.

Για να το καταλάβουµε, ενώ ο νόµος επέβαλε ένα ελάχιστο
ενοίκιο για τη χρήση των συχνοτήτων που αποτελούν περιουσία
του ελληνικού λαού και οι κυβερνώντες έκοβαν τη σύνταξη των
παππούδων και των γιαγιάδων µας, την ίδια ώρα έκαναν δωράκια
στους κυρίαρχους µιντιάρχες, αδικώντας ακόµα και πολλά άλλα
µέσα ενηµέρωσης, για να καλύπτονται και να αναδεικνύονται.

Σε όλα αυτά θέλει ο ελληνικός λαός, κύριε Υπουργέ, να βάλετε
ένα τέλος. Όπως τόνισε ο εισηγητής των Ανεξαρτήτων Ελλήνων,
θέλουµε η ΕΡΤ να ανταγωνίζεται ευθέως τα ιδιωτικά κανάλια και
να µπορεί να εκπληρώνει την υποχρέωση της ενηµέρωσης, αλλά
και να αναδεικνύει τις πολιτιστικές και παιδευτικές αξίες.

Κατ’ ουσίαν, θέλουµε ο χώρος των µέσων ενηµέρωσης να εξυ-
γιανθεί ολικά και συνολικά, να µην αποτελεί το πεδίο της διαπλο-
κής και της συναλλαγής, να λειτουργεί µε καθαρά επιχειρηµατικά
σχέδια και κριτήρια και όχι µε πάσης φύσεως νταβατζιλίκια. Κα-
νένας δεν µπορεί να λειτουργεί, αν έχει αρνητικά ίδια κεφάλαια.
Για να µπορούν επιχειρήσεις µέσων ενηµέρωσης να λειτουρ-
γούν, θα πρέπει αυτό το στοιχειώδες να το έχουν εξασφαλίσει.

Μέχρι πότε κάποιοι θα παριστάνουν τους µιντιάρχες µε θαλασ-
σοδάνεια για να µας προσφέρουν καθοδηγούµενη ενηµέρωση; 

Με ερώτησή µου προς τον Πρωθυπουργό στις 3 Απριλίου τό-

νισα την ανάγκη να διαλευκανθεί η τεράστιας κλίµακας χρηµα-
τοδότηση των υπερχρεωµένων επιχειρήσεων µέσων µαζικής ενη-
µέρωσης, αναφέροντας ότι οι συνολικές υποχρεώσεις είναι 700
εκατοµµύρια ευρώ. Τόσα συσσώρευσαν οι πενήντα οκτώ εκδο-
τικές επιχειρήσεις της χώρας µόνο για το 2013!

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για παράδειγµα, η εταιρεία «ΚΑ-
ΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ» συµφερόντων Αλαφούζου φέρεται ότι
συνήψε δάνειο 36 εκατοµµύρια ευρώ µε τις τέσσερις συστηµικές
τράπεζες. 

Οι συνάδελφοι από τη Νέα Δηµοκρατία, πλην του κ. Δήµα,
βλέπω ότι λείπουν όλοι. Αυτό είναι το ενδιαφέρον τους για αυτό
το θέµα σήµερα! Όµως, ενδεχοµένως, δεν θέλουν να ακούσουν
τίποτα.

Ξέρετε πως η ίδια η εταιρεία ανακοίνωσε στο Χρηµατιστήριο
Αξιών ότι από αυτό το οµολογιακό δάνειο τα 31 εκατοµµύρια
πήγαν για την αναχρηµατοδότηση και τα 4 εκατοµµύρια πήγαν
σαν µια νέα –λέει- χορήγηση για την κάλυψη τρεχουσών υποχρε-
ώσεων; Ξέρετε άλλους Έλληνες επιχειρηµατίες να έχουν αυτή
τη δυνατότητα αυτό τον καιρό, αυτή τη χρηµατοδοτική εύνοια
και µάλιστα χωρίς επαρκείς εγγυήσεις;

Η χορήγηση αυτού του δανείου, κύριε Υπουργέ, όπως είπαµε
και στην ερώτησή µας, παραβιάζει κάθε κανόνα νοµιµότητας και
τραπεζικής δεοντολογίας και γι’ αυτό δεν θέλει ο κ. Στουρνάρας
να φέρει τα στοιχεία εδώ στη Βουλή. Παρακαλούµε πολύ αυτό
να το αξιώσετε. Και αν δεν θέλει να το κάνει ο κ. Στουρνάρας,
εάν δεν θέλει να είναι εκεί ο θεµατοφύλακας των συµφερόντων
του ελληνικού λαού, που αναγκαστικώς δίνει τα λεφτά του στις
τράπεζες, µπορεί να κάνει άλλη δουλειά. 

Δεν είναι δυνατόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να στερείται
ιδίων κεφαλαίων, έχοντας, σύµφωνα µε τον ισολογισµό στις 30-
12-2013,αρνητικά ίδια κεφάλαια ποσού άνω των 7 εκατοµµυρίων
ευρώ, τα οποία αδυνατεί σε κάθε περίπτωση να καλύψει η µη-
τρική της εταιρεία, «Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», επειδή είναι ζηµιογόνος
µε συσσωρευµένες ζηµιές χρήσεως του 2013 ποσού άνω των 18
εκατοµµυρίων ευρώ. 

Ας µη µας ξαναπούν, λοιπόν, οι συνάδελφοι που σήµερα έρ-
χονται εδώ για την οικονοµία των πόρων. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι νέα ΕΡΤ θέλουµε να διορθώ-
σει τα λάθη του παρελθόντος. Θέλουµε να βελτιώσει τους τρό-
πους και τα µέσα διάδρασης και επικοινωνίας. Ας ξεκαθαρί-
σουµε, όµως, ταυτόχρονα ότι το ετήσιο τέλος για την νέα ΕΡΤ
είναι 36 ευρώ, όπως ήταν και µε τη ΝΕΡΙΤ και ας έχουµε υπ’ όψιν
µας ότι ο µέσος όρος για την Ευρωπαϊκή Ένωση είναι τα 129
ευρώ.

Σε αυτό το σηµείο θέλω να επαναλάβω ότι δεν πρέπει σε καµ-
µιά περίπτωση να ξεχάσουµε και όλους όσοι έχουν δικαίωµα να
επαναπροσληφθούν, εκτός από αυτούς για τους οποίους έχει
λάβει µέριµνα ήδη αυτό το νοµοσχέδιο, µεταξύ των οποίων είναι
βεβαίως οι εργαζόµενοι στους περιφερειακούς σταθµούς. 

Δεν θέλουµε να δηµιουργηθεί ένας σπάταλος οργανισµός.
Όµως, θέλουµε να επιµείνουµε ότι είναι απολύτως δίκαιο να επα-
νέλθουν και εκείνοι οι συµβασιούχοι που προτίµησαν να βρίσκον-
ται στα κάγκελα και να δίνουν τον αγώνα τους, παρά να υποκύ-
ψουν σε έναν συµβιβασµό.

Δεν χαιρόµαστε που η ΕΡΤ επαναλειτουργεί χωρίς πανελλα-
δικό εύρος, χωρίς να καθορίζει τη λειτουργία των περιφερειακών
σταθµών επακριβώς, αλλά συµφωνούµε ότι ο νέος φορέας πρέ-
πει να βλέπει τα οικονοµικά δεδοµένα της χώρας και να αποτε-
λέσει προϊόν µεγάλων συναινέσεων, ώστε να ξεφύγουµε από την
εποχή όπου η δηµόσια ραδιοτηλεόραση µπορούσε να ελέγχεται
από την εκάστοτε κυβέρνηση.

Στο σηµείο αυτό από το Βήµα της Βουλής θέλω να συγχα-
ρούµε τους εργαζόµενους της ΕΡΤ για τον πολύµηνο και δύ-
σκολο αγώνα που έδωσαν όταν η προηγούµενη κυβέρνηση απο-
φάσισε εν µία νυκτί να κατεβάσει το διακόπτη. Δεν ξεχνάµε την
ΕΡΤ Open και τους ανυπότακτους περιφερειακούς σταθµούς.
Κρατάµε κυρίως το πρωτόγνωρο πάθος για δηµοσιογραφική
αλήθεια και για ουσιαστική ενηµέρωση που ανέδειξαν σε αυτό
το δύσκολο διάστηµα και το οποίο αγκάλιασαν όλοι οι Έλληνες.
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Τους ζητάµε, µάλιστα, ακριβώς αυτήν την ώρα την έξω από τα
δόντια ενηµέρωση να συνεχίσουν να την προσφέρουν. Τους ζη-
τάµε την ίδια σκληρή και άτεγκτη κριτική να κάνουν σε όλους µας
και τώρα και πάντοτε. 

Σ’ αυτούς τους δύσκολους µήνες, κυρίες και κύριοι, οι εργα-
ζόµενοι της ΕΡΤ απέδειξαν τις ικανότητές τους που καταπιέζον-
ταν -θα συµφωνήσω µε όσους το λένε- κάτω από τις κυβερνητι-
κές ντιρεκτίβες, τους αργόµισθους, τα «golden boys» της εκά-
στοτε κυβερνητικής εξουσίας. 

Οι δοτές διοικήσεις, τα χρυσοπληρωµένα συµβόλαια δεν αφο-
ρούν τους πραγµατικούς εργαζόµενους, κυρία Βούλτεψη. Ανα-
δεικνύουν µόνο τη σήψη των νέων σήµερα πολιτικών κρατού-
ντων. Η συγκυβέρνηση Σαµαρά-Βενιζέλου ενώ µπορούσε να
ακουµπήσει πάνω στους πραγµατικούς εργαζόµενους και να κα-
θαρίσει την ΕΡΤ, προτίµησε να την κλείσει. Αυτή ήταν µία ακόµα
φθηνή και αντιδηµοκρατική κίνηση εντυπωσιασµού και υποτέ-
λειας απέναντι στην Τρόικα από τις πολλές που είδαµε από τους
πρώην συγκυβερνήτες, οι οποίοι φυσικά παραµένουν αµετανόη-
τοι και αµετακίνητοι. Δεν θα περιµέναµε κάτι διαφορετικό. Όµως,
περιµένουµε να δείξουν κάτι διαφορετικό οι συνάδελφοι της Αν-
τιπολίτευσης. Περιµένουµε έστω και µια ένδειξη γόνιµης αυτο-
κριτικής ή µια πράξη αποκατάστασης των αδικιών που έγιναν,
δηλαδή να δώσουν θετική ψήφο στο παρόν νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κοινοβουλευτική Οµάδα των
Ανεξαρτήτων Ελλήνων στηρίζει το νοµοσχέδιο θέλοντας να συµ-
βάλει στην αποκατάσταση της δικαιοσύνης, της δηµοκρατίας και
του δικαιώµατος των Ελλήνων στην ενηµέρωση και την ψυχαγω-
γία από ένα σύγχρονο ανεξάρτητο δηµόσιο φορέα. 

Επαναλαµβάνω ότι δεν ξεχνάµε τους συµβασιούχους και την
ελληνική περιφέρεια. Σήµερα κάνουµε µόνο την αρχή και θα δώ-
σουµε ένα συνεχή αγώνα, ώστε η νέα ΕΡΤ να µεγαλώσει πολύ
και να τους δικαιώσει όλους. Και θα παλέψουµε ακόµα πολύ για
να κατοχυρωθεί επί της ουσίας η ανεξαρτησία της δηµόσιας ρα-
διοτηλεόρασης. Η πρόβλεψη για µια συµφωνία αρχών µεταξύ
της ΕΡΤ είναι επί της ουσίας η ανεξαρτησία της δηµόσιας ραδιο-
τηλεόρασης. Η πρόβλεψη της ελληνικής πολιτείας είναι καλή,
αλλά φοβάµαι ότι δεν αρκεί. 

Οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα δουλέψουµε ώστε να διαµορφω-
θεί ένα συµβόλαιο που να προσδίδει αληθινή ανεξαρτησία στην
ΕΡΤ και να απαγορεύει στην εκάστοτε κυβέρνηση παρεµβάσεις
που θα θίγουν αυτά τα αγαθά. Και θα δουλέψουµε για να απο-
κτήσει και η ΕΡΤ τέτοια βαρύτητα και κύρος, που πολύ δύσκολα
κάποιος θα σκέπτεται ότι µπορεί να παρέµβει. 

Η νέα ΕΡΤ ας είναι ένα ακόµα µήνυµα σε όλους ότι η Ελλάδα
αλλάζει, αφήνει το χθες και ξεκινά την παραγωγική και οργανω-
τική ανασυγκρότησή της. 

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα πραγµατικά να πω από
αυτό εδώ το Βήµα ότι η πολιτική απόφαση του ελληνικού λαού
που αποτυπώθηκε στις εκλογές είναι σαφώς δεδοµένη. Όµως, η
επιτυχής έκβαση της πολιτικής σύγκρουσης εξαρτάται και από
το ξεκαθάρισµα του κρατικού µηχανισµού, εκτός από το µιντιακό
περιβάλλον που σας είπα. Διότι, ξέρετε, µας είναι πολύ δύσκολο
να απολογούµεθα. Και δεν βρίσκουµε και δικαιολογίες για το
πώς µπορεί να µένουν ακόµα στα πόστα τους και σε κρίσιµους
τοµείς της διοίκησης πρόσωπα που στηρίχθηκαν από ξένα κέν-
τρα και από την εγχώρια διαπλοκή. Λίγο πριν σας είπα για τον κ.
Στουρνάρα. Τέτοιο πρόσωπο είναι η κ. Σαββαΐδου, η οποία είναι
ακόµα Γενική Γραµµατέας Δηµοσίων Εσόδων. Επίσης, η κ. Σα-
κελλαρίου, η Διευθύνουσα Σύµβουλος του Ταµείου Χρηµατοπι-
στωτικής Σταθερότητας µε µισθό 250.000 ευρώ –παρακαλώ- το
χρόνο και ας ευθύνεται για τη φυγή 1 δισεκατοµµυρίου 200 εκα-
τοµµυρίων ευρώ που περίσσεψε από την τελευταία ανακεφαλαι-
οποίηση των τραπεζών! Ακόµα, τι συµβαίνει µε τον κ. Σπυρό-
πουλο, το γνωστό συνδικαλιστή του ΟΤΕ, το διοικητή ακόµα του
ΙΚΑ, τον ταµία του ΠΑΣΟΚ, στον οποίο είπε ο κ. Τσουκάτος πώς
µάζευαν τα χρήµατα; 

Κύριε Υπουργέ, νοµίζω ότι έχει καθυστερήσει η Κυβέρνηση.
Πιστεύω ότι τις επόµενες κρίσιµες µέρες που όλοι είµαστε σί-
γουροι ότι θα πετύχουµε µια συµφωνία υπέρ του ελληνικού λαού
και της πατρίδας, τέτοια που θα µας κάνει όλους υπερήφανους,
θα έχετε και την ευκαιρία να καθαρίσετε την «κόπρο του Αυ-

γείου». 
Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-

ριε Νικολόπουλε. 
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Σεβαστάκης. 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Τι θέλετε, κύριε

Δήµα; 
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Έγινε µία ονοµαστική αναφορά, κύριε Πρό-

εδρε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Θετική ήταν, κύριε συνάδελφε.

Δεν ήταν αρνητική.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ήταν τόσο λεπτά

διατυπωµένη, που ούτε πλαγίως δεν µπορεί να εκληφθεί ως προ-
σωπική αναφορά.

Εν πάση περιπτώσει, ορίστε, έχετε τον λόγο, κύριε Δήµα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Αυτό το οποίο ήθελα να πω, κυρίως για να

καταγραφεί στα Πρακτικά, είναι ότι την ίδια στιγµή µε τη συζή-
τηση που γίνεται εδώ, τελείται το µνηµόσυνο του Κωνσταντίνου
Καραµανλή –το είπε και ο εισηγητής των Ανεξάρτητων Ελλήνων,
ο οποίος µπορεί και να παραβρεθεί, το ελπίζω,…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Εκεί πηγαίνω τώρα.
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Εκεί πηγαίνετε και εσείς; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Μνηµόσυνο γίνεται, εάν ήταν

λειτουργία θα είχε τελειώσει…
ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ: Ακόµα όµως και στην Κοινοβουλευτική

Οµάδα των Ανεξαρτήτων Ελλήνων, ο µόνος ο οποίος δίνει το πα-
ρών για να σας ακούσει είναι ο ηρωικός κ. Δαµαβολίτης. 

Άρα, να σχολιάζετε πρώτα τη δική σας Κοινοβουλευτική
Οµάδα και µετά τις υπόλοιπες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τηρουµένων των αναλογιών,
αντιλαµβάνεστε µε το 10% πόσοι θα έπρεπε να είστε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Εντάξει, καλά κά-
νατε και το υποµνήσατε αυτό. 

Τον λόγο έχει ο κ. Δηµήτριος Σεβαστάκης. Ακολουθεί ο κ. Κων-
σταντίνος Τσουκαλάς, ο οποίος πήρε τη θέση που ευγενώς προ-
σεφέρθη από τον κ. Αθανασίου, ο  οποίος πήρε τη θέση του κ.
Τσουκαλά, εννέα θέσεις πιο κάτω στον κατάλογο. 

Ορίστε,  κύριε Σεβαστάκη, έχετε τον λόγο για επτά  λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΕΒΑΣΤΑΚΗΣ: Το νοµοσχέδιο κατατίθεται στην

εξής συνθήκη: Από τη µια µεριά έχουµε µια πολυετή, ευνοιοκρα-
τική λειτουργία της ΕΡΤ, ουσιαστικά παράθεσης δελτίων Τύπου
Υπουργείων και πλήρους πολιτικού ελέγχου και από την άλλη
µεριά έχουµε την εξής εξωσυνταγµατική αποκαθήλωσή της, το
κλείσιµό της. 

Ανάµεσα, λοιπόν, σε αυτά τα δύο πεδία ταλαντεύεται, προσπα-
θεί να ισορροπήσει το νοµοσχέδιο. Φοβάµαι ότι µε τη µέχρι τώρα
συζήτηση έχουν διαφύγει της προσοχής µας ορισµένες πλευρές
της λειτουργίας του δηµόσιου φορέα τηλεόρασης, που είναι
πάρα πολύ σηµαντικές, και που η πρόσφατη αποδόµησή της µε
το κλείσιµο και την απόλυση ανέδειξε αυτές τις πλευρές. Ποιες
είναι; Πρώτα απ’ όλα είναι η γλώσσα, είναι η πολιτιστική δια-
σπορά, είναι η λογική επικράτειας, ότι εκπέµπει σε όλη την επι-
κράτεια, ότι παραλαµβάνεται το µήνυµά της από όλη την
επικράτεια και επίσης, είναι το αρχείο. Δηλαδή, είναι το «Δεύτερο
Πρόγραµµα» µε ελληνόφωνο τραγούδι, είναι το λόγιο «Τρίτο
Πρόγραµµα», είναι η «ΕΡΑ Αιγαίου», είναι ο «Κόσµος», είναι δη-
λαδή αυτά τα στοιχεία που φτιάχνουν τη Δηµόσια Τηλεόραση
έως ένα µεγάλο πολιτιστικό απόκτηµα, το οποίο πρέπει να ανα-
συγκροτηθεί µε νέους όρους και µε τελείως διαφορετικά εργα-
λεία σε σχέση µε το παρελθόν της ευνοιοκρατίας, των σκανδα-
λωδών συµβολαίων και του πλήρους πολιτικού ελέγχου από την
εξουσία. Αυτή η χειραφετηµένη νέα ΕΡΤ νοµίζω ότι συγκροτείται
αρκετά αξιόπιστα από τη νοµική, από τη νοµοθετική κατασκευή
που κατεβαίνει και που τη συζητάµε εδώ και δύο ηµέρες. 

Πίσω από τις δύο αυτές πλευρές, από τη πλευρά δηλαδή της
«παλιάς», ότι στο συλλογικό υποσυνείδητο έχει καταξιωθεί η
«παλιά ΕΡΤ» ως ένα εργαλείο προπαγάνδας, και από την άλλη
πλευρά την εξωσυνταγµατική αποκαθήλωσή της και το βίαιο
κλείσιµό της, ανάµεσα λοιπόν σε αυτά τα δύο υπάρχει και ένα
ιδεολόγηµα περιέχον, το ιδεολόγηµα της ανταποδοτικότητας, ότι
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πρέπει να είσαι ο φορέας του κέρδους σου, ότι το ίδιο σου το
µήνυµα, η ίδια σου η πολιτιστική κατασκευή πρέπει να είναι φο-
ρέας και του κέρδους σου, να αποσβένει δηλαδή και οικονοµικά.
Σύµφωνα µε αυτό το ιδεολόγηµα της ανταποδοτικότητας κλείνει
το Τρίτο Πρόγραµµα, θεωρείται περιττό διότι αφορά ένα ολιγο-
µελές 3% περίπου «σκληρό» κοινό της ελληνικής επικράτειας. Με
αυτήν τη λογική θα έκλεινε το Δεύτερο Πρόγραµµα ως εξαιρε-
τικά ειδικευµένο, θα έκλεινε ο Κόσµος, θα έκλεινε η ΕΡΑ Αιγαίου
ως κάτι πέραν, στο επέκεινα, σε σχέση µε το άστυ, µε την πόλη.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτοί οι όροι είναι οι δυσµενείς πολιτικά
όροι, πάνω στους οποίους προσπαθεί να ισορροπήσει το νοµο-
θέτηµα. Και νοµίζω ότι το κάνει, αν και εντοπίζω ορισµένα σηµεία
που θα µπορούσαν να είναι πιο ευκρινή, όπως, παραδείγµατος
χάριν, η κρίσιµη και στρατηγική έννοια του αρχείου. Οι αναφορές
στο νοµοσχέδιο αφορούν το παρόν –δεν αφορούν το παρελθόν-
αρχείο, το αρχειακό απόθεµα, το οποίο είναι εθνική περιουσία.
Και νοµίζω ότι είναι και το στοιχείο που µεταβάλλει τη δηµόσια
τηλεόραση και ραδιοφωνία σε στρατηγική επιλογή και όχι απλώς
µια διαχείριση για την αποκατάσταση εργασιακών αδικιών.

Η έννοια, λοιπόν, του αρχείου είναι προβληµατική. Επίσης, µια
προβληµατική έννοια που βρίσκω στο νοµοσχέδιο και διατρέχει
το νοµοσχέδιο, είναι η έννοια «αναβίωση». Η έννοια «αναβίωση»
-«αναβιώνουν σχέσεις», «αναβιώνουν εργασιακές δοµές»- νοµίζω
ότι είναι ένας άστοχος όρος -αν και καταλαβαίνω την πρόθεση-
γιατί ουσιαστικά είναι σαν να γεφυρώνει τη σχέση µε κάτι που
δεν έχει κανένας την πρόθεση να γεφυρώσει, δηλαδή τη σχέση
µε ένα παρελθόν πολιτικής µανιπουλάτσιας και ελέγχου.

Με αυτές τις επιφυλάξεις νοµίζω ότι το νοµοσχέδιο µας δίνει
ορισµένες δυνατότητες που φωτίζονται και από άλλες πλευρές.
Για παράδειγµα, από το ότι στην πατρίδα µου τη Σάµο αυτήν τη
στιγµή ένα µέρος είναι εκτός, δεν έχει εικόνα, δεν έχει λήψη σή-
µατος. Αυτή τη στιγµή ένα 20% περίπου –µου έχετε απαντήσει
και σε ερώτηση που σας έκανα, κύριε Υπουργέ- δεν καλύπτεται.
Επίσης, στην πατρίδα µου τη Σάµο ένα µεγάλο µέρος των συ-
χνοτήτων, το συντριπτικά µεγαλύτερο µέρος των συχνοτήτων,
καλύπτεται από τη ραδιοφωνία της γείτονος χώρας. Έχω την ευ-
καιρία, όταν είµαι στην πατρίδα µου, να θητεύσω σε όλο το σκυ-
λάδικο -το οποίο είναι πολύ κοντά και στο δικό µας σκυλάδικο-
της γείτονος χώρας και έτσι να δω και τα σηµεία πολιτιστικής
γειτνίασης που υπάρχουν.

Αυτό το κοµµάτι του «µαύρου» -ένα άλλο είδος «µαύρου»- νο-
µίζω ότι είναι πάρα πολύ σοβαρό και σχετίζεται, εφόσον η νέα
ΕΡΤ, είναι και ο πάροχος και ο παραγωγός. Δηλαδή, σχετίζεται
και µε τις δοµές ηλεκτρονικής διασποράς του σήµατος και µε
την παραγωγή και συγκρότηση προγράµµατος.

Νοµίζω µε αυτούς τους όρους πρέπει να δώσουµε έµφαση και
να ξαναδούµε την υπόθεση «δηµόσια τηλεόραση» σαν να είναι
δηµόσιος χώρος. Η δηµόσια τηλεόραση δεν µπορεί να είναι αυτό
το κλειστό µαγαζί που ήταν. Είναι δηµόσιος χώρος, είναι συλλο-
γικός χώρος και έτσι µόνο θα αφοµοιωθεί από την κοινωνία. Και
έτσι µόνο έχουµε κι εµείς τα πολιτικά εργαλεία να τη στηρίξουµε
και να την αναπτύξουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Σεβαστάκη, για την πολύ ενδιαφέρουσα παρέµβασή σας.

Καλώ στο Βήµα τον κ. Κωνσταντίνο Τσουκαλά, που ελπίζω ότι
και ο ίδιος θα θέσει ενδιαφέροντα ζητήµατα.

Ορίστε, κύριε καθηγητά, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο αυτό έχει ξεχω-

ριστή σηµασία για τη χώρα, για την Κυβέρνηση και θα έλεγα και
για την Αριστερά. Αναµετριέται µε όνειρα και οράµατα δεκαετιών
και φιλοδοξεί να µετατρέψει αξίες και αρχές πρώτα σε συγκεκρι-
µένους νοµικούς κανόνες κι έπειτα στην οικοδόµηση µιας νέας,
προοδευτικής, λαϊκής και εθνικής συνείδησης.

Δεν επιδιώκεται, λοιπόν, η απλή επαναλειτουργία της ΕΡΤ,
αλλά η ριζική –δοµική της θα έλεγα- αναδιάρθρωση. Δεν τίθεται
θέµα επιστροφής στο µοντέλο της κρατικής, πολιτικά και κοµµα-
τικά, ελεγχόµενης τηλεόρασης, όπως τη γνωρίζαµε, από τη σύ-

στασή της µέχρι σήµερα.
Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι η νέα τηλεόραση θα πρέπει να

είναι ή µπορεί να είναι «αριστερότερη». Το όλως αντίθετο. Η Αρι-
στερά ούτε προγραµµατίζει ούτε επιθυµεί µια τηλεόραση που να
ελέγχει η ίδια. Μια πραγµατικά δηµοκρατική, πολυφωνική τηλε-
όραση πρέπει να λειτουργεί πέρα και ανεξάρτητα από οποιαδή-
ποτε συγκεκριµένη κοµµατική, πολιτική ή ιδεολογική σκοπιµό-
τητα. Κατά κάποιον τρόπο, λοιπόν, η πολιτική της σηµασία συ-
ναρτάται παραδόξως µ’ αυτό το οποίο θα µπορούσε να πει κα-
νείς «αποπολιτικοποίηση», τυπική και ουσιαστική.

Η νέα δηµόσια τηλεόραση, λοιπόν, δεν µπορεί να επιδιώκει και
δεν δικαιούται να προβάλει συγκεκριµένες φορτισµένες θέσεις
και επιλογές. Πρέπει να υπακούει σε αµετακίνητους και ιδεολο-
γικά αδιάβλητους τυπικούς κανόνες, να λειτουργεί ως ουδέτερη
και αµερόληπτη σε σχέση µ’ όλα τα τρέχοντα πολιτικά διακυβεύ-
µατα.

Βέβαια, είναι προφανές ότι δεν είναι δυνατό να είµαστε εκ των
προτέρων βέβαιοι ότι αυτή η ουδετερότητα µπορεί να εξασφα-
λιστεί de facto. Όλες ανεξαιρέτως οι θεσµικές πραγµατικότητες
εντάσσονται σε κάποιου είδους εξουσιαστικά πλαίσια, σε κά-
ποιου είδους εξουσιαστικά παίγνια. Μ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν,
ο κίνδυνος της τυραννίας της εκάστοτε πλειοψηφίας ελλοχεύει
παντού. 

Μ’ αυτήν την έννοια, λοιπόν, το νοµοσχέδιο αυτό δεν µπορεί
παρά να είναι µόνον το πρώτο βήµα. Ο διορισµός της διοίκησης
της ΕΡΤ τίθεται βέβαια υπό την κρίση της Επιτροπής Θεσµών και
Διαφάνειας της Βουλής. Με δεδοµένο, όµως, ότι η απόφαση της
επιτροπής µπορεί σήµερα να ληφθεί µε απλή πλειοψηφία, είναι
σαφές ότι η πολιτική κυριαρχία των δυνάµεων της Συµπολίτευ-
σης, της συγκυρίας, δεν µπορεί να αµφισβητηθεί ουσιαστικά. 

Αυτός είναι ο ουσιαστικός λόγος για τον οποίον η Κοινοβου-
λευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ προτίθεται να προτείνει την τροπο-
ποίηση των διατάξεων του άρθρου 49Α του Κανονισµού της
Βουλής και να θέσει ως προϋπόθεση το σχηµατισµό µιας ενισχυ-
µένης πλειοψηφίας. Μόνον έτσι µπορεί να υπάρξουν ευρύτερες
συναινέσεις αναφορικά µε τα πρόσωπα που θα κληθούν να διοι-
κήσουν την ΕΡΤ και έτσι µόνο µπορεί να διασφαλιστεί µια µεγα-
λύτερη αυτονοµία της ραδιοτηλεόρασης έναντι της κοινοβου-
λευτικής πλειοψηφίας, δηλαδή της εξουσίας. Μια τέτοια αυτο-
νοµία αποτελεί προϋπόθεση για την άσκηση διαρκούς ελέγχου
σε κάθε επιλογή, προϋπόθεση για το σχηµατισµό ελεύθερης
γνώµης από τους πολίτες και σ’ αυτό ακριβώς κατατείνει η από-
λυτη και µη διαπραγµατεύσιµη κατοχυρωµένη προστασία της
ελευθερίας του Τύπου. Η οποιαδήποτε επιχείρηση χειραγώγη-
σης, πειθούς προσκρούει στην κατοχυρωµένη δυνατότητα αντι-
χειραγώγησης και αντιπειθούς. Αυτή είναι η πεµπτουσία του επι-
κοινωνιακού πλουραλισµού.

Αυτό δεν µπορεί να διασφαλιστεί όταν παραδείγµατος χάριν
τόσο η ιδιωτική όσο και η κρατική τηλεόραση κάνουν κατάχρηση
της εξουσίας τους. Αυτό συµβαίνει όταν παραδείγµατος χάριν
υπερπροβάλλονται οι εκδηλώσεις διαµαρτυρίας εργαζοµένων
που δεν στρέφονται κατά αλλά είναι υπέρ του εργοδότη τους,
όταν αποσιωπάται η επιβολή προστίµου σ’ έναν από τους µεγά-
λους οικονοµικούς παράγοντες της χώρας, όταν ωραιοποιούνται
οι ισχυροί. Τότε οι γνώµες δεν µπορούν να σχηµατιστούν αβία-
στα. Τέτοια φαινόµενα νοθεύουν –πιστεύω- την έννοια της ενη-
µέρωσης και «τραυµατίζουν» τη δηµοκρατία. 

Αυτό έχει ιδιαίτερη σηµασία για την τηλεόραση, πολύ περισ-
σότερο που πέρα από το σχολείο και την εκπαίδευση, στις µέρες
µας η τηλεόραση είναι ο σηµαντικότερος ιδεολογικός µηχανι-
σµός. Από τη µια µεριά είναι ένα είδος «Μεγάλου Αδελφού» που
διεισδύει παντού και ακούγεται απ’ όλους. Από την άλλη µεριά,
για λόγους τεχνικούς και οικονοµικούς, οι τηλεοπτικοί σταθµοί
λειτουργούν κατ’ ανάγκη ως θεσπισµένα ολιγοπώλια. Ανεξάρ-
τητα, λοιπόν, από τη λήψη αδείας, χρειάζονται πολλά χρήµατα
και σηµαντική υποδοµή για να µπορεί κανείς να εκπέµψει. Η τη-
λεόραση είναι επένδυση και δεν είναι δυνατόν σε καµµία περί-
πτωση να αφεθεί στην αρµοδιότητα των οποιωνδήποτε επεν-
δυτών. 

Έτσι, η ανεξάρτητη δηµόσια τηλεόραση είναι αναγκαίο συµ-
πλήρωµα και ανάχωµα της ιδιωτικής.

1890 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Αυτό φάνηκε καθαρά όταν έκλεισε η ΕΡΤ. Το «µαύρο» δηµι-
ούργησε τραύµα ακόµα και σε εκείνους που δεν έβλεπαν δηµό-
σια τηλεόραση. 

Χαρακτηριστικά και παρόλο που οι παθογένειες της παλιάς
ΕΡΤ ήταν γνωστές, το πείραµα της EΡΤ Open συγκίνησε και ενέ-
πνευσε εκατοµµύρια. Η περιφρονηµένη αυτή ΕΡΤ αναδείχθηκε
σε παλλάδιο επικοινωνιακού πλουραλισµού, ένα είδος επιστρο-
φής του απωθηµένου. 

Η πολιτεία είναι υπεύθυνη για την εξασφάλιση αυτού του
πλουραλισµού, ιδίως στη συγκυρία της κρίσης και του σηµερινού
πολιτικού ανταγωνισµού. Τα ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης
είναι πάντα ετερόνοµα και δέσµια των επιχειρηµατικών τους δε-
σµεύσεων και υπηρετούν κατ’ ανάγκη συµφέροντα και προωθούν
συγκεκριµένες ιδέες, ακόµα κι αν υπάρχει έλεγχος και εποπτεία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ δύο λεπτά ακόµη, σας παρακαλώ, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Συνεχίστε, κύριε συ-
νάδελφε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΣΟΥΚΑΛΑΣ: Ακόµα κι αν υπόκεινται στο
νόµο και στο Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο, ακόµα και σε οριακές
περιπτώσεις όπως οι προεκλογικές περίοδοι, υποχρεώνονται να
παρουσιάσουν όλες τις απόψεις επί ίσοις όροις. Κανείς ποτέ δεν
µπορεί να εµποδίσει τα ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης να
προάγουν τα δικά τους συµφέροντα. 

Από την άλλη µεριά, η ιστορία έχει δείξει κατά τρόπο αδιάσει-
στο –πιστεύω- ότι τα κρατικά µονοπώλια είναι ακόµα πιο αυθαί-
ρετα, ακόµα πιο επικίνδυνα. Θα πρέπει, λοιπόν, να υπάρξει µία
τουλάχιστον τηλεόραση που θα λειτουργεί απολύτως αυτόνοµα,
ένα µέσο που δεν θα είναι ούτε ιδιωτικό, ούτε κρατικό, δεν θα
εξαρτάται από τις κερδοσκοπικές επιχειρήσεις, ούτε από τις πο-
λιτικές εξουσίες, αλλά θα είναι αυτόνοµο. Αυτό είναι το µόνο ιδε-
ολογικό αντιστάθµισµα στα εξ υποθέσεως ετερόνοµα ιδιωτικά
και δηµόσια µέσα µαζικής ενηµέρωσης. 

Αυτό ακριβώς πιστεύω επιδιώκεται µε το νέο νόµο, µία αλλαγή
παραδείγµατος που θα αντιστέλλεται τόσο µε την κρατική τηλε-
όραση, όσο και από τις ιδιωτικές. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δεν µπορούµε να είµαστε βέβαιοι για το µακροσκοπικό απο-

τέλεσµα της παρέµβασης. Αυτό θα το δείξει µόνο η ιστορία. Δεν
υπάρχει, όµως, πιστεύω άλλος τρόπος για να εξασφαλιστεί ένα
µόνιµο θεσµικό και ιδεολογικό αντίβαρο στις πολιτικές, ιδεολο-
γικές και κυρίως πολιτιστικές καταχρήσεις και στρεβλώσεις που
καθίστανται δυνατές από την ιδιωτική και από την κρατική τηλε-
όραση. 

Η µεν ιδιωτική τηλεόραση είναι αναγκαία για να αποσοβούνται
οι πάντα ελλοχεύοντες κίνδυνοι της κρατικοποίησης. Από την
άλλη µεριά, η δηµόσια µη κρατική τηλεόραση είναι η µόνη δι-
κλίδα ασφαλείας που µπορεί να εξισορροπήσει την εγγενή ιδιο-
τέλεια της ιδιωτικής. 

Τελικός κριτής βέβαια είναι ο πολίτης, ο χρήστης. Και οι χρή-
στες, όµως, αλλάζουν. Οι χρήστες αλλάζουν προτεραιότητες και
πρότυπα. Στις µέρες µας, δε, το τηλεοπτικό κοινό είναι υποψια-
σµένο, αλλά και διψασµένο και αναζητά νέα ερεθίσµατα, ξανα-
σκέφτεται τη ζωή του, τον κόσµο που τον περιτριγυρίζει. Αυτό
το είδαµε και στις εκλογές εξάλλου και τις ανατροπές που έγιναν
µε αυτές. 

Αυτό πιστεύω –και τελειώνω- είναι το µείζον πολιτιστικό στοί-
χηµα. Μαζί και εκ παραλλήλου µε την εκπαίδευση, η δηµόσια τη-
λεόραση καλείται να θέσει τα θεµέλια για µία αναγέννηση
πολιτιστική της χώρας. Αυτή ακριβώς είναι η δηµοκρατική, προ-
οδευτική εκδοχή των νέων µέσων µαζικής ενηµέρωσης που ευαγ-
γελιζόµαστε. Γι’ αυτό ακριβώς και µόνο, είναι, κατά τη γνώµη µου
ουσιαστικά Αριστερή. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Ευχαριστούµε, κύ-
ριε Τσουκαλά, για τα ενδιαφέροντα ζητήµατα που θίξατε. 

Τον λόγο έχει ο συνάδελφος από τη Νέα Δηµοκρατία κ. Δηµή-
τριος Κυριαζίδης. 

Στη συνέχεια θα ακολουθήσουν οι συνάδελφοι κ. Τριαντάφυλ-
λος Μηταφίδης και Αθανάσιος Πετράκος. 

Ορίστε, κύριε Κυριαζίδη, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, θα συνυπέ-

γραφα τα όσα αναφέρθηκαν από τον τελευταίο και τον προτε-
λευταίο οµιλητή. Βεβαίως, µε τον τελευταίο, δεν συµφωνώ µε την
εισήγησή του και την κατακλείδα του, αλλά σε ό,τι αφορά το πε-
ριεχόµενο. 

Κύριε Τσουκαλά, θα ήθελα να πω ότι πρώτα αλλάζουµε τον
Κανονισµό, όπως εισηγηθήκατε, και µετά προχωρούµε σε νοµο-
θέτηση. Εδώ έγινε κάτι τελείως διαφορετικό. 

Δεν γνωρίζω αν πράγµατι, όπως αναφέρθηκε και από τον κ.
Τσουκαλά, µπορεί να επιτευχθεί µε αυτό το νοµοσχέδιο, µε αυτή
τη νοµοθέτηση, η αυτονοµία, η ανεξαρτησία, ο πλουραλισµός.
Είναι ζητούµενο, αλλά βεβαίως, δεν παρέχονται τα εχέγγυα. Θα
αναφερθώ.

Ούτε πιστεύω αυτήν τη στιγµή ότι έπρεπε να είναι προτεραι-
ότητα η ρύθµιση ή µία τέτοια δέσµευση γιατί, κύριε Υπουργέ, κι
άλλες δεσµεύσεις από πλευράς σας υπήρξαν, οι οποίες, δυστυ-
χώς, δεν τηρούνται και προχωράτε σε συµφωνίες µε περιεχό-
µενο -έτσι πληροφορούµαστε- τελείως διαφορετικό από αυτό το
οποίο δεσµευτήκατε και προεκλογικά, αλλά και στις προγραµµα-
τικές σας δηλώσεις. 

Τίθεται σε τάξη το τηλεοπτικό τοπίο. Δηµιουργείται ένας ανε-
ξάρτητος ραδιοτηλεοπτικός σταθµός. Αναφέρθηκε ο παριστά-
µενος Υπουργός. Πώς γίνεται αυτό; Με αυτούς που κατηγο-
ρούσατε πριν δηµιουργηθεί η ΝΕΡΙΤ; Δεν καταγγείλατε αυτούς,
στελέχη κι εργαζόµενους, ως κοµµατικοδίαιτους και κρατικοδί-
αιτους; Τώρα τι έγινε και κατέστησαν παραγωγικοί; Προφανώς,
αναβαφτίστηκαν στην κολυµβήθρα του ΣΥΡΙΖΑ.

Μέσα από το νοµοσχέδιο δεν διαπιστώνεται κάποια αξιολό-
γηση, ποιος ο αριθµός, ποιος τελικά θα πληρώσει το µάρµαρο
παρά την όποια πρόθεση ή όποια τυχόν επιβάρυνση κινείται στο
σηµερινό ύψος. Αλλά µε υπουργική απόφαση, κύριε Υπουργέ,
θα µπορείτε αµέσως να αυξήσετε αυτό το τέλος.

Βεβαίως, η αξιολόγηση δεν θα έπρεπε να γίνει; Είναι απαραί-
τητος αυτός ο άγνωστος αριθµός; Δεν θα µπορούσε, εν πάση
περιπτώσει, να ανανεωθεί, όπως αναφέρθηκε, από εκείνα τα
πρόσωπα τα οποία µπορούν να καλύψουν τις σηµερινές ανάγκες,
αλλά και τις αυριανές -εννοούµε στελέχη- κι εφόσον πράγµατι
υπάρχουν απολυµένοι να οδηγηθούν µέσα από µία κινητικότητα
αλλού που τους έχει ανάγκη το δηµόσιο;

Κατηγορούσατε τη δηµόσια τηλεόραση ως κυβερνητική κι
ελεγχόµενη. Τώρα εσείς την καθιστάτε ελεύθερη, ανεξάρτητη;
Με ποιον τρόπο; Καταργώντας το εποπτικό συµβούλιο και καθι-
στώντας τον αρµόδιο Υπουργό κυρίαρχο, καθότι εν προκειµένω
«Νίκος θα κερνάει και Νίκος θα πίνει»; 

Η αγαπητή εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ ανέφερε ότι το πρώτο που
θεσµοθετείτε είναι η εκπροσώπηση των εργαζοµένων στη διοί-
κηση. Από ό,τι γνωρίζω, εκπροσώπηση προϋπήρχε και µάλιστα
µε πιο υγιή αναλογία.

Τι έγινε το ποσοστό του 25% που θα καλυπτόταν από εξωτερικά
προγράµµατα; Άρα σε τι σκοπείτε µε το παρόν νοµοσχέδιο; Σκο-
πείτε στο χτίσιµο µιας κρατικής τηλεόρασης ΣΥΡΙΖΑ. Το ακούω
και από συναδέλφους σας του ΣΥΡΙΖΑ, ότι εν όψει των εκλογών
είναι καλό να έχουµε ένα δικό µας κανάλι. Σκοπείτε, δηλαδή, στη
δηµιουργία ενός κράτους ΣΥΡΙΖΑ, όπως ακριβώς και µε προηγού-
µενα νοµοσχέδια επιχειρήσατε και επιχειρείτε και πάλι. 

Το κατ’ επίφαση νοµοσχέδιο, νόµος πλέον, για την ανθρωπι-
στική κρίση από τα τριάντα δύο άρθρα, στα τέσσερα αναφερό-
ταν σ’ αυτό, στα υπόλοιπα αναφερόταν στο πώς πρέπει να δη-
µιουργηθεί ένα κράτος ελεγχόµενο, µε την εποπτεία ανθρώπων
διορισµένων, ακόµη και εθελοντών. Πρώτη φορά γίνονται αυτά
στα ελληνικά χρονικά.

Ήρθε η απελευθέρωση των τροµοκρατών, οι εκατό δόσεις και
αµέσως µετά, µετά από δυο µέρες η πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου, έτσι ώστε να βολευτούν µεγαλοεπιχειρηµατίες, όπως
είδαµε προσφάτως, που οφείλαν στο δηµόσιο 6 εκατοµµύρια,
πλήρωσαν στο δηµόσιο 1,9 και 4 εκατοµµύρια στην ουσία τους
«χαρίστηκαν».
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Τα αποθεµατικά που παίρνατε από ασφαλιστικά ταµεία και όχι
µόνο;

Σε ό,τι αφορά τα 300 εκατοµµύρια µέσα από κοινοτικά προ-
γράµµατα, άκουσα και τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης να
λέει ότι θα τοποθετηθούν στην Τράπεζα της Ελλάδος και θα
έχουν µία απόδοση του 2,5%. Μα, αυτά τα επιτόκια οδεύουν
προς την Κοινότητα. Θα µου πείτε ότι είναι καλό. Άρα, δεν ωφε-
λούν. Άρα, άλλος είναι ο σκοπός που οδηγούµαστε προς εκεί.

Θα συµφωνήσω, βεβαίως, στο µόνο µε τον κ. Βούτση –λείπει-
ότι, πράγµατι, η πολιτική κατέστη θεραπαινίδα των καναλαρχών.
Όµως, τι κάνετε για  όλα αυτά; Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν επι-
τυγχάνεται το παραµικρό, απλά γίνεται ένα βόλεµα και είπα προ-
ηγουµένως τον σκοπό.

Αναφέρθηκε ο κ. Βούτσης ότι προχωρούµε σε µία µικρή συµ-
φωνία µε µία µικρή οπισθοχώρηση και τον Ιούνιο θα έχουµε µια
µεγάλη συµφωνία. Θα δούµε το περιεχόµενο για να δούµε πόσο
µεγάλη θα είναι αυτή η οπισθοχώρηση σε ό,τι αφορά τον ΕΝΦΙΑ,
όπως ακούστηκε από τον Πρωθυπουργό. Τις 12.000 ευρώ αφο-
ρολόγητο το ξεχάσαµε κι αυτό;

Άρα, τρεις µήνες τώρα και δύο που χάσαµε προηγουµένως,
δηλαδή πέντε µήνες, προχωρείτε σε µία παραπλάνηση και εξα-
πάτηση του λαού και ήρθατε χθες µε τον νέο τσάρο της οικονο-
µίας να µας πείτε ότι κάνατε λάθη, κάναµε λάθη  και γι’ αυτό,
ενδεχοµένως, υπήρξε η αντικατάσταση του κ. Βαρουφάκη τσά-
κα-τσάκα µε τον νέο τσάρο της οικονοµίας µε τον Τσακαλώτο.

Όµως, ο λαός και όλοι µας εδώ δεν έχουµε φάει λωτό και ξέ-
ρουµε τι συνέβαινε, αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, και τι
ακριβώς διήλθαµε τα δυόµισι προηγούµενα χρόνια, τις ύβρεις
και -αν θέλετε- τη διαπόµπευσή µας σε καθηµερινή βάση.

Βεβαίως, κύριε Υπουργέ, δεν είναι ο στόχος µας η χώρα να
πάει στα βράχια. Γι’ αυτό ο έλεγχός µας και το ότι συνηγορούµε
αυτό για µένα ήταν στο τρίµηνο που κύλησε. Πέρασαν αυτές οι
εκατό ηµέρες. Οι ηµέρες ανοχής σε ό,τι µε αφορά, αλλά πιστεύω
κι άλλους Βουλευτές, αλλά και την κοινωνία, έχουν περάσει. Η
νοµιµοποίησή σας πλέον αρχίζει να εξαντλείται σε µεγάλο
βαθµό. Οφείλω να το τονίσω. Αυτήν τη στιγµή θα έπρεπε, εφό-
σον βλέπετε ότι οι επιχειρήσεις κλείνουν, παραγωγή δεν υπάρχει
και πάµε από το κακό στο χειρότερο, αυτήν τη στάση του φύρ-
δην µίγδην, «πλίνθοι και κέραµοι», ως ένας πύργος Βαβέλ, πρέπει
να σταµατήσει. Έχουµε χρέος ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση
ακριβώς αυτό να κάνουµε.

Περιµένω από εσάς µία δηµόσια συγγνώµη για όσα προηγού-
µενα απευθύνατε εµπρός στα κόµµατα που ήταν και κατά την
προηγούµενη θητεία κοινοβουλευτικά και όχι µόνο και να πάµε
σε µία εθνική συνεννόηση, συναίνεση, έτσι ώστε να βγούµε από
αυτό το αδιέξοδο. Αν δεν υπάρξει αυτό, από τη δική µου πλευρά
τονίζω καθαρά και από το κόµµα µου, από την παράταξή µου, ότι
δεν θα δοθεί οποιαδήποτε ψήφος θετική. Αν από την πλευρά σας
δεν υπάρξει συγνώµη, από τη δική µου πλευρά δεν θα γίνει αυτό.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αλέξιος Μητρόπουλος): Σας ευχαριστούµε,
κύριε Κυριαζίδη.

Έχω την τιµή να ανακοινώνω την παρουσία νέων που ήλθαν
να διαπιστώσουν την υποδειγµατική λειτουργία του ελληνικού
Κοινοβουλίου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία της Βουλής, αφού συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό
πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας», που οργανώνει το Ίδ-
ρυµα της Βουλής, είκοσι δύο µαθητές και µαθήτριες και ένας εκ-
παιδευτικός συνοδός από το 1ο Δηµοτικό Σχολείο Γαλατσίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριε Μηταφίδη, έχετε τον λόγο παρακαλώ.
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΟΣ ΜΗΤΑΦΙΔΗΣ: Αγαπητοί συνάδελφοι, αγα-

πητές συναδέλφισσες, µετά από τις ηθικοπλαστικού χαρακτήρα
νουθεσίες του προλαλήσαντος, θα ήθελα να πω ότι οι διαφορές
µας είναι πολιτικές και εποµένως, η «συγγνώµη» που µας ζητή-
θηκε δεν έχει καµµία θέση στα κεντρικής σηµασίας ζητήµατα που
υπάρχουν.

Νοµίζω ότι όσο περνούν οι µέρες αυτό γίνεται ολοένα και πιο
καθαρό και ο κ. Βορίδης ήταν εξαιρετικά αποκαλυπτικός. 

Βλέπω ότι ορισµένοι Βουλευτές από την πλευρά της Νέας Δη-
µοκρατίας, παρά τις εκκλήσεις για συναίνεση και εθνική συνεν-
νόηση, είναι φανερό ότι βάζουν µια καθαρά ταξική γραµµή σε
σχέση µε την πολιτική της Κυβέρνησης. Αυτό έγινε φανερό και
κατά τη χθεσινή συζήτηση που είχαµε στην Επιτροπή Μορφωτι-
κών Υποθέσεων για τις ρυθµίσεις που αφορούν τον αθλητισµό
αλλά και την εκπαίδευση. 

Ο κ. Βορίδης µε έχει βάλει στον πειρασµό να τον ρωτήσω, εάν
στους πελάτες τους –εκτός από την «ENERGA» και την «POWER»-
συµπεριλαµβάνεται και η «DIGEA». Γιατί, µας είπε ότι αυτή η συ-
ζήτηση είναι περίπου για το µουσείο των αρχαιοτήτων της Βου-
λής. Ότι είναι µια παρωχηµένη συζήτηση, µια και µπήκαµε πια στη
σφαίρα της εικονικής πραγµατικότητας και πρέπει να µετατρα-
πούµε σε «γκατζετάκηδες». Ότι δεν υπάρχει κανένας λόγος να
ξοδεύουµε το χρόνο µας µε τα δηµόσια µέσα ενηµέρωσης.

Πήρατε µία απόφαση σκοταδιστική. Με τη γλώσσα των φιλο-
σόφων του ελληνικού διαφωτισµού θα µπορούσατε να κατατα-
γείτε στους «φωτοσβέστες». Και το κάνατε αυτό για να εξυπη-
ρετήσετε ιδιωτικά συµφέροντα. 

Έπρεπε, λοιπόν, να παραδοθούν οι συχνότητες, εκτός από τα
κανάλια και στη «DIGEA». Τους πικρούς καρπούς των πράξεών
σας γευόµαστε αυτήν τη στιγµή. Και, όπως είπα και κατά τη συ-
νεδρίαση της επιτροπής, παραλίγο να έχουµε «µαύρο» και στη
Δηµοτική Τηλεόραση της Θεσσαλονίκης. Εκεί βέβαια το Διοικη-
τικό Συµβούλιο, της Δηµοτικής Τηλεόρασης κάτω από τον εκβια-
σµό, υπέγραψε µε την «DIGEA» και τώρα ζητάει να αναθεωρηθεί
η σύµβαση.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΙΔΟΥ)

Αγαπητοί συνάδελφοι, επειδή ζητάτε εγγυήσεις ότι δεν θα
έχουµε µια από τα ίδια, θέλω να σας πω ότι το εγγυάται το πα-
ρελθόν µας. Μιλά το παρελθόν, για το πώς αντιλαµβανόµαστε
εµείς τη δηµόσια ενηµέρωση και το πώς την αντιλαµβάνεστε
εσείς. Εσείς τη θεωρείτε ένα «άχρηστο προϊόν», για να χρησιµο-
ποιήσω την αγοραία φρασεολογία της νεοφιλελεύθερης ιδεολο-
γίας, ενώ εµείς τη θεωρούµε ως ένα δηµόσιο αγαθό. 

Σχετικά µε την εµπειρία που είχαµε µε την ΕΤ-3 στη Θεσσαλο-
νίκη, η οποία έγινε πόλος συσπείρωσης όλων των αγωνιζόµενων
θυµάτων της κρίσης, αλλά ταυτόχρονα και ένα πρωτότυπο πεί-
ραµα αυτοδιαχείρισης, που φωτογραφίζει και το µέλλον, θα
ήθελα να πω ότι νοιώθω και προσωπικά υπερήφανος ως εκπαι-
δευτικός και ως συνδικαλιστής. Γιατί, ο ποµπός που εκπέµπει
αυτήν τη στιγµή το ραδιόφωνο της ΕΤ-3, είναι ο ποµπός των δυο
µεγάλων απεργιακών κινητοποιήσεων των καθηγητών, το 1988
και το 1990. Αυτή η αγωνιστική παράδοση εγγυάται τον πλουρα-
λισµό µας, µια και ζητάτε εγγυήσεις. 

Επίσης, θέλω να χαιρετίσω το γεγονός ότι µε το παρόν νοµο-
σχέδιο θα παρέχεται ψηφιακό σήµα -φαντάζοµαι µε όρους δη-
µόσιου µέσου, και στα δηµοτικά µέσα, τα οποία θα συµπλη-
ρώνουν το έργο της δηµόσιας τηλεόρασης. 

Επιπλέον, θα ήθελα από αυτήν τη θέση να τονίσω τη συµβολή
ιδιαίτερα της ΕΤ-3 πριν την κλείσουν στη διατήρηση της ιστορι-
κής µνήµης, ιδιαίτερα στην περιοχή της Θεσσαλονίκης, µε τα
εξαιρετικά ντοκιµαντέρ που γύρισε και µε αφορµή τα εκατό χρό-
νια της ελεύθερης Θεσσαλονίκης.

Θα ήθελα, απευθυνόµενος στους συναδέλφους της Νέας Δη-
µοκρατίας, να τους ρωτήσω αν έχουν τύψεις και γι’ αυτό φέρ-
νουν τροπολογία για τους απολυµένους συµβασιούχους ορισµέ-
νου χρόνου της ΕΡΤ. Οι ίδιοι οι άνθρωποι που έκλεισαν τη Δηµό-
σια Τηλεόραση και οδήγησαν στην ανεργία τόσους ανθρώπους,
ζητούν να µετατραπούν οι συµβάσεις ορισµένου χρόνου των
υπαλλήλων που υπηρετούν στη Δηµόσια Τηλεόραση σε συµβά-
σεις αορίστου χρόνου; Υπερακοντίζετε, µε απύθµενο θράσος,
την Κυβέρνηση που µίλησε για µοριοδότηση.

Θέλω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, να θέσω ένα ζήτηµα που τέ-
θηκε και από άλλους συναδέλφους και που βλέπω ότι υπάρχει
και στην έκθεση της Επιστηµονικής Επιτροπής της Βουλής. Αφο-
ρά το θέµα της αναβίωσης των συµβάσεων των τέως εργαζοµέ-
νων της ΕΡΤ. Νοµίζω ότι πρέπει να υπάρξει µια διευκρίνιση σ’

1892 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



αυτό το ζήτηµα, γιατί πιστεύω ότι θα έχουµε προβλήµατα στο
εργασιακό τους καθεστώς. Πρέπει να το ξεκαθαρίσουµε ώστε
να είναι απρόσκοπτη η επαναλειτουργία της ΕΡΤ και να µην δοθεί
η ευκαιρία σε κάποιους να υπονοµεύσουν το έργο της. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Μηταφίδη. 

Τον λόγο έχει ο κ. Πετράκος και ακολουθεί η κ. Αναστασία
Γκαρά. 

Ορίστε, κύριε Πετράκο, έχετε τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θα παρακαλούσα, κυρία Πρόεδρε,

να µου δώσετε ένα λεπτό επιπλέον, γιατί υπήρξε µία προσωπική
αναφορά-πρόκληση από τον κ. Βορίδη. Βέβαια, δεν είναι κανένας
από τη Νέα Δηµοκρατία, αλλά δεν πειράζει. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ένα λεπτό δεν
είναι τίποτα. Ορίστε, έχετε τον λόγο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Θέλω, λοιπόν, να απαντήσω στη
Νέα Δηµοκρατία, επειδή υπήρξε και προσωπική πρόκληση, ότι
εµείς ούτε ξεπουλάµε ούτε πουλάµε. Δεν το έχει ακούσει ο κ.
Βορίδης; Θα το επαναλάβουµε ότι έχουν σταµατήσει οι ιδιωτικο-
ποιήσεις και του ΑΔΜΗΕ και της ΔΕΠΑ και της ΔΕΗ. Όσο και να
χτυπιούνται οι δανειστές, δεν πρόκειται να ξεπουληθούν οι δη-
µόσιες επιχειρήσεις στρατηγικής σηµασίας της χώρας. 

Δεύτερον, ακούσαµε πολλά ανέκδοτα. Τα ανέκδοτα αυτά,
όµως, για να τα λέει κάποιος πρέπει να έχει µεγάλο θράσος και
φαίνεται ότι έχουν οι συνάδελφοι. Ακούσαµε χθες µαθήµατα ανε-
ξαρτησίας και πλουραλισµού από το ΠΑΣΟΚ, το οποίο είχε µε-
τατρέψει οποιαδήποτε δηµόσια επιχείρηση σε άντρο κοµµατο-
κρατίας.

Ακούσαµε, όµως, σήµερα το µεγαλύτερο ανέκδοτο από τον κ.
Βορίδη, ότι είναι προοδευτικό που έκλεισε η ΕΡΤ και ότι εµείς
που θα την επαναφέρουµε είµαστε αναχρονιστές και είπε: «Μα,
τι συζητάτε τώρα; Αυτό είναι το πρόβληµα; Η ψηφιακή πλατ-
φόρµα;». Με τη µόνη διαφορά ότι ο κ. Βορίδης ως Υπουργός της
προηγούµενης συγκυβέρνησης του κ. Παπαδήµου θα πρέπει να
θυµάται –και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- ότι ο τότε Υπουργός
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων είχε παραγγείλει µια έρευνα
στην εταιρεία «ANALYSYS MASON» -που παρουσιάστηκε µάλι-
στα και σε συνέδριο στις 29 Μαρτίου 2012- η οποία λέει, συµπε-
ρασµατικά, ότι το κράτος έπρεπε να πάρει 715 εκατοµµύρια
ευρώ για την ψηφιακή πλατφόρµα. 

Το κράτος, όµως, στη συνέχεια, αφού έκλεισαν την ΕΡΤ, πήρε
18,39 εκατοµµύρια. Το συµπέρασµα, λοιπόν –για τους συναδέλ-
φους της Νέας Δηµοκρατίας- είναι, ότι εδώ πρόκειται περί σο-
βαρού ζητήµατος. Έχουµε διαφυγόντα κέρδη του ελληνικού
Δηµοσίου περίπου 700 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό είναι προοδευ-
τικό ή είναι σοβαρότατο θέµα, για το οποίο είναι υπόλογοι, γιατί
αφ’ ενός έκοψαν µισθούς και συντάξεις και αφ’ ετέρου χάρισαν
700 εκατοµµύρια στους φίλους τους τους καναλάρχες;

Το πραξικοπηµατικό κλείσιµο της ΕΡΤ…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …(δεν ακούστηκε)
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τα λέει εδώ. Ήρθατε καθυστερη-

µένα. Δεν χρειάζεται να µε διακόπτετε και άλλο. 
Καταθέτω στα Πρακτικά την έρευνα η οποία έχει παρουσιαστεί

σε συνέδριο, επαναλαµβάνω, στις 29 Μαρτίου 2012 και εξ αυτού
προκύπτουν αυτά. Για να συνεννοούµαστε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αθανάσιος Πετράκος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Το πραξικοπηµατικό κλείσιµο της ΕΡΤ είναι ξεκάθαρο -και πρέ-
πει να το παραδεχθείτε και να αφήσετε αυτά τα παραµύθια περί
προοδευτικών και αναχρονιστών- έγινε δε για δύο λόγους:

Πρώτον, γιατί ο κ. Σαµαράς δεν µπορούσε να διανοηθεί ότι
ένα µέσο το οποίο όταν ήταν αυτός Κυβέρνηση το θεωρούσε
δικό του µπορούσε να λέει πού και πού και καµµία αντίθετη
άποψη. Πού και πού! Το ότι υπήρχε, δηλαδή, ένα κανάλι, το ο-
ποίο δεν λιβάνιζε από το πρωί µέχρι το βράδυ την Κυβέρνηση,
αλλά και σε ένα ποσοστό 10% είχε και µια αντικειµενικότητα και
σε τελευταία ανάλυση ήταν λίγο αντικειµενικότερο από τα ιδιω-

τικά κανάλια. Δεν µπορούσε αυτό να το αντέξει.
Δεύτερον, ήθελε να εξυπηρετήσει µε αυτό που είπα τα συµ-

φέροντα των ιδιωτών καναλαρχών. Αυτό αποκρύπτεται. Το «δώ-
ρο» όπως είπα –και το επαναλαµβάνω για να εµπεδωθεί στους
συναδέλφους, ας λείπουν- προς τους καναλάρχες, µε βάση την
έρευνα που ανέφερα πριν, ανέρχεται σε 700 εκατοµµύρια.

Στη Μεσσηνία, την πατρίδα µου, η ακραία αυτή αντιδηµοκρα-
τική ενέργεια απέκτησε ακόµα πιο αντιδηµοκρατικά χαρακτηρι-
στικά. Όταν ήρθε ο κ. Σαµαράς στο Ναύπλιο για το προσυνέδριο
της Νέας Δηµοκρατίας, έπρεπε να κλείσουν οι ραδιοφωνίες σε
όλους τους νοµούς. Τότε ανέλαβαν παρακρατικά στην ουσία
στοιχεία -που κάποια αυτοαποκαλούνταν και φίλοι του κ. Σα-
µαρά. Λειτούργησαν παρακρατικά, παρέκαµψαν την τοπική Ει-
σαγγελία, την τοπική Αστυνοµία, εισέβαλαν στους χώρους στους
οποίους βρίσκονταν τα µηχανήµατα και έκλεισαν την τοπική Ελ-
ληνική Ραδιοφωνία, η οποία εξέπεµπε µε τους εργαζοµένους,
αλλά συγχρόνως έκλεισαν και τη NOVA και έγινε το «έλα να
δεις!». Έχω καταθέσει και µηνυτήρια αναφορά για όλα αυτά. 

Επίσης, η Κυβέρνηση ισχυριζόταν –ήταν η «δεύτερη γραµµή
άµυνας»- ότι έκλεισε την ΕΡΤ γιατί ήταν άντρο της διαφθοράς
και της διαπλοκής. Δεν έχει απαντήσει, όµως, ακόµα η Νέα Δη-
µοκρατία στην επιστολή του πρώην διευθυντή ειδήσεων της ΕΡΤ
προς τον πρώην Πρωθυπουργό, τον κ. Σαµαρά, ο οποίος –να το
θυµίσουµε- έγραφε: «Υποθέτω ότι αναφέρεστε, κύριε Σαµαρά,
σε εκείνους που εσείς βολέψατε ο ίδιος, είτε συνοδοιπόροι σας
και εταίροι σας στην Κυβέρνηση. Αναφέρεστε προφανώς σε
τριάντα αργόµισθους, στην πλειοψηφία τους ειδικούς συµβού-
λους και στο προσωπικό των ειδικών θέσεων που διορίσατε στην
ΕΡΤ από την πρώτη κιόλας ηµέρα της ανάληψης των καθηκόντων
σας.

Υποθέτω ότι αναφέρεστε –λέει ο κ. Κογιάννης- στον κουµ-
πάρο σας κ. Α., τον οποίο διορίσατε µε αποδοχές 3.500 ευρώ το
µήνα. 

Υποθέτω ότι αναφέρεστε στον κουµπάρο του διευθυντή του
Γραφείου Τύπου σας του κ. Μουρούτη, ο οποίος λαµβάνει επί-
σης 3.500 ευρώ το µήνα.

Υποθέτω ότι αναφέρεστε ακόµα στη συντοπίτισσα του Υπουρ-
γού σας του κυρίου τάδε, αρµόδια για τον Τύπο κ. Μ.Ρ., που
αµείβεται µε 3.000 ευρώ το µήνα.

Επίσης, για την κακοδιαχείριση φαντάζοµαι ότι αναφέρεστε
στο 1.000.000 ευρώ το χρόνο που κόστιζε η εκποµπή “Μεσο-
γείων 136” για να βρει βήµα έκφρασης η κ. Α.Σ., συγγενής πρώην
στελέχους της Νέας Δηµοκρατίας». 

Αυτή είναι η απάντηση η οποία έχει δοθεί και η οποία δεν έχει
ανταπαντηθεί από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Το κλείσιµο, βέβαια, της ΕΡΤ αποτέλεσε το έναυσµα και για
επιθέσεις σε άλλα δηµόσια αγαθά και κοινωνικό κράτος. Μετά
το «µαύρο» της ΕΡΤ ακολούθησε διαθεσιµότητα δύο χιλιάδων
εκπαιδευτικών και η υποβάθµιση της τεχνικής εκπαίδευσης προς
όφελος πάλι των ιδιωτών σχολαρχών, η διάλυση του συστήµατος
υγείας, το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας. 

Αυτοί οι παράνοµα απολυθέντες εργαζόµενοι επανέρχονται µε
το επόµενο νοµοσχέδιο του οποίου η επεξεργασία έχει ολοκλη-
ρωθεί στην αρµόδια επιτροπή.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Έχουµε ακούσει, επίσης, για το µεγάλο αριθµό εργαζοµένων
στην ΕΡΤ και τα υπέρογκα ανταποδοτικά τέλη. Αποδείχτηκε στην
επιτροπή πως ούτε αυτό ισχύει. Η επαναλειτουργία της ΕΡΤ θα
γίνει µε διακόσιους είκοσι τέσσερις εργαζόµενους ανά ένα εκα-
τοµµύριο κατοίκων, αριθµό µικρότερο από το µέσο όρο των ευ-
ρωπαϊκών χωρών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Πε-
τράκο, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΕΤΡΑΚΟΣ: Τελειώνω, κυρία Πρόεδρε. Ζήτησα
δύο λεπτά παραπάνω γιατί υπήρχε και το προσωπικό.

Η Κυβέρνηση µε το υπό συζήτηση νοµοσχέδιο αποκαθιστά στη
χώρα τη δηµοκρατική οµαλότητα. Αποκαθιστά το δικαίωµα ελεύ-
θερης ενηµέρωσης των πολιτών. Βγάζει το µαύρο από τη ζωή
µας. Επανέρχεται η ΕΡΤ µε πανελλαδικούς και περιφερειακούς
τηλεοπτικούς και ραδιοφωνικούς σταθµούς, µε τα Μουσικά Σύ-
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νολα, τους διαδικτυακούς ιστότοπους, καθώς και την ηλεκτρο-
νική και έντυπη έκδοση του περιοδικού.

Η ΕΡΤ θα είναι δηµόσια επιχείρηση µε διοικητική και οικονο-
µική αυτοτέλεια θα απευθύνεται και στον απόδηµο ελληνισµό, ο
οποίος δεν ακούει τίποτα από την πατρίδα αλλά και στους ναυ-
τικούς. Δίνεται ιδιαίτερη έµφαση στην ανεξαρτησία από το κρά-
τος και όλους τους φορείς δηµόσιας και ιδιωτικής εξουσίας.
Αυτό σας ενοχλεί µε την επαναλειτουργία της ΕΡΤ. Ναι, επανα-
προσλαµβάνεται το παράνοµα απολυµένο προσωπικό.

Το κλείσιµο της ΕΡΤ –και τελειώνω µε αυτό- ήταν µια πραξικο-
πηµατική ενέργεια. Με την ψήφιση του νοµοσχεδίου που συζη-
τάµε κλείνει αυτή η πληγή και µπαίνουν τίτλοι τέλους στην πιο
µαύρη στιγµή για την ελευθερία του Τύπου και για τη δηµοκρατία
από τη Μεταπολίτευση και µετά.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε,
κύριε Πετράκο.

Τον λόγο έχει η κ. Γκαρά και να ετοιµάζεται η κ. Κοζοµπόλη-
Αµανατίδη.

Κυρία Γκαρά, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΑΝΑΣΤΑΣΙΑ ΓΚΑΡΑ: Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι, θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω τη σηµερινή µου το-
ποθέτηση µε µία προσωπική εµπειρία, γιατί η συζήτηση για τη
δηµόσια ενηµέρωση και τη δηµόσια εκπαίδευση δεν µπορεί να
περιοριστεί στο πλαίσιο ενός νοµοσχεδίου.

Πριν χρόνια, λοιπόν, όταν βρισκόµουν στις πρώτες τάξεις του
δηµοτικού, παρακολουθούσα µία παιδική σειρά που λεγόταν
«Καρουζέλ». Ίσως οι περισσότεροι να µην την έχετε προλάβει,
αλλά εγώ την παρακολουθούσα µε επιµονή και υποµονή. 

Μία σκηνή έχει µείνει χαρακτηριστικά στο µυαλό µου για πάρα
πολλά χρόνια. Η δασκάλα -και πρωταγωνίστρια της σειράς- ήταν
στην τάξη και έγραφε στον πίνακα τις ασκήσεις για τους µαθη-
τές. Μπαίνει στην τάξη να την συναντήσει ο πατέρας ενός µα-
θητή. Γυρίζει η δασκάλα να χαιρετίσει τον πατέρα, προτάσσει το
χέρι της και αυτός διστάζει, λέγοντας ότι έχει στα χέρια του
λάδια από τη δουλειά. Η δασκάλα προτάσσει τα δικά της χέρια
γεµάτα κιµωλία, του σφίγγει εγκάρδια το χέρι και λέει πως ο κα-
θένας στα χέρια του έχει τα σηµάδια της δουλειάς του. 

Η σκηνή αυτή έχει µείνει χαραγµένη στο µυαλό µου, γιατί µε-
γαλώνοντας συνειδητοποίησα πως είναι ένας πολύ χαρακτηρι-
στικός τρόπος για να περάσουµε µηνύµατα κατά του ρατσισµού
σε παιδιά. Καταδεικνύει, επίσης, τον εκπαιδευτικό και επιτελε-
στικό ρόλο που µπορεί να έχει η δηµόσια τηλεόραση και ένα δη-
µόσιο µέσο επικοινωνίας, περνώντας µηνύµατα σε πάρα πολλά
παιδιά, όπως της δικής µου γενιάς. Αυτό το δηµόσιο µέσο µπορεί
να επιτελέσει το ρόλο αυτό ακριβώς γιατί µπορεί να λειτουργήσει
σε λογικές απέναντι στο κέρδος, χωρίς να µας βλέπει ως προ-
ϊόντα υπερκαταναλωτισµού. 

Όταν στις 11 Ιουνίου 2013 σίγησε η φωνή της ΕΡΤ, για εµάς
έφυγε και η κιµωλία από τα χέρια. Όταν έπεσε το «µαύρο» στην
ΕΡΤ µε πραξικοπηµατικές και αντιδηµοκρατικές διαδικασίες, κα-
ταλάβαµε όλες και όλοι πολύ καλά πως οι µαχαιριές στη δηµο-
κρατία δεν γίνονται µε το στιλέτο, αλλά µε τη µατσέτα. 

Το χαµένο σήµα της ΕΡΤ καταδεικνύει µία από τις πιο συµβο-
λικές στιγµές της αντιλαϊκής και αντιδηµοκρατικής πολιτικής που
άσκησαν οι προηγούµενες κυβερνήσεις, προκαλώντας πολλές
επιπτώσεις. Δεν ήταν µόνο χτύπηµα στη δηµοκρατία ή τη δηµό-
σια ενηµέρωση. Ήταν χτύπηµα στην εκπαίδευση, στον πολιτισµό,
στην εργασία, αφήνοντας χιλιάδες ανέργους στο δρόµο και κυ-
ρίως ήταν χτύπηµα στα εργασιακά δικαιώµατα σε όλους τους
εργαζόµενους στα ΜΜΕ, ακόµα και στα ιδιωτικά, τα οποία ευλό-
γως στηρίξατε. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο δεν επιθυµούµε να ξαναστήσουµε
µία ΕΡΤ στα πρότυπα των προηγούµενων ετών, µία ΕΡΤ κοµµα-
τική, συντεχνιακή και γεµάτη σκάνδαλα. Το γνωρίζετε πολύ καλά,
κύριοι της Αντιπολίτευσης.

Το δηλώνουµε, λοιπόν, κατηγορηµατικά ότι θέλουµε µια νέα
ΕΡΤ, ένα δηµόσιο µέσο που θα υπηρετεί τις ανάγκες του λαού
και των εργαζοµένων, στην υπηρεσία της ποιότητας, της ενηµέ-
ρωσης και της ψυχαγωγίας. Γι’ αυτό και η επανασύσταση της

ΕΡΤ πρέπει να συνδυάζεται µε την ποιοτική ανασυγκρότησή της.
Κυρίες και κύριοι, όταν έπεσε το «µαύρο» στην ΕΡΤ, ξεκίνησε

µια νέα διαδικασία για όσους βρισκόµασταν στο προαύλιο των
περιφερειακών σταθµών, αφού πάθαµε το σοκ και µετά από αυτό
το αντιδηµοκρατικό χτύπηµα που χτύπησε σε πολύ ευαίσθητα
κύτταρα, για όσους έχουν ευαισθησίες βέβαια. 

Οι εργαζόµενοι της ΕΡΑ, σε συνεργασία µε τους πολίτες, ήταν
αυτοί που κράτησαν ζωντανή και ηχηρή τη φωνή της ΕΡΤ, αλλά
και τις αξίες της δηµοκρατίας, ήταν αυτοί που µετέτρεψαν την
ΕΡΤ σε ένα κύτταρο ενηµέρωσης, πολιτισµού και κοινωνικής
δράσης, µέσα από σχήµατα αυτοδιαχείρισης. 

Άνοιξε τις πύλες, δέχτηκε τους πολίτες, συµµετείχε σε κινηµα-
τικές δράσεις, διοργάνωσε εκδηλώσεις, διεκδίκησε, ενώθηκε µε
τα υπόλοιπα τµήµατα του πληττόµενου και εργαζόµενου λαού,
ενώ παράλληλα συνέχισε να αναδεικνύει τοπικά ζητήµατα και,
θα έλεγα, µε πολύ δηµιουργικότερο τρόπο απ’ ό,τι πριν. Ο τίτλος
«Ανοικτή ΕΡΤ» απέκτησε για εµάς πολύ πιο ουσιαστικό νόηµα.
Επίσης, αναδείχθηκαν αξίες συντροφικότητας, συµµετοχής και
συλλογικότητας, υψηλές για κάποιους από εµάς. 

Συµβάλλοντας, λοιπόν, στην ανασυγκρότηση της ΕΡΤ από το
Βήµα της Βουλής, θα ήθελα να επιµείνω στη σηµασία που έχουν
οι περιφερειακοί σταθµοί της ΕΡΑ για τις τοπικές κοινωνίες, αλλά
και στις δυνατότητες ανασυγκρότησής τους, παίζοντας έναν δια-
φορετικό και παραγωγικό ρόλο, συνιστώντας ένα ενεργό κοµµάτι
της κοινωνίας. Άλλωστε, είναι η φωνή των τοπικών κοινωνιών, κα-
λύπτοντας κάθε κοινωνία και κάθε ιδιαίτερο χαρακτηριστικό
αυτών. Γι’ αυτό και πρέπει να τους δώσουµε ιδιαίτερη σηµασία.

Στο νοµοσχέδιο, λοιπόν, που συζητάµε είναι ευδιάκριτο ότι
χρειάζονται περισσότερο δεσµευτικές διατάξεις για τη λειτουρ-
γία των περιφερειακών σταθµών και θα παρακαλούσα, κύριε
Υπουργέ, να το προσέξετε ιδιαιτέρως.

Εξάλλου, η λειτουργία όλων των περιφερειακών σταθµών της
ΕΡΑ, µε το απαιτούµενο προσωπικό και την υλικοτεχνική ενί-
σχυση, καταδεικνύει τη δυνατότητά τους να αναδείξουν τα προ-
βλήµατα, αλλά και τις επιτυχίες των τοπικών κοινωνιών. Για
περιοχές όπως ο Έβρος, αλλά και άλλες ακριτικές περιοχές, η
δηµόσια ραδιοτηλεόραση αποτελεί τον συνδετικό κρίκο ενηµέ-
ρωσης µε το κέντρο, φέρνοντας σε όλους την αίσθηση της ισό-
τητας και της ισοτιµίας. 

Παράλληλα, βέβαια, θα πρέπει οι περιφερειακοί σταθµοί της
ΕΡΑ να έχουν τη δυνατότητα να προχωρήσουν σε εµπλουτισµό
του προγράµµατός τους, να αποκτήσουν αυτονοµία στη διαµόρ-
φωση του τοπικού προγράµµατος µε βάση τις εκάστοτε ανάγκες
ανά περιοχή, ταυτόχρονα όµως να µπορούν να συνδράµουν ως
νησίδες έκφρασης των ενεργών πολιτών.

Συγκεκριµένα, σε ό,τι αφορά το νοµό µου, η ΕΡΑ Ορεστιάδας
έχει επιπλέον δυνατότητες, µιας και προσφέρεται, λόγω γεωπο-
λιτικής θέσης της περιοχής, για ανάπτυξη και υλοποίηση διασυ-
νοριακών συνεργασιών και προώθηση σε επίπεδο πολιτισµού,
ανταλλαγής απόψεων και κοινές δράσεις µε τις γείτονες χώρες.

Παράλληλα, στο σύνολό τους, οι περιφερειακοί σταθµοί πρέ-
πει να βασίζονται στη λογική λειτουργίας τους ως περιφερειακών
πολυδύναµων κλιµακίων –ραδιόφωνο, τηλεόραση και ίντερνετ-
µε πλήρη αξιοποίηση του προσωπικού, µε στόχο η ΕΡΤ να απο-
τελέσει παράδειγµα πραγµατικού δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού
φορέα που θα ενηµερώνει, θα ψυχαγωγεί και θα αναδεικνύει τον
πολιτισµό, την ιστορία και τον αθλητισµό, σε συνεργασία πάντα
µε την κοινωνία των πολιτών για µια πλουραλιστική, πολυγλωσ-
σική και πολυπολιτισµική κοινωνία.

Κυρίες και κύριοι, οφείλουµε από κοινού -Κυβέρνηση, εργαζό-
µενοι, πολίτες- να δουλέψουµε για να αποδείξουµε στην κοινω-
νία, αλλά και σε όσους έχασαν την πίστη τους νωρίς γι’ αυτό το
εγχείρηµα, ότι η ανεξάρτητη, ακηδεµόνευτη, πολυσυλλεκτική,
δηµιουργική ΕΡΤ είναι εφικτή και είναι στο χέρι µας. 

Είναι στο χέρι µας να ξαναζωντανέψουν τα µηνύµατα, να ζων-
τανέψουν τα χρώµατα, οι µουσικές και κυρίως τα παιδικά µας
όνειρα. Να ξαναγεµίσουµε, λοιπόν, τα χέρια µας µε κιµωλία.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Γκαρά.
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Τον λόγο έχει η κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµανατίδη και να
ετοιµάζεται ο κ. Ζάννας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΑ ΚΟΖΟΜΠΟΛΗ-ΑΜΑΝΑΤΙΔΗ: Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, µέσα σε ένα περιβάλλον δύσκολο, ρηµαγµένο, λε-
ηλατηµένο και ακανθώδες, η µόνη σταθερά είναι η βούληση της
Κυβέρνησης να προχωρήσει µπροστά, να ξανασυνθέσει τον
καµβά, να άρει αδικίες, να επουλώσει τραύµατα στη δηµοκρατία. 

Στο πλαίσιο αυτό έρχεται και το σηµερινό νοµοσχέδιο για την
επαναλειτουργία της ΕΡΤ. Το κλείσιµο της ΕΡΤ τον Ιούνιο του
2013 αποφασίστηκε µε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου η
οποία ουδέποτε ήρθε στη Βουλή προς κύρωση.

Τις προηγούµενες µέρες ζήσαµε το θέατρο του παραλόγου
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα. Εκείνοι που την τελευταία πενταετία
νοµοθέτησαν αποκλειστικά µε πράξεις νοµοθετικού περιεχοµέ-
νου µας εγκαλούσαν, µας επέπλητταν και µας κουνούσαν το δά-
χτυλο γιατί φέραµε την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου που
αφορούσε στη µεταφορά των διαθεσίµων των δηµόσιων φορέων
στην Τράπεζα της Ελλάδος.

Επρόκειτο για µια πράξη που η έκδοσή της δικαιολογούταν
απόλυτα από την επείγουσα ανάγκη που ήρθε να θεραπεύσει τη
συγκεκριµένη στιγµή, που η Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής
έκρινε συνταγµατική και που ήρθε προς κύρωση στη Βουλή αµέ-
σως αφού είχαν προηγηθεί δύο συνεδριάσεις στις αρµόδιες επι-
τροπές, στη µία εκ των οποίων είχαν κληθεί και οι φορείς.

Είναι φανερό ότι ουδεµία οµοιότητα υπάρχει ανάµεσα σε
εκείνη την πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου και στην πράξη νο-
µοθετικού περιεχοµένου που διέκοψε το 2013, µέσα σε λίγες
ώρες, τη λειτουργία του δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα µε
πρόσχηµα την εξυγίανσή του, µε αληθή και πραγµατικό σκοπό,
όµως, την ικανοποίηση των απαιτήσεων της τρόικας και το ξε-
πούληµα των ψηφιακών συχνοτήτων.

Σε εκτέλεση αυτού του σκοπού, χιλιάδες εργαζόµενοι έχασαν
τη δουλειά τους σε µια νύχτα και προσφέρθηκαν ως αριθµοί απο-
λυµένων στο θυσιαστήριο των µνηµονίων, ενώ οι ψηφιακές συ-
χνότητες ξεπουλήθηκαν έναντι πινακίου φακής στα ιδιωτικά
συµφέροντα. Έτσι συντελέστηκε ένα από τα µεγαλύτερα σκάν-
δαλα του καιρού των µνηµονίων.

Οι γνωρίζοντες θα θυµούνται ότι ξαφνικά, το 2012, η πρωτο-
πόρα σε νέες τεχνολογίες ΕΡΤ σταµάτησε να αγοράζει ποµπούς
και υποδοµή για την ψηφιακή εποχή που ερχόταν. Το έγκληµα
ήταν προµελετηµένο και πολύ καλά σχεδιασµένο. Έκλεισε η ΕΡΤ.
Ακολούθησε φωτογραφικός διαγωνισµός για τις ψηφιακές συ-
χνότητες, χωρίς το δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό φορέα που εκ του
νόµου δικαιούται συγκεκριµένο χώρο. Υπήρξε µόνο ένας υποψή-
φιος, ένα νοµικό πρόσωπο, µια εταιρεία, που µέτοχοί της ήταν
τα ιδιωτικά κανάλια.

Οι ψηφιακές συχνότητες κατακυρώθηκαν στην εν λόγω εται-
ρεία αντί 18,5 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ είχαν εκτιµηθεί, όπως
πολύ καλά εξήγησε και ο Θανάσης Πετράκος προ ολίγου, 715
εκατοµµύρια ευρώ. Μάλιστα, το τίµηµα, επειδή θεωρήθηκε υπερ-
βολικό -δεν ξέρω γιατί, ας κατανοήσει όποιος θέλει- συµφωνή-
θηκε να καταβληθεί σε δόσεις και έγινε κάτι που δεν συµβαίνει
σε καµµία από τις ευνοµούµενες πολιτείες: Η ίδια εταιρεία να
είναι πάροχος περιεχοµένου προγράµµατος και πάροχος δι-
κτύου, η δε ΝΕΡΙΤ να πρέπει να πληρώνει κάθε χρόνο περί το 1,5
εκατοµµύριο ευρώ για να κάνει χρήση του δικτύου.

Ακούσαµε και σήµερα και χθες από την Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση ότι τίποτα µεµπτό δεν υπήρξε. Τους ακούσαµε να υπερα-
σπίζονται τα ιδιωτικά κανάλια, που τις προεκλογικές περιόδους
αµερόληπτα και ανιδιοτελώς αφήνουν το πρόγραµµά τους για
να προβάλουν τα διαφηµιστικά των κοµµάτων και να πάρουν σχε-
τικές συνεντεύξεις και ότι για αυτό το κοινωφελές τους έργο
πρέπει να τους συµψηφίσουµε τις οφειλές τους, γιατί αλλιώς τα
κέρδη τους έχουν µειωθεί και θα γίνουν απολύσεις.

Μήπως γι’ αυτό επιµένουν τόσο πολύ οι δανειστές στην απε-
λευθέρωση των απολύσεων, ενώ οι µεγάλες επιχειρήσεις στη
χώρα µας έχουν µείνει ελάχιστες; Μήπως να µην πληρώσουν την
άδειά τους και να παραµείνουν εσαεί µε την προσωρινή αδειοδό-
τηση του 1989; Μήπως να µην ελεγχθούν και τα εκατοντάδες
ευρώ δάνεια που πήραν χωρίς εγγυήσεις;

Προ ολίγου, κιόλας, πληροφορηθήκαµε από τον κ. Βορίδη ότι

το νοµοσχέδιο που έρχεται προς ψήφιση δεν κάνει τίποτε απο-
λύτως, απλώς αλλάζει την επωνυµία από ΝΕΡΙΤ σε ΕΡΤ. Αλλά
λίγο παρακάτω ο ίδιος µας πληροφόρησε ότι το σηµερινό νοµο-
σχέδιο αποτελεί µονοµερή ενέργεια, γιατί προσλαµβάνουµε απο-
λυµένους κ.λπ..

Ας αποφασίσουν τι από τα δύο είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο.
Η ένδεια των επιχειρηµάτων τους αποδεικνύει ότι το νοµοσχέδιο
είναι σε καλό δρόµο. Θέτει και πάλι σε λειτουργία το δηµόσιο
ραδιοτηλεοπτικό φορέα, αποκαθιστώντας την αδικία που προκά-
λεσε το κλείσιµό του, αποκαθιστώντας τη συνταγµατική νοµιµό-
τητα. Αναβιώνουν οι συµβάσεις αορίστου χρόνου των απολυ-
µένων της 11ης Ιουνίου και οι εργαζόµενοι ξαναγυρίζουν στις δου-
λειές τους, ενώ οι εργαζόµενοι µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου
µοριοδοτούνται ειδικά.

Είναι χαρακτηριστικό ότι οι φορείς που κλήθηκαν στις αρµό-
διες επιτροπές της Βουλής εκφράστηκαν στη συντριπτική τους
πλειοψηφία θετικά για το νοµοσχέδιο. Η ΕΡΤ είναι πάλι εδώ και
µένουν πίσω µόνο οι παθογένειες του παρελθόντος. Μένει πίσω
µόνο η αµαρτωλή ΕΡΤ του πελατειακού καθεστώτος, των εργα-
ζοµένων-φαντάσµατα, της ευνοιοκρατίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Από εδώ και εµπρός, η εύρυθµη λειτουργία της είναι µία διαρ-
κής πορεία. Όµως, είναι ένας στόχος. Έχουν τεθεί ήδη στο νο-
µοσχέδιο οι ασφαλιστικές δικλίδες για την υπεράσπισή του. Αυτό
γίνεται µε τη διαφάνεια στα οικονοµικά και την υποχρέωση για
ισοσκελισµένους προϋπολογισµούς, µε τον ουσιαστικό έλεγχο
των οικονοµικών πεπραγµένων των προηγούµενων ετών, του πα-
ρελθόντος, για να µη γίνεται καθεστώς η ατιµωρησία, µε τη µεί-
ωση των µεικτών και εξωτερικών παραγωγών που πίσω τους
κρύφτηκε ένα µεγάλο φαγοπότι, µε την κατάργηση των προνο-
µίων των στελεχών της.

Επίσης, επιτυγχάνεται µε τον τρόπο που θα διοικείται, αφού
για τον τελικό διορισµό της διοίκησης θα αποφαίνεται ευρύτερη
τελικά κοινοβουλευτική Πλειοψηφία, ενώ οι εργαζόµενοι που θα
συµµετέχουν στη διοίκηση θα εκλέγονται µε µυστική ψηφοφορία,
µε το θεσπιζόµενο για πρώτη φορά κοινωνικό έλεγχο.

Έτσι, η νέα ΕΡΤ θα είναι σε θέση να επιτελέσει το συνταγµα-
τικό της ρόλο, αυτόν της αντικειµενικής ενηµέρωσης και όχι της
προπαγάνδας, τον κοινωνικό και πολιτιστικό ρόλο που έχει µία
δηµόσια ραδιοτηλεόραση µε σεβασµό στις αρχές της αντικειµε-
νικότητας, της αµεροληψίας, της ισότητας στη µετάδοση των
πληροφοριών και των ειδήσεων, της ποιότητας του προγράµµα-
τος, του σεβασµού στις αξίες του ανθρώπου και των συνταγµα-
τικά κατοχυρωµένων δικαιωµάτων του.

(Στο σηµείο αυτό κτυπά το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Έτσι, πρέπει να δούµε στα µάτια της βιολίστριας των «Μουσι-
κών Συνόλων» της ΕΡΤ δάκρυα χαράς και συγκίνησης και να
αφήσουµε πίσω τα δάκρυα της πίκρας που είδαµε τον Ιούνιο του
2013.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Παναγιώτα Κοζοµπόλη-Αµανατίδη.

Τον λόγο έχει ο κ. Ζήσης Ζάννας και ακολουθεί ο κ. Σωκράτης
Φάµελλος.

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΖΗΣΗΣ ΖΑΝΝΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.
Είναι πράγµατι εντυπωσιακό πώς καµµιά φορά η ίδια η ιστορία

παίρνει την εκδίκησή της. Κατά τη διάρκεια της σηµερινής µας
συζήτησης από το πρωί έχει πέσει «µαύρο» στο σήµα της
«DIGEA», αφήνοντας ακάλυπτη την Αττική. Νοµίζω, µάλιστα, ότι
είναι και µία απάντηση στον κ. Βορίδη και στις αιτιάσεις του για
την αξιοπιστία του ιδιώτη παρόχου, όταν µάλιστα η σύµβαση την
οποία έχει υπογράψει τον υποχρεώνει να διατηρεί εφεδρικό σύ-
στηµα κατά τη διάρκεια τεχνικής βλάβης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριοι Υπουργοί, σήµερα ολο-
κληρώνεται η συζήτηση για την επαναλειτουργία της Ελληνικής
Ραδιοτηλεόρασης, για την επαναλειτουργία του δηµόσιου φορέα
ενηµέρωσης που θα αποτελεί πυρήνα της ανεξάρτητης και έγ-
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κυρης ενηµέρωσης και πυλώνα του πολιτισµού στη χώρα και διε-
θνώς.

Μιλάµε για την επαναλειτουργία της ΕΡΤ που κράτησε ζων-
τανή τη µνήµη και την επαφή των χιλιάδων Ελλήνων οµογενών
µε την κοινωνική, πολιτική και πολιτιστική πραγµατικότητα στη
χώρα µας. Υπήρξε η ραδιοφωνική συντροφιά του Έλληνα ναυτι-
κού και του ακρίτα στρατιώτη. Ανέδειξε τις δηµιουργικές πνευ-
µατικές δυνάµεις του τόπου, όταν αυτές δεν έβρισκαν διέξοδο
στο σηµερινό εµπορευµατοποιηµένο τοπίο.

Θα µου επιτρέψετε να κάνω µία σύντοµη αναδροµή στην πρό-
σφατη ιστορία του κλεισίµατος της ΕΡΤ. Από τον Ιούνιο του 2013
µέχρι σήµερα, οι εργαζόµενοι στην ΕΡΤ µάς δείχνουν και µας
έδειξαν τι σηµαίνει συµµετοχή, αγώνας και επιµονή στην έγκυρη
ανεξάρτητη δηµοσιογραφία και ενηµέρωση. Αντιστεκόµενοι στο
κλείσιµό της, ανέλαβαν τη διαχείρισή της σε εξαιρετικά αντίξοες
συνθήκες και ήρθαν αντιµέτωποι µε τις δυνάµεις καταστολής και
µε την τότε κυβέρνηση να τους λοιδορεί. 

Ο ελληνικός λαός, όµως, σε κάθε βήµα τους ήταν εκεί, από τις
µαζικές περιφρουρήσεις µέχρι τις µεγαλειώδεις συγκεντρώσεις
αλληλεγγύης. Η πορεία της υπό τη διαχείριση των εργαζοµένων
της ήταν ένα πρότυπο αυτοοργάνωσης, κέντρο εναλλακτικής και
αντικαθεστωτικής ενηµέρωσης µε αχτίδα ελπίδας για χιλιάδες
συµπολίτες µας την ώρα της εφαρµογής της πιο σκληρής αντι-
λαϊκής µνηµονιακής πολιτικής.

Οι απολυµένοι της ΕΡΤ δεν ξέχασαν στιγµή το καθήκον τους
απέναντι στον ελληνικό λαό και την απελευθέρωσή του από τα
µνηµονιακά δεσµά. Φρόντισαν το πρόγραµµα της ΕΡΤ –παρά τις
δυσκολίες- να φτάσει µε εναλλακτικούς τρόπους σχεδόν σε κάθε
γωνιά της Ελλάδας. Οι εργαζόµενοι στην ΕΡΤ βρέθηκαν στο
δρόµο µαζί µε χιλιάδες πολίτες για την ανατροπή της πολιτικής
των µνηµονιών, για την ανατροπή της λιτότητας, για τη δηµοκρα-
τία. Το «µαύρο» στην ΕΡΤ δεν πέρασε. Το «µαύρο» στην κοινωνία
δεν πέρασε. Η αυταρχικότητα και η τροµοκρατία δεν πέρασε. Το
«µαύρο» ανατράπηκε στις εκλογές στις 25 Ιανουαρίου. Η ελλη-
νική κοινωνία αντιστάθηκε και άλλαξε σελίδα.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η επαναλειτουργία της ΕΡΤ είναι
ένα σηµαντικό βήµα για πολλούς λόγους: Γιατί θα λειτουργήσει
ξανά ένας φορέας που ήταν και θα είναι αντίπαλο δέος στα ιδιω-
τικά µέσα ενηµέρωσης, ένας φορέας που θα αντιµετωπίζει την
πρόσβαση στην ενηµέρωση ως συνταγµατικά κατοχυρωµένο δι-
καίωµα σε κάθε πολίτη βάζοντας ψηλά τον πήχη στην παροχή
αντικειµενικής και αµερόληπτης ενηµέρωσης. Γιατί θα λειτουρ-
γήσει ξανά ένας φορέας που από την ίδρυσή του έχει προωθήσει
την πολιτιστική παραγωγή και την καλλιτεχνική και πνευµατική
δηµιουργία του τόπου από άκρη σε άκρη, ένας φορέας που είναι
κοµµάτι της ιστορικής µνήµης του ελληνικού λαού, γιατί θα διορ-
θωθεί µια σοβαρή αδικία απέναντι στους εργαζοµένους της ΕΡΤ
που απολύθηκαν σε µια νύχτα. Γιατί θα διορθωθεί µια σοβαρή
αδικία απέναντι στον ελληνικό λαό, που µέσα σε µια νύχτα είδαν
να πέφτει «µαύρο» και να κλείνει ένα σπουδαίο κοµµάτι της σύγ-
χρονης ιστορίας του τόπου, γιατί ως τέτοιο αναγνωρίζουµε την
ΕΡΤ.

Η επαναλειτουργία της ΕΡΤ είναι µια νίκη του ελληνικού λαού
σε µια δύσκολη συγκυρία. Δείχνει –αντιθέτως µε τις προηγούµε-
νες κυβερνήσεις- ότι µια Κυβέρνηση που τηρεί τις δεσµεύσεις
της, τίποτα δεν έχει να φοβηθεί από την αντικειµενική και ανε-
ξάρτητη ενηµέρωση, γιατί κάθε ανεξάρτητο κράτος έχει, όχι
µόνο δικαίωµα αλλά και την υποχρέωση να διατηρεί µια ανεξάρ-
τητη δηµόσια ραδιοτηλεόραση. Η ΕΡΤ καλείται να συµβάλει στη
διαµόρφωση ενός νέου ήθους στην εγχώρια δηµοσιογραφία, να
είναι αρωγός στην πάταξη της αδιαφάνειας και της διαπλοκής,
να χειραφετεί και να διαπαιδαγωγεί τη νέα γενιά, να ξαναγεννη-
θεί χωρίς τις πρακτικές και τις αµαρτίες που της φόρτωσαν στο
παρελθόν οι ίδιοι που την έκλεισαν µε δήθεν αφορµή τα δικά
τους εγκλήµατα. Απέναντι στη µιντιακή διαπλοκή που κερδοσκο-
πεί εις βάρος των δηµόσιων συχνοτήτων και του ελληνικού δη-
µοσίου και την εσκεµµένη αναρχία του ραδιοτηλεοπτικού τοπίου,
η επαναλειτουργία της ΕΡΤ έρχεται να ορίσει την εκκίνηση ενός
νέου, διάφανου και δίκαιου τρόπου κατανοµής και χρήσης των
ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων και καταδεικνύει την αποφασιστι-
κότητα της νέας Κυβέρνησης να φτάσει µέχρι τέλους. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Συνάδελφοι και συναδέλφισσες, αυτές τις ηµέρες και ενώ η
ελληνική Κυβέρνηση έχει αναλάβει το δύσκολο έργο της δια-
πραγµάτευσης, απέναντί της δεν έχει  µόνο τα µεγάλα ευρω-
παϊκά συµφέροντα, είναι και το σύνολο των µεγάλων εγχωρίων
συµφερόντων και των µέσων ενηµέρωσης. Επιχειρείται να δηµι-
ουργηθεί ένα κλίµα τροµοκρατίας στην ελληνική κοινωνία µε κέν-
τρο της επίθεσης τα ιδιωτικά αυτά µέσα. Δεν µας τροµάζουν. Δεν
µας αφορά η παραφιλολογία και η λάσπη που ρίχνουν, γιατί το
ψέµα έχει κοντά ποδάρια. Μας αφορά όµως, το σοβαρό έλλειµµα
ήθους και κώδικα δηµοσιογραφικής δεοντολογίας. Μας αφορά
η κατατροµοκράτηση του ελληνικού λαού από ντόπια και ξένα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Μας αφορά η άνευ προηγουµένου
δηµιουργία κλίµατος φόβου στην ελληνική κοινωνία µε στόχο την
υπονόµευση της διαπραγµάτευσης και της εφαρµογής του προ-
γράµµατος της Κυβέρνησης. Τους ενοχλεί η πολιτική της Κυβέρ-
νησης γιατί έρχεται σε ρήξη µε τη µέχρι χθες ανεκτικότητα και
διαπλοκή στα µέσα ενηµέρωσης. 

Η υπερψήφιση του νοµοσχεδίου για την ΕΡΤ είναι µέσα στο
πλαίσιο της αντίληψής µας για τη διασφάλιση της πρόσβασης
όλων των πολιτών στα κοινωνικά αγαθά. Η πρόσβαση στον πολι-
τισµό και την ενηµέρωση, συνιστά κοινωνικό αγαθό το ίδιο ση-
µαντικό µε την υγεία, την παιδεία, την ενέργεια, το νερό. 

Έχουµε δείγµατα γραφής ως προς το πώς να κινηθούµε και
σε αυτά µε ισχυρούς δηµόσιους φορείς, έλεγχο και διαφάνεια. 

Η υπερψήφιση του νοµοσχεδίου για την ΕΡΤ, του νοµοσχεδίου
για την ανθρωπιστική κρίση, για την επανεκκίνηση της οικονοµίας
δείχνουν καθαρά ότι η προσήλωση στην εφαρµογή του προ-
γράµµατός µας είναι ο µόνος δρόµος εξόδου από την κρίση. 

Θα κλείσω, αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, υιοθε-
τώντας τα λόγια που µεγάλωσαν τη γενιά µου µέσα από τα προ-
γράµµατα του δηµοσίου ραδιοφώνου. «Ο λαός της Λιλιπούπολης
σήκωσε πια παντιέρα. Με το Χαρχούδα δήµαρχο δεν είδε άσπρη
µέρα».

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Τον λόγο έχει ο
κ. Σωκράτης Φάµελλος και να ετοιµάζεται η κ. Ταχιάου Χριστίνα.

Κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε.  
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αγαπητοί Υπουργοί, θα µου επι-

τρέψετε να ξεκινήσω από ένα σχόλιο όσον αφορά το περιβάλλον
της συζήτησης. Συζητάµε για δεύτερη µέρα ένα σηµαντικό νο-
µοσχέδιο, που αφορά τα θέµατα της ενηµέρωσης. Όµως, δεν
µπορώ να µην κάνω ένα σχόλιο σχετικά µε τα χαρακτηριστικά
του βουλευόµενου Σώµατος που έχει η Εθνική Αντιπροσωπεία.

Αγαπητή Πρόεδρε, νοµίζω ότι και ως συντοπίτισσα θα µε βοη-
θήσετε να πάρουµε κάποια µέτρα -και ως νέος Βουλευτής σας
το λέω- γιατί δεν είναι ενθαρρυντική η εικόνα της συµµετοχής
των συναδέλφων. Δεν θα αναφερθώ σε κόµµατα και δεν θα δια-
χωρίσω συναδέλφους αλλά η Βουλή των Ελλήνων πρέπει να γίνει
βουλευόµενο Σώµα και όχι ντιµπέιτ εξαγγελίας πολιτικών λόγων
για το πεντάλεπτο της δηµοσιότητας του καθένα στην τηλεό-
ραση.

Μιας και µιλάµε για τηλεόραση, νοµίζω ότι η συζήτηση για τη
δηµόσια ραδιοτηλεόραση είναι λογικό ότι ξεπερνάει τα όρια της
συζήτησης για το τι είναι ραδιόφωνο και το τι είναι τηλεόραση,
ξεπερνάει το χάρτη των ραδιοτηλεοπτικών συχνοτήτων. Εξάλλου
οι συχνότητες -ξέρετε- έχουν το χαρακτηριστικό να µην γνωρί-
ζουν σύνορα, να διαπερνούν τοίχους και να µπαίνουν και να δια-
µορφώνουν συνειδήσεις. 

Η συζήτηση, λοιπόν, αυτή αφορά πολύ περισσότερο σε ζητή-
µατα της δηµοκρατίας, αφορά στο θέµα του δικαιώµατος της
πρόσβασης στην ενηµέρωση και στον πολιτισµό. Δεν νοµίζω ότι
καταφέραµε να αποφύγουµε –και δεν είναι και κακό άλλωστε- να
ασχοληθούµε µε τα κεντρικά διλήµµατα της πολιτικής, να ασχο-
ληθούµε δηλαδή µε το βασικό ερώτηµα το οποίο µπαίνει σήµερα
στη χώρα µας: Αν η χώρα µας µπορεί και θέλει να επανέλθει στο
δρόµο της δηµοκρατίας, στο δρόµο της ισότητας, της αξιοκρα-
τίας, της προόδου ή αν θα παραµείνει µακριά από την ευρωπαϊκή
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συζήτηση και τα ευρωπαϊκά ιδεώδη και κατά κάποιο τρόπο αν
µπορεί να συµβάλει στο να αποκατασταθεί το ευρωπαϊκό περι-
βάλλον στη συζήτηση της δηµοκρατίας.

Έχω την αίσθηση ότι χθες, ιδιαίτερα, ακούγοντας και την κ.
Βούλτεψη αλλά και άλλους συναδέλφους, αισθάνθηκα ότι είναι
προφανές ποιες είναι οι δύο γραµµές. Υπάρχει η άποψη ότι πρέ-
πει να αλλάξουµε σελίδα, να βάλουµε πρώτα τον άνθρωπο, να
ανεβάσουµε την Ελλάδα ένα σκαλί παραπάνω, όπως αντιστοιχεί
σε κάθε γενιά και σε κάθε έθνος. Υπάρχει, όµως, και η άποψη ότι
πρέπει να υποταχθούµε «τοις κείνων ρήµασι πειθόµενοι» στους
δανειστές, να επιδιώξουµε πάση θυσία την ήττα της Κυβέρνη-
σης, ανεξαρτήτως αν αυτό συνδέεται ακόµα και µε το εθνικό
συµφέρον. 

Μπήκε και ένα έντονο ερώτηµα -µια ανησυχία θα έλεγα εγώ-
από την µεριά  της κ. Βούλτεψη -είχε µπει πολλές φορές και νω-
ρίτερα από τη Νέα Δηµοκρατία- σχετικά µε το αν τελικά υπάρχει
εθνική ευθύνη, αν όλα τα κόµµατα υποστηρίζουν το εθνικό συµ-
φέρον. Δεν θέλω και δεν νοµίζω ότι χρειάζεται να µιλάµε για σε-
νάρια, νοµίζω ότι υπάρχουν δυνατότητες στον καθένα να πάρει
πραγµατικά θέση σε αυτό που συµβαίνει στη χώρα µας. Επειδή
τέθηκε αυτό το ερώτηµα, λέω πολύ απλά ότι αν το συµφέρον της
χώρας είναι πάνω από όλα, αν υπάρχει πατριωτικό καθήκον σε
όλους, νοµίζω ότι θα άξιζε να ακούσουµε από την Αξιωµατική Αν-
τιπολίτευση τι θέση παίρνει για την τοποθέτηση του Προέδρου
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόµµατος του κ. Βέµπερ, ο οποίος επί-
σηµα δήλωσε ότι θεωρεί ότι είναι πολύ ορθή η εκτίµηση να συ-
ζητάµε για Grexit: 

Νοµίζω ότι χρειαζόµαστε τη θέση σας και δεν την έχουµε α-
κούσει, ούτε έχετε διαχωρίσει τη θέση σας. Και δεν έχετε τοπο-
θετηθεί. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ελευθερία της γνώµης έχουν όλοι. Τι να
πούµε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βέβαια, εγώ θα περίµενα να ήταν
εδώ και ο κ. Κεδίκογλου. 

Θα ήθελα να ακούσουµε τελικά ποια είναι η άποψη της Νέας
Δηµοκρατίας και για την ΕΡΤ, γιατί κάτι τέτοιο δεν ακούσαµε.
Όµως, θεωρώ ότι προσβάλλει τη συζήτηση και γυρίζει την Ελ-
λάδα πολλά χρόνια πίσω αν η κ. Βούλτεψη θεωρεί ότι συζητών-
τας για την ΕΡΤ το ερώτηµα είναι «Πείτε µας: Πόσους θέλουµε
να διορίσουµε». 

Κυρία Βούλτεψη, ο τρόπος µε τον οποίο ανατραφήκατε ιδεο-
λογικά και πολιτικά µέσα στην Ελλάδα της Μεταπολίτευσης, ο
τρόπος µε τον οποίο εσείς διαβάζετε την πολιτική, επιλέχθηκε
από τον ελληνικό λαό να τον αλλάξουµε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς πού ξέρετε πώς ανατράφηκα; Χά-
σατε!

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα σας καλούσαµε, λοιπόν, να συ-
νηγορήσετε και εσείς ότι πρέπει...

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Για πείτε µου εσείς πού ξέρετε πώς ανα-
τράφηκα;

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δυστυχώς, κυρία Βούλτεψη…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βούλ-

τεψη, µη διακόπτετε, σας παρακαλώ. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Απευθύνεται σε εµένα, κυρία Πρόεδρε! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Μπορείτε να

ζητήσετε τον λόγο µετά και θα σας τον δώσω για ένα λεπτό. Αφή-
στε, όµως, τον κ. Φάµελλο να ολοκληρώσει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Έχει εµµονή, κυρία Πρόεδρε! 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Βούλτεψη, νοµίζω ότι ο καλύ-

τερος τρόπος είναι να διαβάσουµε στα Πρακτικά τι ακριβώς είπε
ο καθένας. Δεν χρειάζεται να αναζητήσουµε κάποια άλλη πηγή
πληροφόρησης. 

Όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, ασχέτως του προσωπικού, θεω-
ρώ ότι η πολιτεία των κοµµάτων της Μεταπολίτευσης, των κοµ-
µάτων του δικοµµατισµού που συνέδεσαν την άσκηση πολιτικής
µόνο µε την ικανοποίηση µικροπολιτικών και µικροκοµµατικών
συµφερόντων και µόνο µε την τακτοποίηση «ηµετέρων» δεν έφ-
θειρε µόνο τους ανθρώπους, δεν έφθειρε µόνο την κοινωνία,
αλλά τα ίδια τα κόµµατα και το ίδιο το πολιτικό σύστηµα. Διότι
υποδούλωσε αλλήλους σε ένα σπιράλ ύφεσης της πολιτικής πια
και της δεοντολογίας. 

Η προσπάθεια η οποία γίνεται, αγαπητοί συνάδελφοι, µε το νο-
µοσχέδιο που έχει κατατεθεί δεν είναι µόνο να ξεφύγουµε από
το «µαύρο» της ΕΡΤ. Είναι γεγονός ότι σχετικά µε το «µαύρο»
του Ιουνίου του 2013, πέρα από την προσωπική καταγραφή που
έχει γίνει στον καθένα µας, πέρα από το αν υπηρετήσαµε µαζί
µε συναδέλφους στη Θεσσαλονίκη, στην Αγγελάκη, στη Στρα-
τού, στο Χορτιάτη –ανεξαρτήτως, λοιπόν, από το πού υπηρέτησε
ο καθένας µας εκείνες τις µέρες- η συζήτηση που έχουµε σή-
µερα µπροστά µας έχει να κάνει µε ένα νέο πεδίο συλλογικής
διεκδίκησης, το οποίο να πω την αλήθεια πήρε µορφή µετά το
«µαύρο». Δεν είχαµε όλοι την εκτίµηση που έπρεπε στη δηµόσια
ραδιοτηλεόραση, σ’ αυτό το δηµόσιο αγαθό, ίσως γιατί την εί-
χαµε αφήσει να πέσει πολύ χαµηλά, οι πολιτικοί πρώτα απ’ όλα,
αλλά και η κοινωνία. 

Το ζητούµενο, λοιπόν, είναι ότι σήµερα δεν κάνουµε τη συζή-
τηση απλά και µόνο για το αν είναι χρήσιµη η δηµόσια ραδιοτη-
λεόραση. Συζητάµε µέσα από ένα περιβάλλον που διαµορ-
φώθηκε τα τελευταία δύο χρόνια, µετά από πολλούς αγώνες,
από πολλές προσπάθειες για να διατυπωθεί εκ νέου η αξία αυτού
του δηµόσιου αγαθού. 

Και ξέρετε, επειδή τον αγώνα για τη δηµόσια ΕΡΤ την έδωσαν
όσοι ήταν «έξω» από την ΕΡΤ, δηλαδή όσοι δεν είχαν εκποµπές,
όσοι δεν είχαν παρουσία, όσοι δεν είχαν προβολή, όσοι δεν είχαν
διορίσει κανέναν στην ΕΡΤ, νοµίζω ότι αυτή η συζήτηση αποκτά
µεγαλύτερη αξία, γιατί δείχνει ότι η κοινωνία, η Αριστερά, τα κι-
νήµατα µπορούν να αγωνιστούν για κάτι που δεν είναι δικό τους,
για κάτι που είναι άλλων, για κάτι για το οποίο δεν έχουν προσω-
πικό συµφέρον, αλλά έχουν όλοι συµφέρον. Διότι, δυστυχώς, το
κλείσιµο της ΕΡΤ δεν ήταν απλά µια επιλογή για να µειώσουµε
το κόστος, αλλά µια επιλογή για να αφήσουµε στο συµφέρον κά-
ποιων άλλων µεγαλύτερο χώρο, όπως είναι οι ιδιωτικοί καναλάρ-
χες, οι ιδιωτικές συχνότητες, η ιδιωτική διαχείριση. Έγινε για να
αφήσουµε στην ιδιωτική διαχείριση τη ραδιοτηλεόραση και τις
πληροφορίες, για να αφήσουµε περισσότερο χώρο στην ιδιωτική
προπαγάνδα, η οποία ακόµα βλέπουµε πώς λειτουργεί.

Βλέπετε, λοιπόν, ποια είναι η διαφορά των συµφερόντων. Το
συµφέρον των πολλών χωρίς να κερδίσουµε τίποτα µάς οδηγεί
στο να κρατήσουµε ανοιχτή την ΕΡΤ, να την τοποθετήσουµε
ξανά στο δηµόσιο πολιτικό χάρτη. Το συµφέρον των λίγων και
της προπαγάνδας, του περιορισµού της πληροφορίας και του
πολιτισµού µας οδηγεί στο να έχουµε το αλαλούµ των ιδιωτικών
συχνοτήτων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Η κοινωνία της Θεσσαλονίκης αυτούς τους είκοσι δύο µήνες
αγώνα συνειδητοποίησε την ανάγκη της δηµόσιας ραδιοτηλεό-
ρασης. Όµως, δηµιούργησε ταυτόχρονα και τη δυνατότητα να
έχουµε και αυτοδιαχειριζόµενα εργαλεία, αλλά και να διατυπώ-
σουµε πολύ πιο δυνατά πια τη φωνή ότι η ΕΡΤ 3, αλλά και όλα
τα περιφερειακά κανάλια είναι απαραίτητα ως ανάσα δηµοκρα-
τίας, ως οξυγόνο για τον τόπο µας. 

Νοµίζω, ότι αυτό το οποίο πρέπει να κατοχυρωθεί µε τη σηµε-
ρινή συζήτηση είναι ότι η πρόσβαση σε µια δηµοκρατική, απο-
κεντρωµένη Δηµόσια Ραδιοτηλεόραση πρέπει να είναι συνταγ-
µατική βάση για τη χώρα µας. Αυτό ακριβώς είναι που πρέπει να
επιλέξουµε σήµερα. Και πρέπει να επιλέξουµε µία Δηµόσια Ρα-
διοτηλεόραση η οποία θα είναι βιώσιµη µε χαµηλά τέλη. 

Δεν µπορώ να καταλάβω την ανησυχία του Κοινοβουλευτικού
Εκπροσώπου του ΠΑΣΟΚ, σχετικά µε το τι θα γίνει «αν µπούµε
µέσα». Μάλλον έτσι συνηθίσατε να διαβάζετε το δηµόσιο βίο. Δεν
θα µπούµε µέσα, γιατί θα υπάρχουν κανόνες δηµοκρατίας και
διαφάνειας στη δική µας διαχείριση. 

Νοµίζω ότι το πιο σηµαντικό το οποίο έχουµε να συζητήσουµε
σήµερα είναι το πώς θα ανοίξουµε τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση
σε νέες λειτουργίες, στον πολιτισµό, στην επιστήµη, στην καινο-
τοµία, στην αυτοδιοίκηση, στην αποκέντρωση, στην παραγωγή,
στη νεολαία, στον Απόδηµο Ελληνισµό. Είναι ότι θα πρέπει να
ξανακαλέσουµε όλες αυτές τις δηµιουργικές δυνάµεις να γυρί-
σουν πάλι πίσω στην Ελλάδα, να γυρίσουν στο δηµόσιο χώρο.
Αυτή είναι η κουλτούρα, αν θέλετε, της νέας Ελλάδας, αυτή είναι
η κουλτούρα της νέας προσπάθειας. Διότι, αγαπητοί συνάδελ-
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φοι, εφόσον οι εργαζόµενοι κράτησαν ανοιχτή την ΕΡΤ, αυτό το
νοµοσχέδιο µεταφέρει στην κοινωνία την ευθύνη να την κρατήσει
δηµόσια, να την κρατήσει δηµοκρατική, να την κρατήσει αποκεν-
τρωµένη, να την κρατήσει για όλους τους Έλληνες και όχι για τα
κόµµατα. Νοµίζω ότι αυτό είναι το καθήκον που πρέπει να ανα-
µεταδώσουµε ως κουλτούρα, ως ήθος. Επίσης, νοµίζω ότι αυτό
αποτελεί κοινή βάση για όλους και µπορούµε να επενδύσουµε σ’
αυτό το κοινό όραµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
πολύ, κύριε Φάµελλε. 

Κυρία Βούλτεψη, θα σας δώσω τον λόγο για ένα λεπτό. Όµως,
θα ήθελα να πω κάτι και να το πάρετε υπ’ όψιν σας, αν θέλετε.
Νοµίζω και εκτιµώ ότι η αναφορά του κ. Φάµελλου δεν ήταν προ-
σωπικά για εσάς, αλλά για την παράταξή σας. Παρ’όλα αυτά,
έχετε τον λόγο για ένα λεπτό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυρία Πρόεδρε, σας ευχαριστώ.
Ανέφερε πολλές φορές το όνοµά µου. Δεν θα έπαιρνα, όµως,

τον λόγο, απλώς επειδή εµφάνισε ο συνάδελφος µια αβεβαι-
ότητα για τον τρόπο µε τον οποίο ανατράφηκα. Δεν θα µπω σε
λεπτοµέρειες. Απλώς πιστεύω ότι ελάχιστοι από τον ΣΥΡΙΖΑ
έχουν ανατραφεί υπό τις συνθήκες που έχω ανατραφεί εγώ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΟΝΤΟΝΗΣ (Υφυπουργός Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων): Πολιτικά, εννοούσε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κοιτάξτε, όµως, κύριε συνάδελφε. Όπως
είπε χθες και ο κ. Τσίπρας, την κ. Μέρκελ πριν τη γνωρίσει, την
κατηγορούσε. Τώρα τη συµπαθεί. Ε, αν γνωριστούµε, µπορεί να
µε συµπαθήσετε κι εσείς. 

(Γέλωτες από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

την κ. Βούλτεψη.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κυρία Πρόεδρε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Φά-

µελλε, σας παρακαλώ. Κάνετε το ίδιο που έκανε προηγούµενα η
κ. Βούλτεψη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Ιδιωτικό Γενικό Λύκειο «Η
ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΠΑΙΔΕΙΑ». 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κύριοι συνάδελφοι, θα δώσω τον λόγο στην Αναπληρώτρια
Υπουργό Οικονοµικών την κ. Βαλαβάνη, για να παρουσιάσει µία
νοµοτεχνική βελτίωση.

Κυρία Βαλαβάνη, έχετε τον λόγο.
ΟΛΓΑ-ΝΑΝΤΙΑ ΒΑΛΑΒΑΝΗ (Αναπληρώτρια Υπουργός Οικο-

νοµικών): Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 

Στην µε γενικό αριθµό 47 και ειδικό 2/14-4-2015 τροπολογία
στο παρόν νοµοσχέδιο µετά τη φράση «που εκδίδεται εντός µη-
νός από τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας», προστίθενται οι λέ-
ξεις «και ανατρέχει στο χρόνο λήξης αυτής» και διαγράφεται το
δεύτερο εδάφιο της διάταξης. 

Θα σας διαβάσω, λοιπόν, τη διάταξη ακριβώς όπως είναι για
να είναι καθαρό τι παραµένει. 

Στο τέλος του άρθρου 15 του ν. 4321/2015 προστίθεται νέο
εδάφιο: «Με απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών, που εκδίδεται
εντός µηνός από τη λήξη της ανωτέρω προθεσµίας και ανατρέχει
στο χρόνο λήξης αυτής, η ηµεροµηνία εφάπαξ εξόφλησης µέ-
ρους της βασικής οφειλής µε τους όρους και τις προϋποθέσεις
της παραγράφου 1 του παρόντος άρθρου δύναται να παρατεί-
νεται για χρονικό διάστηµα µέχρι ένα µήνα».

Πρόκειται για µια εξουσιοδοτική διάταξη στην Αναπληρώτρια
Υπουργό Οικονοµικών, ώστε να µπορεί να επεκτείνει µέσα στον
επόµενο µήνα και για διάστηµα µέχρι ένα µήνα το τµήµα αυτό
της διάταξης για τις έως εκατό δόσεις του νόµου για την επα-
νεκκίνηση της οικονοµίας που έληξε χθες τα µεσάνυχτα και έχει
ήδη κλείσει ηλεκτρονικά. Δηλαδή, δίνει τη δυνατότητα µε µια µε-
ρική καταβολή πάνω από 200 ευρώ, δεκαπλάσια δηλαδή της κα-
τώτερης δόσης που είναι 20 ευρώ, να µπορεί να σβήνει όχι µόνο
το αντίστοιχο ποσό κεφαλαίου, αλλά και το αντίστοιχο ποσό από
προσαυξήσεις, τόκους, κ.λπ..

Συνεχίζεται κανονικά η ηλεκτρονική υποβολή δηλώσεων χωρίς
προκαταβολή έως και εκατό δόσεις και η άλλη εκτέλεση αυτής
της λειτουργίας, που είναι η ολική εξόφληση εφάπαξ, την οποία
θα προτιµούσαµε, βέβαια, όπως και να έρθουν πολλοί περισσό-
τεροι από όσοι την έχουν προτιµήσει µέχρι στιγµής. Είναι γύρω
στα 50 εκατοµµύρια µε ολική εξόφληση εφάπαξ. Αυτά έχουν
έρθει µέχρι στιγµής από τις τράπεζες, αλλά πρέπει να είναι κάτι
παραπάνω στην πραγµατικότητα. 

Αυτά τα δύο, λοιπόν, συνεχίζονται κανονικά. Δηλαδή, αν κά-
ποιος θέλει να τα εξοφλήσει όλα µε ό, τι προβλέπεται ότι σβήνε-
ται, γίνεται. Αν κάποιος θέλει να µπει από δύο δόσεις έως εκατό,
επίσης µπορεί να βγει. Αλλά, µέχρι το παρόν νοµοσχέδιο να γίνει
νόµος και αφού εγκριθεί από τη Βουλή και να δηµοσιευθεί στο
ΦΕΚ, δεν µπορεί να λειτουργήσει γιατί δεν υπήρχε στον αρχικό
νόµο 4321/2015 εξουσιοδοτική διάταξη στον Υπουργό για το
άρθρο 15, δηλαδή για την µερική καταβολή ή προκαταβολή,
όπως το λένε, ή µερική καταβολή εφάπαξ.

ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Ποιος είναι ο αριθµός
αυτής της νοµοτεχνικής βελτίωσης;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Θεο-
χάρη, σας παρακαλώ. Δεν θέλω να απαντήσετε, κυρία Βαλαβάνη.
Αφού ευχαριστήσουµε την κυρία Υπουργό για τις εξηγήσεις που
έδωσε, θα την παρακαλούσα να καταθέσει τη νοµοτεχνική βελ-
τίωση και θα παρακαλούσα µετά να διανεµηθεί στους συναδέλ-
φους.

(Στο σηµείο αυτό η Αναπληρώτρια Υπουργός Οικονοµικών κ.
Όλγα-Νάντια Βαλαβάνη καταθέτει για τα Πρακτικά την προανα-
φερθείσα νοµοτεχνική βελτίωση, η οποία έχει ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Τον λόγο έχει
η κ. Χριστίνα Ταχιάου.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς θα ξεκινήσω

απ’ αυτό το «όποιος δεν είναι µαζί µας, είναι εναντίον µας». Η
κριτική στην «αναγέννηση» της ΕΡΤ, όπως γράφει η «ΑΥΓΗ» σή-
µερα, δεν σηµαίνει ότι όποιος την κάνει είναι υπέρ του «µαύρου»,
δεν σηµαίνει ότι όποιος την κάνει δεν θέλει να υπάρχει µια άλλη
δηµόσια τηλεόραση, δεν σηµαίνει κάποια αντιπαλότητα. Θέλω
να το επισηµάνω αυτό από την αρχή. 

Επίσης, θέλω να αναφερθώ σ’ αυτό το οποίο έχει περάσει εν-
τελώς ξώφαλτσα, το ότι πρωτοστατούν στην «αναγέννηση» της
ΕΡΤ πρώην εργαζόµενοί της οι οποίοι είναι Βουλευτές και θα νο-
µοθετήσουν, θα ψηφίσουν νόµο. Πρωτοστάτησαν στο να γίνει ο
νόµος αυτός και αυτός ο νόµος ευνοεί αυτούς τους ίδιους. 

Είναι δυνατό να συµβαίνει κάτι τέτοιο και να περνάει έτσι ασχο-
λίαστο, λες και είναι κάτι φυσικό; Είναι δυνατό να νοµοθετούµε
για κάτι που θα ευνοήσει πρώτα-πρώτα εµάς τους ίδιους; Δεν
υπάρχει εδώ κανένα ζήτηµα ηθικής, κύριοι συνάδελφοι, κανένα
απολύτως ζήτηµα σύγκρουσης συµφερόντων; 

Νοµίζω πως αυτή είναι η πιο «καραµπινάτη» περίπτωση σύγ-
κρουσης συµφερόντων, οι Βουλευτές να επωφελούνται έτσι ξε-
κάθαρα από ένα νόµο. Μη µου πείτε «ήµασταν εργαζόµενοι της
ΕΡΤ και τι άλλο µπορούµε να κάνουµε». Συγγνώµη, αλλά το επάγ-
γελµά σας δεν είναι «εργαζόµενος της ΕΡΤ». Το επάγγελµά σας
είναι «δηµοσιογράφος». Αυτό είναι το επάγγελµα.

Οι Βουλευτές οι οποίοι θα ψηφίσουν αυτό το σχέδιο νόµου
που θα γίνει νόµος του κράτους, πρώτα-πρώτα νοµίζω ότι δεν θα
έπρεπε να το ψηφίσουν, θα έπρεπε να απέχουν, αλλά πρέπει να
δεσµευτούν ότι θα παραιτηθούν από την επαναπρόσληψη. Είναι
απαράδεκτο, είναι ασύµβατο µε οποιαδήποτε πολιτική ηθική να
συµβαίνει κάτι τόσο «καραµπινάτο» και να περνάει εντελώς ασχο-
λίαστο.

Συνεχίζω µε την αποκατάσταση αδικιών. Μάλιστα. Το «µαύρο»
–το έχουµε ξαναπεί- ήταν µια από τις πιο αυταρχικές κινήσεις
που έχουν γίνει τα τελευταία πολλά χρόνια. Ήταν µια τεράστια
αδικία, κάτι που δεν άξιζε στον ελληνικό λαό και γνήσιο δείγµα
ανικανότητας, αλλά και αυταρχισµού στη διακυβέρνηση. Εφόσον
δεν µπορούµε να βάλουµε τάξη, να το κλείσουµε το µαγαζί. Είναι
αδικία για τη χώρα ολόκληρη. 

Ας µιλήσουµε λιγάκι παραπάνω περί αδικίας. Αδικία δεν είναι
να αποκτά την ιδιότητα δηµοσίου υπαλλήλου άνθρωπος ο οποίος
κάλυπτε την πάγια και διαρκή ανάγκη τού να κάνει δίωρη εκ-
ποµπή άπαξ εβδοµαδιαίως στο ραδιόφωνο; Αδικία είναι. 

Αδικία δεν είναι να γίνονται δηµόσιοι υπάλληλοι τα παιδιά των
δηµοσίων υπαλλήλων επειδή οι τρύπες που υπήρχαν στην ΕΡΤ
επέτρεπαν κάτι τέτοιο; Νοµίζω πως είναι αδικία. 

Αδικία δεν είναι να αναβαθµίζονται σε αρχισυντάκτες οι περισ-
σότεροι δηµοσιογράφοι, χωρίς να εξετάζεται πόσοι είναι οι συν-
τάκτες για να υπάρχουν τόσοι αρχισυντάκτες, επειδή µ’ αυτόν
τον τρόπο θα ισοσκελίζονταν τα κοµµένα λόγω µνηµονίου χρή-
µατα; Αδικία νοµίζω πως είναι. 

Αδικία δεν είναι να υπάρχουν εργαζόµενοι άφαντοι, αλλά µε
το µισθό κανονικά κάθε δεκαπενθήµερο στην τράπεζα; Αδικία
είναι. 

Αδικία δεν είναι να µην υπάρχει η παραµικρή αίσθηση αξιοκρα-
τίας, αλλά η δουλειά του κάθε εργαζόµενου σ’ έναν τόσο δηµι-
ουργικό χώρο να εξαρτάται από την καλή κατά κανόνα κοµµατική
σχέση µε τον προϊστάµενο και τους διευθυντές ή από τον προ-
στάτη Βουλευτή ή από τον κοµµατικό παράγοντα; Συγγνώµη,
αλλά είναι αδικία. 

Αυτές οι αδικίες έρχονται µε το παρόν νοµοσχέδιο να αποκα-
τασταθούν, δηλαδή να επανέλθουν στην προτέρα τους κατά-
σταση. Ή µήπως όχι; Αυτές και άλλες τόσες, φαντάζοµαι, διότι
υπάρχουν πάρα πολλές ανακολουθίες ανάµεσα στην αιτιολογική
έκθεση που είναι η φιλοσοφία του νόµου και τον ίδιο το νόµο. 

Ας πούµε, στην αιτιολογική έκθεση µιλάµε για κοινωνική απο-
στολή του δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα, για συνταγµατική
εναρµόνιση, αποκατάσταση αδικιών σε σχέση µε τους απολυµέ-
νους, δηµιουργία ανταγωνιστικού φορέα και επίσης απρόσκοπτη
συνέχεια και ανεξαρτησία του φορέα.

Ωστόσο, µε τις ρυθµίσεις στα επί µέρους άρθρα προδιαγρά-
φονται τα τελείως αντίθετα. Αυτό που καθίσταται βέβαιο είναι η
απόλυτη κοµµατική εξάρτηση της «ΕΡΤ Α.Ε.» από τον Πρωθυ-
πουργό κι έναν Υπουργό, τον «Υπουργό καναλάρχη», όπως λέµε. 

Η απαγόρευση µε νόµο της ανταγωνιστικότητας της ΕΡΤ, η
οποία καθίσταται εξ ολοκλήρου κρατικοδίαιτη και η υποτιθέµενη
άρση των αδικιών οδηγεί σε περισσότερες αδικίες. Να πούµε επί-
σης ότι εδώ ανοίγει και η πόρτα για αξιώσεις µισθών, για µισθούς
υπερηµερίας και σε άλλους ψηφοφόρους, οι οποίοι θα επανα-
προσληφθούν µε άλλους νόµους. 

Έρχοµαι τώρα στο άλλο θέµα: Ακούµε συνέχεια για µιντιάρ-
χες. Καταγγέλλονται οι µιντιάρχες. Μάλιστα, πολύ ωραία. Εσείς
γιατί δεν έρχεστε να κάνετε κάτι; Ποιος θα φροντίσει για τη ρύθ-
µιση των αδειών των συχνοτήτων;

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Έρχεται νο-
µοσχέδιο…

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΤΑΧΙΑΟΥ: Σας εγκαλούµε για την ευκαιρία που εί-
χατε µε τον ίδιο νόµο να ρυθµίσετε το ζήτηµα των αδειών των
συχνοτήτων. Προϋπόθεση, βέβαια, είναι το ζήτηµα της ρύθµισης
των θεµάτων του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης –ή όχι;-
το οποίο επικαλείστε και µάλιστα στη συνταγµατική του διά-
σταση. Η σύνθεσή του είναι προβληµατική και παράνοµη -το Συµ-
βούλιο της Επικρατείας έχει αποφανθεί για αυτό, ότι δεν διαθέτει
τη νόµιµη συγκρότηση- και κάθε ενέργεια προσβάλλεται ή µπο-
ρεί να προσβληθεί. 

Είναι απαραίτητο να τεθεί θέµα συγκρότησης νέου Εθνικού
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Εµείς στο Ποτάµι λέµε ότι θα
στηρίξουµε την προσπάθεια αυτή της Κυβέρνησης, αρκεί να έρ-
θει.

Ενώ µία δηµόσια τηλεόραση είναι απαραίτητη, πιο απαραίτητη
κρίνεται η ανεξαρτησία και η αυτοτέλειά της, κάτι το οποίο στο
νοµοσχέδιο δεν φαίνεται πουθενά. 

Καθιερώνονται έξωθεν κλιµάκια -οι Επιτροπές Κοινωνικού
Ελέγχου- τα οποία µπορούν να επεµβαίνουν στο περιεχόµενο
του προγράµµατος. Πρόκειται για µία απροκάλυπτη απόπειρα
κοµµατικών στρατών τους οποίους θα οργανώνει το διοικητικό
συµβούλιο, το οποίο θα είναι διορισµένο. 

Να µιλήσουµε για το συγκεντρωτισµό στο πρόσωπο του διευ-
θύνοντος συµβούλου; Τα είπε προηγουµένως ο εισηγητής µας.
Οι διατυπώσεις είναι κακές. Αυτό το οποίο οπωσδήποτε πρέπει
να γίνει σε έναν ανανεωµένο δηµόσιο ραδιοτηλεοπτικό φορέα
είναι να υπάρχει ένα κεντρικό πολιτικό, ενηµερωτικό κανάλι που
θα εµπλουτίζει το πρόγραµµά του µε ταινίες και σειρές και ένα
δεύτερο κανάλι -για παράδειγµα η ΕΡΤ3 όπως ήταν- περιφερει-
ακού και τοπικού χαρακτήρα µε έδρα τη Θεσσαλονίκη –γιατί το
χρειάζεται η βόρεια Ελλάδα, η περιοχή- και µε πρόγραµµα κυ-
ρίως αφιερωµένο στην ελληνική περιφέρεια, συµπληρωµατικό
και όχι ανταγωνιστικό, πρόγραµµα ενηµερωτικό προς αυτό του
πρώτου ανταγωνιστικό. 

Τι σηµαίνει όµως «ενηµέρωση» και ποιος την προσφέρει; Ξέ-
ρετε, υπάρχουν χώρες στις οποίες στις δηµόσιες τηλεοράσεις
απαιτείται οι συντάκτες να έχουν σπουδάσει το αντικείµενο του
ρεπορτάζ το οποίο καλύπτουν. Ο συντάκτης του δικαστικού ρε-
πορτάζ θα πρέπει να είναι νοµικός. Αυτό νοµίζω ότι είναι αυτο-
νόητο σε άλλες χώρες. Ο συντάκτης του πολιτιστικού ρεπορτάζ
θα πρέπει να έχει σπουδάσει Ιστορία της Τέχνης. Υπάρχουν
χώρες όπου απαιτούνται µεταπτυχιακές σπουδές. 

Οι απαιτήσεις της κοινωνίας στην ενηµέρωση διαρκώς αυξά-
νονται. Ζούµε στην εποχή των «wiki». Πρέπει να δεχόµαστε µία
ενηµέρωση, η οποία θα είναι κάτι παραπάνω από αυτό που µπο-
ρεί να βρει µόνος του ο κάθε πολίτης. Κι αυτό πρέπει πρώτα-
πρώτα να ξεκινήσει από τη δηµόσια τηλεόραση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ολοκληρώνω, κυρία Πρόεδρε, σε ένα λεπτό. 
Θα έπρεπε σε αυτήν τη φάση ίσως να ασχοληθούµε µε το ζή-

τηµα αυτό, ξεκινώντας από τη δηµόσια τηλεόραση. 
Η συµµετοχή των πολιτών θα περιοριστεί στα συµβούλια κοι-

νωνικού ελέγχου, όπως αναφέρεται µέσα, ενώ η νέα τάση είναι
τα πανεπιστήµια και τα σχολεία να συµµετέχουν σε πειραµατικά
ραδιόφωνα. Ανά τον κόσµο συµβαίνουν αυτά. 
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Το Ευρωπαϊκό Κοινωνικό Ταµείο, το οποίο επικαλούµαι συχνά,
χρηµατοδοτεί ανάλογες δράσεις για οµάδες πολιτών µε στόχο
την καταπολέµηση της ανεργίας, πράγµατα τα οποία εδώ δεν
υπάρχουν καν. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφέρω ότι στο νοµοσχέδιο δεν
ρυθµίζονται οι άδειες των καναλιών, δεν ασχολούµαστε µε τη
σύνθεση του Εθνικού Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης. Δεν µας
απασχολεί τι σηµαίνει «ενηµέρωση». Επαναφέρουµε τις αδικίες
του παρελθόντος και τις επεκτείνουµε κιόλας. Άλλη µία ευκαιρία
πηγαίνει χαµένη! 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Κοινοβουλευτικής

Οµάδας Το Ποτάµι )
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

την κ. Ταχιάου. 
Πριν να δώσω τον λόγο στον κ. Κουρεµπέ, θα ήθελα να πω ότι

έχουµε δεσµευτεί να κλείσουµε τη συζήτηση επί της αρχής στις
13.00’ σήµερα και να ξεκινήσουµε τη συζήτηση επί των άρθρων
του νοµοσχεδίου. 

Για τον λόγο αυτό, θα ήθελα να παρακαλέσω όσους Κοινοβου-
λευτικούς Εκπροσώπους είναι µέσα στην Αίθουσα να κάνουν µία
συνεννόηση µεταξύ τους για το αν θα ήθελαν να δευτερολογή-
σουν. Το ίδιο θα παρακαλούσα να κάνουν και οι εισηγητές. Διότι
κάποια στιγµή θα πρέπει να σταµατήσουν να µιλούν οι Βουλευ-
τές αν πρέπει να κλείσουµε στις 13.00’.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Οι Βουλευτές να µιλήσουν. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Συµφωνώ κι εγώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κοιτάξτε, κύ-

ριε Φίλη, κι εγώ αυτήν την αντίληψη έχω, να µιλήσουν οι Βουλευ-
τές. 

Όταν όµως µου ζητάνε τον λόγο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρό-
σωποι για δευτερολογία και επίσης θέλουν και οι εισηγητές του
νοµοσχεδίου για δευτερολογία, εγώ οφείλω να τον δώσω. 

Παρακαλώ, να µη χάσουµε το χρόνο τώρα…
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Εµείς το λύσαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Πώς το λύ-

σατε, κύριε Φίλη;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι τώρα συνεννοηθήκαµε και είπαµε ότι δεν θέλουµε να
δευτερολογήσουµε επί της αρχής. Επί των άρθρων µετά θα µι-
λήσουµε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Πάµε στους Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Αυτό είπα ακρι-

βώς. Δεν το ήξερα και όφειλα να σας ρωτήσω, γιατί προηγουµέ-
νως ο κ. Θεοχάρης ζήτησε τον λόγο. Εποµένως, οι κοινοβουλευ-
τικοί δεν µιλάνε.

Για τους εισηγητές τώρα…
ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Εγώ θα ήθελα δευτερολογία. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν αρχίσει ο ένας, θα

θέλει και ο άλλος να µιλήσει.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ένα τρίλε-

πτο…
ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Ειπώθηκαν κάποια πράγµατα, κύριε Γεωρ-

γιάδη, που θα ήθελα να απαντήσω.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ –ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα τα πείτε επί των άρ-

θρων το απόγευµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Γεωρ-

γιάδη, σας παρακαλώ. 
Ένα τρίλεπτο καλύπτει τους εισηγητές που θέλουν να µιλή-

σουν; Για να αφήσουµε χρόνο…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Αν µιλήσουν οι εισηγητές,

θα πρέπει να µιλήσουν και οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. Ας
µιλήσουν οι Βουλευτές και το απόγευµα µιλάµε εµείς.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μαζέψτε τα και θα τα πείτε συνολικά το
απόγευµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Θα δώσουµε
λίγο περισσότερο χρόνο τότε στους εισηγητές κατά τη συζήτηση
επί των άρθρων.

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Σας ευχαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Άρα, µέχρι τη
µία παρά τρία λεπτά θα πάµε µε οµιλίες Βουλευτών κανονικά. 

Τον λόγο έχει ο κ. Κουρεµπές και να ετοιµάζεται η κ. Τζούφη.
ΘΕΟΦΑΝΗΣ ΚΟΥΡΕΜΠΕΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στις 11 Ιουνίου 2014 οι απολυ-

µένοι εργαζόµενοι της ΕΡΤ καλούσαν τον λαό να υπερασπιστεί
για άλλη µια φορά τη δηµοκρατία, το συνταγµατικό δικαίωµα
στην ενηµέρωση, στην πρώτη επέτειο του «µαύρου». Μας καλού-
σαν να συµπαρασταθούµε στον αγώνα τους να φύγει το «µαύρο»
από την ΕΡΤ, να φύγει το «µαύρο» από τη ζωή µας. 

Ένα χρόνο πριν, στις 11 Ιουνίου 2013 η τότε συγκυβέρνηση
έκλεισε τη δηµόσια τηλεόραση πραξικοπηµατικά. Λίγο καιρό
µετά έστελνε τα ΜΑΤ να ολοκληρώσουν το έργο της ενάντια
στους εργαζόµενους και τις χιλιάδες λαού που υπερασπίζονταν
το δικαίωµα στην ενηµέρωση, την όποια ενηµέρωση, ακόµη και
αυτή της τότε κοµµατικής ΕΡΤ που οι προηγούµενες κυβερνή-
σεις έφτιαξαν κατ’ εικόνα και οµοίωσή τους.

Ήταν συγκινητική η συµπαράσταση του κόσµου, γιατί ήξερε
και ξέρει ότι η απάντηση στην κακή ΕΡΤ δεν είναι το κλείσιµό της
αλλά είναι η καλή πλουραλιστική, δηµοκρατική, δηµόσια ραδιο-
τηλεόραση. Η ελληνική κοινωνία αντέδρασε, γιατί για ακόµη µια
φορά δεχόταν από τη µνηµονιακή τότε συγκυβέρνηση επίθεση
δηµοκρατίας στη χώρα. Έσβηνε η φωνή της Ελλάδας στον κόσ-
µο. Κόπηκε βίαια η επαφή του Απόδηµου Ελληνισµού µέσω της
ραδιοτηλεόρασης µε την πατρίδα. 

Δυο χρόνια µετά στις 11 Ιουνίου 2015 η αδικία θα έχει αποκα-
τασταθεί. Η µαύρη επέτειος θα είναι µέρα µνήµης, γιατί τέτοιες
ενέργειες πρώτα απ’ όλα «τραυµατίζουν» τη δηµοκρατία.

Όσοι έχουµε την τύχη να ακούµε περιφερειακούς σταθµούς
που έµειναν ανοιχτοί, όπως η ΕΡΑ Πάτρας, την οποία κράτησε
ανοιχτή ο λαός και οι εργαζόµενοι, γνωρίζουµε ότι η δίψα του
κόσµου να µιλήσει ελεύθερα και να ενηµερωθεί αντικειµενικά
είναι ακόµη άσβεστη. Γι’ αυτό περιµένει όχι την ψήφιση του νό-
µου σήµερα αλλά την επαναλειτουργία της ΕΡΤ, των τηλεοπτι-
κών σταθµών, των ραδιοφωνικών σταθµών της Αθήνας και της
Θεσσαλονίκης και των περιφερειακών σταθµών που αναδείκνυαν
τα προβλήµατα των τοπικών κοινωνιών. Ένα ακόµα παράδειγµα
αποτελεί η ΕΡΤ Οpen που επί είκοσι δύο µήνες τώρα δίνει τον
αγώνα για αντικειµενική πληροφόρηση του λαού.

Ψιλά γράµµατα τα περί δηµοκρατίας για το καταρρέον πολι-
τικό σύστηµα εξουσίας. Δύο χιλιάδες εργαζόµενους µας είπαν
ότι έψαχνε απλά για να ικανοποιήσει τις ορέξεις της τρόικας και
των εγχώριων συµφερόντων. Μόνο που αυτή η µαύρη σελίδα για
τη χώρα τελειώνει. Για την ακρίβεια, τελείωσε τρεις µήνες πριν.

Ήταν ζήτηµα χρόνου να επανέλθει η δηµοκρατία και στην ενη-
µέρωση. Γιατί αυτή η Κυβέρνηση τηρεί τις δεσµεύσεις της στον
ελληνικό λαό, πράγµα φυσικά που, όπως αποδεικνύεται, δεν µπο-
ρούν να κατανοήσουν οι εκπρόσωποι του παλιού πολιτικού συ-
στήµατος, όπως δεν µπορούν να κατανοήσουν τη λογική της
ελεύθερης από κοµµατικές εξαρτήσεις ραδιοτηλεόρασης, ότι µια
δηµόσια υπηρεσία µπορεί να λειτουργήσει χωρίς πελατειακές
σχέσεις και συµφέροντα. 

Δεν ξέρουν πως γίνεται. Δεν ξέρετε πως γίνεται. Δεν το έχετε
προσπαθήσει καν. Είναι ζήτηµα άποψης. Δεν µπορεί ποτέ όποιος
έχει σηµαία τη νεοφιλελεύθερη λογική να βάλει το δηµόσιο συµ-
φέρον πάνω από µικροκοµµατικές σκοπιµότητες µε αποκορύ-
φωµα την µε κάθε τρόπο αναπαραγωγή αυτής της αποτυχη-
µένης πια συνταγής.

Επειδή ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι
η αρχή µιας σειράς νοµοθετικών παρεµβάσεων που θα βάλουν
τάξη στο ραδιοτηλεοπτικό σύστηµα, σπεύδετε να υπερασπι-
στείτε προκαταβολικά όσους στήριξαν και στηρίζουν ακόµα την
πολιτική σας. Φαίνεται ότι το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να
µην πληρώσουν τα χρέη τους στο δηµόσιο οι µεγαλοκαναλάρ-
χες. 

«Έχουν υποστεί κρίση…», µας είπε η εισηγήτρια της Αξιωµα-
τικής Αντιπολίτευσης, «…γι’ αυτό αν τους αναγκάσετε να πληρώ-
σουν, θα απολύσουν εργαζοµένους». Εκβιασµός διά στόµατος
εκπροσώπου του ελληνικού Κοινοβουλίου µέσα στο Κοινοβούλιο
και µάλιστα ενάντια στο συµφέρον του λαού ή µου φαίνεται;

Δεν είδαµε, βέβαια, το ίδιο ενδιαφέρον τόσα χρόνια από πλευ-
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ράς σας για µια σειρά εργαζοµένους και µικροµεσαίους επιχει-
ρηµατίες, που πέντε χρόνια τώρα, κάτω από το βάρος των µνη-
µονίων έχασαν τις δουλειές τους, έκλεισαν τα µαγαζιά τους,
κινδύνευσαν να χάσουν τα σπίτια τους.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αυτή εδώ η Κυβέρνηση πήρε
εντολή από τον ελληνικό λαό να βγάλει τη χώρα από τα αδιέξοδα
των µνηµονίων, να τελειώσει, επιτέλους, µε το πελατειακό κρά-
τος, µε τη λογική των «ηµετέρων», µε τη  λογική των «δικών µας
παιδιών», µε τη λογική που εσείς µας είπατε: «Μα, ποιους θέλετε
να διορίσουµε; Πείτε µας.». Δεν θέλουµε να διορίσουµε κανέναν.
Θέλουµε να επαναφέρουµε τη δηµοκρατία, θέλουµε να τελει-
ώσουµε µε τις αδικίες. Είµαστε αποφασισµένοι να φέρουµε αυτό
το έργο σε πέρας.

Μέσα σ’ αυτήν την κρίση, λοιπόν, που δεν περιορίζεται µόνο
στην οικονοµία αλλά έχει πλήξει τον πολιτισµό, την ψυχαγωγία,
τη γλώσσα, την πνευµατική καλλιτεχνική δηµιουργία, η δηµόσια
ραδιοτηλεόραση έρχεται να παίξει τον ρόλο που της αρµόζει για
να αντιστρέψει αυτήν τη φρικτή κατάσταση και να συνδράµει στο
να σταθεί η κοινωνία στα πόδια της.

Η νέα ΕΡΤ έρχεται να στηρίξει την κοινωνία αλλά και να στη-
ριχθεί από αυτήν. Σ’ αυτήν τη δύσκολη προσπάθεια ανασυγκρό-
τησης της χώρας τη στιγµή που η γνώση είναι αναγκαία αλλά
είναι κατευθυνόµενη και εξυπηρετεί συγκεκριµένα οικονοµικά
συµφέροντα, η δηµόσια τηλεόραση µπορεί να γίνει στήριγµά της
µε την ανεξάρτητη ενηµέρωση, την εκπαίδευση του κόσµου της
εργασίας, την αντικειµενική παρουσίαση των δυνατοτήτων και
των προοπτικών της ελληνικής παραγωγής, τη διάδοση της πλη-
ροφορίας εκεί που οι διαλυµένες από τις νεοφιλελεύθερες πολι-
τικές υπηρεσίες αδυνατούν να φτάσουν.

Θα το κάνει, γιατί η πολιτική βούληση της Κυβέρνησης είναι
δεδοµένη. Είναι δεδοµένη, γιατί δεν ξέρει άλλο δρόµο πέρα από
αυτόν της αλήθειας, της διαφάνειας, της δηµοκρατίας, της συ-
νεχούς διαβούλευσης µε τους πολίτες.

Ξέρω ότι σας ακούγονται βαριά όλα αυτά και ότι δεν πιστεύετε
στ’ αφτιά σας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του παλιού δικοµ-
µατικού συστήµατος. Κάνετε, όµως, λίγη υποµονή, γιατί σε λίγο
δεν θα πιστεύετε και στα µάτια σας, γιατί η κοµµατική πελατειακή
λογική του Γκρούεζα που χτίζατε τόσα χρόνια ήρθε η ώρα να
γκρεµιστεί.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από τις πτέρυγες του ΣΥΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε

τον κ. Κουρεµπέ.
Τον λόγο έχει η κ. Μερόπη Τζούφη και να ετοιµάζεται ο κ.

Νάσος Αθανασίου.
ΜΕΡΟΠΗ ΤΖΟΥΦΗ: Κυρία Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω κι εγώ λέγοντας ότι µε το κλείσιµο
της ΕΡΤ, του δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα µε την τηλεό-
ραση και τα ραδιόφωνά του, µέσα σε µια νύχτα µε πράξη νοµο-
θετικού περιεχοµένου, που δεν ήλθε ποτέ για κύρωση στη Βου-
λή, δόθηκε η δυνατότητα σε ευρύτατα τµήµατα του λαού µας να
καταλάβουν, πέραν της σκληρής νεοφιλελεύθερης πολιτικής που
τη ζούσαν στο πετσί τους και το αποκρουστικά αντιδηµοκρατικό
και αυταρχικό πρόσωπο της τότε µνηµονιακής συγκυβέρνησης.

Αυτό συνέβη σε µία κρίσιµη φάση κάµψης των κινητοποι-
ήσεων, οπότε δόθηκε στον λαό µας η αφορµή αλλά και η δυνα-
τότητα να βγει από το σπίτι του και να εκφράσει µαζικά και επα-
ναλαµβανόµενα σε όλη την Ελλάδα την αλληλεγγύη του στους
χιλιάδες απολυµένους, γιατί µε το «µαύρο» της ΕΡΤ ξεκίνησε
χωρίς δυνατότητα επιστροφής, παρά τις υπάρχουσες µέχρι
ακόµη ψευδαισθήσεις, η πορεία προς την ήττα εκείνων των κοµ-
µάτων και εκείνων των εφαρµοζόµενων πολιτικών που ευθύνον-
ται για την καταστροφή που υπέστη την τελευταία πενταετία ο
λαός µας. Από εκείνη τη στιγµή άρχισε να δηµιουργείται ένα
διαρκώς αυξανόµενο πλειοψηφικό ρεύµα στον λαό, το οποίο κα-
τανόησε την ορθότητα της πολιτικής µας πρότασης και αποφά-
σισε να µας εµπιστευθεί την εξουσία. 

Ο λαός µας εµπιστεύτηκε και για την προτεινόµενη πολιτική
µας αλλά και γιατί ήθελε και ευελπιστούσε σε ένα ραδιοτηλεο-
πτικό φορέα δηµόσιο, που να του εξασφαλίζει στοιχειωδώς αχει-
ραγώγητη ενηµέρωση, ως στοιχειώδες αντίβαρο στην απαξιω-

τική ολοµέτωπη επίθεση των ιδιωτικών µέσων µαζικής ενηµέρω-
σης. Επίσης, ως δυνατότητα καταφυγής σε ένα διαφορετικό πο-
λιτιστικό στίγµα που αναδεικνύει, έστω και µειοψηφικά, την
ποιοτική καλλιτεχνική παραγωγή και όχι τα ακραία εµπορευµα-
τοποιηµένα παράγωγα υποκουλτούρας µε τα οποία µας βοµβάρ-
διζαν καθηµερινά τα ιδιωτικά µέσα µαζικής ενηµέρωσης.

Ο λαός ήθελε µια ΕΡΤ προσβάσιµη από όλους και από αυτούς
που δεν είχαν  δυνατότητα πρόσβασης, λόγω της διαµονής τους,
σε άλλα µέσα µαζικής ενηµέρωσης αλλά και για τους συµπατριώ-
τες µας που είχαν ξενιτευτεί σε όλα τα σηµεία του ορίζοντα. 

Ήθελε µια ΕΡΤ που παρά τις κακοδαιµονίες της µπορούσε να
διαθέτει πολύτιµο τηλεοπτικό χρόνο για την «Εκπαιδευτική Τη-
λεόραση» ή για να δείχνει τις συνεδριάσεις της Βουλής, άρα και
την εµφάνιση απόψεων που δύσκολα φτάνουν στον πολίτη.

Ήθελε µια ΕΡΤ που µε κάποιους λίγους δηµοσιογράφους της
µπορούσε σε εκείνη τη δύσκολη φάση να δηµοσιοποιεί τα προ-
βλήµατά του και να δίνει βήµα στους ανθρώπους που κινητοποι-
ούνταν. 

Ωστόσο, τα κοµµάτια αυτής της προσφοράς της επιχειρήθηκε
να αποσιωπηθούν και αντίθετα, βασισµένοι πάνω στις κακοδαι-
µονίες της, εκείνοι που τις είχαν οικοδοµήσει, προχωρούσαν σε
συστηµατική απαξίωση του έργου της, για να γίνει πιο εύκολο το
κλείσιµό της. 

Γιατί, όµως, αποφάσισαν το «µαύρο» στην ΕΡΤ στη συγκεκρι-
µένη χρονική στιγµή; Ήταν γιατί ήθελαν µια ΕΡΤ κατ’ εικόνα και
καθ’ οµοίωση των ιδιωτικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης ή απλώς
πλήρως υπάκουη στις επιταγές της Κυβέρνησης εκείνης της επο-
χής; Ήταν και αυτό, αλλά όχι µόνο. 

Οι µαζικές απολύσεις εφαρµόστηκαν µε µέθοδο πυγµής, στο
πλαίσιο του δόγµατος «σοκ και δέος», για να προκαλέσουν σιω-
πή, φόβο και σιγή των κινητοποιήσεων. Και βέβαια, γιατί ταυτό-
χρονα απεµπολείτο το δικαίωµα του δηµοσίου στις ψηφιακές συ-
χνότητες και παραχωρείτο µε χαµηλό τίµηµα στους ιδιώτες
παρόχους.

Από την άλλη, εµείς µε αυτό το νοµοσχέδιο, σε καµµία περί-
πτωση δεν ερχόµαστε να επιβραβεύσουµε τα κακώς κείµενα της
προηγούµενης περιόδου, τα οποία περιέγραψε εξαιρετικά χθες
την πρωτολογία της η εισηγήτριά µας Αγλαΐα Κυρίτση, που είναι
εµβληµατική φυσιογνωµία εκείνης της περιόδου. Λυπούµαι δε
σήµερα, γατί έγινε προσπάθεια απαξίωσης της στάσης της. 

Το αντίθετο. Ερχόµαστε για να κρατήσουµε τα θετικά της µα-
κράς διαδροµής της ύπαρξης της ΕΡΤ –και υπάρχουν και αυτά-
και να λύσουµε τα προβλήµατα που πήγαζαν από την πελατει-
ακού τύπου αντιµετώπιση της ΕΡΤ από τους προηγούµενους κυ-
βερνήτες. 

Αφετηρία µας είναι η αντίληψη ότι το κράτος έχει καθήκον να
διασφαλίζει την αντικειµενική και επί ίσοις όροις µετάδοση των
πληροφοριών, των ειδήσεων και των προϊόντων του λόγου και
της τέχνης.

Έτσι, λοιπόν, µε συγκεκριµένες και σαφείς διατάξεις, εξασφα-
λίζουµε τον πλουραλισµό στη διοίκηση και τον έλεγχο της λει-
τουργίας της νέας ΕΡΤ, τόσο µε τη σύνθεση του διοικητικού
συµβουλίου, όσο και µε τη συµφωνία αρχών ανάµεσα στην ΕΡΤ
και τους Υπουργούς Πολιτισµού, Επικρατείας και Οικονοµικών.

Δεσµεύουµε τη νέα διοίκηση της ΕΡΤ να πάρει συγκεκριµένα
µέτρα, ώστε να γίνει ο νέος φορέας ένα βήµα ελεύθερης έκφρα-
σης για όλους αυτούς που εµποδίζονταν µέχρι σήµερα, µέτρα
που θα εξασφαλίσουν τη χωρίς περιορισµούς πρόσβαση των
ΑΜΕΑ, των κατοίκων ορεινών και νησιωτικών περιοχών, του Από-
δηµου Ελληνισµού και των κάθε είδους µειονοτήτων στην πλη-
ροφόρηση και την ενηµέρωση. 

Και όλα τα παραπάνω βέβαια σε αντίθεση µε την πρακτική της
προηγούµενης κυβέρνησης η οποία εκτός του ότι απεµπόλησε
το δικαίωµα του δηµοσίου στις ψηφιακές συχνότητες, δεν φρόν-
τισε σε αυτήν τη συµφωνία να προστατεύσει και το δικαίωµα των
κατοίκων των ορεινών, νησιωτικών και αποµακρυσµένων περιο-
χών στην ενηµέρωση και στην ψυχαγωγία, αφού γι’ αυτό το 5%
δεν είχε καµµία υποχρέωση να το καλύψει. 

Οι περιοχές αυτές αναφέρθηκαν και από άλλους οµιλητές. Με-
ταξύ αυτών είναι και ο τόπος ιδιαίτερης καταγωγής µου, που
είναι ο Δήµος Ζαγορίου και βεβαίως πολλές άλλες περιοχές. 
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Τέλος, θεσπίζουµε για πρώτη φορά κάτι που είναι αυτονόητο,
τα συµβούλια κοινωνικού ελέγχου, µε τα οποία παύει το καθε-
στώς αδιαφάνειας και οι πολίτες µπορούν να ελέγξουν και να
συµβάλουν στη βελτίωση του παραγοµένου προγράµµατος.

Όλα αυτά τα κάνουµε µε σεβασµό στα δηµόσια οικονοµικά και
µε σεβασµό στον ελληνικό λαό. Θεσπίζουµε ισοσκελισµένους
προϋπολογισµούς και αµοιβές που δεν προκαλούν το λαό µας,
οι οποίες -όπως ειπώθηκε και από προλαλήσαντες Βουλευτές-
αφορούσαν «προστατευόµενους» των προηγούµενων καταστά-
σεων. 

Επίσης, προβλέπουµε εξαίρεση από την καταβολή του αντα-
ποδοτικού τέλους των ευπαθών οµάδων. Και αφού αναφέρθηκα
στο ανταποδοτικό τέλος, θα κλείσω µε µια αναφορά σε όσους
κακόβουλα –τουλάχιστον πριν το κλείσιµο της ΕΡΤ- συζητούσαν
γι’ αυτό.

Θα πω ότι είναι από τα µικρότερα στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
θα πω ότι µπορεί ο ελληνικός λαός να µην πλήρωνε τέλος για τα
ιδιωτικά κανάλια, όµως τα έχει πληρώσει πολλές φορές µε την
άρνηση της καταβολής των φόρων που έπρεπε να κάνουν ή της
πληρωµής των προστίµων, µε τα δάνεια που πήραν τα µέσα µα-
ζικής ενηµέρωσης, τα οποία δεν έχουν αποπληρώσει και τα έχει
φορτωθεί ο ελληνικός λαός. Επίσης, κυρίως αυτά τα µέσα µαζι-
κής ενηµέρωσης τα τελευταία χρόνια έπαιξαν ρόλο προκεχωρη-
µένου φυλακίου στην προώθηση της ακραίας νεοφιλελεύθερης
πολιτικής, που αφαίρεσε από σηµαντικό µέρος του λαού µας
πολύ σηµαντικό κοµµάτι του εισοδήµατός του και οδήγησε µε-
γάλα τµήµατα στη φτώχεια και στην εξαθλίωση. 

Νοµοθετούµε, λοιπόν, για το δικαίωµα της κοινωνίας στην
αξιόπιστη ενηµέρωση, ανεξάρτητη από την κρατική παρέµβαση
–και αυτό είναι το ζητούµενο- αλλά και από την επιρροή των ιδιω-
τικών συµφερόντων ως ένα πρώτο βήµα για να ξεκινήσει να µπει
τάξη στο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο, αφού είναι γνωστό ότι ένα µε-
γάλο κοµµάτι της δύναµης των κυρίαρχων τοπικών αλλά και διε-
θνών ελίτ, πέραν της οικονοµικής τους δύναµης, είναι η
ικανότητα να κατέχουν τα ηνία των δικτύων ενηµέρωσης και συ-
νακόλουθα να µπορούν να χειραγωγούν τον λαό ενάντια στα
συµφέροντά του. 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
την κ. Τζούφη.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος): Κυρία Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ζήτησε τον
λόγο ο κ. Βενιζέλος. Μισό λεπτό, κύριε Βενιζέλο. 

Είχα προαναγγείλει ότι θα έδινα τον λόγο στον κ. Αθανασίου.
Θέλετε να προηγηθεί, κύριε Βενιζέλο; 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-

σιαλιστικού Κινήµατος): Ναι, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ωραία. 
Ορίστε, κύριε Αθανασίου, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά και

µετά θα ακολουθήσει ο κ. Βενιζέλος. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Καλύτερα να τοποθετηθείτε µετά τον

κ. Βενιζέλο, κύριε συνάδελφε. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε. 
Ο κ. Τραγάκης είπε «καλύτερα µετά τον κ. Βενιζέλο». Πραγµα-

τικά, από πλευράς τηλεθέασης και ακρόασης καλύτερα ήταν να
µιλούσα µετά από τον κ. Βενιζέλο, αλλά ξέρετε, κύριε Τραγάκη
και κυρία Πρόεδρε, χθες ήµουν έτοιµος να πω ότι αυτή δεν είναι
Βουλή των απλών Βουλευτών, αλλά Βουλή των Υπουργών και
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Συµφωνούµε απόλυτα µαζί σας. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ας το έχουν υπ’ όψιν

τους κυρίως οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
Εν πάση περιπτώσει, κυρία Πρόεδρε, ορισµένοι από τη Νέα

Δηµοκρατία απέδειξαν σήµερα εδώ ότι είναι άριστοι δικηγόροι.
Κάποιος είπε ότι άριστος δικηγόρος, πτυχιούχος Νοµικής βέ-
βαια, είναι εκείνος που µιλά γοητευτικά, χωρίς να γνωρίζει το
θέµα για το οποίο µιλά. Άλλοι δούλεψαν σαράντα χρόνια στην
τηλεόραση, ο κ. Αλιβιζάτος καταρτίζει σχέδιο για την τηλεόραση.

Άλλοι έσπασαν τα πόδια τους για να εισαγάγουν στην Ελλάδα
αυτό που αποκαλούµε σήµερα «ζωντανή εκποµπή», ο κ. Βορίδης
µιλά για την οργάνωση της ελληνικής τηλεόρασης. 

Θα µιλήσω, επιδιώκοντας τελικά, στο τέλος αυτής της µικρής
οµιλίας, τη σύγκλιση και τη συναίνεση µεταξύ µας. 

Η τηλεόραση στην Ελλάδα αποτελεί σκάνδαλο. Δεν βλέπουν
το σκάνδαλο µόνον όσοι τρέφονται, πλουτίζουν από αυτό το
σκάνδαλο. Κατ’ αρχάς, στην τηλεόραση εκβάλλουν πολλά χρή-
µατα. Μέσω της τηλεόρασης επιτυγχάνονται λεόντειες συµφω-
νίες εις βάρος του δηµοσίου. Επειδή είναι το χρήµα πολύ, κά-
ποιοι πίστεψαν ότι θα µετατρέψουν το σκάνδαλο σε θεσµό.

Όµως, το σκάνδαλο τούτο µπορεί να τερµατιστεί µε µια πολι-
τική τριών απλών βηµάτων προς την εξόφθαλµα, κατά κοινή οµο-
λογία, σωστή κατεύθυνση. 

Το πρώτο βήµα έγινε ήδη µε το νοµοσχέδιο που εξετάζουµε
σήµερα. Πρόκειται για ένα καλό νοµοσχέδιο. Το λέω ως επαγ-
γελµατίας που δεχόταν πολλά τηλεφωνήµατα, πολλές πιέσεις,
για να παρουσιάσει ή –προσέξτε!- για να αποκλείσει πολιτικά
πρόσωπα από τη µικρή οθόνη. Και µόνο το γεγονός ότι η ΕΡΤ θα
µπορεί να είναι και πάροχος δικτύου και πάροχος περιεχοµένου
για την ψηφιακή τηλεόραση αποδεικνύει την ορθοτόµηση, εκ µέ-
ρους της Κυβέρνησης, του σηµερινού τηλεοπτικού πεδίου. Κά-
ποιοι πονούν –το ξέρω- όχι εντός της Αιθούσης κυρίως, αλλά
κάποιοι εκτός της Αιθούσης, καθώς το νυστέρι αγγίζει τον καρ-
κίνο. 

Όµως, κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι κάθαρση αυτό; Μέχρι σή-
µερα ευτυχούσε ο καρκίνος και δυστυχούσε ο ασθενής. Καιρός
να αντιστραφούν τα πράγµατα! Ελάχιστο παράδειγµα είναι ότι η
ψηφιακή πλατφόρµα της ΕΡΤ θα αποτελέσει εναλλακτική δυνα-
τότητα –και µιλώ για όσους προέρχονται από την επαρχία- για
τους περιφερειακούς σταθµούς που εγκλωβίστηκαν στην πανά-
κριβη πλατφόρµα της ιδιωτικής «DIGEA». Ας το λάβουν αυτό υπ’
όψιν τους. 

Κάποιοι είπαν ότι η ΕΡΤ ήταν αµαρτωλή. 
Θέλω να υποβάλω ένα απλό ερώτηµα για να εντυπωσιάσω και

να αποφύγω να πω περισσότερα. Ποιος διόρισε πρόεδρο στην
ΕΡΤ µε αµοιβή 379.600 ευρώ το χρόνο; Δεν ήσασταν εσείς, κύ-
ριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Και δεν θέλω να πω περισσότερα.

Εσείς λέτε αυτά που λέτε. Η µετριότητά µου ισχυρίζεται ότι
σήµερα αποκαθίσταται η ιστορία της ΕΡΤ. Αποκαθίσταται η ιστο-
ρία που έγραψαν στη ραδιοτηλεόραση ο Σάκης Πεπονής και ο
Οδυσσέας Ελύτης –ήταν µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου της
ΕΡΤ. Αποκαθίσταται η ιστορία που έγραψαν ο Δηµήτρης Χορν
και ο Παύλος Μπακογιάννης. Η ιστορία που έγραψαν ο Τάκης
Λαµπρίας – και ευεργέτης µου- και ο Γιώργος Ρωµαίος, ο Μάνος
Χατζηδάκις και ο Ιάκωβος Καµπανέλλης. Η ιστορία που έγραψαν
ο Γιάννης Λάµψας και ο Θοδωρής Χαλάτσης. 

Πώς έγινε και οι νάνοι διαδέχτηκαν τους γίγαντες; Προσέξατε
τα ονόµατα. Τα περισσότερα ανήκουν στη Νέα Δηµοκρατία.
Κύριε Τραγάκη µου, πλάι στον Τάκη Λαµπρία όταν υποδεχόταν
στο αεροδρόµιο του Ελληνικού τον Σερ Χιου Γκριν. Πώς χάθηκε
αυτό που επιτεύχθηκε τότε; Ποιοι από τη Νέα Δηµοκρατία δεν
σεβάστηκαν την ιστορία της;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Εγώ πάντως όχι. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Το πρώτο βήµα έγινε,

λοιπόν, αλλά θα ακυρωθεί αν δεν γίνει το δεύτερο που αφορά το
παιχνίδι µε τις άδειες των συχνοτήτων. Δεν είναι δική µου η έκ-
φραση. Η «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» στις 26 Οκτωβρίου του 2008 είχε
αυτόν τον τίτλο σε ένα άρθρο του Βαγγέλη Μανδραβέλη: «Επί
κυβερνήσεως της Νέας Δηµοκρατίας υπήρξαν πέντε παρατάσεις
στο καθεστώς προσωρινής λειτουργίας των ραδιοτηλεοπτικών
φορέων χωρίς ποτέ να δοθούν άδειες. Η χώρα κλείνει –έγραφαν
τότε, το 2008- την πρώτη εικοσαετία µε τους ραδιοτηλεοπτικούς
σταθµούς να εκπέµπουν µε προσωρινές άδειες ή σε προσωρινό
καθεστώς λειτουργίας». Και το συµπέρασµα του άρθρου: «Όχι
αδίκως πολλοί κάνουν λόγο για πολιτική επιλογή, ώστε τα µίντια
να αποτελούν οµήρους της εκάστοτε κυβέρνησης. 

Συνοψίζουµε, λοιπόν. Το πρώτο βήµα είναι το παρόν νοµοσχέ-
διο, που θα χαθεί κατά τη γνώµη µου αν δεν γίνει το δεύτερο που
είναι η χορήγηση των αδειών.

Ερχόµαστε τώρα στο τρίτο βήµα που αν δεν γίνει θα χαθούν
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και τα δύο προηγούµενα. Εδώ θα αρχίσω να γίνοµαι πολύ συναι-
νετικός. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτού)

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Έχω ένα λεπτό, κυρία
Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Έχετε ακριβώς
ένα λεπτό.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ.
Το τρίτο βήµα, που αν δεν γίνει θα χαθούν και τα δύο προηγού-

µενα αποτελεί µέγα άλµα προς την απελευθέρωση όχι µόνο της
τηλεόρασης αλλά και της αγοράς από τους αετονύχηδες.

Εγώ αναφέροµαι σε απλά γεγονότα που έχουν επιβεβαιωθεί
στην πράξη. Πάλι από δηµοσίευµα εφηµερίδας, στις 3 Νοεµ-
βρίου 2005 από την «ΕΛΕΥΘΕΡΟΤΥΠΙΑ»: «Από την πρωθυπουρ-
γική απειλή συντριβής των νταβατζήδων µε έναν αυστηρό νόµο
περί βασικού µετόχου φτάσαµε χτες σε µία άνευ όρων υποχώ-
ρηση της Κυβέρνησης η οποία έγινε µε τη διαδικασία του κατε-
πείγοντος για να περιοριστούν οι εντυπώσεις από το φιάσκο.
Ψήφισε τελικά η Κυβέρνηση έναν αντισυνταγµατικό νόµο, υπα-
κούοντας στις συστάσεις της Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Κατάπιε
κατεπειγόντως το επιχείρηµα και έβαλε στο ψυγείο το άρθρο 14,
παράγραφος 9 του Συντάγµατος, το οποίο ορίζει ότι η ιδιότητα
του ιδιοκτήτη µέσου µαζικής ενηµέρωσης είναι ασυµβίβαστη µε
την ιδιότητα του ιδιοκτήτη εταιρείας που αναλαµβάνει προµή-
θειες στο δηµόσιο»

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Προσπαθώ να µειώσω το χρόνο όσο µπορώ. 
Θέλω να κλείσω, λοιπόν, τη συναινετική µου πρόταση προς την

Αντιπολίτευση και προς Κυβέρνηση, κύριε Υπουργέ.
Προς την Αντιπολίτευση πρώτα. Διάβασα στο «ΒΗΜΑ» στις 18

Νοεµβρίου του 2014 το εξής: «Θέµα βασικού µετόχου επαναφέ-
ρει η Νέα Δηµοκρατία σύµφωνα µε τους άξονες συνταγµατικής
Αναθεώρησης, που παρουσίασε στην αρµόδια κοµµατική επι-
τροπή της Νέας Δηµοκρατίας ο επικεφαλής της -και νυν Πρό-
εδρος της Δηµοκρατίας- κ. Προκόπης Παυλόπουλος. Σύµφωνα
µε τον ίδιο η Νέα Δηµοκρατία προτίθεται να επαναφέρει στη δια-
δικασία της συνταγµατικής Αναθεώρησης τις διατάξεις περί βα-
σικού µετόχου του άρθρου 14, παράγραφος 9 του Συντάγµα-
τος».

Τότε αυτό δεν κατέστη δυνατό να γίνει. Δεν µας άφησε η Ευ-
ρωπαϊκή Επιτροπή. Όµως, σύµφωνα µε τον κ. Παυλόπουλο, δι-
καιώθηκε αυτή η πολιτική. Ο κ. Παυλόπουλος επικαλείται τη µε-
ταγενέστερη απόφαση του Ευρωπαϊκού Δικαστηρίου του 2008,
σύµφωνα µε την οποία δικαιώθηκε στη συντριπτική του πλειοψη-
φία ο νόµος της κυβέρνησης Καραµανλή, πλην του σηµείου για
τα συγγενικά πρόσωπα. Τολµήστε, λοιπόν, προχωρήστε. Θα είναι
πραγµατικά ένα συναινετικό βήµα για τη βελτίωση της ραδιοτη-
λεόρασης στην Ελλάδα. 

Η πρότασή µου προς την Κυβέρνηση…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Αθανα-

σίου, λίγο σύντοµα την πρότασή σας προς την Κυβέρνηση. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΑΘΑΝΑΣΙΟΥ: Πάντα σε µένα συµβαίνει

το σύντοµα, κυρία Πρόεδρε!
Στις προτάσεις σας προς τους θεσµούς να συµπεριλάβετε και

την παράγραφο 1 του άρθρου 14 του Συντάγµατος. Κάπως ει-
ρωνικό, έτσι; Ειδικότερα προς τον εκπρόσωπο της Ευρωπαϊκής
Επιτροπής, να πείτε «Εσείς που τώρα µας κουνάτε το δάκτυλο,
κάποτε δεν µας αφήσατε να καθαρίσουµε το στάβλο µας». 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Αθανασίου. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ευάγγελος Βενιζέλος, Πρόεδρος της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-

σιαλιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το συζη-
τούµενο νοµοσχέδιο ως πολιτική πρωτοβουλία συνδέεται προ-
φανώς µε το γενικότερο πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής, µε

την πορεία της χώρας. Χωρίς ένα τέτοιο πλαίσιο δεν υπάρχει
αρχή του νοµοσχεδίου επί του οποίου να συζητάµε. Η δηµόσια
τηλεόραση είναι ένας θεσµός…

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Γιατί, κύριε Λοβέρδο…
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Βενι-
ζέλο, σταµατήστε, σας παρακαλώ.

Κυρία Βαγενά, σας παρακαλώ πολύ! 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ: Ανακαλέστε την στην τάξη, δεν είναι
πράγµατα αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βαγενά,
σας παρακαλώ πολύ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: (Δεν ακούστηκε)
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Σεβασµός σε όλους! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κύριε Λο-

βέρδο, σας παρακαλώ.
Κυρία Βαγενά, σας παρακαλώ πάρα πολύ, καθίστε. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Κυρία Πρόεδρε, συµβαίνει συστηµατικά αυ-

τό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Κυρία Βαγενά,

το ξέρουµε πολύ καλά. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εσείς που είστε ένας ευγενής άνθρωπος και

µε αρχές δεν πρέπει να το επιτρέπετε αυτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Εντάξει, κυρία

Βαγενά. Ευχαριστούµε πολύ για την παρατήρηση. 
Κύριε Πρόεδρε, µηδενίζουµε το χρόνο και ξεκινάτε από την

αρχή την τοποθέτησή σας. 
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-

σιαλιστικού Κινήµατος): Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, επανα-
λαµβάνω τη φράση µου.

Το συζητούµενο νοµοσχέδιο για τη δηµόσια τηλεόραση ως πο-
λιτική πρωτοβουλία συνδέεται προφανώς µε το γενικότερο πλαί-
σιο της κυβερνητικής πολιτικής, µε την πορεία της χώρας. Χωρίς
ένα τέτοια πλαίσιο η συγκεκριµένη νοµοθετική πρωτοβουλία δεν
έχει αρχή. 

Όλοι δε συµφωνούµε ότι η δηµόσια τηλεόραση είναι ένας θε-
σµός συνταγµατικού επιπέδου. Μου έκανε βέβαια εντύπωση το
γεγονός ότι ο Πρωθυπουργός, ο κ. Τσίπρας, επέλεξε να δώσει
την πρώτη µεγάλη τηλεοπτική συνέντευξη µετά τις εκλογές σε
έναν ιδιωτικό τηλεοπτικό σταθµό. Μεγάλη επιτυχία για το
σταθµό, µεγάλη επιτυχία για τον έγκριτο δηµοσιογράφο που
έλαβε τη συνέντευξη αυτή αλλά κάτι σηµαίνει το γεγονός ότι ο
Πρωθυπουργός επέλεξε έναν ιδιωτικό σταθµό. 

Αυτή, λοιπόν, η χθεσινή συνέντευξη του κ. Τσίπρα είναι, κατά
τη γνώµη µου, ένα βαρυσήµαντο πολιτικό γεγονός που εµένα
τουλάχιστον µου προκάλεσε πολύ µεγάλη ανησυχία ως Έλληνα
πολίτη. Χθες µέχρι το βράδυ, την ώρα της συνέντευξης του κ.
Τσίπρα, το µεγάλο πολιτικό γεγονός ήταν η υποβάθµιση και ο ευ-
νουχισµός του Υπουργού Οικονοµικών, του κ. Βαρουφάκη, ο
ανασχηµατισµός της διαπραγµατευτικής οµάδας της Κυβέρνη-
σης, που όλοι εξέλαβαν ότι εκπέµπει ένα σήµα για την πολιτική
βούληση της Κυβέρνησης και του Πρωθυπουργού να προχωρή-
σει σε ένα συµβιβασµό, σε µια συµφωνία.

Ένας Πρωθυπουργός όµως που µπαίνει στην τελική ευθεία
µιας δύσκολης και λεπτής διαπραγµάτευσης και αναζητεί µια
ορθή λύση για τη χώρα του, δεν λέει τέτοια πράγµατα τέτοια
ώρα, στην πρώτη µετεκλογική συνέντευξή του. Δεν δίνει συνέν-
τευξη για να επιτεθεί στους διεθνείς συνοµιλητές τους. Δεν ανοί-
γει εσωτερικά µέτωπα, ακυρώνοντας κάθε ίχνος και κάθε δυ-
νατότητα συναίνεσης, προσβάλλοντας τους Αρχηγούς των πο-
λιτικών κοµµάτων της Αντιπολίτευσης και, κατά τη γνώµη µου,
δεν θέτει µε τόσο επικίνδυνο τρόπο ζήτηµα δηµοψηφίσµατος.

Η χθεσινή συνέντευξη του κ. Τσίπρα, κατά τη γνώµη µου, δεί-
χνει έλλειψη ειλικρίνειας και πολιτικού θάρρους και κυρίως, δεί-
χνει παντελή αδυναµία να καταλήξει σε µια απόφαση. Συνεχίζεται
όχι η αµφισηµία και η εκποµπή αντιφατικών µηνυµάτων ως µέθο-
δος διαπραγµάτευσης, θα µπορούσε να πει κανείς αλλά συνεχί-
ζεται η βαθιά αµφιθυµία και η αδυναµία να καταλήξει σε µια
πολιτική στρατηγική. Και η ταλάντευση θα συνεχίζεται, φοβού-

1904 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



µαι, µέχρι τη στιγµή της πρόσκρουσης στο απόλυτο αδιέξοδο.
Κατ’ αρχάς, νοµίζω ότι µας θύµισε ο κ. Τσίπρας πως υπήρξε

µια παρεξήγηση σε σχέση µε το τι συνέβη γύρω από τον κ. Βα-
ρουφάκη. Κάποιοι θεώρησαν ότι πρόκειται για µια πράξη σωφρο-
σύνης και για µια ένδειξη ετοιµότητας για συµφωνία. Άλλοι είπαν
ότι πρόκειται για µια ταπεινωτική συµµόρφωση σε έξωθεν υπο-
δείξεις, που δεν έχει γίνει ποτέ σε καµµία κυβέρνηση και από κα-
νέναν Πρωθυπουργό. Η αλήθεια, όµως, είναι πολύ πιο απλή.
Ποτέ δεν υπήρχε ο κ. Βαρουφάκης. Πάντα την διαπραγµάτευση
την έκανε και την κάνει ο ίδιος ο κ. Τσίπρας. 

Ο κ. Τσίπρας επέλεξε, επέβαλε, ενθάρρυνε, στήριξε και καθο-
δήγησε πολιτικά τον κ. Βαρουφάκη, ο οποίος µπορεί να προσέ-
θεσε το στυλ του, το δικό του άρωµα αλλά οι πολιτικοί χειρισµοί
ήταν και είναι απόφαση του Πρωθυπουργού. 

Ακόµη και η έννοια της δηµιουργικής ασάφειας, την οποία εν-
θάρρυνε αλλά κατήγγειλε εχθές ο κ. Τσίπρας, είναι επινόηση του
ίδιου του Πρωθυπουργού. Αν δείτε τις οµιλίες του, τις τοποθε-
τήσεις του, τις δηλώσεις του, από την αρχική συζήτηση για την
παροχή ψήφου εµπιστοσύνης µέχρι σήµερα, αυτό το πνεύµα
απηχούν και αποδίδουν. 

Μας είπε εχθές ότι παραπλανήθηκε προεκλογικά από τον κ.
Ντράγκι και εξ αυτού του λόγου είπε µε πολύ µεγάλη ευκολία
ψέµατα στον ελληνικό λαό. Δεν µπόρεσε να κάνει καµµία ορθή
εκτίµηση για το πλαίσιο της διαπραγµάτευσης και τις δυσκολίες
της.

Μας είπε, µε την ίδια µεγάλη ευκολία, ότι παραπλανήθηκαν
σύσσωµοι στην Κυβέρνηση στο «Eurogroup» της 20ής Φεβρουα-
ρίου και συµφώνησαν σε κάτι που δεν έπρεπε να συµφωνήσουν
και το αποτέλεσµα ήταν όχι απλά και µόνο να µην πάρουν χρη-
µατοδότηση για τη χώρα αλλά να τους πάρουν και τα 11 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ του Ταµείου Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
και µετά να εκλιπαρούν για να πάρουν πίσω τα 1,2 δισεκατοµµύ-
ρια που θεωρούν ότι κακώς τα έδωσαν αλλά τα έδωσαν.

Η αλήθεια είναι, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι δεν παρα-
πλανήθηκε ο κ. Τσίπρας, δεν παραπλανήθηκε το κόµµα του προ-
εκλογικά και η Κυβέρνηση του µετεκλογικά. Παραπλάνησε ο
ίδιος. Παραπλάνησε το κόµµα του τον ελληνικό λαό, δηλαδή τον
εξαπάτησε. 

Και είναι τραγικό να εµφανίζεται ο Πρωθυπουργός της χώρας
και να λέει εχθές απευθυνόµενος στον ελληνικό λαό σε µια τόσο
κρίσιµη στιγµή ότι τον υπονοµεύουν οι πάντες. Τον υπονοµεύουν
όλοι οι ευρωπαϊκοί θεσµοί και όλες οι ευρωπαϊκές κυβερνήσεις,
ο κακός κ. Ντράγκι και ο κακός κ. Ντάισελµπλουµ, ότι η µόνη
καλή, γεµάτη κατανόηση, που του δίνει τον ώµο της για να
ακουµπήσει είναι η κ. Μέρκελ και επιπλέον, τον υπονοµεύει όχι
απλά και µόνο η «τρόικα» εξωτερικού αλλά και η «τρόικα» εσω-
τερικού, δηλαδή τα τρία κόµµατα και οι τρεις Αρχηγοί τους, η
Νέα Δηµοκρατία, Το Ποτάµι και το ΠΑΣΟΚ. Και δεν µας κάνει καν
την τιµή να µας ονοµάσει κι εµάς θεσµούς εσωτερικού. Είναι οι
θεσµοί εξωτερικού και η «τρόικα» εσωτερικού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Φανταστικό αυτό!
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-

σιαλιστικού Κινήµατος): Όµως, ποιος τα λέει αυτά; Αυτά τα λέει
ο άνθρωπος, ο πολιτικός Αρχηγός ο οποίος συστηµατικά υπονό-
µευσε τις προσπάθειες των προηγουµένων κυβερνήσεων, αµφι-
σβήτησε τη νοµιµοποίησή τους, την ικανότητά τους να εκπρο-
σωπούν τη χώρα, να υπογράφουν, να δεσµεύουν, να ολοκληρώ-
νουν συµφωνίες. Τα λέει ο άνθρωπος που δεν ψήφισε καµµία
ρύθµιση, ούτε καν τη ρύθµιση για την άρση του τραπεζικού
απορρήτου, που είναι η καρδιά και ο µοχλός για κάθε πράξη της
διαφάνειας.

Επιπλέον, προχωρεί σε έναν αφελή «εισοδισµό» στα κόµµατα
της Αντιπολίτευσης. Επιχειρεί να εκθέσει πρώην Πρωθυπουρ-
γούς, όπως ο κ. Κώστας Καραµανλής, λέγοντας χθες ότι ο εν
ενεργεία Αρχηγός της Νέας Δηµοκρατίας είναι µέλος της «τρόι-
κας εσωτερικού» και τον υπονοµεύει µαζί µε το κόµµα του αλλά
έχουν δεσµούς αµοιβαίας πολιτικής εκτίµησης µε τον κ. Καρα-
µανλή, τον οποίο αξιοποιεί ερήµην του, τον εκµεταλλεύεται και
ουσιαστικά τον προβοκάρει. Με χαρά θα περιµένω να ακούσω
την πολιτική τοποθέτηση του Κώστα Καραµανλή στο θέµα αυτό.

Δεν έχω, βέβαια, καµµία αµφιβολία ότι ακολουθεί τη γραµµή

του κ. Γιώργου Παπανδρέου, διότι είναι προφανές ότι προσχώ-
ρησε στη λογική των Καννών και του δηµοψηφίσµατος, το οποίο
εξήγγειλε χθες χωρίς να έχει διδαχθεί τίποτα από την εµπειρία
της χώρας. Γιατί τον υπονοµεύει, λοιπόν, η προηγούµενη κυβέρ-
νηση; Τον υπονοµεύει η προηγούµενη κυβέρνηση, η οποία δεν
είχε νοµιµοποίηση, η οποία δεν εδικαιούτο να συνάψει συµφωνία
αλλά όφειλε να πάει γρήγορα στις εκλογές, αµέσως µετά της ευ-
ρωεκλογές, γιατί, όπως λέει ο κ. Τσίπρας, του αφήσαµε µικρό-
τερο πρωτογενές πλεόνασµα από ό,τι οφείλαµε. Έπρεπε να του
έχουµε αφήσει περισσότερο. Όµως, εξανέµισε το µικρότερο,
πλην υπαρκτό, πρωτογενές πλεόνασµα.

Για το ταµειακό πρόβληµα της χώρας, για το πρόβληµα ρευ-
στότητας δεν φταίει η Κυβέρνησή του, δεν φταίει η προεκλογική
του στάση, δεν φταίει η πολιτική αβεβαιότητα που δηµιουργή-
θηκε µετά τις ευρωεκλογές από τον πολιτικό λόγο και την πολι-
τική πρακτική του ΣΥΡΙΖΑ, δεν φταίει το γεγονός ότι προκάλεσαν
διαρροή καταθέσεων, απόσυρση επενδύσεων, αλλά φταίει το γε-
γονός ότι µετεκλογικά, η «τρόικα» εσωτερικού υπονοµεύει την
Κυβέρνηση του κ. Τσίπρα και του κ. Καµµένου.

Ο υπεύθυνος πολιτικός ηγέτης, που έχει ζήσει την εµπειρία
της χώρας από το 2009 έως το 2014, δεν ξέρει ότι προεκλογικά
αυτά που λέει ένα κσόµµα που διεκδικεί την εξουσία πρέπει να
είναι τεκµηριωµένα, υπεύθυνα; Αυτά που είπε δεν τα είχε δια-
σταυρώσει; Δεν είχε αναζητήσει τα στοιχεία από την Τράπεζα
της Ελλάδος, από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα, από την Ελ-
ληνική Στατιστική Αρχή, από τη EUROSTAT; Απευθύνεται σε µας,
που αγωνιζόµαστε µέχρι και τώρα να πείσουµε τους οµολόγους
µας ηγέτες στην Ευρώπη να στηρίξουν την ελληνική Κυβέρνηση;

Θα µου επιτρέψετε να πω σε έναν κάπως πιο προσωπικό τόνο
το εξής: Απευθύνεται σε µένα, που τον έχω ενηµερώσει στη µο-
ναδική κατ’ ιδίαν συνάντηση που κάναµε, ότι έχω απευθύνει ανα-
λυτική επιστολή σε όλους τους σοσιαλιστές και σοσιαλδηµο-
κράτες ηγέτες της Ευρώπης να στηρίξουν την ελληνική Κυβέρ-
νηση; Την επιστολή αυτή την απηύθυνα πριν την κρίσιµη συνε-
δρίαση του Eurogroup της 20ής Φεβρουαρίου. Πότε έκανε κάτι
το αντίστοιχο; Πότε έγραψε µια επιστολή προς τους δικούς του
οµόλογους ιδεολογικά και πολιτικά ηγέτες στην Ευρώπη, να πει
«στηρίξτε την ελληνική Κυβέρνηση»;

Το γερµανικό κόµµα που αντιστοιχεί στο ΣΥΡΙΖΑ στην Ευρω-
παϊκή Αριστερά, καταψήφισε όλα τα ελληνικά προγράµµατα στην
Οµοσπονδιακή Βουλή της Γερµανίας.

Μας κατηγορεί, επίσης, γιατί -άκουσον, άκουσον!- δεν αφή-
σαµε την Κυβέρνησή του σε καθεστώς εξάµηνης παράτασης του
µνηµονίου αλλά δίµηνης παράτασης.

Μα, το µνηµόνιο, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, που είναι κυ-
ρίως το ευρωπαϊκό δάνειο, έληξε στις 31 Δεκεµβρίου του 2014.
Υπολείπονται από την Ευρωπαϊκή Ένωση δόσεις λιγότερες των
2 δισεκατοµµυρίων. Υπάρχουν άλλα 1,9 δισεκατοµµύρια από τα
κέρδη των κεντρικών τραπεζών της Ευρωζώνης από το χαρτο-
φυλάκιο ελληνικών οµολόγων. Ξέρετε ότι αυτό το κονδύλιο το
πήρα ξηµερώµατα της 22 Φεβρουαρίου στο Eurogroup το 2011
για να βελτιωθεί η εικόνα του ελληνικού χρέους. Τελειώνει το δά-
νειο και παραµένει το µνηµόνιο;

Δώσαµε µία δίµηνη παράταση του µνηµονίου για τεχνικούς λό-
γους, για να µπορέσουµε να διασφαλίσουµε µέχρι 28 Φεβρουα-
ρίου τη µετάβαση στην προληπτική πιστωτική γραµµή, την
προστατευµένη έξοδο στις αγορές. Και είχαµε τα κονδύλια, τα
11 δισεκατοµµύρια ευρώ του ΤΧΣ, που τα πήραν µέσα από τα χέ-
ρια του κ. Βαρουφάκη. 

Έπρεπε να έχουµε αφήσει τη χώρα σε εξάµηνο καθεστώς πα-
ράτασης µνηµονίου, χωρίς δάνειο, µε τους όρους και την επιτή-
ρηση, χωρίς λεφτά από την Ευρωπαϊκή Ένωση; Αυτό ήθελε; Τι
ήθελε; Ήθελε να σκίσει το µνηµόνιο ή να το βρει να υπάρχει,
ώστε να έχει άλλοθι; Μας κατηγορεί και µας υβρίζει, επειδή δεν
του προσφέραµε το µνηµονιακό άλλοθι; Είναι αυτό έντιµη πολι-
τική συµπεριφορά; Είναι αυτό στρατηγική διαπραγµάτευσης;

Τι έλεγαν προεκλογικά και µετεκλογικά; Έλεγαν «Δεν θέλουµε
παράταση του µνηµονίου, δεν θέλουµε τις δόσεις. Θέλουµε µία
ενδιάµεση συµφωνία.». Αυτή η συµφωνία πρέπει να χρηµατοδο-
τείται νοµισµατικά από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα µέσω
του ELA, ώστε οι ελληνικές τράπεζες, σε µία αιµοµικτική σχέση
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µε το ελληνικό δηµόσιο να αγοράζουν περισσότερα έντοκα
γραµµάτια και όλο το σύστηµα να κρέµεται από µία κλωστή και
από τη βούληση του κ. Ντράγκι και των κεντρικών τραπεζιτών
της Ευρωζώνης. Αυτό ήταν το σχέδιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ)

Μετά υπέγραψαν την παράταση του µνηµονίου, χωρίς εντολή
της Βουλής –την κρύβουν από τη Βουλή- και τώρα έρχονται ως
µωρές παρθένες και λένε «Εξαπατηθήκαµε. Υπογράψαµε χωρίς
να έχουµε διασφαλίσει τη χρηµατοδότηση». Μάλιστα, αλληλο-
καταγγέλλονται. Ο κ. Τσακαλώτος καταγγέλλει τον κ. Βαρου-
φάκη και, τελικά, ο κ. Τσίπρας εχθές υιοθέτησε την άποψη του
κ. Τσακαλώτου και ευνούχισε οριστικά τον κ. Βαρουφάκη.

Τώρα, τι επιδιώκουν; Επιδιώκουν να πάρουν µερικά δισεκατοµ-
µύρια ευρώ για το Μάιο και τον Ιούνιο; Τι θα γίνει στις 30 Ιουνίου;
Ποιο είναι το σχέδιο; Το «µνηµόνιο ΙΙΙ». Σας είπα ότι θα ανασυ-
σκευάσουν τα υπάρχοντα χρήµατα µε νέους όρους. Δεν φθά-
νουν, δυστυχώς, τα υπάρχοντα χρήµατα, γιατί, κυρίες και κύριοι
της Κυβέρνησης, η χώρα λόγω της στάσης σας η οποία είναι πο-
λιτικά αδιαφανής και ανέντιµη, έχει υποστεί µία τεράστια οικο-
νοµική βλάβη. Τους τελευταίους τρεις µήνες έχουν επιδεινωθεί
όλα τα µεγέθη, τα έσοδα. Ο ρυθµός ανάπτυξης έγινε ξανά
ύφεση. Το πρωτογενές πλεόνασµα χάθηκε. Οι επενδύσεις εξα-
φανίστηκαν. Η εµπιστοσύνη εξανεµίστηκε. Οι τράπεζες υπονο-
µεύθηκαν. Αυτό είναι κόστος για την οικονοµία και τους πολίτες. 

Ποιος έχει προκαλέσει αυτήν τη βλάβη; Ακόµα και αν υπάρξει
συµφωνία, η βλάβη έχει συντελεστεί. Για τη βλάβη αυτή υπάρ-
χουν ευθύνες, οι οποίες είναι ιστορικού χαρακτήρα, γιατί δυστυ-
χώς δεν έχουµε τώρα προοπτική εξόδου αλλά έχουµε τη µαύρη
προοπτική της µακροχρόνιας παραµονής στο µνηµόνιο. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ)

Γι’ αυτό, ο κ. Τσίπρας δεν πρόκειται να καταλήξει σε καµµία
απόφαση. Έφθασε εχθές να λέει «Το καταραµένο PSI, το οποίο
κούρεψε τα οµόλογα των ταµείων!». Μα, αυτό ήταν συµψηφι-
σµός µεταξύ κράτους και ασφαλιστικών ταµείων. 

Λέει τη µεγάλη κουβέντα «Εάν καταστραφεί το κράτος, προτι-
µάτε τα λεφτά των ταµείων να είναι στην Τράπεζα της Ελλάδος
ή στις εµπορικές τράπεζες; Αν καταστραφεί το κράτος, θα κατα-
στραφούν και οι εµπορικές τράπεζες». Αυτά είναι λόγια Πρωθυ-
πουργού! Εάν δεν κάναµε το «κούρεµα» του χρέους και την
αναδιάρθρωση και χρεωκοπούσε το κράτος το 2012, πού θα
ήταν τα λεφτά των ταµείων; Μιλάµε για χαρτοφυλάκια. Δεν µι-
λάµε για πόρους. Δεν µιλάµε για προσόδους σε ετήσια βάση,
που ήταν µόνο 500 εκατοµµύρια ευρώ, όταν η ετήσια επιχορή-
γηση του κράτους προς τα ταµεία είναι 17 δισεκατοµµύρια ευρώ.

Εν πάση περιπτώσει, γιατί τώρα η Κυβέρνηση δεν επιστρέφει
αυτά τα κεφάλαια στα ταµεία; Διότι το ΙΚΑ, όπως σας έχω πει
κατ’ επανάληψη, ακολουθώντας τις οδηγίες µας, επένδυσε το
ρευστό που πήρε -4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ ρευστό πήραν το
Φεβρουάριο του 2012 τα ασφαλιστικά ταµεία, πρωτοφανές ρευ-
στό- για να αναπληρώσει το χαρτοφυλάκιό του. 

Το αναπλήρωσε, λοιπόν, στο 130%, ενώ οι συνδικαλιστές που
διοικούσαν άλλα ταµεία έκαναν πλάκα εις βάρος των συµφερόν-
των των ασφαλισµένων για λόγους κοµµατικούς.

Και τώρα φέρνετε τροπολογία στο νοµοσχέδιο του κ. Κα-
τρούγκαλου για τον ΑΚΑΓΕ, για το λογαριασµό αλληλεγγύης των
γενεών, που είναι το ιστορικό αποθεµατικό για την αναλογιστική
βιωσιµότητα των ασφαλιστικών ταµείων. 

Μα, η αναλογιστική µελέτη για τα ταµεία λέει ότι πρέπει να
έχεις το λογαριασµό αυτό αλώβητο, τον κουµπαρά, από το 2015
µέχρι το 2019, γιατί το 2019…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Που το είδατε αυτό; Τι λέτε, κύριε Βενι-
ζέλο! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-
σιαλιστικού Κινήµατος): ...πρέπει να είσαι σε θέση να καλύψεις
τις ανάγκες των ταµείων.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Σε ρέπος. Αφού το ξέρετε τώρα. Όλος
ο λογαριασµός. Δεν το γνωρίζετε;

(Θόρυβος στην αίθουσα)
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - AΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν λέµε για αυτό. Μη

µπερδεύεστε. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Καινούργιο είναι.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - AΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι η τροπολογία του

Στρατούλη.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ (Πρόεδρος του Πανελλήνιου Σο-

σιαλιστικού Κινήµατος): Θα µιλήσουµε για αυτήν την τραγική
τροπολογία που βάζει χέρι στον κουµπαρά του ΑΚΑΓΕ το κρίσιµο
χρονικό διάστηµα µέχρι το 2019.

Αλλά ο κ. Τσίπρας, αφού δήλωσε γοητευµένος από την κ. Μέρ-
κελ και έκανε διά µακρόν το πολιτικό και το ατοµικό ψυχογρά-
φηµά της, µας είπε ότι ή θα υπάρξει συµφωνία κατά τη δική του
αντίληψη ή δηµοψήφισµα. 

Προσέξτε! Απέρριψε τις εκλογές του κ. Φίλιου, διότι, όπως του
έχω εξηγήσει, σύµφωνα µε το Σύνταγµα, τον πρώτο χρόνο µετά
τις εκλογές, εκλογές γίνονται µόνο µε παραίτηση της Κυβέρνη-
σης και διορισµό υπηρεσιακής κυβέρνησης. 

Θέλει την εξουσία και φαντάζεται δηµοψήφισµα χωρίς να θυ-
µάται τις σκάλες, όπως είπαµε. Τι δηµοψήφισµα θα κάνει; Θα
κάνει δηµοψήφισµα ρήξης, επιστροφής στη δραχµή ευθέως; Και
αν το δηµοψήφισµα θα εκληφθεί ως δηµοψήφισµα «ναι ή όχι στο
ευρώ», πιστεύει ότι θα του κάνουν συµφωνία και θα τον αφήσουν
να κάνει και δηµοψήφισµα;

Άρα, τι θα κάνει; Θα κάνει δηµοψήφισµα ρήξης, δηµοψήφισµα
συµψηφισµού; Έχει στο µυαλό του ίσως το δηµοψήφισµα του
Ποντίου Πιλάτου, ότι θα είναι Πρωθυπουργός και θα κάνει ένα
δηµοψήφισµα, µε κάποιους στο ΣΥΡΙΖΑ να ψηφίζουν υπέρ, κά-
ποιους κατά και από τους Ανεξάρτητους Έλληνες να ψάχνουν
τη θέση τους. Και βέβαια το αποτέλεσµα θα του είναι εξίσου ευ-
χάριστο. 

Υπάρχουν αυτά; Υπάρχουν ουδέτερα για τις κυβερνήσεις δη-
µοψηφίσµατα; Αυτά είναι φαντασιώσεις παιδαριώδεις. Δηµοψή-
φισµα δεν υπάρχει. Άµα τη προκηρύξει, η χώρα καταστρέφεται.
Το τραπεζικό σύστηµα, η οικονοµία, η αξιοπιστία, η εµπιστοσύνη,
το πολιτικό κύρος της χώρας.

Άρα, ξεχάστε τα αυτά. Όπως ξεχάστε και τις αστείες δικαιο-
λογίες σε σχέση µε την εξωτερική πολιτική. Σας είπα και την προ-
ηγούµενη φορά στην προηγούµενη συζήτηση στη Βουλή ότι
φανταζόσασταν τις Ηνωµένες Πολιτείες σύµµαχό σας εναντίον
της Ευρώπης και της κ. Μέρκελ. Μετά η κ. Μέρκελ έγινε η αγα-
πηµένη σας. Φανταζόσασταν τον κ. Πούτιν και τη Ρωσία ως µοχ-
λό εναντίον της Δύσης. Και χθες ο κ. Τσίπρας αναβίωσε την ιστο-
ρία της προκαταβολής και του αγωγού. 

Είδατε και πάθατε, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, να φύ-
γετε από την ταπεινωτική ιστορία των υποκλίσεων και της προ-
σµονής ότι θα υπάρξει προκαταβολή. Μα, σκέφτεστε τι σηµαίνει
προκαταβολή στην Ελλάδα; Πόση προκαταβολή πρέπει να πάρει
η Τουρκία που είναι ο κεντρικός χώρος από τον οποίο οδεύει ο
αγωγός αυτός; Και γιατί να µην πάρει µετά και η πρώην Γιουγ-
κοσλαβική Δηµοκρατία της Μακεδονίας; Γιατί να µην πάρει και η
Σερβία και η Ουγγαρία; Πρόκειται για πράγµατα τα οποία στε-
ρούνται κάθε σοβαρότητος. Και αυτά λέγονται από το στόµα του
Πρωθυπουργού! 

Σας το έχω πει ότι ο εγκλωβισµός είναι στρατηγικός. Δεν έχετε
εντολή ρήξης. Δεν έχετε πλειοψηφία µεταστροφής. Δεν µπορείτε
να κάνετε τίποτα. Οδός διαφυγής το δηµοψήφισµα δεν είναι.

Το δε κόστος είναι δυστυχώς δεδοµένο. Γι’ αυτό σας ζητώ,
σας παρακαλώ να σκεφτείτε ότι δεν υπάρχουν πολλές λύσεις: Ή
θα γίνει µια επιλογή καταστροφής της χώρας και θα δικαιωθούµε
εν µέσω ερειπίων -που δεν το θέλουµε και παρακαλούµε να µη
γίνει- ή θα προσχωρήσετε στην πολιτική µας, αυτήν που φτύ-
σατε, λοιδορήσατε, συκοφαντήσατε, υπονοµεύσατε. Θα προ-
σχωρήσετε και καλά θα κάνετε.

Όµως, κάντε το έντιµα, οργανωµένα, ανοιχτά, µε γενναιότητα
και γενναιοδωρία. Και ζητήστε συγγνώµη, όχι από εµάς αλλά από
τον ελληνικό λαό για τα ψέµατα και τις ψευδαισθήσεις. Όµως,
δεν υπάρχει καιρός. Δεν υπάρχει καιρός για ερασιτεχνισµούς,
για προχειρότητες, για αντιφάσεις, για αµφιθυµίες. Δεν µπορεί
η χώρα να ζει υπό καθεστώς αβεβαιότητας που τρώει τις σάρκες
της. 

1906 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ευχαριστούµε
τον κ. Βενιζέλο. 

Τον λόγο έχει ο Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητικής Ανα-
συγκρότησης κ. Νικόλαος Βούτσης. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θέλω τον
λόγο µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Γιατί, κύριε Γε-
ωργιάδη; 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Για να απαντήσω, κυρία
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Δέσποινα Χαραλαµπίδου): Ορίστε, κύριε
Βούτση, έχετε τον λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Περίµενα µε αγωνία στα είκοσι δύο
λεπτά που µίλησε ο κύριος Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ να αναφερθεί
στο νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε και το οποίο δεν είναι ουδέ-
τερο, αλλά ούτε και κάτι που µπορούν να διαχειριστούν µόνο τα
υπόλοιπα άξια στελέχη και της παράταξής του, αλλά και οι άξιοι
συνοδοιπόροι από τις άλλες παρατάξεις. Είναι ένα κρίσιµο νοµο-
σχέδιο που κυριολεκτικά ανατέµνει όλη τη Μεταπολίτευση, ιδι-
αίτερα από το ’88-’89 και ύστερα µέχρι τώρα, και έχει δηµιουρ-
γήσει σειρά άγριων καταστάσεων πάνω στο κορµί της δηµοκρα-
τίας, για τις οποίες συζητήσαµε και χθες. Και αναφέροµαι στα
κανάλια, στην αναλογική εποχή, στην ψηφιακή εποχή, στα πασι-
φανή σκάνδαλα που συνοδεύουν όλη αυτήν την ιστορία, στα
ασυµβίβαστα –γνωρίζει πολύ καλά ο κ. Βενιζέλος τη µάχη που
είχε δοθεί για τα ασυµβίβαστα- στο µεγάλο θέµα που αφορά το
πόσα κανάλια χωράει η χώρα από την πληθυσµιακή πλευρά, µε
την έννοια της διαφηµιστικής δυνατότητας για να κρατηθούν στη
ζωή αλλά και σε µια σειρά από ζητήµατα, εν πάση περιπτώσει,
που απασχόλησαν χθες και όλη την εβδοµάδα την Αίθουσα.

Μίλησε, λοιπόν, είκοσι δύο λεπτά ο κύριος Πρόεδρος του
ΠΑΣΟΚ και δεν βρήκε ούτε το χρόνο ούτε τη διάθεση να µιλήσει
καθόλου γι’ αυτά τα ζητήµατα, καθώς έχει µάλιστα πρωταγωνι-
στικό ρόλο σε διάφορες φάσεις, σε διάφορες αποφάσεις που
ελήφθησαν –καλές ή κακές- για τη διαµόρφωση αυτού του το-
πίου. 

Επιτρέψτε µου να σας πω πως η σιωπή του είναι κυριολεκτικά
ένα µνηµόνιο πίστης στη διαπλοκή, η οποία έχει σφραγίσει αυτό
το βρώµικο τηλεοπτικό τοπίο µέσα στο οποίο ζούµε και το οποίο
προσπαθούµε σήµερα, διαµορφώνοντας ξανά τη δηµόσια ραδιο-
τηλεόραση, να το πάµε σε µια καινούργια εποχή. 

Έρχοµαι, λοιπόν, σ’ αυτά τα οποία επέλεξε ο ίδιος να µιλήσει,
προφανώς για επικοινωνιακούς και άλλους λόγους. 

Είναι σαφές ότι υπήρξε για µία ακόµα φορά ένα κρεσέντο υπο-
κρισίας και µία απολογητική στάση υπέρ κάποιων ακραίων δα-
νειστών που δηµιουργούν όλο αυτό το κλίµα γύρω από τη χώρα.
Αυτά τα οποία είπε είναι απίστευτα. Ο κύριος Αρχηγός του
ΠΑΣΟΚ δεν έχει αντιληφθεί ακόµα ότι η βοήθεια και η αµέριστη
συνηγορία προς τους ακραίους κύκλους των δανειστών, δηλαδή
προς τους θύτες της χώρας, έχει ήδη προεξοφληθεί. Δεν έχετε
ανάγκη πλέον να χάνετε άλλο χρόνο και δεν είναι ανάγκη να εκτί-
θεστε περισσότερο. Δηλαδή, ό,τι ήταν να πάρουν από την εσω-
τερική επιχειρηµατολογία αυτό το τρίµηνο-τετράµηνο αναλυτικά,
µε στοιχεία, µε πίεση, µε την προσπάθεια που γίνεται –εγώ το
λέω ως διαφορετική άποψη και δεν συνωµοσιολογώ- το πήραν.
Έχει προεξοφληθεί. Δεν είναι ανάγκη µέσα σ’ αυτήν την Αίθουσα
κατά εβδοµάδα να γίνεται αυτή η ακραία, η άθλια απολογητική
υπέρ των δανειστών. Δεν είναι ανάγκη πλέον. 

Ας δούµε, λοιπόν, τι µας είπε. Μας είπε ότι χθες ο Πρωθυπουρ-
γός είπε πως ήταν παραπλανηµένος. Επίσης, µας είπε ότι είµα-
στε ανέντιµοι. Τα βέλη, δηλαδή, πάλι προς την ελληνική Κυβέρ-
νηση.

Παραπλανηθήκαµε και γι’ αυτό δεν έχει πάει καλά η διαπραγ-
µάτευση. Και ήµασταν έντιµοι, διότι δεν ήµασταν εντάξει στις
υποσχέσεις τις οποίες είχε δώσει η  προηγούµενη κυβέρνηση. 

Δεν αισθάνθηκε την ανάγκη να πει γι’ αυτά τα οποία επανει-
ληµµένα έχουµε θέσει εδώ πέρα µέσα, ενδεχοµένως και κάποιοι
Βουλευτές από άλλα κόµµατα, παραδείγµατος χάριν, για τα 1,2

δισεκατοµµύρια, που είναι λεφτά δικά µας, που φύγανε µαζί µε
τα 11 δισεκατοµµύρια, για τα 15 δισεκατοµµύρια που είναι το
πλαφόν για τα οµόλογα και το ρολάρισµα τους, που αναφέρθηκε
χτες ο Πρωθυπουργός αναλυτικά για να καταλάβει και ελληνικός
λαός, για τα 1,9 δισεκατοµµύρια, τα οποία επίσης είναι χρωστού-
µενα από αυτά που βγάλανε οι τράπεζες, καθώς καθυστερούσαν
και για ενάµιση χρόνο για να πάει η χώρα σε ασφυξία και ύστερα
να γίνει το PSI, για το πακέτο Ντράγκι, το οποίο το έχουµε συζη-
τήσει εκατό φορές, δηλαδή τη σωστή κίνηση για την ποσοτική
επέκταση, έτσι ώστε µε αυτό το 1 τρισεκατοµµύριο να ρολάρει
λίγο η ευρωπαϊκή οικονοµία -που οι Αµερικανοί, εν πάση περι-
πτώσει, ξεπέρασαν την κρίση, έτσι όπως νοµίζουν αυτοί και µε
τον τρόπο που νόµιζαν και έχασε σε αγωνιστικότητα η Ευρώπη-
και  απ’ όπου έχει εξαιρεθεί µόνο η χώρα. Η χώρα τιµωρείται.
Εξαιρέθηκε –και το έχουµε πει δεκαεφτά φορές, εγώ τουλάχι-
στον το έχω πει τρεις φορές από εδώ- από αυτό το 1 τρισεκα-
τοµµύριο, το οποίο µοιράζονται ισοπόσως οι χώρες οι οποίες
δανείζονται µε µηδενικό επιτόκιο. Παίρνουν λεφτά απ’ αυτό το
τρισεκατοµµύριο και εξαιρείται η Ελλάδα τιµωρητικά. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κυρία Πρόεδρε, θα µι-
λήσω αργότερα για το ζήτηµα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Υπάρχει κανόνας της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης; Όχι. Υπήρχε δέσµευση της προηγούµενης κυβερνήσεως σε
σχέση µε αυτό το ζήτηµα; Όχι, δεν υπήρχε. Συµφωνούσε η ελ-
ληνική Κυβέρνηση για την ποσοτική επέκταση και το ότι θα
έπρεπε όλες οι ευρωπαϊκές χώρες να τύχουν της ίδιας και ανα-
λογικής βοήθειας σε σχέση µε αυτό το πακέτο. Κι όµως, η χώρα
εξαιρείται. 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γιατί εξαιρείται; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Να µιλήσουµε για τα πακέτα για τις
επενδύσεις σε σχέση µε την ανεργία, µε τη νεολαία, µε τέτοια
ζητήµατα; 

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γιατί εξαιρέθηκε; Να µας πείτε
γιατί εξαιρέθηκε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Α, διότι θέλουν να µας τιµωρήσουν. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Θα το εξηγήσουµε µετά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Εσείς και αυτοί, αυτό θέλουν. Το κατα-
λάβατε; Λέγεται, λοιπόν;

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΛΥΚΟΥΔΗΣ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ηρεµήστε!

(Θόρυβος στην Αίθουσα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρα-
τίας)

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν καταλαβαίνετε τίποτα.
Δεν καταλαβαίνετε από λεφτά. Μόνο στη συνοµωσία έχετε το
µυαλό σας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, παρακαλώ, ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ ακούστηκε µέσα
σε απόλυτη ησυχία. Παρακαλώ να σεβαστούµε τον οµιλητή.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Σας εξήγησα ότι αυτά δεν έχουν καµµία
σχέση µε συνωµοσία, έχουν σχέση µε σχολές σκέψης, µε διαφο-
ρετική πολιτική, µε διαφορετική στρατηγική και µε διαφορετική
αντιµετώπιση συµφερόντων στην Ελλάδα και στην Ευρώπη, περί
αυτού πρόκειται, είναι άγρια σύγκρουση, αντιπαράθεση που γί-
νεται εδώ και µήνες, εδώ και καιρό και κοινωνικοταξική σύγ-
κρουση µέσα στη χώρα. Η πρόοδος, ο πολιτισµός βγαίνουν µέσα
από τέτοιες συγκρούσεις και αντιπαραθέσεις. Αφήστε, λοιπόν,
τις συνοµωσίες στην άκρη.

Έρχεται, λοιπόν, ο Αρχηγός του ΠΑΣΟΚ και γι’ αυτά τα προ-
φανή, τα οποία σας είπα από τα οποία έχει εξαιρεθεί η χώρα µο-
νοµερώς, µε µονοµερή ενέργεια από πλευράς των πιο επιθετικών
δανειστών, δεν λέει τίποτα. Δεν τον αφορούν.

Βγαίνει ο Πρωθυπουργός, ειλικρινά, σε µια εξαιρετική -και επι-
τρέψτε µου για την έκφραση- «de profundis» συνέντευξη, από
την καρδιά του, από µέσα του και λέει προς τον ελληνικό λαό:
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«Παιδιά έγινε αυτό, το άλλο, το τρίτο. Έχουµε στριµωχθεί γι’ αυ-
τούς τους λόγους κ.λπ.», ανοιχτά και ωραία. Και έρχεται εδώ ο
κ. Βενιζέλος να καταγγείλει ποιον; Όχι αυτούς που έχουν εξαι-
ρέσει την Ελλάδα από όλα αυτά που σας είπα και την έχουν οδη-
γήσει στην ασφυξία αλλά τον Πρωθυπουργό γιατί τα είπε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΥΡΙΑΖΙΔΗΣ: Εσάς περιµέναµε!
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Τον Πρωθυπουργό, γιατί δεν έχει σκύψει
το κεφάλι. Τον Πρωθυπουργό, γιατί δεν πήρε αυτά τα λεφτά, λέ-
γοντάς τους: «Μας συγχωρείτε, κάναµε λάθος. Είµαστε και εµείς
µνηµονιακοί. Είµαστε σαν τους άλλους. Μη βλέπετε τι λέγαµε. Η
Αριστερά είναι σαν τη Δεξιά». Επειδή δεν πήγαµε να πούµε τέ-
τοια πράγµατα. 

Αποτύχατε στο πρώτο στάδιο. Δύο µήνες ήταν περίπου η ξαφ-
νική ασφυξία. Αποτυγχάνετε τώρα, στο δεύτερο στάδιο που είναι
η στρατηγική της παρένθεσης. Νοµίζετε πως δεν έχει καταλάβει
ο κόσµος. Ενδεχοµένως δεν κυκλοφορείτε και πολύ έξω. Εµείς
συνεχίζουµε να κυκλοφορούµε πολύ έξω. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μην ανησυχείτε. Κυκλοφορούµε µια χα-

ρά. Να κοιτάτε τον εαυτό σας. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Άστο το «µέχρι πότε». Με αυτό ζεις. Αυ-
τό σε κρατάει σε ζωή. το «µέχρι πότε» να σκέφτεσαι κάθε βράδυ.
Μέχρι πολλά χρόνια. 

Δεν έχετε καταλάβει ότι παρένθεση δεν θα γίνει αυτή η Κυβέρ-
νηση. Παλεύετε ακόµα για την παρένθεση. Μαζί µε τους άλλους
πυλώνες της διαπλοκής και της εξυπηρέτησης αυτής της στρα-
τηγικής, παλεύετε µε νύχια και µε δόντια να γίνουµε παρένθεση.
Υπάρχει όµως και τρίτο στάδιο, διότι ήδη έχετε αρχίσει και ψυλ-
λιάζεστε ότι αυτή η Κυβέρνηση ήρθε για να παραµείνει, ότι ο
λαός θα µας στηρίξει. Με όλα τα στριµώγµατα, µε κάποιες πιθα-
νές υπαναχωρήσεις αλλά µε καθαρό σχέδιο για προοπτική και
για προοδευτικές και ριζοσπαστικές δοµές έχετε καταλάβει πως
θα µας στηρίξει.

Τι κάνετε, λοιπόν; Τι ετοιµάζεστε από τώρα; Προσπαθείτε να
υποσκάψετε και να αποδοµήσετε πρόσωπα. Δείτε κάθε εβδο-
µάδα –έτσι το λέω, για χαριεντισµό- ποια πρόσωπα επιλέγονται
από το µακρύ σας χέρι, που είχα πει και την άλλη φορά, από τα
µέλη της Κυβέρνησης και από το κοινό γραφείο Τύπου που
υπάρχει σε αυτό το καρτέλ της ενηµέρωσης που βγαίνουν για να
χτυπηθούν. Και τώρα λέτε ότι δεν στηρίζουµε και υπονοµεύουµε
τον κ. Βαρουφάκη. Ή ότι αυτός πηγαίνει µπρος και εκείνος πίσω
από τους Υπουργούς, κ.λπ.. Ο κ. Βαρουφάκης έκανε άριστα τη
δουλειά του, κάνει άριστα τη δουλειά του, είναι ο Υπουργός Οι-
κονοµικών της χώρας και η στήριξή µας είναι ολόπλευρη από
όλη την Κυβέρνηση σε όλο του το έργο.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΡΟΥΤΣΗΣ: Γι’ αυτό τον αλλάξατε.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τα χειροτερεύετε τα πράγµατα, κύριε

Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Βούλτεψη, πα-

ρακαλώ, να ολοκληρώσει ο κύριος Υπουργός. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Στη µία η ώρα είπαµε ότι …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, αν

είναι δυνατόν, να ολοκληρώσετε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Με συγχωρείτε, προηγούµενα µίλαγε εί-
κοσι δύο λεπτά για άλλο θέµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μην κάνουµε διάλογο,
όµως. Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε, παρακαλώ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …(Δεν ακούστηκε)
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Δεν πειράζει. Εγώ δεν είµαι, ούτε πρό-
κειται να γίνω.

Το τρίτο σχέδιο, λοιπόν, είναι το εξής. Και αυτήν τη χάρη δεν
θα σας την κάνουµε. Αυτό που θα πω τώρα το ακούτε για πρώτη
φορά, γιατί είναι σε σχέση µε το µέλλον αλλά πάντοτε το µέλλον
αρχίζει από χθες. 

Θέλετε να µας ενσωµατώσετε και να γίνουµε ίδιοι µε εσάς.
Αυτό είναι το τρίτο στάδιο αυτής της απέλπιδας επίθεσης που

κάνουν και οι φίλοι σας στο εξωτερικό και εσείς. Είναι αυτή η Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα, αυτό το Υπουργικό Συµβούλιο. Μέσα από
τη µεγάλη πίεση, µέσα από τη συγκλονιστική πίεση που ασκείτε
και τα αδιέξοδα και την ασφυξία που δηµιουργείτε, προσπαθείτε
µήπως κάποιοι -πολλοί ενδεχοµένως- κιοτέψουν, µήπως ενσω-
µατωθούν και γίνουµε τα ίδια, για να συνεχίσουµε την ίδια πολι-
τική.

Σας το λέω από τώρα ότι έχετε υποτιµήσει πολλά πράγµατα,
όπως τα είχατε υποτιµήσει και το 2012 και το 2014. Μην υποτι-
µάτε καταστάσεις. Να αρθείτε στο επίπεδο και στο ύψος σας για
να κάνουµε µία πραγµατική, ουσιαστική αντιπαράθεση, σύγ-
κρουση µέσα στη Βουλή, έξω από τη Βουλή, δηµοκρατική σύγ-
κρουση µε επιχειρήµατα, µε αγώνες. Αλλά ότι είµαστε κάτι
διαφορετικό, ότι είµαστε από δύο διαφορετικές όχθες είτε θα το
καταλάβετε ή θα ζείτε µε τη φαντασίωση ότι θα µπορούσαµε να
γίνουµε ίδιοι. Αν νοµίζετε ότι θα πάµε να υπογράψουµε µνηµόνια,
θα πάµε να υποχωρήσουµε από τις κόκκινες γραµµές, τις οποίες
έχουµε βάλει και θα γίνουµε ίδιοι µε εσάς, είστε πάρα πολύ γε-
λασµένοι.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αφήστε την αντιπολίτευση. Ασχοληθείτε
µε τη χώρα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Το δικό µας σχέδιο είναι σαφέστατο.
Δεν µας ενδιαφέρει, κυρία Βούλτεψη, µόνο το µεροδούλι-µερο-
φάι. Το έχουµε πει εκατό φορές. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κυβερνήστε, κύριε Βούτση. Αφήστε την
αντιπολίτευση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία Βούλτεψη, αφή-
στε να ολοκληρώσει ο Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε, σας παρακαλώ, γιατί ακολουθεί
µεγάλος κατάλογος συναδέλφων σας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Μισθοί και συντάξεις δεν αρκούν για την
οικονοµία αυτής της χώρας για να κυλήσει πιο µπροστά. Εµείς
βλέπουµε πολύ πιο µπροστά. Μας ενδιαφέρει να πάµε σε σειρά
συµφωνιών, διότι το σχέδιό µας είναι η παραγωγική ανασυγκρό-
τηση. Το σχέδιό µας είναι, ενώ διαπραγµατευόµαστε, να κυβερ-
νάµε µε όλη τη σειρά των νοµοσχεδίων που έχουν έρθει και για
τα οικονοµικά και για άλλα δηµοκρατικά, ταυτοτικά ζητήµατα. 

Σας ενοχλεί που θα ξανάρθουν και θα βρουν δουλειά και στην
ΕΡΤ και στο δηµόσιο οι χιλιάδες άνθρωποι, τους οποίους είχατε
απολύσει από τις πιο αδύναµες οµάδες. Σας ενοχλεί, επίσης, ότι
αυτό το µακρόπνοο σχέδιο της παραγωγικής ανασυγκρότησης
που έχουµε προϋποθέτει πλεονάσµατα πολύ µικρότερα από
αυτά που είχατε υποσχεθεί εσείς και προϋποθέτει και µία γενναία
αποµείωση του ελληνικού χρέους το καλοκαίρι κάτω από το µισό,
έτσι ώστε να εξοικονοµηθούν πόροι.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Πού το είδατε αυτό; 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Έτσι µόνο θα ανοίξει ο δρόµος για την
παραγωγική ανασυγκρότηση της χώρας, για την πρόοδο και
στην Ελλάδα και στην Ευρώπη κι έτσι πραγµατικά τότε η σελίδα
που τώρα γράφεται και το βιβλίο που τώρα γράφεται από τον ελ-
ληνικό λαό θα βρει τη δική του δικαίωση. Εσείς θα είστε µία πα-
ρένθεση, εσείς θα είστε η παρένθεση στην πρόσφατη ιστορία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κι
εµείς, κύριε Υπουργέ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να συνεννοηθούµε. Είχαµε συ-
νεννοηθεί ως Σώµα ότι στη µία η ώρα ακριβώς θα κάναµε την ψη-
φοφορία. Εγώ καταλαβαίνω και όλοι µας καταλαβαίνουµε ότι η
τοποθέτηση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ και η απάντηση του
Υπουργού κέντρισαν το ενδιαφέρον όλων µας και υπάρχει ενδε-
χοµένως η ανάγκη για κάποιο σχολιασµό από τους Κοινοβουλευ-
τικούς Εκπροσώπους. Θέλω να σας παρακαλέσω θερµά. Ακο-
λουθεί ένας µεγάλος κατάλογος συναδέλφων οµιλητών και έχου-
µε όλο το υπόλοιπο της συνεδρίασης σήµερα για να παρέµβετε
και δεύτερη φορά. Αν θέλετε, προσπαθήστε, ώστε να αποφύ-
γουµε αυτήν την ώρα του σχολιασµού.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Δεν γίνεται, κύριε Πρό-
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εδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε Γε-

ωργιάδη. Δεν είστε µόνο εσείς. Και ο κ. Κουτσούκος έχει ζητήσει
τον λόγο και ο κ. Θεοχάρης. Εγώ παρακαλώ θερµά, αν είναι δυ-
νατό, να διευκολύνετε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν γίνε-
ται…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Καλά. Δεν µπορώ να
σας αρνηθώ τον λόγο γιατί δεν είναι στην Έδρα ο υποφαινόµε-
νος, είναι ο Κανονισµός, εποµένως θα πάρετε τον λόγο αφού τον
ζητάτε αλλά παρακαλώ θερµά να βοηθήσετε για µια πιο ουσια-
στική και εύρυθµη λειτουργία.

Τον λόγο έχει ο κ. Γεωργιάδης για ένα λεπτό.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Οι Κοινοβουλευτικοί Εκ-

πρόσωποι είχαµε συµφωνήσει πριν να µη µιλήσει κανένας µας,
όµως µετά την εµπλοκή µε την παρουσία του κ. Βενιζέλου και
την απάντηση του κυρίου Υπουργού, αναγκαστικά πρέπει να
απαντήσουµε, αλλιώς δεν γίνεται η διαδικασία.

Κύριε Υπουργέ, ακούστε. Θα σας µιλήσω πάρα πολύ καλόπι-
στα, γιατί η χώρα είναι σε εξαιρετικά κρίσιµο σηµείο. Βγαίνει
χθες ο κύριος Πρωθυπουργός στον κ. Χατζηνικολάου και λέει:
«Θέλουµε να υπάρξει συµφωνία και είµαι αισιόδοξος ότι θα
υπάρξει εάν κάποιος απ’ αυτούς που δεν τη θέλουν δεν την «τορ-
πιλίσει»». 

Σας δίνω το όνοµα ενός τουλάχιστον απ’ όσους πάνε να την
«τορπιλίσουν». Λέγεται Δηµήτρης Στρατούλης. Η τροπολογία
που κατέθεσε ο κ. Στρατούλης στο νοµοσχέδιο του κ. Κατρούγ-
καλου τι κάνει; Παίρνει τα λεφτά του ΑΚΑΓΕ και τα πηγαίνει στα
επικουρικά ταµεία. Άρα τι κάνει; Μεγαλώνει το δηµοσιονοµικό
πρόβληµα της χώρας, µεγαλώνει το χρέος της χώρας και µεγα-
λώνει το πρόβληµα των ασφαλιστικών ταµείων, γιατί τα αφαιρεί
από το µέλλον τους. Είναι µία τροπολογία που όταν γίνει γνωστή
–και θα γίνει αναγκαστικά- στους δανειστές, θα µπλοκάρει όλη
τη συµφωνία. Δεν µπορείτε, λοιπόν, και να θέλετε συµφωνία και
να κάνετε τέτοιες πράξεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Εάν κάνετε τέτοιες πράξεις, κύριε Παππά –και µην κουνάτε το
κεφάλι- πάει να πει ότι δεν θέλετε συµφωνία. Είναι εντιµότερο να
βγείτε και να πείτε µε θάρρος εδώ «δεν θέλουµε συµφωνία»,
παρά να προσπαθείτε εκ των υστέρων κλαίγοντας να ρίξετε την
ευθύνη των πράξεών σας σε άλλους. 

Δεύτερον, κύριε Βούτση, θα σας το πω όσο µπορώ πιο απλά,
γιατί µάλλον δεν καταλαβαίνετε απ’ αυτά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΙΜΟΡΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, τι θα γίνει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη,

υποσχεθήκατε όµως να µας βοηθήσετε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Κλείνω αµέσως, κύριε

Πρόεδρε.
Γιατί εξαιρούµαστε του πακέτου Ντράγκι; Δεν υπάρχει καµµία

συνωµοσία. Τι υπάρχει; Χρωστάµε οµόλογα στην Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα κατ’ αναλογία περισσότερο από τους άλλους
και όταν ελήφθη η απόφαση µε το πακέτο Ντράγκι είπαν ότι
µόλις εξοφλήσουµε αυτά που χρωστάµε τον Ιούλιο, θα µπούµε
κι εµείς στο πακέτο Ντράγκι κατά την ίδια αναλογία µε τους άλ-
λους.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Με ποιο δικαίωµα; Οι Ιταλοί πόσα χρω-
στάνε;

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Λιγότερα από µας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Τετρακόσια δισεκατοµµύρια  σε οµό-
λογα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Μα δεν καταλαβαίνετε
από λεφτά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, πα-
ρακαλώ. Αντιλαµβάνεστε…

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Οι Ιταλοί για πρώτη φορά

πήραν από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα τώρα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Γεωργιάδη, δεν

κάνετε σχολιασµό. Εκφωνείτε πολιτική οµιλία και δεν βοηθάτε.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Ακούστε, κύριε Βούτση.

Εάν δεν τα καταλαβαίνετε, φωνάξτε τον κ. Μητσοτάκη να σας
κάνει ένα φροντιστήριο να σας τα µάθει, αφού δεν θέλετε εµένα.
Οι Ιταλοί τώρα πήραν για πρώτη φορά από την Ευρωπαϊκή Κεν-
τρική Τράπεζα. Εµείς πήραµε επί Γιώργου Παπανδρέου. Αυτά τα
οµόλογα που πήραµε τότε µάς ακολουθούν, γι’ αυτό δεν µπο-
ρούµε να µπούµε. Δεν είναι γιατί είναι κακοί. Προσέξτε. Δεν συ-
νωµοτούν κατά της Κυβερνήσεως της Αριστεράς. Έχουν κά-
ποιους κοινούς κανόνες τους οποίους όλοι πρέπει να ακολου-
θούµε. Εάν δεν καταλαβαίνετε απ’ αυτούς τους κανόνες, εάν σας
είναι δύσκολοι αυτοί οι κανόνες, φωνάξτε εµάς. Καλόπιστα θα
σας τους εξηγήσουµε για να µην κάνετε λάθη, αλλά σταµατήστε
να συνωµοσιολογείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Είναι απαξιωτικό για την
Ελληνική Δηµοκρατία να έχει έναν Υπουργό που κάθε φορά που
παίρνει τον λόγο ανακαλύπτει µία συνοµωσία εξωτερικού, µία συ-
νωµοσία εσωτερικού… 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, ευ-
χαριστούµε. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ-ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ: Σταµατήστε το αυτό. Κυ-
βερνείστε µε υπευθυνότητα. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι,  εάν θέλουµε να συνεννοηθούµε και να βοηθηθεί και
η Έδρα, παρακαλώ πάρα πολύ…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε συνάδελφε, εσείς απαντάτε µόνος σας τώρα; Μπορείτε

να βγείτε στο διάδροµο να τα πείτε. Αφήστε να κάνουµε δουλειά. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι…
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο

για δέκα δευτερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, παρακαλώ. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα ήθελα τον λόγο για δέκα δευτε-

ρόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε Πα-

φίλη. Επειδή έχει προηγηθεί ο κ. Κουτσούκος και ο κ. Θεοχάρης,
θέλω να συνεννοηθούµε και να επανέλθουµε στην προηγού-
µενη…

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Δεν πρόκειται να συνεννοηθούµε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να µου δώσετε ν λόγο για δέκα δευ-

τερόλεπτα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε Πα-

φίλη, θα σας δώσω τον λόγο. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Θα είχα τελειώσει τόση ώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μα, θα σας δώσω τον

λόγο, κύριε Παφίλη.
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Κάναµε µία συµφωνία ότι δεν θα µι-

λήσουµε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αυτό θέλω να πω,

κύριε Παφίλη. Αφήστε την Έδρα να διευθύνει. 
ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΠΑΦΙΛΗΣ: Ο κ. Γεωργιάδης τι είναι δηλαδή; Εί-

παµε θα µιλήσουµε το απόγευµα. Να τηρηθεί αυτή η συµφωνία. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αυτό ακριβώς ήθελα

να πω τώρα. Μη βιάζεστε. 
Ήθελα να πω ότι έγινε µία συµφωνία νωρίτερα, οι Κοινοβου-

λευτικοί Εκπρόσωποι να πάρουν τον λόγο στο δεύτερος µέρος
της συνεδρίασης. Είπαµε όλοι να το τηρήσουµε αυτό. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως έχουµε συνεννοηθεί, κλεί-

νουµε το πρώτο µέρος της συζήτησης µας. 
Κηρύσσεται περαιωµένη η συζήτηση…
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Όχι, όχι. 
ΧΑΡΗΣ ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Όχι, κύριε Πρόεδρε. Θα µου δώσετε τον

λόγο για ένα λεπτό. 
ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κι εγώ ζήτησα να
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πω κάτι για µισό λεπτό. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μισό λεπτό, κύριε

Κουτσούκο, σας παρακαλώ. 
Νόµιζα ότι αυτό που είπα πριν, επαναφέροντας την προηγού-

µενη συµφωνία για την παρέµβαση σας στο δεύτερο µέρος της
συζήτησης, έγινε αποδεκτό. 

Με συγχωρείτε πάρα πολύ. Θα δώσω τον λόγο για ένα λεπτό
σε εσάς και στον κ. Θεοχάρη. 

Παρακαλώ, όµως, να είµαστε από την αρχή συνεννοηµένοι. Το
ένα λεπτό δεν θα γίνει τέσσερα λεπτά, όπως έγινε επί Γεωρ-
γιάδη. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Άρα, οµολογουµένως δεν τη-
ρούµε τη συµφωνία, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Παρακαλώ, τον λόγο
έχει ο κ. Κουτσούκος. 

ΓΙΑΝΝΗΣ ΚΟΥΤΣΟΥΚΟΣ: Ακούστε, κύριε Πρόεδρε, τηρούµε
τη συµφωνία και δεν θα µιλήσω. Απλώς, θέλω να κάνω ένα σχό-
λιο, διότι ο κ. Βούτσης έκανε µία προσωπική αιχµή στον κ. Βενι-
ζέλο για το «σύµφωνο της διαπλοκής». Εκτός, αν αυτό δεν το
κατάλαβε το Σώµα. 

Λέω, λοιπόν, στον κ. Βούτση ότι ο κ. Βενιζέλος αναφέρθηκε
στη διαπλοκή και είπε ότι ο κ. Τσίπρας επέλεξε να δώσει την
πρώτη του συνέντευξη ως Πρωθυπουργός σε ένα ιδιωτικό κα-
νάλι. Εκτός, αν δεν το καταλάβατε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Κουτσούκο. 

Κύριε Θεοχάρη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό µόνο. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Για ένα λεπτό, πραγµα-

τικά, θα µιλήσω, κύριε Πρόεδρε και σας ευχαριστώ. 
(Θόρυβος στην Αίθουσα)

Ακούσαµε τον κ. Βενιζέλο και ακούσαµε και τον κ. Βούτση µε
µεγάλη προσοχή και τα πόσα ενδιαφέροντα µας είπαν. 

Αυτό που καταλαβαίνουµε είναι ότι βλέπουµε τις διαφορετικές
όψεις του ίδιου νοµίσµατος. Το «µαύρο» της ΕΡΤ µας έχει φέρει
εδώ. Οι ευθύνες της πρώην συµπολίτευσης είναι τεράστιες που
συζητάµε ένα τέτοιο νοµοσχέδιο. Το λευκό, όµως, που βλέπουµε
τώρα τυφλώνει το ίδιο. «Fade to black…» λένε οι σκηνοθέτες «…
fade to white». Το ίδιο τυφλώνει το σκοτάδι µε το απόλυτο λευκό.
Πρόκειται για τις διαφορετικές όψεις του ίδιου νοµίσµατος. 

Ο ανασχηµατισµός πέρυσι του λαϊκισµού µάς έφερε εδώ και
στις εκλογές. Η Κυβέρνηση των λαϊκιστών του ΣΥΡΙΖΑ από την
πρώτη στιγµή το συνεχίζει. Οι µεταρρυθµίσεις, τις οποίες δεν πί-
στευε η προηγούµενη κυβέρνηση είναι οι µεταρρυθµίσεις που
δεν θέλει να κάνει γιατί δεν τις πιστεύει η Κυβέρνηση αυτή. 

Συνεπώς, κύριε Βούτση, µην ανησυχείτε, αν θα γίνετε ίδιοι µε
την προηγούµενη κυβέρνηση. Είστε ίδιοι από τα γεννοφάσκια
σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε πολύ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-

ζήτηση επί της αρχής του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Επι-
κρατείας: «Ρυθµίσεις Θεµάτων Δηµόσιου Ραδιοτηλεοπτικού
Φορέα, Ελληνική Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυµη Εταιρεία και
τροποποίηση του άρθρου 48 του κ. ν. 2190/1920 και άλλες δια-
τάξεις». 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο επί της αρχής;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κατά πλειοψηφία. 
ΘΕΟΧΑΡΗΣ (ΧΑΡΗΣ) ΘΕΟΧΑΡΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Παρών. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με δεδοµένες τις δη-

λώσεις των εκπροσώπων των κοµµάτων έχουµε την απόφαση.
Συνεπώς, το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Επικρατείας: «Ρυθ-

µίσεις θεµάτων Δηµόσιου Ραδιοτηλεοπτικού Φορέα, Ελληνική
Ραδιοφωνία Τηλεόραση Ανώνυµη Εταιρεία και τροποποίηση του
άρθρου 48 του κ. ν. 2190/1920 και άλλες διατάξεις» έγινε δεκτό
επί της αρχής κατά πλειοψηφία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση επί
των άρθρων και των τροπολογιών του σχεδίου νόµου. Προτείνω
να συζητηθούν τα άρθρα και οι τροπολογίες ως µία ενότητα,
σύµφωνα µε τα άρθρα 101 και 103 παράγραφος 3 του Κανονι-
σµού της Βουλής. 

Υπενθυµίζω στο Σώµα ότι η επί των άρθρων συζήτηση και ψή-
φιση τους γίνεται διαδοχικά και µε τη σειρά που έχουν στο κεί-
µενο του νοµοσχεδίου κατά το άρθρο 101 παράγραφος 2 του
Κανονισµού της Βουλής. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 102 παράγραφοι 1 και 2 του Κανονι-
σµού της Βουλής η εγγραφή στον κατάλογο των οµιλητών της
συζήτησης άρθρου µπορεί να ζητηθεί από την έναρξη της συζή-
τησης του άρθρου αυτού έως το τέλος της οµιλίας του τέταρτου
κατά σειρά οµιλητή. Εγγραφές που γίνονται µετά το τέλος της
οµιλίας του τέταρτου οµιλητή και έως την ολοκλήρωση των πρω-
τολογιών κάθε άρθρου ισχύουν µόνο ως δευτερολογίες που προ-
τάσσονται από τις δευτερολογίες της παραγράφου 3 του πα-
ρόντος άρθρου.

Δικαίωµα δευτερολογίας στην κατ’ άρθρον συζήτηση έχουν
µόνο όσοι πρωτολόγησαν και εφόσον το ζητήσουν ως το τέλος
του σταδίου της δευτερολογίας κάθε άρθρου, σύµφωνα µε το
άρθρο 102 παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής. Οι αγο-
ρεύσεις στην κατ’ άρθρον συζήτηση του νοµοσχεδίου διέπονται
από το άρθρο 103 του Κανονισµού της Βουλής.

Υπενθυµίζω στο Σώµα ότι η διάρκεια οµιλίας των εγγεγραµµέ-
νων σύµφωνα µε το άρθρο 103 του Κανονισµού της Βουλής δεν
µπορεί να υπερβεί τα τέσσερα λεπτά της ώρας για την πρωτο-
λογία και δύο λεπτά της ώρας για τη δευτερολογία. 

Στη συζήτηση αυτή, οι Υπουργοί και οι Πρόεδροι των Κοινο-
βουλευτικών Οµάδων ακούγονται όποτε ζητήσουν τον λόγο για
τέσσερα λεπτά της ώρας την πρώτη φορά και για τρία λεπτά της
ώρας κάθε επόµενη φορά. Οι δε αναπληρωτές των Προέδρων
των Κοινοβουλευτικών Οµάδων δικαιούνται, επίσης, να οµιλή-
σουν κατά τέσσερα λεπτά την πρώτη φορά και για τρία λεπτά
µέχρι δύο ακόµη φορές, σύµφωνα µε το άρθρο 103 παράγραφος
2 του Κανονισµού της Βουλής. Εάν κατ’ εξαίρεση η συζήτηση γί-
νεται κατά ενότητες άρθρων ο χρόνος οµιλίας που προανέφερα
διπλασιάζεται. Η Βουλή αποφασίζει µε πρόταση του Προέδρου
την περαιτέρω αύξηση του χρόνου της οµιλίας, σύµφωνα µε το
άρθρο 103 παράγραφος 3 του Κανονισµού της Βουλής.

Η διαδικασία προτείνω να έχει ως εξής: Θα µιλήσουν οι ειση-
γητές και οι ειδικοί αγορητές επί των άρθρων και των τροπολο-
γιών ως µία ενότητα. Θα ακολουθήσουν οι εναποµείναντες
οµιλητές από τη συνεδρίαση επί της αρχής, οι οποίοι θα µιλή-
σουν επί της αρχής και επί των άρθρων και των τροπολογιών και
θα ακολουθήσουν όσοι τυχόν εγγραφούν επί των άρθρων. Αυτήν
τη διαδικασία προτείνω και από ό,τι βλέπω και από τους συνα-
δέλφους έτσι ας ξεκινήσουµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει η εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ η κ. Αγλαΐα Κυρίτση για οκτώ λεπτά.

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Κύριε Πρόεδρε, θα µου επιτρέψετε, επειδή
είχαµε παραιτηθεί της δευτερολογίας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρία συνάδελφε, θα
έχετε ανοχή.

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’ αρχάς, δεν περίµενα ότι

τόσο σύντοµα θα επιβεβαιωνόντουσαν µε τον πιο σαφή τρόπο οι
παραδοχές που έκανα ξεκινώντας την πρωτοµιλία µου. Και ποιες
είναι αυτές; Είπα αρχίζοντας την εισηγητική οµιλία µου ότι κατά
τη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην αρµόδια επιτροπή από την
πλευρά της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης δεν ακούστηκε τίποτε
το ουσιαστικό. Είπα, επίσης, ότι στην επιτροπή ελάχιστες φορές
ακούστηκαν οι λέξεις «δηµόσια τηλεόραση» και «ΝΕΡΙΤ». Δεν
προσπάθησαν, δηλαδή, καν να υπερασπιστούν τα µορφώµατα
που δηµιούργησαν, µε εξαίρεση ίσως τον κ. Γεωργιάδη και τον
κ. Βορίδη, µε τον δεύτερο µάλιστα να είναι ιδιαίτερα αποκαλυ-
πτικός σε ό,τι αφορά τη «DIGEA», αλλά και το σχεδιασµό της
προηγούµενης κυβέρνησης για τη ΝΕΡΙΤ.

Επίσης, κανείς δεν υποστήριξε το µαύρο που πραξικοπηµατικά
επέβαλε η τότε συγκυβέρνηση. Μάλιστα ο κ. Αρβανιτίδης, ο ει-
δικός αγορητής του ΠΑΣΟΚ, αναφερόµενος χθες στο «µαύρο»
µίλησε επί λέξει για «αυταρχική πράξη της κυβέρνησης Σαµαρά».
Κάτι είναι και αυτό.

Απλά, θέλω να του θυµίσω ότι Αντιπρόεδρος της τότε κυβέρ-
νησης, η οποία προχώρησε στην αυταρχική, όπως τη χαρακτή-
ρισε, πράξη, ήταν ο κ. Βενιζέλος. 

1910 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Τι µας είπε, λοιπόν, για το νοµοσχέδιο -για να επανέλθουµε-
που συζητάµε η συνάδελφος και εισηγήτρια της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης, η κ. Βούλτεψη; Απολύτως τίποτα. Τι µας είπε για
την ΕΡΤ; Απολύτως τίποτα. Τι µας είπε για το πραξικοπηµατικό
κλείσιµο; Απολύτως τίποτα. Τι µας είπε για το ανυπόληπτο µόρ-
φωµα της ΔΤ και της ΝΕΡΙΤ που έστησαν; Απολύτως τίποτα.

Προφανώς δεν πρόκειται για παράλειψη. Προφανώς και δεν
πρόκειται για λάθος τακτική. Ακριβώς αυτή είναι η γνώριµη τα-
κτική τους. Όταν υπάρχει ένδεια επιχειρηµάτων, τότε η «µπάλα
πάει στην εξέδρα». Ουσιαστικά, το µόνο που είχε να πει η κ.
Βούλτεψη για το νοµοσχέδιο που συζητάµε είναι ότι δήθεν η Κυ-
βέρνηση θέλει να αποκαταστήσει συγκεκριµένους ανθρώπους.

Εδώ, κυρία Βούλτεψη, πραγµατικά η λογική σηκώνει ψηλά τα
χέρια. Ας το πούµε ξανά, λοιπόν. Όσοι εργάζονταν, λέει το νο-
µοσχέδιο, µε συµβάσεις αορίστου χρόνου στις 11 Ιουνίου του
2013, που επιβάλατε το «µαύρο», επανέρχονται στη δουλειά
τους. Για τους συµβασιούχους υπάρχει πρόβλεψη, την οποία εί-
παµε πολλές φορές.

Επανέρχονται, κυρία Βούλτεψη, όλοι οι συνάδελφοι στη δου-
λειά τους. Από τη νέα ΕΡΤ δεν αποκλείεται κανένας. Δεν απο-
κλείεται κανένας, επαναλαµβάνω. Νοµίζω ότι έγινε κατανοητό.

Οφείλουµε, όµως, να παραδεχθούµε ότι σε κάτι είµαστε µερο-
ληπτικοί και πρέπει αυτό να το αποδεχθούµε µε απόλυτη ειλικρί-
νεια. Αποκλείουµε σκοπίµως κάποιους από τη νέα ΕΡΤ. Απο-
κλείουµε το προσωπικό των ειδικών θέσεων. 

Αποκλείουµε τον στρατό των συµβούλων, που εσείς, κυρία
Βούλτεψη, και οι προηγούµενοι κυβερνώντες είχατε στήσει. Το
οµολογούµε, λοιπόν, ότι αποκλείουµε τα δικά σας χρυσοπληρω-
µένα παιδιά και, κυρίως, αποκλείουµε τις πρακτικές σας. Στη νέα
ΕΡΤ δεν θα υπάρχει ο στρατός των διορισµένων κυβερνητικών
παραγόντων, που επί των ηµερών σας από θέσεις-κλειδιά έκανε
την ΕΡΤ µηχανισµό κυβερνητικής προπαγάνδας. Σ’ αυτό, ναι, δη-
λώνουµε απόλυτα µεροληπτικοί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν πολλά για τη µη
κατάργηση της κοινής υπουργικής απόφασης ή για φακουδάκια,
µε τα οποία πάµε να φωτίσουµε το «µαύρο». Ξέρετε ότι µπο-
ρούµε να µένουµε στη διαφωνία για τη διαφωνία, στην κόντρα
για την κόντρα αλλά ακόµα και ένα φακουδάκι µπορεί να ρίξει
φως, αρκεί να το χρησιµοποιείς σωστά.

Το µείζον, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι ανοίγει ξανά
η ΕΡΤ και όχι ο τρόπος, δηλαδή αν καταργείται η ΚΥΑ, γιατί, δυ-
στυχώς, όσο ακόµα είµαστε -και το λέω ξανά δυστυχώς- στον κα-
πιταλισµό, είµαστε υποχρεωµένοι να ακολουθούµε και κάποιες
νοµοτεχνικές οδούς, που υπηρετούν τον στόχο και, εν προκει-
µένω, είναι το άµεσο άνοιγµα της ΕΡΤ µε διαδικασία συνέχειας
και όχι ασυνέχειας µε άλφα στερητικό και η επιστροφή των ερ-
γαζοµένων και η διαφύλαξη της περιουσίας της ΕΡΤ, η οποία
είναι περιουσία του ελληνικού λαού. Αυτός είναι ο στόχος και
είναι πολύ συγκεκριµένος και αυτός ο στόχος είναι πολύ πραγ-
µατικός.

Θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να ανοίξει ξανά η ΕΡΤ;
Θέλετε να γυρίσουν όλοι οι εργαζόµενοι στη δουλειά τους χωρίς
εκδικητισµούς και χωρίς ρεβανσισµούς;

Θέλετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακόµα και µέσα από
αυτό το κακό για εσάς νοµοσχέδιο να προβλέπεται η υπογραφή
συλλογικών συµβάσεων; Σε αυτά πρέπει να απαντήσετε. 

Το στρίβειν διά της καταγγελίας του καπιταλισµού είναι εύ-
κολο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αλλά µέχρι να λύσουµε ορι-
στικά την αντίθεση κεφαλαίου-εργασίας, είµαστε υποχρεωµένοι
καθηµερινά να παλεύουµε µε όρους µυρµηγκιού για την αλλαγή
των συσχετισµών αλλά και την τροποποίηση των συνειδήσεων.
Αυτό είναι το πιο λενινιστικό και, ταυτόχρονα, γοητευτικό καθή-
κον για την Αριστερά. 

Σας διαβεβαιώνω -και λυπάµαι που δεν είναι εδώ πέρα οι αγα-
πητοί συνάδελφοι του ΚΚΕ, είµαι σίγουρη ότι το ξέρουν πολύ κα-
λύτερα από εµένα- ότι ύστερα από είκοσι δύο µήνες αγώνα, η
συνείδηση όσων αγωνίστηκαν είναι πολύ διαφορετική και αυτή
η αλλαγή είναι το πιο ελπιδοφόρο βήµα για την υπηρέτηση του
µεγάλου στόχου. Θα την προσπεράσουµε σαν να µην έγινε τί-
ποτα ή θα πάµε ένα βήµα πιο κάτω;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ακούστηκαν πολλά τόσο για το

Εποπτικό Συµβούλιο που καταργείται όσο και για τη συµµετοχή
των εργαζοµένων στη διοίκηση. 

Θα ήθελα να κάνω δύο παρατηρήσεις επ’ αυτού. Πρώτον, τα
έργα και τις ηµέρες του Εποπτικού Συµβουλίου τα περιέγραψαν
πολύ γλαφυρά οι δικοί σας «εκλεκτοί», κυρία Βούλτεψη. Εµείς
δεν χρειάζεται να πούµε τίποτε. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Τι κερδίζετε µε την επανάληψη του ονό-
µατός µου; Αυτοδιαφηµίζεστε αναφερόµενη σε εµένα; 

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Τα περιέγραψαν και ο κ. Προκοπάκης και
ο κ. Ζούλας, ακόµη και ο κ. Καψής. Εµείς σας διαβεβαιώνω ότι
δεν χρειάζεται να πούµε τίποτα. Και τις κοµµατικές παρεµβάσεις
κατήγγειλαν και τη λογοκρισία της οµιλίας Τσίπρα στη ΔΕΘ απο-
κάλυψαν και τις πιέσεις για προσλήψεις δικών σας παιδιών οµο-
λόγησαν και για αµαρτωλές συµβάσεις παραγωγής, που κόβο-
νταν και την άλλη µέρα εµφανίζονταν από το παράθυρο µίλησαν. 

Ανατρέξτε σε όσα οι από εσάς διορισµένοι έχουν πει και σε
αυτούς να απαντήσετε και όχι σε εµάς. 

Επίσης, θα ήθελα να κάνω ένα ρητορικό ερώτηµα: Ποιος αµνή-
στευσε τον ειδικό διαχειριστή Γκίκα Μάναλη, κυρία Βούλτεψη;
Ποιος εκ των προτέρων τον αθώωσε για πράξεις και παραλείψεις
του; Είναι δέσµευσή µας ότι όλα τα πεπραγµένα θα διερευνη-
θούν. Κανείς, µα κανείς δεν θα είναι στο απυρόβλητο. Ο νόµος
θα ισχύσει για όλους. 

Επίσης, ακούστηκε ότι θέλουµε να καταργήσουµε τον συνδι-
καλισµό. Από πού προκύπτει αυτό; Οι εκπρόσωποι των εργαζο-
µένων θα βγουν µε την πιο δηµοκρατική διαδικασία, που είναι
άµεση και καθολική ψηφοφορία και κανείς δεν τους απαγορεύει
να είναι µέλη των σωµατείων τους. 

Επιπλέον, είναι δυνατόν να καταγγέλλεται µια Κυβέρνηση της
Αριστεράς ότι θέλει να καταργήσει τον συνδικαλισµό, όταν το
νοµοσχέδιο µέσα από τα άρθρα του προβλέπει την υπογραφή
συλλογικών συµβάσεων; Οι συλλογικές συµβάσεις δεν θα υπο-
γραφούν µε τα σωµατεία; Μην τραβάµε, λοιπόν, από τα µαλλιά
τις δήθεν αντιθέσεις µας.  

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έγινε επίσης πολύ µεγάλη συ-
ζήτηση για το διορισµό του διοικητικού συµβουλίου. Δεν αναφέ-
ροµαι στις στηµένες τοποθετήσεις για το θέµα αλλά στην
πραγµατική αγωνία πολλών µελών του Κοινοβουλίου για την ανε-
ξαρτησία της δηµόσιας τηλεόρασης. 

Ας είµαστε, λοιπόν, ξεκάθαροι: Από την αρχική οµιλία µου είπα
ότι κανένας νόµος, όσο άρτιος και εάν είναι, δεν µπορεί να λύσει
όλα τα ζητήµατα, ειδικά µάλιστα όταν πρόκειται για ένα θέµα,
όπως η ανεξαρτησία της δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης.

Επαναλαµβάνω ότι αυτό που έχει σηµασία είναι η πολιτική βού-
ληση, κυρίως όµως έχουν σηµασία οι διαδικασίες αλλά και το
πλαίσιο λειτουργίας, που από τη µια αποτρέπουν τις αυθαιρεσίες
και τα ρεσάλτα και από την άλλη επιβάλλουν το διαρκή έλεγχο
και τη διαφάνεια. 

Η Κυβέρνηση αυτή, η Κυβέρνηση της Αριστεράς, µπορεί να
δεσµευτεί ότι το πλαίσιο, που θα διαµορφώσει το επόµενο διοι-
κητικό συµβούλιο θα αποτρέπει τις άνωθεν παρεµβάσεις και θα
ανοίγει διάπλατα την πόρτα στην κοινωνία, για να είναι αυτή ο
τελικός κριτής. 

Πάρτε το, λοιπόν, απόφαση, κύριοι της προηγούµενης κυβέρ-
νησης. Δεν πρόκειται να ακολουθήσουµε την πρακτική σας. Δεν
πρόκειται να κάνουµε βήµα πίσω στις αρχές µας και µην απαξιώ-
νετε τη συµφωνία αρχών, που για πρώτη φορά θεσµοθετείται
µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο. 

Δεν πρόκειται να κάνουµε βήµα πίσω στις αρχές µας. Θα γίνει
και θα είναι ουσιαστική, δεσµευτική και ξεκάθαρη η συµφωνία
αρχών. Γιατί εµείς, σε ό,τι αφορά τη δηµοκρατία και την ελευθε-
ροτυπία έχουµε αρχές και θα τις αποδείξουµε και σε θεσµικό επί-
πεδο και κυρίως στην πράξη. 

Επίσης, µην περνάτε στα ψιλά τα συµβούλια κοινωνικού ελέγ-
χου. Είναι µια πρόκληση, που µπορεί να αλλάξει τα δεδοµένα και
τη σχέση δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης και κοινωνίας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνοντας, επιτρέψτε µου να
επαναλάβω ότι τα στοιχήµατα είναι και µεγάλα και ανοιχτά. Με
αυτά τα στοιχήµατα θέλουµε να αναµετρηθούµε. Δεν υπάρχουν
έτοιµες και εύκολες συνταγές. Υπάρχει πολιτική βούληση, προ-
θέσεις και διαρκής αγώνας, καθηµερινή ανάγκη και µάχη για να
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κερδηθούν τα στοιχήµατα και για να µην οδηγήσουν οι καλές
προθέσεις στην κόλαση. 

Το «ανοικτή, ανεξάρτητη, ακηδεµόνευτη, πλουραλιστική, ζων-
τανή ΕΡΤ» το εννοούµε! Το εννοούµε και θα το παλέψουµε κόν-
τρα στην πεπατηµένη. Με πίστη στους ίδιους τους εργαζόµε-
νους, µε απαίτηση για συµµετοχή της κοινωνίας φιλοδοξούµε ότι
το αποτέλεσµα δεν θα µας διαψεύσει. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να αναφερθώ και στα σηµερινά. Έγινε
λόγος για σύγκρουση συµφερόντων. Μπήκε µάλιστα και ηθικό
ζήτηµα, γιατί η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ, δηλαδή εγώ, είµαι δηµο-
σιογράφος της ΕΡΤ. 

Επειδή µπήκε και στην επιτροπή το θέµα, θέλω να ξεκαθαρίσω
ότι είµαι πολύ περήφανη που είµαι δηµοσιογράφος της ΕΡΤ, µια
από τους χιλιάδες εργαζόµενους που αµείβονταν µε τη συλλο-
γική τους σύµβαση και δεν πήραν ούτε καν, κυρία Βούλτεψη, την
προβλεπόµενη αποζηµίωσή τους αλλά ούτε καν και τα δεδου-
λευµένα τους. Είµαι πολύ περήφανη για τον αγώνα που δώσαµε
µε εκατοντάδες συναδέλφους, έναν αγώνα που αγκαλιάστηκε
από την κοινωνία. Και αυτό το τονίζω ιδιαίτερα. Είµαι πολύ πε-
ρήφανη που είµαι εισηγήτρια για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο.
Είµαι πολύ περήφανη που αυτή εδώ η Κυβέρνηση σταµατά ένα
πραξικόπηµα. Είµαι πολύ περήφανη που αυτή εδώ η Κυβέρνηση
τολµά να τα βάλει µε τα µεγάλα συµφέροντα µε τα οποία όλα τα
προηγούµενα χρόνια το παλιό πολιτικό σύστηµα έκανε µπίζνες
και έστρωνε καριέρες και δουλειές. 

Επειδή πρόκειται για κορυφαίες πολιτικές παρεµβάσεις µε
βαθιά και ουσιαστικά ιδεολογικά χαρακτηριστικά, µόνο ζητήµατα
ηθικής δεν µπορείτε να εγείρετε. Το ηθικόν του πράγµατος το
αποδεικνύουν οι καθηµερινές πράξεις και πολύ περισσότερο το
αν οι πράξεις αυτές αναφέρονται στην κοινωνία και γίνονται από
την ίδια την κοινωνία αποδεκτές. 

Εν προκειµένω, η µόνη σύγκρουση συµφερόντων που υπάρχει
–και αυτή την αναγνωρίζουµε- είναι η σύγκρουση µε τα κατεστη-
µένα συµφέροντα που υπηρέτησαν και υπηρετήθηκαν από το πιο
σάπιο πολιτικό σύστηµα, το οποίο, όταν πεθαίνει, βγάζει στην κυ-
ριολεξία νύχια. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Κυρίτση. 

Τον λόγο έχει η κ. Βούλτεψη για οκτώ λεπτά. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πολλές φορές αναρωτιέται κανείς γιατί υπάρχει τόσο µίσος.

Το αναρωτήθηκε και ο κ. Βαρουφάκης. Εγώ δεν θα το κάνω. Φαν-
τάζοµαι ότι η εισηγήτρια του ΣΥΡΙΖΑ έχει βρει τρόπο, επικαλού-
µενη συνεχώς το όνοµά µου και απευθυνόµενη σε εµένα, να
εµφανίζεται ως αντίπαλός µου αλλά δεν πρόκειται να την ακο-
λουθήσω σε αυτό. 

ΑΓΛΑΪΑ ΚΥΡΙΤΣΗ: Επειδή είστε εισηγήτρια γίνεται αυτό. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Επιλέγω εγώ τους αντιπάλους µου. 
Ως προς τις παρατηρήσεις, αναφέρθηκαν κάποιες καταγγε-

λίες. Πείτε στους φίλους σας –µπορεί να ήταν κάποτε και φίλοι
κάποιων άλλων, πάντως τώρα είναι φίλοι σας- να «µην ξύνονται
στην γκλίτσα του τσοπάνη». Το γεγονός ότι δεν έχουν υποστεί
αγωγές δεν σηµαίνει ότι έχει παρέλθει ο χρόνος της παραγρα-
φής από αυτά που είπαν και θα κληθούν ίσως -θα χρειαστεί, αν
συνεχίζετε να τους υπερασπίζεστε- να τα αποδείξουν αυτά στο
δικαστήριο και δεν θα µπορούν να τα αποδείξουν. 

Από εκεί και πέρα, τι να πω; Ρωτήθηκαν πολλά, τι είπαµε εδώ,
τι είπαµε σε αυτό, τι είπαµε σε εκείνο. Και εµείς ρωτάµε και δεν
παίρνουµε απαντήσεις. Και εγώ ρώτησα τι έχετε να πείτε για τα
πενήντα εννιά λουκέτα ηµερησίως και δεν πήρα κάποια απάν-
τηση. Γιατί, λοιπόν, είναι υποχρεωτικό, όταν ρωτάει κάποιος, να
του απαντάει ο άλλος; Όχι. 

Έθεσε ένα θέµα η κ. Ταχιάου -και συµφωνώ- ότι υπάρχει θέµα
σύγκρουσης συµφερόντων. Πάρα πολλοί Βουλευτές σήµερα
εδώ ανήκουν στους εργαζόµενους, στο δυναµικό της ΕΡΤ. Και
ρωτήσαµε: «Θα παραµείνετε; Θα επαναπροσληφθείτε;». Πρέπει
να το ξέρει αυτό το Σώµα. Δεν λάβαµε κάποια απάντηση από όσα
ακούσαµε, τα οποία είχαν αρκετή δόση χολής. Δεν έχω καµµιά
όρεξη να αναφερθώ σε αυτά. Δηλαδή αυτή η τελευταία φράση…

Τέλος πάντων, θα παραµείνετε; Θα προσληφθείτε; Θα προσ-
ληφθούν και οι συγγενείς σας που είναι υπάλληλοι της ΕΡΤ; 

Υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων. Αυτό ίσως είναι κάτι για το
οποίο πρέπει να λάβει θέση’ και η υπόλοιπη Κοινοβουλευτική
Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός. Δεν µπορεί εδώ
να νοµοθετούµε και ανάµεσα στα µέλη του Κοινοβουλίου να είναι
πέντε, έξι άτοµα που πρόκειται να επαναπροσληφθούν. Λέω τό-
σους τώρα, επειδή τόσους ξέρω, µπορεί να είναι και από τις
επαρχιακές. Άκουσα πριν ότι εµφανίστηκε και µία κυρία συνά-
δελφος από επαρχιακό µέσο που φαίνεται ότι θα επαναπροσλη-
φθεί. Αυτά, λοιπόν, είναι ζητήµατα. 

Και ακούστε να δείτε, κύριε Υπουργέ, επανέρχεστε συνέχεια
σε αυτό. Θέλω να ξεκαθαρίσω κάτι µέσα σε αυτήν την Αίθουσα.
Ξέρω ότι δεν γίνεται σκόπιµα, αλλά λόγω έλλειψης επιχειρηµά-
των. Σε αυτήν την Αίθουσα, όµως, πρέπει να ξεκαθαρίσουµε ότι
όλοι έχουν δικαίωµα να λένε τη γνώµη τους. 

Τελευταία υπάρχουν κάποια κρούσµατα που δεν µου αρέσουν.
Κάποιος, παραδείγµατος χάριν, λέει «Γιατί µιλάς εσύ; Δηµοσιο-
γράφος είσαι;», «Γιατί µιλάς εσύ; Δουλεύεις στην ΕΡΤ; Είσαι για-
τρός; Είσαι δικηγόρος; Είσαι αξιωµατικός; Είσαι ηθοποιός;». Όχι,
δεν είναι έτσι όπως το λέτε. Όλοι έχουµε δικαίωµα να µιλάµε για
τα πάντα και κρινόµαστε για το περιεχόµενο αυτών που λέµε και
για την αλήθεια τους. Δεν µπορεί, λοιπόν, να γίνεται αυτό.

Και µια ακόµη παρατήρηση. Τον τελευταίο καιρό χρησιµοποι-
είται ευρέως µια πολύ γνωστή προπαγανδιστική τακτική, η πρα-
κτική της επανάληψης. Επαναλαµβάνετε, λοιπόν, τα ίδια πράγ-
µατα και αυτό είναι, πράγµατι, µια γκεµπελική προπαγανδιστική
αρχή, που λέει ότι όταν επαναλαµβάνεις ένα πράγµα πολλές
φορές θεωρείται ως δεδοµένο, σαν να έχει συµβεί. Λέτε, λοι-
πόν…

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Σύγκρουση µε τα βράχια.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ησυχάστε σήµερα, κυρία Βαγενά. Σας

παρακαλώ. Αν µπορείτε να συνεισφέρετε µε την οµιλία σας, µε
τον λόγο σας. Δεν γίνεται αυτό. Κάντε ό,τι θέλετε. Εγώ µιλάω µε
τον Υπουργό. Είµαι εισηγήτρια. Εσείς…

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Το κάνατε και εσείς επανειληµµένα πριν.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει τώρα.
Ακούστε. Λέτε ότι η πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για την

ΕΡΤ δεν συζητήθηκε ποτέ στο Κοινοβούλιο. Το λέτε, το ξαναλέτε.
Πώς δεν συζητήθηκε; Ήρθε νόµος και ενσωµατώθηκε η πράξη
νοµοθετικού περιεχοµένου στο νόµο που δηµιούργησε τη ΝΕΡΙΤ
και εδώ «έγινε µύλος». Δεν ήσασταν στην προηγούµενη Βουλή,
αλλά σας λέω ότι «έγινε µύλος».

Επειδή, δε, άκουσα ότι «ο λαός της «Λιλιπούπολης» σήκωσε
πια παντιέρα» -πολύ ηρωικά πράγµατα ακούω- ξέρετε, χωρίς
χρήµατα δεν µπορεί να σηκώσει κανένας λαός της «Λιλιπούπο-
λης» παντιέρα.

Στην Ολοµέλεια σήµερα ακούσαµε και µαθήµατα µερκελι-
σµού. Ειλικρινά, ούτε στα καλύτερα των ονείρων µας! Φυσικά
υπάρχει ένα στυλ. Και χτες ο Πρωθυπουργός προσπάθησε να το
δικαιολογήσει αυτό. Το είπα και πριν. Είπε ότι δεν την γνώριζε
την κ. Μέρκελ. Δεν ήξερε πόσο συµπαθής είναι, πόσο ικανή κ.λπ..
Τώρα που τη γνώρισε, τη συµπάθησε, αγαπήθηκαν κ.λπ.. 

Ακούσαµε, επίσης, τον Υπουργό κ. Βούτση. Κύριε Υπουργέ,
σταµατήστε την κλάψα. Όλοι µέρα σάς υπονοµεύουν! Εσείς δεν
ήσασταν οι ικανότεροι, οι αξιότεροι; Γιατί; Πώς καταφέρνετε και
σας υπονοµεύουν όλοι και βρίσκεστε συνέχεια από κάτω; Ήσα-
σταν πολύ µάγκες! Θα βαράγατε νταούλια. Πού βρέθηκαν τόσοι
πολλοί να κοροϊδέψουν εσάς, να σας εξαπατήσουν και να κάθε-
στε τώρα να λέτε όλα αυτά τα πράγµατα; Μην κλαίγεστε άλλο.
Ξέρετε, δεν πάει κανείς µε τον αδύναµο. Αν το κάνετε για να σας
λυπηθεί ο λαός, σας λέω ότι ποτέ κανένας λαός δεν λυπήθηκε
αυτόν που κλαψουρίζει. Βγείτε, λοιπόν, δυναµικά και πείτε. 

Εµείς από χθες το βράδυ, από σήµερα το πρωί, λέµε ότι δεν
είναι δυνατόν ένας Πρωθυπουργός, ο οποίος προεκλογικά εµ-
φανιζόταν να υπόσχεται ότι όλοι θα χορεύουν στους ρυθµούς
τους, ξαφνικά να λέει «µας εξαπατήσανε». Και ποιος τον εξαπά-
τησε; Ο Ντράγκι! Ο Ντράγκι ο οποίος επανειληµµένα σάς έχει
φέρει το άρθρο 123 της Συνθήκης της Ευρωπαϊκής Κεντρικής
Τράπεζας που προβλέπει όλα αυτά τα οποία κάνουν. 

Και πότε το κάνετε αυτό; Εν µέσω διαπραγµάτευσης! Δηλαδή
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τι τους λέτε; Τους λέτε «Μας εξαπατάτε και εµείς δεν µπορούµε
να τα βγάλουµε πέρα µαζί σας». Έτσι όπως το λέτε θα σας ξα-
ναεξαπατήσουν. Σας κορόιδεψαν; Επιµένετε δηλαδή να καλύ-
πτετε την ανικανότητά σας, να την κρύβετε πίσω από την προ-
παγάνδα του εξωτερικού εχθρού; Όλοι είναι εναντίον σας. Όλοι! 

Ο εσωτερικός εχθρός και ο εξωτερικός εχθρός συνιστά ουσια-
στικά για σας τον εχθρό του λαού. Και εσείς είστε οι υπερασπι-
στές του λαού και προστρέχετε στο λαό που θέλετε να υπερα-
σπιστείτε για να του πείτε: «Λαέ, µας κοροϊδεύουν, µας εξαπα-
τούν, δεν µπορούµε να διαπραγµατευτούµε». Με αυτόν τον τρό-
πο δεν διαφηµίζετε τους εαυτούς σας. Τους διαφηµίζατε τόσο
καιρό. 

Να πω δυο λόγια. Έχουµε ενστάσεις στα πάντα όσον αφορά
αυτό το νοµοσχέδιο. Προσπαθείτε να ξανανοίξετε κάτι που είναι
ήδη ανοιχτό, να ξαναπροσλάβετε κάποιους οι οποίοι ήδη εργά-
ζονται ή ήδη είναι συνταξιούχοι ή ήδη έχουν πάρει υπερωρίες ή
ήδη έχουν πάρει τις αποζηµιώσεις τους. Συµψηφίζετε άγνωστο
ποσό αποζηµιώσεων.

Είναι τα πάντα, επαναλαµβάνω, «στον αέρα». Αδιαφορείτε για
την κατάσταση στην οποία βρίσκεται η χώρα. Συζητάτε και υπε-
ρασπίζεστε τις δικές σας πράξεις νοµοθετικού περιεχοµένου που
ήταν καλές. Γιατί χθες ο κ. Τσίπρας είπε «Δεν θέλετε να πάρουν
τα λεφτά τους οι άνθρωποι που δουλεύουν στην Ελληνική Βιο-
µηχανία Ζάχαρης;»

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Όταν εµείς φέραµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για τους

εργαζοµένους στο Νοσοκοµείο «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥΝΑΝ», αυτοί δεν
ήταν άνθρωποι; Τι ήταν, για να µη χρησιµοποιήσω το κοινώς λε-
γόµενο; Γιατί γι’ αυτούς δεν ψηφίσατε να πάρουν τα λεφτά τους;
Τώρα, επειδή έχει ξεχαστεί το πρόβληµα υποτίθεται ότι δεν ψη-
φίζατε για τους εργαζοµένους στο Νοσοκοµείο «ΕΡΡΙΚΟΣ ΝΤΥ-
ΝΑΝ» και µας εγκαλείτε ότι δεν θέλουµε να πάρουν τα λεφτά
τους οι εργαζόµενοι στη Βιοµηχανία Ζάχαρης; 

Όταν φέρναµε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου για να κατα-
βληθούν τα χρήµατα και να µεταφέρονται τα παιδιά στο σχολείο,
εσείς γιατί δεν το ψηφίζατε; Δεν θέλατε να µεταφέρονται τα παι-
διά από τα σπίτια τους στα σχολεία και από τα σχολεία στα σπίτια
τους; Το κάνατε για λόγους αρχής. Μη µας τα λέτε λοιπόν όλα
αυτά τώρα. 

Μη µας ειρωνεύεται ο Αρχηγός σας, λέγοντας ότι θέλουµε πι-
στοποιητικό βιωσιµότητας, διότι τη βιωσιµότητα την έχετε ανα-
γνωρίσει στη συµφωνία της 20ης Φεβρουαρίου διά των πρωτο-
γενών πλεονασµάτων –µια χαρά!- και την έχετε υπογράψει. 

Δεν µας ενδιαφέρει εάν εναλλάσσετε στις µουσικές καρέκλες
τον κ. Βαρουφάκη µε τον κ. Τσακαλώτο. Δεν είναι δυνατόν να
έχουµε τον κ. Βαρουφάκη να λέει στην κ. Λαγκάρντ ότι θα πλη-
ρωθεί στο διηνεκές το χρέος και µετά να έρχεται και να λέει ότι
δεν θα πληρώσουµε. 

Τελειώνω µε το εξής, κύριε Πρόεδρε. 
Χθες ο κ. Τσίπρας είπε ότι η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού.

Παραδέχθηκε ότι η πολιτική είναι η τέχνη του εφικτού. Συγ-
γνώµη, αλλά µέχρι τώρα νοµίζαµε η πολιτική είναι η τέχνη του
νταουλιού!

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
τριάντα επτά µαθήτριες και µαθητές και οκτώ συνοδοί εκπαιδευ-
τικοί από το 6ο Δηµοτικό Σχολείο Χανίων και από το Δηµοτικό
Σχολείο Μαντουδίου Ευβοίας. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Υπουργός κ. Λαφαζάνης έχει
καταθέσει µια τροπολογία. Επειδή, λόγω ανειληµµένων υποχρε-
ώσεων, πρέπει να απουσιάσει, ζήτησε από το Προεδρείο να την

παρουσιάσει τώρα. 
Παρακαλώ τους επόµενους εισηγητές, τον κ. Λαγό, τον κ. Δα-

νέλλη, τον κ. Γκιόκα, να δώσουν τη δυνατότητα στον Υπουργό
να µιλήσει. Ο Υπουργός υποσχέθηκε ότι η παρέµβασή του θα
είναι τρία µε τέσσερα λεπτά. 

Αν συµφωνείτε, λοιπόν, να δώσουµε τον λόγο στον κ. Λαφα-
ζάνη και θα ακολουθήσει ο κ. Λαγός, ειδικός αγορητής της Χρυ-
σής Αυγής. Απ’ ό,τι βλέπω, συµφωνείτε. 

Κύριε Λαφαζάνη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ,
κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ και τους εισηγητές για την παραχώ-
ρηση που µου έκαναν.

Δεν θα αναφερθώ φυσικά στο νοµοσχέδιο που συζητάµε. Δεν
είναι αυτός ο λόγος της παρέµβασής µου. Επιτρέψτε µου να πω
ότι για το σκοτάδι που κυριαρχεί σε πολλά µέσα µαζικής ενηµέ-
ρωσης, το σηµερινό νοµοσχέδιο µπορεί να αποτελέσει µια µε-
γάλη αχτίδα φωτός και να ανοίξει έναν καινούργιο δρόµο στην
ενηµέρωση και στον πολιτισµό της πατρίδας µας. 

Κυρίες και κύριοι, καταθέσαµε µια εµπρόθεσµη τροπολογία,
προκειµένου να καταργήσουµε ένα µέγα σκάνδαλο, το οποίο δυ-
στυχώς σηµειώθηκε στην προεκλογική περίοδο. Συγκεκριµένα,
το σκανδαλώδες είναι το εξής: Στις 31-12-2014, προς όνειδος
όλων, εν µέσω προεκλογικής περιόδου, η Ρυθµιστική Αρχή Ενέρ-
γειας αποφάσισε να αυξήσει το λεγόµενο ΕΤΜΕΑΡ, το ειδικό
τέλος µείωσης εκποµπών αερίων ρύπων. 

Όπως θα ξέρετε, αυτό το ειδικό τέλος χρεώνεται στα τιµολό-
για του ηλεκτρισµού και τα αυξάνει ισόποσα. Βρήκε, λοιπόν, την
ώρα η ΡΑΕ σε προεκλογική καθαρά περίοδο να κάνει αυτές τις
αυξήσεις. Απαράδεκτο από κάθε άποψη!

Δεν είναι, όµως, µόνο αυτό. Είχαµε και συνέχεια στο σκάν-
δαλο. Η απόφαση αυτή δεν δηµοσιεύτηκε. Δεν δηµοσιεύτηκε
προεκλογικά ούτε δόθηκε δηµοσιότητα από τα µέσα µαζικής ενη-
µέρωσης ούτε πήγε στην Εφηµερίδα της Κυβέρνησης ούτε δη-
µοσιεύτηκε στην ιστοσελίδα της ΡΑΕ. Δεν δηµοσιεύτηκε και
µετεκλογικά. 

Και ξαφνικά είδαµε στις 3 Μαρτίου του 2015 στην Εφηµερίδα
της Κυβερνήσεως να ανακοινώνονται, µετά από τρεις µήνες, οι
αυξήσεις στο ΕΤΜΕΑΡ. Για τις αυξήσεις αυτές να σηµειώσω ότι
είχε ενηµερωθεί πλήρως η Κυβέρνηση και οι αρµόδιοι Υπουργοί
και απέκρυψαν τις αυξήσεις αυτές και στην προεκλογική περίοδο
αλλά και µετά τις εκλογές.

Εγώ, µόλις ανέλαβα τη θέση αυτή στο Υπουργείο, όπως είχα
υποχρέωση, κάλεσα τη ΡΑΕ να µας ενηµερώσει για τις εξελίξεις
στη ρυθµιστική αρχή και να µας πει τις επείγουσες εκκρεµότη-
τες. Στη σχετική ενηµέρωση δεν µας έκανε την παραµικρή νύξη
ότι υπήρχαν αυτές οι αυξήσεις. Αυτές οι αυξήσεις ίσχυσαν από
1-1-2015 στα ηλεκτρικά τιµολόγια και δεν είχαν δηµοσιευτεί ούτε
καν αισθάνθηκαν την υποχρέωση να µας ενηµερώσουν ως
Υπουργείο έστω µετεκλογικά, έστω εκ των υστέρων.

Δυστυχώς, δεν είδαµε από την πλευρά των σηµερινών κοµµά-
των της Αντιπολίτευσης και της τότε κυβέρνησης ούτε µια λέξη
αυτοκριτικής γι’ αυτές τις απαράδεκτες µεθοδεύσεις και διαδι-
κασίες σκοτεινού τύπου, οι οποίες µπήκαν «στη ζούλα» κατά την
προεκλογική περίοδο για να µην εµφανιστούν και εκθέσουν την
κυβέρνηση, ώστε να αυξήσουν τα ηλεκτρικά τιµολόγια τα οποία
ήταν στα ύψη. 

Θεωρήσαµε, λοιπόν, υποχρέωσή µας, µόλις ενηµερωθήκαµε
και είδαµε αυτήν την απόφαση, να καταθέσουµε αυτήν τη διά-
ταξη, µε την οποία αποσύρουµε αυτές τις αυξήσεις, οι οποίες
είναι σε όλες τις κατηγορίες των πελατών, από επιχειρήσεις
µέχρι νοικοκυριά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Αποσύρουµε, λοιπόν, αυτές τις αυξήσεις µε αυτήν τη ρύθµιση

αναδροµικά από 1-1-2015, ώστε να µην επιβαρυνθούν περαιτέρω
νοικοκυριά και επιχειρήσεις. 

Και µε την ευκαιρία να πω ότι αυτές οι πολιτικορυθµιστικές µε-
θοδεύσεις –ας τις πούµε έτσι- οι οποίες είναι απαράδεκτες, δεί-
χνουν και ορισµένα πράγµατα, δυστυχώς, και για τον ρόλο που

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΚΘ’ - 28 ΑΠΡΙΛΙΟΥ 2015 (ΠΡΩΙ) 1913



έχει αναλάβει η ΡΑΕ. Η ΡΑΕ δεν είναι κυβέρνηση αυτής της
χώρας και πολύ περισσότερο, δεν είναι υπερκυβέρνηση, για να
αποφασίζει ακόµα και για τις τιµές στο ηλεκτρικό ρεύµα.

Δεν µπορούν οι ανεξάρτητες αρχές να παρακάµπτουν και να
υποκαθιστούν τη λαϊκή κυριαρχία. Αυτό το τονίσαµε από την
πρώτη στιγµή και γι’ αυτό θα καταθέσουµε –ήδη το επεξεργαζό-
µαστε- νέο ρυθµιστικό πλαίσιο για τις αρµοδιότητες της ΡΑΕ, το
οποίο ασφαλώς θα είναι συµβατό µε τους ευρωπαϊκούς κανόνες
αλλά θα καταργεί αυτόν τον ρόλο του υπερκράτους για τη ΡΑΕ,
που πολύ συχνά εξυπηρετεί ιδιωτικά συµφέροντα. 

Ευχαριστώ πολύ. Και καλώ όλες τις πλευρές…
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εντάξει, κύριε Υπουργέ. Φτάνει. Καταλά-

βαµε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Καλώ όλες τις
πλευρές…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτό δεν έχει σχέση µε την ΕΡΤ! Πήρατε
άδεια από την κυρία Κωνσταντοπούλου;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Καλώ όλες τις
πλευρές…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρουσιάσατε την τροπολογία. Να µην ανοίξουµε διάλογο τώρα.
Ευχαριστούµε πολύ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, θα το φέρεις σε δικό σου νοµοσχέ-
διο!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Μια στιγµή,
κύριε Πρόεδρε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα το φέρεις σε δικό σου νοµοσχέδιο,
όταν θα φέρεις τα ρούβλια από τη Ρωσία!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρουσιάσατε την τροπολογία. Μην ανοίξουµε τώρα ένα διάλογο.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Εγώ δεν ανοίγω
διάλογο. Σε εµένα κάνετε παρατήρηση; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Να κρατάτε το χρόνο σας!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε,
εγώ δεν διέκοψα. Άλλοι διακόπτουν. Σε αυτούς που διακόπτουν
να κάνετε παρατήρηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Δεν σας διέκοψαν,
γιατί είχατε τελειώσει. Είπατε ευχαριστώ πολύ. Είχατε τελειώσει.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Είπα ευχαριστώ
πολύ και βλέπετε ότι ακούγονται φωνασκίες.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Αυτό είναι αλήθεια
αλλά µπορούσατε να αγνοήσετε τις φωνασκίες.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Αντί να κάνετε
παρατήρηση σε αυτούς που φωνασκούν, κάνετε παρατήρηση σε
εµένα.

Τελειώνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε. Λέω ότι ενοχλούν αυτά που
λέω. Και αντί να φρονηµατίσουν, δηµιουργούν καταστάσεις και
«πετούν την µπάλα στην εξέδρα.» 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Οι άσχετες τροπολογίες και τα νοµοθε-
τήµατα ενοχλούν.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Λυπάµαι πάρα
πολύ.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όταν µιλούσατε για πραξικοπήµατα ήταν
καλά!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Να απαντήσετε
στο σκάνδαλο.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Εσείς λέγατε για άσχετες τροπολογίες
και νοµοθετήµατα, καθώς και για «πραξικοπήµατα» και τώρα
φέρνετε άσχετη τροπολογία.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Να απαντήσετε
στο σκάνδαλο, στο σκότος, στην αδιαφάνεια, στο κρύψιµο από
τον ελληνικό λαό, στην εκµετάλλευση.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όταν φέρετε τα πέντε δισεκατοµµύρια,
φέρε και την τροπολογία στο δικό σου νοµοσχέδιο. Δεν θα την
ψηφίσουµε βέβαια!

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-
συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Δηλαδή, θέλετε
να παραµείνουν οι αυξήσεις;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αυτή είναι η προπαγάνδα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Θα συνεχίσετε ακόµη

για πολύ το διάλογο;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε,
δεν συνεχίζω εγώ, άλλοι συνεχίζουν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Μην απαντάτε! Τι θα
πει «δεν συνεχίζετε»; Να µην απαντάτε.

Κυρία Βούλτεψη, σας παρακαλώ πολύ!
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ (Υπουργός Παραγωγικής Ανα-

συγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε,
κάποιοι θέλουν να παραµείνουν οι αυξήσεις κι επειδή εµείς τις
αποσύρουµε, τους ενοχλεί.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Περιµένουν υποµονε-

τικά οι συνάδελφοί σας. Περιµένει ο κ. Λαγός για να µιλήσει.
Παρακαλώ, κύριε Λαγέ, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΛΑΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ακούσαµε πριν από λίγο για άλλη

µια φορά από κάποιους Βουλευτές οι οποίοι είναι εδώ µέσα και
το επάγγελµά τους είναι δηµοσιογράφοι, να λένε ευθέως και αν-
τικειµενικά, γιατί αυτή είναι η αλήθεια, ότι πολλές φορές έχουν
γίνει παρεµβάσεις στους τηλεοπτικούς και στους ραδιοφωνικούς
σταθµούς στους οποίους εργάζονταν. Τους έχουν πάρει τηλέ-
φωνα, τους έχουν πει να βγουν κάποιοι συγκεκριµένοι άνθρωποι
να µιλήσουν και κάποιοι άλλοι τους έχουν πει να µη βγάλουν κά-
ποιους άλλους να µιλήσουν. Το ακούσαµε πάνω από έξι-επτά
φορές σε αυτήν εδώ τη συνεδρίαση χθες και σήµερα. Το ακού-
σαµε από διαφορετικούς ανθρώπους.

Το µοναδικό που δεν ακούσαµε, όµως, από όλους αυτούς είναι
να µας πουν κάποια ονόµατα, να µας πουν ποιοι ήταν αυτοί που
τους έπαιρναν τηλέφωνο, ποιοι ήταν αυτοί που τους έλεγαν «µη
βγάλετε τους τάδε Βουλευτές ή τους τάδε ανθρώπους που δεν
θέλουµε να ακουστεί η άποψή τους». Αυτά δεν τα ακούσαµε.

Κύριε Υπουργέ, µια και είστε στην Κυβέρνηση αυτό το διά-
στηµα, θα θέλαµε πάρα πολύ αυτά τα πράγµατα που είχαµε πει
να λύσετε κατά το παρελθόν, να δούµε να τα κάνετε. Όµως, βλέ-
πουµε και από εσάς µέχρι στιγµής ένα φόβο να τα βάλετε µε
συγκεκριµένους ανθρώπους, µε συγκεκριµένα µεγαλοστελέχη,
µεγαλοκαναλάρχες, µεγαλοεργολάβους της ελληνικής κοινω-
νίας. Θα θέλαµε πάρα πολύ να δούµε να δοθεί λύση εδώ µέσα.

Επαναλαµβάνω και πάλι ότι ακούσαµε πάρα πολλούς πρώην
δηµοσιογράφους, νυν δηµοσιογράφους να λένε για συγκεκριµέ-
νες περιπτώσεις κατά τις οποίες τους έπαιρναν τηλέφωνο και
τους έλεγαν αυτά τα πράγµατα. Ας µας πουν τα ονόµατα πια. Τι
φοβάστε τόσο πολύ; Τόσο πολύ φοβάστε τους µεγαλοκαναλάρ-
χες, τόσο πολύ τους µεγαλοδηµοσιογράφους, που δεν µπορείτε
ούτε τα ονόµατά τους να αναφέρετε; Πείτε τα να τα ακούσουµε
εδώ πέρα, να τα µάθει και ο ελληνικός λαός. Μη φοβάστε τίποτα!

Επίσης, ως προς αυτό, θα ήθελα να δούµε πότε επιτέλους θα
συζητηθεί και το πολύ µεγάλο ζήτηµα, το πολύ µεγάλο θέµα που
έχουµε πει από τις πρώτες συνεδριάσεις της επιτροπής, το θέµα
της «DIGEA». Επαναλαµβάνω και πάλι ότι οι άνθρωποι αυτοί
έστησαν αυτήν την ηλεκτρονική πλατφόρµα, έδωσαν ένα ευτελές
ποσό της τάξης των 18 εκατοµµυρίων αντί για τα 715 που θα
έπρεπε να δώσουν, σύµφωνα µε µετριοπαθείς υπολογισµούς και
µέχρι στιγµής δεν κινείται τίποτα.

Επίσης, θα θέλαµε να τονίσουµε ότι αυτή η συγκεκριµένη εται-
ρεία είχε πει ότι θα δίνει σήµα σε όλη την Ελλάδα, θα µπορούν
να παρακολουθούνται τα κανάλια σε όλη την Ελλάδα. Δυστυχώς,
όµως, σε περιοχές της Μακεδονίας µας, στο Κιλκίς, στα Γρεβενά,
στην Πέλλα, σε ακριτικά µας νησιά του Αιγαίου δεν φτάνει το
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σήµα. Οι Έλληνες που ζουν εκεί, είναι αναγκασµένοι να βλέπουν
και να ακούν βουλγαρικά κανάλια, τουρκικά κανάλια και δυστυ-
χώς, δεν ακούν ελληνικά. Εκεί, λοιπόν, πρέπει να λύσουµε το
θέµα.

Πήραν χατιρικώς αυτήν τη διαδικασία οι κύριοι της «DIGEA».
Ήταν οι µοναδικοί, αν δεν κάνω λάθος, οι οποίοι ήταν στο δια-
γωνισµό. Δεν υπήρξε άλλος. Ήταν µόνον αυτοί στην Ελλάδα,
όπως είναι µόνο ένας ο µεγαλοεργολάβος που παίρνει όλα τα
δηµόσια έργα στην Ελλάδα. Ένας πηγαίνει. Αν καµµία φορά είναι
δύο ή τρεις, πάντα τυχαίνει και το παίρνει ο συγκεκριµένος ο
ένας.

Να δούµε, λοιπόν, τι γίνεται εκεί πέρα και να δούµε κατά πόσο
θα συζητηθεί και θα λύσετε το ζήτηµα αυτό, όπως και το ζήτηµα
της αδειοδότησης των τηλεοπτικών σταθµών. Διότι ξέρουµε
πολύ καλά ότι -µην πω για όλους- η συντριπτική πλειοψηφία των
ιδιωτικών τηλεοπτικών σταθµών λειτουργούν τελείως παράνοµα.
Είχαν πάρει κάποια σχετική αδειοδότηση πριν από είκοσι χρόνια.
Έπρεπε να ανανεωθεί αυτή η αδειοδότηση. Δεν έχει γίνει ποτέ
αυτό το πράγµα. Η ζωή συνεχίζεται και αυτοί οι µεγαλοκαναλάρ-
χες συνεχίζουν να διαµορφώνουν τη δηµόσια άποψη και να κα-
θοδηγούν τη σκέψη των ανθρώπων.

Ξέρω ότι µ’ αυτά που λέω δεν θα γίνω αρεστός ούτε εγώ ούτε
το κόµµα µου για άλλη µία φορά και ξέρω ότι θα δεχθούµε πάλι
νέες επιθέσεις από τα δελτία ειδήσεων των 20.00’ που βγαίνουν
όλα συλλήβδην και µας κατηγορούν. Όµως, δεν πειράζει. Είµα-
στε αποφασισµένοι να δεχθούµε αυτό το τίµηµα των λεγοµένων
µας και των πράξεών µας. Δεν µας φοβίζει καθόλου και το απο-
δείξαµε.

Όµως, θα προκαλούσαµε εσάς της συγκυβέρνησης του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και των ΑΝΕΛ, να κάνετε αυτά τα οποία λέγατε προεκλο-
γικά, γιατί µέχρι τώρα ακούµε µόνο να λέτε κάποιες κουβέντες
και αυτά από µισόλογα από το Βήµα της Βουλής. Τώρα που
έχετε τη δύναµη, κάντε αυτά που πρέπει να κάνετε µε τους µε-
γαλοκαναλάρχες.

Πριν από λίγο, µάλιστα, είδαµε εδώ κάτι που έχουµε δει τους
τελευταίους µήνες και στην προηγούµενη κοινοβουλευτική δια-
δικασία που επικράτησε. Είδαµε για άλλη µία φορά µία τέλεια
σύµπραξη Νέας Δηµοκρατίας και ΠΑΣΟΚ. Τα έδρανα της Νέας
Δηµοκρατίας ήταν άδεια καθ’ όλη τη διάρκεια της συζήτησης
εδώ και µόλις ανέβηκε να µιλήσει ο Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, έτρε-
ξαν άπαντες οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας που ήταν εδώ
πέρα, να του συµπαρασταθούν. Έτρεξαν όχι µόνο να τον ακού-
σουν αλλά και σε κάποιες λεκτικές διαµάχες και αψιµαχίες που
υπήρχαν, να πάρουν το µέρος του. 

Μα, πώς είναι δυνατόν η Νέα Δηµοκρατία να έχει καταντήσει
σ’ αυτά τα χάλια; Πώς είναι δυνατόν να σέρνεται πίσω από ένα
4% ενός ετοιµοθάνατου ΠΑΣΟΚ, το οποίο δεν υπάρχει; 

Αυτά δεν τα λέµε για να τα ακούσουµε εµείς, γιατί οι πιο πολ-
λοί από εδώ µέσα τα ξέρουµε. Ας τα ακούσουν τουλάχιστον οι
ψηφοφόροι της Νέας Δηµοκρατίας. Ας τα ακούσουν αυτοί που
πίστευαν ότι η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ ήταν οι αντίπαλοι
εδώ και σαράντα χρόνια. Ήταν αυτοί που κατηγορούσε ο ένας
τον άλλον για το ποιος θα διαλύσει την Ελλάδα και για το ποιος
πρέπει να έρθει να πάρει τη θέση του προηγούµενου για να
σώσει την Ελλάδα. Τελικά, τώρα πια γι’ αυτόν τον λόγο τα έχουν
βρει. Δεν έχουν τίποτα να τα χαλάσουν. Και οι δύο µαζί ισοπέ-
δωσαν την Ελλάδα.

Επίσης, θα ήθελα να τονίσω και κάτι άλλο. Η ΕΡΤ έκλεισε στις
11 Ιουνίου 2013. Δεν ξέρω κατά πόσο ήταν τυχαίο ότι στις 19 Ιου-
νίου επακολούθησε ο διαγωνισµός για τις τηλεοπτικές συχνότη-
τες. Ας το κοιτάξουµε αυτό, για να δούµε κατά πόσο ήταν τυχαία
όλα αυτά τα πράγµατα.

Όσον αφορά το νοµοσχέδιο, θα ήθελα να τοποθετηθούµε ως
Χρυσή Αυγή. Θα πούµε ότι στο άρθρο 14 που αφορά τις επανα-
προσλήψεις δηµοσιογράφων, θα ψηφίσουµε «ναι». Είµαστε υπέρ
αυτής της διαδικασίας. Επαναλαµβάνω ότι αυτοί οι εργαζόµενοι
πρέπει να γυρίσουν στο δηµόσιο τηλεοπτικό φορέα και να δου-
λέψουν µε τον τρόπο που πρέπει και όχι κάποιοι να είναι αργό-
σχολοι και να παίρνουν χιλιάδες ευρώ κάθε µήνα µην κάνοντας
κάτι. Να προσφέρουν, να δουλέψουν και εµείς είµαστε σύµφωνοι
σ’ αυτό.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Σε ό,τι αφορά στο άρθρο 5 που έχει να κάνει µε το ανταποδο-
τικό τέλος, είναι ψευδές αυτό που ακούσαµε, ότι δηλαδή το αν-
ταποδοτικό τέλος θα είναι 3 ευρώ και αυτό είναι το δεδοµένο.
Δεν είναι έτσι. Σύµφωνα µε κοινή απόφαση του Υπουργού Οικο-
νοµικών και του Υπουργού Επικρατείας, το ποσό του ανταποδο-
τικού τέλους µπορεί να αναπροσαρµόζεται.

Εµείς στο συγκεκριµένο θέµα θέλουµε µία ξεκάθαρη απάν-
τηση. Έχουµε ζητήσει εδώ και πολλές µέρες –και δεν το έχουµε
λάβει από κανέναν µέχρι τώρα- να δούµε ποιο θα είναι αυτό το
ανταποδοτικό τέλος, κατά πόσο θα αυξάνεται και σε ποιο χρο-
νικό διάστηµα θα γίνεται αυτή η διαδικασία. Θα γίνεται κάθε δύο
µήνες, κάθε έξι µήνες; Θα γίνεται όποτε υπάρχει ανάγκη; Και θα
ποια θα είναι η ανάγκη αυτή που θα υπάρχει; 

Τέλος, θα ήθελα να πω κάτι για το άρθρο 10 που αφορά τα
συµβούλια κοινωνικού ελέγχου απ’ ό,τι λέµε εδώ πέρα. Γιατί να
υπάρχει; Τι συµβούλια κοινωνικού ελέγχου θα είναι αυτά τα
οποία θα κοιτάνε να δουν τι γίνεται στη δηµόσια τηλεόραση και
στο δηµόσιο ραδιόφωνο της Ελλάδας; Σύµφωνα µ’ αυτά που µας
είπε ο Υπουργός, δεσµεύτηκε πως η ΕΡΤ ούτε θα προπαγανδίσει
ούτε θα προσπαθήσει να διαµορφώσει κάποια συγκεκριµένη πο-
λιτική γραµµή. Άρα, αυτοί οι άνθρωποι σ’ αυτά τα συµβούλια τι
λόγο έχουν; Μία χαρά θα λειτουργήσουν.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα θέλαµε να µας πουν, επίσης, σ’ αυτό το συγκεκριµένο
άρθρο, από ποια ακριβώς πρόσωπα θα απαρτίζονται αυτά τα
ελεγκτικά συµβούλια. Από ποιους θα είναι; Επειδή, µάλιστα,
ακούµε για διάφορους κοινωνικούς φορείς, για διάφορα τέτοια
ονόµατα τα οποία ως Χρυσή Αυγή τα έχουµε βιώσει πάρα πολλές
φορές και επειδή ξέρουµε στην Ελλάδα και κυρίως τα τελευταία
χρόνια σε ποιους δίνεται η δυνατότητα να µιλάει, να έχει άποψη
και να εκφράζει τις αντιθέσεις της αλλά και επειδή φοβόµαστε
ότι αυτό είναι κάτι πολύ συγκεκριµένο που γίνεται για συγκεκρι-
µένους πολιτικούς σκοπούς και λόγους, εµείς σε αυτό το άρθρο
είµαστε κάθετα αντίθετοι.

Στα υπόλοιπα θα ψηφίσουµε «παρών».
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Λαγέ.
Ο κ. Δανέλλης, ο εισηγητής από Το Ποτάµι, έχει τον λόγο.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να προβώ σε µερικές

εισαγωγικές παρατηρήσεις πριν αναφερθώ στις συγκεκριµένες
τροποποιήσεις που έχουµε καταθέσει.

Πρώτον, τόσο η χθεσινή οµιλία του Υπουργού όσο και αυτή
της εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ επικεντρώθηκαν σχεδόν αποκλει-
στικά στο «µαύρο» που επέβαλε η κυβέρνηση Σαµαρά πριν από
δύο χρόνια. Το «µαύρο» το καταδικάζουµε όλοι ή σχεδόν όλοι. 

Δεν µπορούµε, όµως, να νοµοθετούµε αποκλειστικά µε το
βλέµµα στο «µαύρο», άρα στο χθες, γιατί τότε νοµοθετούµε µε
όρους του χθες, γιατί τότε νοµοθετούµε µε όρους ρεβάνς. Και
έτσι επιβεβαιώνεται η επισήµανση της εισήγησής µας πως η ΕΡΤ
κινδυνεύει να γίνει πλατεία Κλαυθµώνος του 21ου αιώνα, να µε-
τατραπεί δηλαδή στο πρώτο λάφυρο επί του οποίου θα επιπίπτει
κάθε νεοεκλεγείσα κυβέρνηση για να το λεηλατεί, για να το ξε-
θεµελιώνει και όλα πάλι από την αρχή.

Δεύτερον, διαπράξατε την ύβρη να αναφέρετε πως όσοι σας
άσκησαν κριτική πίστευαν και έλεγαν ότι οι δανειστές θα κόψουν
το νοµοσχέδιο. 

Εµείς που κρατήσαµε µε συγκεκριµένες τροποποιήσεις το
κύριο βάρος της κριτικής, δεν σας είπαµε αυτό. Δεν το είπαµε
ποτέ. Υποστηρίξαµε πως είναι η πραγµατικότητα εκείνη που απει-
λεί να κόψει στην πράξη το νοµοσχέδιο. Υποστηρίξαµε πως µε
βάση τα οικονοµικά δεδοµένα το εγχείρηµα δεν βγαίνει.

Στο άλλο βασικό σηµείο της κριτικής µας για την ασφυκτική
εξάρτηση της ΕΡΤ από την Κυβέρνηση, ουσιαστικά, δεν ακού-
σαµε µία πειστική αναφορά.

Ο κ. Παππάς σε µια παρέµβασή του αµφισβήτησε την ύπαρξη
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ανεξαρτησίας του BBC και στις ευρωπαϊκές δηµόσιες ραδιοτη-
λεοράσεις. Δεν είναι έτσι. Και εξάλλου εάν πιστεύετε σήµερα
αυτό, αφήνετε ξεκρέµαστη την κριτική που έκανε το κόµµα σας
όταν ήταν αντιπολίτευση στην ΕΡΤ.

Κατέθεσε χθες ο κ. Αµυράς µία πρόσφατη µελέτη προς το Ευ-
ρωκοινοβούλιο που ανιχνεύει το τοπίο της δηµόσιας ραδιοτηλε-
όρασης στο σύνολο των κρατών-µελών. Είναι χρήσιµη. 

Κατά τα άλλα και εισηγητικά µας απαντήσατε πως την ανεξαρ-
τησία θα την εξασφαλίζει η συµφωνία αρχών, στην οποία ανα-
φερθήκατε και σήµερα. Είναι δυνατόν να πιστεύετε ότι τα χαρτιά
θα είναι πιο αποτελεσµατικά από ό,τι η λειτουργία κάποιων θε-
σµών που καλούµαστε να θεσµοθετήσουµε; Πολύ περισσότερο
ενισχύει το «Γιάννης κερνάει, Γιάννης πίνει», αφού η λεγόµενη
συµφωνία αναπτύσσεται και συνάπτεται µεταξύ του Υπουργού
και αυτών που ο ίδιος έχει ορίσει.

Φαντάζοµαι ότι αναφέρεστε σε µία έννοια από τα ισχύοντα στο
BBC, από τις αρχές µάλιστα του περασµένου αιώνα, από το
1927. Τα κείµενα, όµως, αυτά κατατίθενται στο Κοινοβούλιο από
τον Υπουργό Πολιτισµού Μέσων και Σπορ. 

Βλέπετε, ο νεολογισµός του Υπουργού Επικρατείας που είναι
αρµόδιος για τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση, ισχύει µόνο σε εµάς.
Στην περίπτωση του BBC και το διοικητικό και το εποπτικό συµ-
βούλιο δεν διορίζονται αυθαιρέτως από τον Υπουργό. Είναι οι
συµβαλλόµενοι σε αυτήν την συµφωνία αρχών.

Ακούσαµε το πρωί και την οµιλία του κ. Τσουκαλά που είπε ότι
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ θα διασφαλίσει σε µελ-
λοντικό χρόνο την ευρύτερη συναίνεση στην επιλογή της ηγε-
σίας της ΕΡΤ. Αποφάσισε να προτείνει ο ίδιος την τροποποίηση
του άρθρου 49Α του Κανονισµού της Βουλής. 

Όµως, κύριε Τσουκαλά και αγαπητοί συνάδελφοι, δεν χρειάζε-
ται παραποµπή στο µέλλον. Μπορούµε να το ρυθµίσουµε σή-
µερα. Αυτά δεν ξέρω ποιοι τα εισηγούνται, αλλά νοµίζω ότι
εισηγούνται για να συµφωνήσουµε στην αναπαλαίωση και επα-
νεξάρτηση της ΕΡΤ.

Νοµίζω ότι αρκεί να αφαιρέσουµε από το νοµοσχέδιο την εκ
του πονηρού φράση «διατυπώνει τη γνώµη της µε ανάλογη
εφαρµογή της διαδικασίας των παραγράφων 3 έως 5 του άρ-
θρου 49Α του Κανονισµού της Βουλής των Ελλήνων». Και να
προστεθεί η φράση «µε πλειοψηφία 3/5». Δεν µας το απαγορεύει
κανείς. Εξάλλου, σε κάθε περίπτωση ο νόµος υπερισχύει του
κάθε κανονισµού.

Πληροφορούµαι, κύριε Υπουργέ, ότι υποστηρικτές σας στην
ΕΡΤ Open διαπραγµατεύονται και µοιράζονται για την ακρίβεια
ήδη θέσεις για τη νέα ΕΡΤ. Αν, λοιπόν, δεν αποδεχθείτε την τρο-
ποποίηση που έχουµε καταθέσει, ώστε η επιλογή στελεχών να
γίνεται µε δηµόσια προκήρυξη για τους γραµµατείς, τους διευ-
θυντές, τους γενικούς διευθυντές κ.λπ., όχι απλώς επιστρέφουµε
στην εποχή των κοµµατικών τοποθετήσεων αλλά µπαίνουµε και
σε µια νέα εποχή µε δεδοµένα όσα έχουν προηγηθεί, αυτή του
πλιάτσικου. Αυτό είναι κάτι που θα ήθελα να προσέξετε. Αυτά
ήταν εισαγωγικές παρατηρήσεις. 

Στο σηµείο αυτό, θα ήθελα να προχωρήσω πολύ σύντοµα σε
συγκεκριµένες παρατηρήσεις για τις τροποποιήσεις που έχουµε
καταθέσει. 

Η πρώτη µας τροποποίηση αφορά το άρθρο 6. Μ’ αυτήν αφαι-
ρείται η παρουσία στη γενική συνέλευση του αρµόδιου Υπουρ-
γού, του Υπουργού Επικρατείας, για θέµατα δηµόσιας ραδιοτη-
λεόρασης. Έχουµε πει επανειληµµένα ότι είµαστε η µόνη ανε-
πτυγµένη χώρα –γιατί δεν ξέρω τι συµβαίνει στον τρίτο κόσµο-
που εξακολουθούµε να θέλουµε να έχουµε έναν ειδικό Υπουργό,
τον Υπουργό Επικρατείας, για τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση. Νο-
µίζω ότι η ύπαρξη και µόνο αναπαράγει τη µέχρι σήµερα λειτουρ-
γία, δηλαδή αυτή του οµφάλιου λώρου µεταξύ της Κυβέρνησης
και της δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης, την οποία εγκλώβιζε απο-
λύτως. Νοµίζω ότι επαρκούν οι εκπρόσωποι των Υπουργείων Οι-
κονοµικών και Πολιτισµού στα οποία, κατά την άποψή µας,
πρέπει να µεταφερθούν οι αρµοδιότητες εποπτείας των δηµό-
σιων και ιδιωτικών ΜΜΕ, όπως συµβαίνει στην υπόλοιπη Ευρώπη. 

Δεύτερον, µε τη δεύτερη τροποποίηση εισάγουµε ένα νέο
άρθρο µε το οποίο καθιερώνεται το Συµβούλιο Διασφάλισης Ανε-
ξαρτησίας και Ποιότητας, το ΣΔΑΠ. Το διπολικό σχήµα διακυβέρ-

νησης των δηµόσιων ραδιοτηλεοράσεων υφίσταται στη συντρι-
πτική πλειοψηφία του ανεπτυγµένου κόσµου, έτσι ώστε να κατο-
χυρώνεται αυτό που θέλουµε όλοι, δηλαδή η ανεξαρτησία. 

Αντ’ αυτού του σχήµατος, το νοµοσχέδιο αναθέτει το ρόλο
που είχε το εποπτικό συµβούλιο στον εποπτεύοντα Υπουργό
αδιαφορώντας ακόµα και για τα προσχήµατα. Πρόκειται για µια
σαφή οπισθοδρόµηση. 

Μεταξύ άλλων, η τροποποίηση την οποία καταθέσαµε, προ-
βλέπει ότι αυτό το συµβούλιο θα είναι πενταµελές αντί για επτα-
µελές και θα του ανατίθεται και η ευθύνη για την αξιολόγηση των
προγραµµάτων και του προσωπικού. 

Για την επιλογή του ΣΔΑΠ, την προκήρυξη κάνει το διοικητικό
συµβούλιο της ΕΡΤ. Οι υποψηφιότητες που υποβάλλονται δηµο-
σιοποιούνται και τις υποψηφιότητες κρίνει σε πρώτο επίπεδο
πενταµελής επιτροπή, αποτελούµενη από δύο µέλη του ΕΣΡ, ένα
µέλος του ΑΣΕΠ, ένα µέλος που υποδεικνύουν τα πανεπιστη-
µιακά τµήµατα των ΜΜΕ και ένα µέλος που υποδεικνύεται από
τα οικονοµικά πανεπιστήµια ή ΑΕΙ. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα δύο λεπτά ακόµα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Τα έχετε, κύριε συνά-

δελφε. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Θα προσπαθήσω να συντοµεύσω,

κύριε Πρόεδρε. 
Η επιτροπή από τις υποψηφιότητες προκρίνει ένα τριπλάσιο

αριθµό από τα µέλη του συµβουλίου, τις οποίες και εισηγείται
στην Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας. Η Επιτροπή Θεσµών και
Διαφάνειας αποφασίζει για τον πρόεδρο και τα µέλη του συµ-
βουλίου µε την αυξηµένη πλειοψηφία των 3/5 που είναι δυνατόν
να διασφαλιστεί. 

Επίσης, καταθέσαµε µία τροποποίηση για το άρθρο 7 που
αφορά το διοικητικό συµβούλιο, έτσι ώστε να υπάρξει εξισορρό-
πηση µεταξύ προέδρου και διοικητικού συµβουλίου αλλά και να
προστεθεί πιο συγκεκριµένη αναφορά για τα προσόντα του προ-
έδρου -τα οποία πιστεύουµε ότι πρέπει να ταυτίζονται µε τα προ-
σόντα του διευθύνοντα συµβούλου- και των µελών του συµβου-
λίου. 

Όσον αφορά στο άρθρο 14 και τις µεταβατικές διατάξεις προ-
σωπικού, έχουµε καταθέσει µια συγκεκριµένη και ολοκληρωµένη
τροποποίηση µε την οποία προσθέτουµε στους εργαζόµενους
που θα πρέπει να επαναπροσληφθούν και όσους εργάζονταν µε
σύµβαση ορισµένου χρόνου µέχρι την 11η Ιουνίου 2013, για τους
οποίους είναι νοµικά αποδεκτό να συνάψουµε συµβάσεις πεντά-
µηνης διάρκειας. 

Επίσης, προστίθενται στους εργαζόµενους και όσοι απασχο-
λούνταν στη δηµόσια τηλεόραση χωρίς να ανήκουν στην ΕΡΤ τη
11η Ιουνίου και δεν συνήψαν ή δεν πρόλαβαν να συνάψουν σύµ-
βαση αορίστου χρόνου µε τη «ΝΕΡΙΤ Α.Ε.» και οι οποίοι επίσης
συνάπτουν συµβάσεις πεντάµηνης διάρκειας. 

Προστίθεται ρητά η αναγκαιότητα επιστροφής αποζηµιώσεων
άνω κάποιων ποσών µε σχετική υπουργική απόφαση εντός συγ-
κεκριµένης προθεσµίας από τη δηµοσίευση του νόµου, έτσι ώστε
έπειτα από αυτήν να κινηθούν οι λοιπές διαδικασίες. 

Ορίζεται προθεσµία πενταµήνου, στο πλαίσιο της οποίας θα
γίνει έλεγχος πιστοποιητικών και παλαιών αποφάσεων, καθώς και
η οριστικοποίηση του αναγκαίου αριθµού εργαζοµένων της νέας
εταιρείας, ώστε το υπερβάλλον προσωπικό να τεθεί σε κινητικό-
τητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Θα συντοµεύσω, αφήνω πάρα πολλά
από αυτά που είχα κατά νου να αναφέρω και θα είµαι τηλεγρα-
φικός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Πρέπει να συντοµεύ-
σετε.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Νοµίζω ότι επειδή αυτό το άρθρο
είναι από τα πιο κρίσιµα του νοµοσχεδίου, αφού αφορά την επα-
ναπρόσληψη του προσωπικού, θέλω να αναφερθώ στο γιατί πι-
στεύουµε ότι θα πρέπει να γίνει αποδεκτή αυτή η πρότασή µας
από τον κύριο Υπουργό, διότι νοµίζω ότι συµφωνούµε όλοι ότι η
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αποκατάσταση της αδικίας, που είναι ζητούµενο όλων µας, θα
πρέπει να συνοδευτεί και από αντιµετώπιση των προβληµάτων
που οδήγησαν στην απαξίωση της ΕΡΤ, δηλαδή από τον έλεγχο
πιστοποιητικών και αποφάσεων, από επιστροφή, αφού καθορι-
στεί το ύψος αποζηµίωσης που πρέπει να επιστραφεί, ώστε να
ξέρει ο κάθε ενδιαφερόµενος τι τον συµφέρει να αποφασίσει να
κάνει, από τον καθορισµό των αναγκών της στρατηγικής της
εταιρείας -άρα και των αναγκών σε προσωπικό κατά ειδικότητες-
από µία εσωτερική προκήρυξη για την αξιολόγηση του προσω-
πικού και βεβαίως, την κινητικότητα για το µέρος του προσωπι-
κού που δεν θα προκριθεί να συνεχίσει.

Επίσης, οι υπόλοιπες προτάσεις που έχουµε καταθέσει, αφο-
ρούν νέα άρθρα για το στρατηγικό σχέδιο και για το επιχειρη-
σιακό σχέδιο της ΕΡΤ. Είναι –νοµίζω- παράλογο να µην υπάρχουν
οι προϋποθέσεις µέσα από τις οποίες θα παράγει το προϊόν το
οποίο ζητούµε να παράγει η εθνική ραδιοτηλεόραση. 

Για το άρθρο 10, θεωρούµε ότι δεν έχουµε κανένα λόγο να
προχωρήσουµε σε αυτήν τη λαϊκοδηµοκρατικού τύπου τροπο-
ποίηση των συµβουλίων. Αναφέροµαι στα συµβούλια κοινωνικού
ελέγχου. Νοµίζω ότι µπορούµε, εάν θέλουµε, να τοποθετήσουµε
µε βάση τα µεγέθη και τις δυνατότητες της χώρας, κάποια κεν-
τρική συµβουλευτική επιτροπή. Νοµίζω ότι µπορούµε να αναφερ-
θούµε σε πανεπιστηµιακούς, σε επαγγελµατίες που έχουν σχέση
µε τα αντικείµενα της ΕΡΤ, αλλά όχι εκπροσώπους φορέων µε
τη στενή µάλιστα έννοια του όρου.

Τέλος, µε την τροποποίηση που έχουµε καταθέσει στο άρθρο
12: «Ρύθµιση θεµάτων προσωπικού» προσθέτουµε µία παρά-
γραφο -που νοµίζω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν έχετε κανένα λόγο
να µην την αποδεχτείτε- για την κάλυψη των θέσεων στελεχών,
γενικών διευθυντών, συντονιστών και όποιων άλλων µελών και
όποιων άλλων στελεχών αποφασίσει το διοικητικό συµβούλιο
µέσω δηµόσιας προκήρυξης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
ακολουθεί κατάλογος πενήντα συναδέλφων σας περίπου. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΔΑΝΕΛΛΗΣ: Κλείνω λέγοντας ότι, εάν δεν διασφα-
λίσουµε το δηµόσιο χαρακτήρα της ΕΡΤ -που δεν διασφαλίζεται
µε τις προτάσεις που µέχρι σήµερα εξακολουθεί να επιµένει η
Κυβέρνηση- χάνουµε µία ευκαιρία για την πραγµατοποίηση µίας
πραγµατικά ανεξάρτητης δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης, η οποία
θα είναι χωρίς τις παθογένειες του χθες.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επι-
καίρων ερωτήσεων της Πέµπτης 30 Απριλίου 2015. 

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 135/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Αχαΐας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Μα-
ρίας Κανελλοπούλου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας
και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την αύξηση της τιµής των εισιτη-
ρίων σε µουσεία και αρχαιολογικούς χώρους.

2. Η µε αριθµό 142/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Σερρών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Φωτεινής Αραµπατζή προς
τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά
µε την πορεία χρηµατοδότησης και την αναπτυξιακή προοπτική
της Αµφίπολης.

3. Η µε αριθµό 128/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου
Παππά προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις
της Κυβέρνησης για νοµοθετική κατοχύρωση των αναπηρικών
συντάξεων και του ακατάσχετου της πρώτης κατοικίας.  

4. Η µε αριθµό 138/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Ζ’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστι-
κού Κόµµατος Ελλάδος κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την ανάγκη άµεσης στελέχωσης των
παιδιατρικών κλινικών των Νοσοκοµείων Τρικάλων και Καρδί-
τσας.

5. Η µε αριθµό 123/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Αθανασίου Παπαχριστό-
πουλου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη λήψη υγειονο-
µικών µέτρων για τη προστασία των πολιτών του Πύργου Ηλείας

εξαιτίας της συσσώρευσης απορριµµάτων στην περιοχή.
6. Η µε αριθµό 131/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή

Αιτωλοακαρνανίας του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ.
Δηµητρίου Κωνσταντόπουλου προς τον Υπουργό Παραγωγικής
Ανασυγκρότησης, Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την
έναρξη του προγράµµατος «Εξοικονόµηση κατ’ Οίκον» στο πλαί-
σιο του συµφώνου εταιρικής σχέσης (ΣΕΣ-νέο ΕΣΠΑ) 2014-2020
και επανεκκίνηση της οικοδοµικής δραστηριότητας.

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού Βουλής)

1. Η µε αριθµό 134/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Πανα-
γιώτη (Πάνου) Σκουρολιάκου προς τον Υπουργό Πολιτισµού,
Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τα προβλήµατα του
Κρατικού Θεάτρου Βορείου Ελλάδος.

2. Η µε αριθµό 143/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Θεόδωρου Φορτσάκη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την επιλογή νέων Περιφερειακών Διευθυντών Εκπαί-
δευσης.

3. Η µε αριθµό 136/21-4-2015 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος
κυρίας Ελένης Γερασιµίδου προς τους Υπουργούς Οικονοµικών
και Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων των εργαζοµένων στην Εθνική Λυ-
ρική Σκηνή και την εξασφάλιση της κρατικής επιχορήγησης.

4. Η µε αριθµό 120/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Εύβοιας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Μαυραγάνη
προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ύπαρξη ή µη κα-
τάλληλου πλαισίου από τις ελληνικές και ευρωπαϊκές αρχές όσον
αφορά τις συµβάσεις ανταλλαγής κινδύνου αθέτησης δίχως την
αντίστοιχη κατοχή τίτλων –κρατικών οµολόγων.

5. Η µε αριθµό 115/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αρκαδίας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κων-
σταντίνου Ζαχαριά προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε το χρο-
νοδιάγραµµα κατάργησης της Ανώνυµης Εταιρείας Συστήµατος
Αµοιβών των Νοσοκοµείων (ΕΣΑΝ Α.Ε.).

6. Η µε αριθµό 105/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Λάρισας του Ποταµιού κ. Κωνσταντίνου Μπαργιώτα προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη διαδικασία επιλογής των Διοική-
σεων Νοσοκοµειακών Μονάδων.

7. Η µε αριθµό 104/17-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Νικολάου Νικολόπουλου
προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικών Ασφαλίσεων και Κοι-
νωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την ανάγκη για άµεση εξό-
φληση των οφειλόµενων ποσών έναντι νοσηλίων στα προνοιακά
ιδρύµατα της Αχαΐας.

8. Η µε αριθµό 106/20-4-2015 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας του Ποταµιού κ. Κυριάκου Χαρακίδη προς τον Υπουργό
Εθνικής Άµυνας, σχετικά µε δηµοσιεύµατα από την κατασκευά-
στρια εταιρεία (LOCKHEED MARTIN) για την ανακατασκευή των
πεπαλαιωµένων αεροσκαφών P-3B και των αντιπροτάσεων της
Airbus.

9. Η µε αριθµό 103/17-4-2015 Επίκαιρη Ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Πειραιά των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµ-
µένου προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την επιστροφή
κεφαλαίων από το Ταµείο Χρηµατοπιστωτικής Σταθερότητας
(ΤΧΣ) στο EFSF.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ-ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 177/20-2-2015 ερώτηση του Ζ’ Αντιπροέδρου
της Βουλής και Βουλευτή Λάρισας του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδος κ. Γεωργίου Λαµπρούλη προς τον Υπουργό Υγείας,
σχετικά µε τα προβλήµατα της Παιδιατρικής Κλινικής του Πανε-
πιστηµιακού Νοσοκοµείου Λάρισας.

2. Η µε αριθµό 89/16-2-2015 ερώτηση της Βουλευτού Α’ Αθη-
νών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Λιάνας Κανέλλη
προς τον Υπουργό Πολιτισµού, Παιδείας και Θρησκευµάτων,
σχετικά µε την αντιµετώπιση των προβληµάτων στα εργαστήρια
ειδικής επαγγελµατικής εκπαίδευσης και κατάρτισης (ΕΕΕΕΚ)
και στα τεχνικά επαγγελµατικά εκπαιδευτήρια (ΤΕΕ) ειδικής αγω-
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γής.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να ανακοινώσω ότι από

το κεντρικό θεωρείο παρακολουθεί µαζί µε τους συνεργάτες του
τη συνεδρίασή µας ο κ. Άξελ Σέφερ, Αντιπρόεδρος της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του Σοσιαλδηµοκρατικού Κόµµατος της
Γερµανίας (SPD) στην Οµοσπονδιακή Βουλή.

Κύριε συνάδελφε, καλώς ήρθατε και σας ευχαριστούµε για την
επίσκεψη.

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζουµε µε τον εισηγητή

του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας, κ. Ιωάννη Γκιόκα.
Ορίστε, κύριε Γκιόκα, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, λείπει και ο κ. Παππάς, γιατί ήθελα να του πω

ότι: «Θέλετε να αγιάσετε και ορισµένοι από το κόµµα σας δεν
σας αφήνουν». 

Τι εννοώ; Εδώ και είκοσι µέρες προσπαθείτε -και ο αρµόδιος
Υπουργός που χειρίστηκε το θέµα του νοµοσχεδίου και οι Βου-
λευτές του ΣΥΡΙΖΑ- να µας πείσετε και πάνω απ’ όλα να πείσετε
τον ελληνικό λαό –γιατί εµάς δεν µπορείτε να µας πείσετε- ότι
παρά το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο περιγράφει µε σαφήνεια
έναν απόλυτα ελεγχόµενο φορέα, αυτός ο φορέας ραδιοτηλεό-
ρασης θα είναι δήθεν αντικειµενικός, ανεξάρτητος και πολυφω-
νικός. 

Ενώ κάνετε αυτές τις προσπάθειες, έρχεται χθες ο κ. Φίλης µε
την τοποθέτησή του και τα τινάζει όλα στον αέρα, όλη αυτήν την
προσπάθεια να µας πείσετε για τη δήθεν ανεξαρτησία της ΕΡΤ,
λέγοντας το εξής εκπληκτικό. Λέω τι είπε ο κ. Φίλης: «Αυτή είναι
η ενηµέρωση και αυτό έχει µεγάλη σηµασία, διότι όλα τα άλλα,
η ικανότητα να διαπραγµατευόµαστε και µε τους έξω και µε τους
µέσα, να συγκρουόµαστε και µε τους έξω αλλά και µε τους µέσα,
προϋποθέτει να έχουµε τη δυνατότητα για απευθείας, αδιαµε-
σολάβητη επικοινωνία µε τους πολίτες. Γι’ αυτό προτάσσουµε
την ΕΡΤ, όχι γιατί θέλουµε να φέρουµε πίσω χίλιους πεντακόσι-
ους εργαζόµενους».

Αν αυτό δεν είναι η επιτοµή της χειραγώγησης και της µετα-
τροπής ενός κατά τα άλλα δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα
σε κυβερνητικό όργανο, τότε τι είναι, όταν έρχεται ο κ. Φίλης και
λέει ότι θέλουµε την ΕΡΤ για να έχει η Κυβέρνηση απευθείας και
αδιαµεσολάβητη επικοινωνία µε τους πολίτες; 

Να, λοιπόν, η δικαίωση όλων αυτών που λέµε όλες αυτές τις
µέρες ότι ο νέος δηµόσιος ραδιοτηλεοπτικός φορέας θα είναι
απόλυτα ελεγχόµενος.

Τώρα, για τη σύγκρουση µε τους µέσα και µε τους έξω, ας το
αφήσουµε καλύτερα, γιατί όσον αφορά τους µέσα ακόµα περι-
µένουµε να έλθει στη Βουλή η πρώτη πράξη νοµοθετικού περιε-
χοµένου και να µας πει η Κυβέρνηση µε ονόµατα και διευθύνσεις
ποιοι µεγαλοεπιχειρηµατίες ωφελήθηκαν από τη διαγραφή προ-
στίµων για φορολογικές και τελωνειακές παρεµβάσεις, ενώ µε
τη δεύτερη δεσµεύετε τα χρήµατα του ελληνικού λαού. 

Σε σχέση µε τους έξω, µιλάει από µόνη της η χθεσινή συνέν-
τευξη του Πρωθυπουργού η οποία µας προϊδεάζει για νέα συµ-
φωνία, για νέες αντιλαϊκές δεσµεύσεις, για ιδιωτικοποιήσεις, µε
αλλαγές –απ’ ό,τι φαίνεται- και στο ασφαλιστικό, µε το λαό να
ξαναπληρώνει τον ΕΝΦΙΑ και φυσικά µε µια σειρά από υποσχέ-
σεις από τα ψίχουλα που υποσχεθήκατε να πηγαίνουν περίπατο.
Προετοιµάζετε το έδαφος µεθοδικά, αναµασώντας τις λογικές
της «καµένης γης» και τις δυσκολίες της Ευρωπαϊκής Ένωσης
που κατά τα άλλα θα άλλαζε. Προετοιµάζετε το έδαφος για να
δεχτεί ο λαός νέα µέτρα και να πει και ευχαριστώ από πάνω,
επειδή θα υποστεί κάτι λιγότερο προς το παρόν από το e-mail
Χαρδούβελη. 

Αυτό είναι, κατά τη γνώµη µας, το σκηνικό που στήνεται και
απ’ αυτήν την άποψη θέλετε και την ΕΡΤ, µε βάση αυτά που είπε
µε ειλικρίνεια χτες ο κ. Φίλης. Τη θέλετε προκειµένου αδιαµεσο-
λάβητα και απευθείας, όπως είπε, να καλλιεργείτε αυτό το κλίµα
στον ελληνικό λαό.

Θα αναφερθώ τώρα στα άρθρα του νοµοσχεδίου. 
Άρθρο 1. Το είπαµε και χθες. Ενώ διευκρινίζεται ότι η ΕΡΤ θα

περιλαµβάνει πανελλαδικούς, περιφερειακούς τηλεοπτικούς και
ραδιοφωνικούς σταθµούς και µια σειρά από άλλες δραστηριό-

τητες, δεν υπάρχει καµµία δέσµευση ότι επανερχόµαστε στις
δοµές και τις λειτουργίες της 11ης Ιουνίου 2013 και όχι µόνο
αυτό. Είχαµε και την παραδοχή του αρµόδιου Υπουργού στην
επιτροπή της Βουλής ότι η επαναφορά των δοµών θα γίνει µε
συνέργειες, κάτι το οποίο κατά τη γνώµη µας φωτογραφίζει συµ-
πράξεις, συγχωνεύσεις δοµών και µε τη «δαµόκλειο σπάθη» που
υπάρχει σ’ όλο το νοµοσχέδιο για την ύπαρξη ισοσκελισµένων
εταιρικών προϋπολογισµών. 

Επίσης, µε το άρθρο 1 η ΕΡΤ υπάγεται στο καθεστώς των
ΔΕΚΟ. Να θυµίσουµε ότι µε βάση αυτό το καθεστώς των ΔΕΚΟ,
ακόµα παραµένουν απλήρωτοι εργαζόµενοι της ΕΡΤ πριν κλείσει
για υπερωρίες, για νυχτερινά και για άλλα δεδουλευµένα, επικα-
λούµενη η τότε διοίκηση -και φυσικά και η µετέπειτα- το καθε-
στώς των ΔΕΚΟ που έβαζε πλαφόν. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση συνεχίζει να διατηρεί την ΕΡΤ στο κα-
θεστώς των ΔΕΚΟ. Το καθεστώς των ΔΕΚΟ, επίσης, λέει και κάτι
άλλο. Είναι ο ν. 3429/2005. Λέει το εξής. Μιλάει για συγκεκριµένο
καθεστώς σε σχέση µε το νεοπροσλαµβανόµενο προσωπικό, ότι
αυτό το προσωπικό θα προσλαµβάνεται µε χρόνο δοκιµασίας,
χωρίς την εφαρµογή συλλογικών συµβάσεων. 

Ρωτήσαµε στην επιτροπή της Βουλής. Αυτά θα ισχύσουν και
για το νεοπροσλαµβανόµενο προσωπικό της ΕΡΤ που περιγρά-
φει και προβλέπει ο νόµος για τις ΔΕΚΟ; Δεν πήραµε καµµία
απάντηση. 

Σε σχέση µε το άρθρο 5 και την πρόβλεψη του ανταποδοτικού
τέλους, ψηφίζουµε «παρών». Η τελευταία τροποποίηση  που
έγινε στην επιτροπή, κατά τη γνώµη µας αφήνει ανοιχτό το εν-
δεχόµενο και αυτό το ανταποδοτικό τέλος το επόµενο διάστηµα
να αυξηθεί ακόµη περισσότερο. Και το λέω αυτό, γιατί  υπάρχει
η δέσµευση για ισοσκελισµένους εταιρικούς προϋπολογισµούς. 

Επίσης, ζητήσαµε την εξαίρεση των ευπαθών οµάδων του πλη-
θυσµού από το ανταποδοτικό τέλος. Αναφέρθηκε και µία Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ ότι ρυθµίζεται. Δεν ρυθµίζεται. Παραπέµπεται
µε κοινή υπουργική απόφαση στο απώτερο µέλλον να εξαιρε-
θούν αυτές οι ευπαθείς οµάδες. 

Εµείς λέµε να υπάρχει τροποποίηση στο κείµενο του νοµοσχε-
δίου και η εξαίρεση να µπει από το ίδιο το κείµενο του νοµοσχε-
δίου και όχι να παραπέµπεται στις καλένδες η εξαίρεση των
ευπαθών οµάδων.

Τα υπόλοιπα άρθρα 6, 7, 8, 9, είναι τα άρθρα που επί της ου-
σίας κατοχυρώνουν τον απόλυτο έλεγχο της Κυβέρνησης στη
νέα ΕΡΤ. Το άρθρο 10 για τα συµβούλια κοινωνικού ελέγχου είναι
το φύλλο συκής, ενώ υπάρχουν όλες οι προηγούµενες διατάξεις.
Μάλιστα, στο άρθρο 8 –το είπαµε και χθες- ενώ στο αρχικό σχέ-
διο νόµου από την υπερσυγκέντρωση αρµοδιοτήτων στο διευθύ-
νοντα σύµβουλο εξαιρούνταν η κατάρτιση των κανονισµών
εργασίας -και µάλιστα, προβλεπόταν ότι θα κατατίθεται ο κανο-
νισµός εργασίας σύµφωνα µε τα προβλεπόµενα στο ν. 1876/1990
δηλαδή µε τη διαδικασία των συλλογικών διαπραγµατεύσεων-
αυτό, κύριε Τριανταφυλλίδη, βγήκε στο σχέδιο νόµου. 

Ο διευθύνων σύµβουλος µε τη διαδικασία της διαβούλευσης -
σαν και αυτές τις διαβουλεύσεις που γίνονται για τα νοµοσχέδια
που αναρτώνται δύο, τρεις µέρες στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» και µετά ψη-
φίζονται µε βάση αυτό που θέλει η Κυβέρνηση- θα καταρτίζει
τους κανονισµούς, συµπεριλαµβανοµένου και του κανονισµού
εργασίας. Αυτή είναι ρύθµιση του νοµοσχεδίου που έγινε µετέ-
πειτα. 

Σε σχέση µε το άρθρο 13, το οποίο προβλέπει τα περιουσιακά
στοιχεία, θα ήθελα να πω το εξής: Εµείς είχαµε ζητήσει να υπάρ-
χει αναλυτική ενηµέρωση. Ούτε αυτό έγινε, γιατί υπάρχει θολό
τοπίο µε τα περιουσιακά στοιχεία. Εδώ που αναφέρετε ότι πρέπει
να αντικατασταθεί η φράση «ΕΡΤ» µε…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ολοκληρώ-
θηκε η διαδικασία. Θα το καταθέσω. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ωραία. 
Αυτό το λέµε για τον εξής λόγο: Στο άρθρο 13, λέτε ότι η

φράση «ΝΕΡΙΤ» αντικαθίσταται µε τη φράση «ΕΡΤ». Αυτό είναι
σωστό. Πρέπει όµως να τροποποιήσετε και το ν. 4279/2014, το
άρθρο 13. Αυτή ήταν τροποποίηση που ήρθε µετά την ψήφιση
του ν. 4173 που προέβλεπε την απευθείας εκχώρηση περιουσια-
κών στοιχείων από το νόµο, από το ελληνικό δηµόσιο. 
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Επίσης, πρέπει να µας εξηγήσετε το εξής: Στο άρθρο 14 πα-
ράγραφος 9 υπάρχει η εξής διατύπωση, την οποία δεν την
έχουµε κατανοήσει ακόµη. Ποια είναι αυτή; «Η µεταβίβαση από
και προς το ελληνικό δηµόσιο και τα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου
δικαίου στην ΕΡΤ». 

Από το ελληνικό δηµόσιο, κύριε Παππά, προς την ΕΡΤ το κα-
ταλαβαίνουµε. Και φαντάζοµαι θα πληροφορηθούµε και µε τη
λίστα που µας φέρατε. Από την ΕΡΤ προς το ελληνικό δηµόσιο
ποια είναι; Διότι εδώ, ο νόµος αυτό λέει. Λέει «µεταβίβαση από
και προς το ελληνικό δηµόσιο». Το «από» το καταλαβαίνουµε. Το
«προς» ποιο είναι; Φαντάζοµαι ότι µε τη λίστα που θα µας δώσετε
θα διαφωτιστούµε περισσότερο. 

Όσον αφορά το άρθρο 14 που αναφέρεται στους εργαζόµε-
νους, ψηφίζουµε «παρών» για τον λόγο ότι υπάρχει έστω αυτή η
αποκατάστασή των εργαζοµένων που ήταν αίτηµα όλο το προ-
ηγούµενο διάστηµα. 

Εξαιρούνται οι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου, τα διακόσια
δύο άτοµα. Εξαιρούνται οι εργαζόµενοι που βγήκαν µε µειωµένη
σύνταξη, ενώ είχατε δεσµευτεί ότι θα το λύσετε και αυτό και φυ-
σικά εφαρµόζονται όλοι οι µνηµονιακοί εφαρµοστικοί νόµοι, όσον
αφορά το µισθολόγιο αυτού του προσωπικού και επίσης η ανα-
νέωση των συµβάσεων γίνεται από το χρόνο δηµοσίευσης του
νόµου στο Φύλλο Εφηµερίδας της Κυβερνήσεως και δεν ανατρέ-
χει αναδροµικά από την κατάργηση της ΕΡΤ, γιατί είναι ζήτηµα
το οποίο θα έπνεε ζητήµατα ασφαλιστικού, εργάσιµου χρόνου
και πάει λέγοντας.

Θα ήθελα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, για να πω για την τρο-
πολογία για το τέλος που πάει για τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Υπάρχει µία ρύθµιση, να µη γίνει η αύξηση για το 2015,
που είναι σωστή. Η µεγάλη αύξηση όµως στο συγκεκριµένο
τέλος, 40%, έγινε το 2014. Εµείς ζητάµε να καταργηθεί και η αύ-
ξηση του 2015, που είναι µικρή, αλλά και η αύξηση του 2014, που
είναι τεράστια και την επωµίζεται ο ελληνικός λαός µε τους λο-
γαριασµούς της ΔΕΗ, στο πλαίσιο φυσικά της πάγιας θέσης που
έχουµε για την κατάργηση του συγκεκριµένου τέλους.

Για όλους αυτούς τους λόγους, κύριε Πρόεδρε, επαναλαµβά-
νουµε τη θέση µας επί της αρχής που είναι «παρών» και καταψή-
φιση των περισσότερων άρθρων του νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Γκιόκα. 
Τον λόγο έχει ο ειδικός αγορητής των ΑΝΕΛ, ο συνάδελφος κ.

Νίκος Μαυραγάνης για οκτώ λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΑΥΡΑΓΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,

αδιαµεσολάβητη λοιπόν, πληροφόρηση και ενηµέρωση, βεβαίως,
από όλους και προς όλους. Φαντάζοµαι ότι ο συνάδελφος κ.
Φίλης εννοούσε ότι και η Κυβέρνηση έχει το δικαίωµα της αδια-
µεσολάβητης πληροφόρησης και ενηµέρωσης του κοινού. Και
το είπε γιατί βρίσκεται όλη η Κυβέρνηση εθνικού σκοπού υπό την
πίεση των συστηµικών µέσων µαζικής ενηµέρωσης. Και αυτό το
αντιλαµβάνεται καλά ο ελληνικός λαός που για πρώτη φορά βλέ-
πει µία νεοεκλεγείσα Κυβέρνηση να δέχεται πυρά όχι µόνο από
κάποια καθεστηκυία πολιτική τάξη εντός των τειχών, όχι µόνο
από κάποιους που έχουν οικονοµικές αγκυλωτικές απόψεις και
βάλλουν οι ίδιοι κατά του ίδιου του ευρωσυστήµατος αλλά και
από ένα συστηµικό πρόγραµµα, από ένα συστηµικό πλέγµα των
µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Άρα, είναι πρόδηλο ότι αυτό εδώ το νοµοθέτηµα ήταν επιτα-
κτικό να έρθει και πρόταγµα στρατηγικό οπωσδήποτε να νοµο-
θετηθεί, να ψηφιστεί και να έχει όλες τις νοµοθετικές πρόνοιες,
όπως τις προβλέπει.

Επειδή αναφερθήκαµε στην επί της αρχής τοποθέτησή µας,
καλό θα είναι να περάσουµε άµεσα, όπως και προβλέπεται, στην
επί των άρθρων τοποθέτηση και να επισηµάνουµε κυρίως ότι χαι-
ρετίζουµε µε ιδιαίτερη θέρµη τη νοµοθετική πρόνοια του άρθρου
14, όπου και προβλέπεται ότι η ΕΡΤ µπορεί να είναι πάροχος και
τρίτων, µε τις όποιες νοµοτεχνικές βελτιώσεις συνδυαστεί αυτό.
Αυτό για όσους αγωνιούν και µέσα στην Αίθουσα, αλλά και έξω
από αυτή για το τι µέλλει γενέσθαι, αλλά και για το ποια είναι η
πραγµατική πολιτική βούληση αυτής της Κυβέρνησης σε σχέση

µε το σαθρό µιντιακό σύστηµα της χώρας, το οποίο εν πολλοίς
διαπλέκεται και το ξέρουµε όλοι µας και µε οικονοµικά, αλλά και
µε πολιτικά συµφέρονται σ’ αυτόν εδώ τον τόπο και οφείλεται
ακριβώς σε αυτή τη διαπλοκή το κατάντηµα αυτού εδώ του τό-
που.

Χαιρετίζουµε, επίσης, τη δυνατότητα -και αυτό συνδυάζεται µε
το άρθρο 14- που δίνεται στην «ΕΡΤ Α.Ε.» να ιδρύει θυγατρικές
εταιρείες και άλλα νοµικά πρόσωπα στην επικράτεια. Μιλάω για
τη νοµοτεχνική βελτίωση του άρθρου 1 παράγραφος 4.

Επίσης, για άλλους λόγους πολιτισµικούς, πολιτιστικούς, εκ-
παιδευτικούς χαιρετίζουµε την πρόνοια στη νοµοτεχνική βελ-
τίωση του άρθρου 2 παράγραφος 6, που αφορά τη χρήση της
ελληνικής νοηµατικής γλώσσας, υπότιτλων, ακουστικής περιγρα-
φής κ.λπ. για άτοµα µε προβλήµατα ακοής και όρασης.

Ιδιαίτερα σηµαντική είναι η πρόβλεψη του άρθρου 3, όπως
βελτιώθηκε, καθώς παρέχει στήριξη πολιτιστική, αλλά και παρα-
γωγική, για την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων και τις εκ-
δόσεις βιβλίων. Το θεωρούµε αδιανόητο µία κοινωνία, η οποία
θέλει να πατήσει στα πόδια της, θέλει να αυτοδιαφηµιστεί, θέλει
να προχωρήσει µπροστά µε αυτοπεποίθηση και µε πίστη στις δυ-
νάµεις της να µη διαθέτει, όπως όλες οι προηγµένες χώρες, ένα
σύστηµα προβολής των αξιακών της προταγµάτων. Αυτό οπωσ-
δήποτε, εν µέρει τουλάχιστον, είναι και τα κινηµατογραφικά έργα
και τα βιβλία.

Σηµαντική, επίσης, για εµάς τους Ανεξάρτητους Έλληνες απο-
τελεί η νοµοθετική πρωτοβουλία της βελτίωσης του άρθρου 12
παράγραφος 1, το οποίο αποκαθιστά αδικίες στον εργασιακό
τοµέα και επιχειρεί να εξισώσει όσο είναι δυνατόν, τηρουµένων
των αναλογιών των προβληµάτων της οικονοµίας µας, τους αν-
θρώπους εκείνους οι οποίοι µε συµβάσεις ιδιωτικού δικαίου, αο-
ρίστου ή ορισµένου χρόνου, παρείχαν τις υπηρεσίες του στο
παρελθόν στην ΕΡΤ ή στη ΝΕΡΙΤ.

Η πρόβλεψη, επίσης, της παραγράφου 5 του άρθρου 12 είναι
σηµαντική, όπως και βελτιώθηκε, καθ’ ότι αφήνει µία σχετική και
πάντως εποπτευόµενη ελευθερία διαχείρισης των χρηµάτων του
ισοσκελισµένου πάντως προϋπολογισµού της ΕΡΤ προς την κα-
τεύθυνση των παραγωγών. Τονίζω ότι αυτή η ελευθερία πρέπει
να είναι εποπτευόµενη και καλώς είναι ως τέτοια, διότι γνωρί-
ζουµε όλοι µας τις παθογένειες του συστήµατος που δηµιούρ-
γησε το αρνητικό κλίµα σε κάποια µερίδα του κόσµου ως προς
την ΕΡΤ.

Ως προς τις τροπολογίες, χαιρετίζουµε ως ιδιαίτερα επιβεβλη-
µένη και ταυτιζόµαστε µε τη θέση, την οποία εξέπεµψε ο Υπουρ-
γός, σε σχέση µε την κατάργηση της αύξησης του ειδικού τέλους
µείωσης εκποµπών αερίων ρύπων. Είναι επιβεβληµένη για δύο
λόγους: Πρώτον, γιατί οι οικονοµικές αντοχές της κοινωνίας δεν
µπορούν να αντέξουν άλλη επιβάρυνση και, δεύτερον, διότι πρέ-
πει να συµβολιστεί ότι αυτές οι µεθοδεύσεις, οι κάτω από το τρα-
πέζι, που εξυπονοούσαν και ήθελαν χτυπήµατα κάτω από τη
µέση, λαµβάνουν τέλος.

Αυτό πρέπει να συµβολίζεται σε κάθε νοµοσχέδιο και σε κάθε
τοµέα, διότι πρέπει ο κόσµος να γνωρίζει ότι αυτή εδώ η Κυβέρ-
νηση θα υπηρετήσει τις εντολές της και θα τις υπηρετήσει µε
κάθε κόστος και µε όλο το σθένος που διαθέτει. Άρα σε κάθε πε-
ρίπτωση θα συµβολίζεται µε κάθε ευκαιρία και αυτό.

Η τροπολογία για την ΕΡΤ3, επίσης, για εµάς έχει έναν ιδιαί-
τερο συµβολισµό. Τη χαιρετίζουµε µε όση µεγαλύτερη ψυχική
δύναµη διαθέτουµε. Για εµάς η ΕΡΤ3 ταυτίζεται µε τη βόρειο Ελ-
λάδα, ταυτίζεται µε τη Μακεδονία µας. Έχει τεράστια συµβολική
και αξιακή σηµασία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα ήθελα µισό λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ήταν επιβεβληµένο να δοθεί συµβολικά αλλά και ουσιαστικά

η δυνατότητα στην ΕΡΤ3 να επιβιώσει µε τη σχετική ανεξαρτησία
που επιβάλλεται. 

Θα ήθελα να αναφερθώ και στην εκπρόθεσµη τροπολογία, εάν
βεβαίως το Σώµα την αποδεχθεί, η οποία είναι επιβεβληµένη.
Καλώ, λοιπόν, τους Βουλευτές όλων των πτερύγων, που βεβαίως
κάποιοι από αυτούς δεν βρίσκονται µέσα στην Αίθουσα, αλλά θα
ακούνε, να την επιτρέψουν κατ’ αρχάς και να την υπερψηφίσουν. 
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Είναι η τροπολογία που αφορά τη χρονική επέκταση της προ-
θεσµίας για την ένταξη στο σύστηµα εφάπαξ καταβολής και εξό-
φλησης µέρους των βασικών οφειλών προς τις ΔΟΥ, δηλαδή των
φορολογικών οφειλών προς το ελληνικό δηµόσιο. 

Το ζητά ο κόσµος, η κοινωνία και το επιτάσσει εάν θέλετε και
το δηµοσιοοικονοµικό συµφέρον, για το οποίο πολλοί κόπτονται,
ίσως προσχηµατικά κάποιοι από αυτούς.   

Μετά ταύτα, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες θα υπερψηφίσουν όλα
τα άρθρα του παρόντος νοµοθετήµατος. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει ο εισηγητής του ΠΑΣΟΚ κ. Γεώργιος Αρβανιτί-

δης, για οκτώ λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αφού ο Πρω-

θυπουργός χθες βράδυ, διά των µέσων µαζικής ενηµέρωσης
αναγνώρισε τα λάθη της Κυβέρνησης στη στρατηγική της δια-
πραγµάτευσης, αφού άλλαξε οµάδα διαπραγµάτευσης, αφού
προσπάθησε να ξεφύγει από τη «δηµιουργική ασάφεια» και τις
αντιφάσεις, αφού συµπάθησε την κ. Μέρκελ µετά τη γνωριµία
τους και µετά από την παραπλάνησή του, παραδέχθηκε ότι η Κυ-
βέρνησή του και ο ίδιος προσωπικά πρέπει να επιστρέψουν στην
πραγµατικότητα. 

Χαιρετίζουµε, λοιπόν, αυτή τη στροφή στην πραγµατικότητα
για το συµφέρον της χώρας, αρκεί να έχει σωστό βηµατισµό και
σχέδιο, κάτι το οποίο µέχρι τώρα δεν σας χαρακτηρίζει. 

Η συζήτηση µέσα στη συγκυρία των ηµερών και στην κατά-
σταση της χώρας µου θυµίζει την έκφραση «αφήστε µε, µη µε
ξυπνάτε!». Σύσσωµη η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ,
µέσα από την προσπάθεια ανασύστασης της ΕΡΤ, ονειρεύεται
την επίλυση όλων των κοινωνικών προβληµάτων του λαού µας,
µέσω της ψυχαγωγίας του, της ενηµέρωσής του, της µορφωτι-
κής του αναβάθµισης, της ανάπτυξης πολιτιστικών προϊόντων. 

Στη συζήτηση ακούσαµε από τους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ
και από τον αρµόδιο Υπουργό να επικαλούνται ότι µε το παρόν
νοµοσχέδιο επιδιώκεται η οικοδόµηση µιας νέας ανταγωνιστικής
δηµόσιας τηλεόρασης, µε ευελιξία και πραγµατική ανεξαρτησία
από κοµµατικές επιρροές και κυβερνητική κηδεµονία. 

Υποστήριξαν δε ότι εάν το τηλεοπτικό προϊόν είναι προϊόν µε-
γάλης πολιτικής σύγκρουσης, τραυµατίζεται εν τη γενέσει του
και κάλεσαν όλες τις  παρατάξεις να συµβάλουν θετικά στη λει-
τουργία µιας αξιόπιστης δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης στο διηνε-
κές και όχι για έναν µόνο πολιτικό κύκλο. 

Φοβούµαι ότι ο κύριος Υπουργός δεν έπεισε τους περισσότε-
ρους συναδέλφους των άλλων παρατάξεων, εάν κρίνω από τις
τοποθετήσεις που ακούστηκαν σε αυτή την Αίθουσα. 

Είναι κοινή η αντίληψη ότι το παρόν νοµοσχέδιο δεν παρέχει
τις αναγκαίες ασφαλιστικές δικλίδες, για να αποκοπεί ο οµφάλιος
λώρος ανάµεσα στην ΕΡΤ και την πολιτική εξουσία, ανάµεσα
στην ΕΡΤ και τον εκάστοτε Υπουργό. 

Στόχος της Κυβέρνησης είναι ο έλεγχος της δηµόσιας ραδιο-
τηλεόρασης. Επιδιώκεται, λοιπόν, µια κρατική ραδιοτηλεόραση
και όχι µια δηµόσια ραδιοτηλεόραση. Βέβαια, είναι θετικό το γε-
γονός ότι το σχέδιο νόµου που συζητείται σήµερα στην Ολοµέ-
λεια βασίζεται στον ιδρυτικό νόµο της προηγούµενης κυβέρ-
νησης για τη ΝΕΡΙΤ, την οποία αποκαλούσατε «µόρφωµα» και
από τις εκποµπές της οποίας απείχαν τα στελέχη σας. 

Με πρόσχηµα την αποφυγή νοµικών, τυπικών και ουσιαστικών
προβληµάτων, τροποποιείτε τον ιδρυτικό νόµο της ΝΕΡΙΤ, τον
υπ’ αριθµόν 4173, αλλάζετε φραστικά µόνο τα άρθρα περί σκο-
πού, αποστολής, περί γενικών αρχών και περιεχοµένου και περί
γενικής συνέλευσης και αφαιρείτε όλες τις διατάξεις που αφο-
ρούν την εποπτεία, τον έλεγχο του φορέα σε όλα τα επίπεδα,
από το στρατηγικό σχέδιο µέχρι τις προσλήψεις προσωπικού και
τους εσωτερικούς κανονισµούς λειτουργίας. 

Επίσης, καταργείτε τις ανοιχτές διαδικασίες επιλογής στελε-
χών για τη διοίκηση και τις διευθυντικές θέσεις, καθώς και το αυ-
στηρό πλαίσιο προσόντων που απαιτείται γι’ αυτές. 

Σε ένα νοµοσχέδιο «αιχµής», όπως το αποκαλείτε, θα περιµέ-
ναµε να καταθέσετε ένα σαφές σχέδιο για το πώς θα επαναλει-

τουργήσει η ΕΡΤ, βασισµένο στη συσσωρευµένη γνώση µέχρι
σήµερα από όλη αυτή τη µακροχρόνια λειτουργία της, αποφεύ-
γοντας βέβαια στρεβλώσεις, αµαρτίες και αστοχίες του παρελ-
θόντος και κρατώντας τις καλές πρακτικές, λαµβάνοντας υπ’
όψιν τα καλά στοιχεία λειτουργίας της ΝΕΡΙΤ, όπως και τα απο-
τελέσµατα της έρευνας του κ. Αλιβιζάτου.        

Συγκεκριµένα, περιµέναµε ένα σχέδιο νόµου που θα περιέ-
γραφε µε σαφήνεια τον αριθµό των σταθµών και τα είδη των τη-
λεοπτικών και ραδιοφωνικών υπηρεσιών που θα παρέχουν, τα
νέα µέσα, την τεχνολογική ανάπτυξη και τις επενδύσεις, στα
οποία η ΕΡΤ σκοπεύει να προχωρήσει. 

Αναµέναµε να εξασφαλιστεί ρητά η περιφερειακότητα, ειδικό-
τερα της ΕΡΤ3, η δηµιουργία της και ο σαφής προσδιορισµός
της, όσον αφορά την αυτονοµία της, την αυτοτέλειά της, την
αποκεντρωµένη διοίκησή της από διοικούσα επιτροπή, την εικο-
σιτετράωρη λειτουργία της σε πανελλαδική εµβέλεια, διότι εξάλ-
λου ήταν και είναι το µοναδικό περιφερειακό Μέσο το οποίο δεν
έχει έδρα την Αθήνα. 

Ελπίζω προσωπικά και θεωρώ ότι αν κάποιος ήθελε να επανα-
φέρει πραγµατικά τη λειτουργία της ΕΡΤ3, θα έπρεπε να βασι-
στεί στον ν. 2173/1993 στο άρθρο 3, στις παραγράφους 3, 4, 5
και 6 και στο π.δ. 133/1994, προκειµένου έτσι να επικυρώσει το
γεγονός ότι θέλει µια ΕΡΤ3 να λειτουργεί περιφερειακά και να
έχει όλα τα χαρακτηριστικά τα οποία προανέφερα. 

Καλούµαστε, κυρίες και κύριοι, στο άρθρο 7, ελλείψει επιχει-
ρησιακού σχεδίου, να ψηφίσουµε µια άλλη δηµιουργική ασάφεια,
µε την υπόσχεση ότι θα αποφευχθούν τα λάθη του παρελθόντος
και η νέα «ΕΡΤ Α.Ε.» θα είναι ανταγωνιστική, παραγωγική και
ελεύθερη από κάθε κυβερνητική παρέµβαση. 

Στο άρθρο 9 καταργείται το Δ.Σ.. Tο Δ.Σ. θα επιλέγεται µε πλει-
οψηφία της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας, δηλαδή µε κυ-
βερνητική πλειοψηφία και ο Υπουργός Επικρατείας θα ασκεί
στενή εποπτεία. 

Αντιπαραθέτω ότι πριν το Δ.Σ. οριζόταν από εποπτικό συµβού-
λιο µετά από ειδική διαδικασία και το εποπτικό συµβούλιο απο-
τελείτο από άτοµα κύρους µε επιλογή από ανοιχτό διεθνή
διαγωνισµό και αξιολόγηση µετά από την πρόσφατη τροπολογία
από τη Διάσκεψη των Προέδρων της Βουλής. Πάντως, υπήρξε
ένα όργανο κύρους το οποίο ήλεγχε το Δ.Σ..

Ειδικότερα στο σχέδιο νόµου για τον πρόεδρο του Δ.Σ. και τον
διευθύνοντα σύµβουλο ευτυχώς πια µετά τις αλλαγές χρειάζον-
ται πτυχίο πανεπιστηµίου, κάτι που, βέβαια, πιστεύεται ότι δεν
είναι απαραίτητο για τα υπόλοιπα µέλη του Δ.Σ.. Βέβαια, το πτυ-
χίο πανεπιστηµίου το ζητάµε από οποιονδήποτε άνθρωπο πρό-
κειται να στελεχώσει µια τέτοια θέση που έχει αυτά τα χαρα-
κτηριστικά. 

Μια πρόταση θα ήταν η Επιτροπή Θεσµών, η οποία είναι αρ-
µόδια για την επιλογή του Προέδρου και την ακρόασή του, να
επιδιώξει αυξηµένη πλειοψηφία. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο θα
µπορούσε να κατοχυρώσει αυτό που επιθυµούµε, δηλαδή ο Πρό-
εδρος της ΕΡΤ να είναι ένα πρόσωπο ευρύτερης αποδοχής. Πρέ-
πει, λοιπόν, να το προβλέψουµε στον νόµο, η ακρόασή του στην
επιτροπή και η επιλογή του να έχει ευρύτερη πλειοψηφία. 

Στο άρθρο 10 προβλέπετε τη συγκρότηση Συµβουλίων Κοινω-
νικού Ελέγχου. Όσο και αν πιστεύουµε, όµως, στη συµµετοχή
της κοινωνίας των πολιτών και στην εποπτεία και τον έλεγχο των
δηµοσίων οργανισµών, δεν αποσαφηνίζεται πώς µπορεί να είναι
ουσιαστικός και αποτελεσµατικός αυτός ο ρόλος. 

Στο άρθρο 12 ρυθµίζετε θέµατα προσωπικού της εταιρείας,
στα οποία έχω κάνει τις εξής επισηµάνσεις: Το ΠΑΣΟΚ είχε κα-
ταγγείλει την επέµβαση της Νέας Δηµοκρατίας το καλοκαίρι του
2013, το «µαύρο» στην ΕΡΤ. Οφείλω να πω στην εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ ότι καλό θα ήταν να διαβάσει τις ανακοινώσεις του
ΠΑΣΟΚ εκείνης της περιόδου. Είχε απαιτήσει να ψηφιστούν τότε
οι εγγυήσεις διαφάνειας και ανεξαρτησίας. 

Όµως, το «µαύρο» στην ΕΡΤ δεν µπορεί να αποτελεί άλλοθι
για την επιστροφή στο παρελθόν, στις χειρότερες µέρες της
ΕΡΤ, της ραδιοτηλεόρασης, µιας ραδιοτηλεόρασης ασφυκτικά
ελεγχόµενης από το κράτος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
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Δώστε µου ακόµα ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Επιµένω να πιστεύω ότι πρέπει να υπάρξουν κριτήρια για την

επαναπρόσληψη όλων των απολυµένων της ΕΡΤ, να υπάρξει µια
σοβαρή αξιολόγηση των δοµών που θα λειτουργήσουν και για
την ένταξη του προσωπικού που θα απασχοληθεί σε αυτές τις
θέσεις. Πρέπει να προβλεφθεί κινητικότητα για το πλεονάζον
προσωπικό και να δοθούν κίνητρα για τη συνταξιοδότηση όσων
είναι κοντά στα όρια σύνταξης. 

Αν δεν γίνουν τα παραπάνω, θα είµαστε θεατές στο ίδιο έργο
της αναποτελεσµατικότητας και των ελλειµµάτων που έχουµε
βιώσει στο παρελθόν. 

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το εγχείρηµα
της ΕΡΤ δεν θα πετύχει χωρίς στρατηγικό σχεδιασµό, χωρίς δια-
φάνεια στις προσλήψεις, χωρίς αξιοκρατία. Πραγµατικά, το αί-
τηµα της κοινωνίας είναι η επαναθεµελίωση της ΕΡΤ µε καθαρές,
διάφανες διαδικασίες, µιας ΕΡΤ, µιας δηµόσιας τηλεόρασης-
πρότυπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Περιµέναµε όλοι από εσάς, µια αριστερή Κυβέρνηση, µια ρι-
ζοσπαστική Κυβέρνηση, όπως λέτε, να δούµε έστω µια καινοτο-
µία στον χώρο των µέσων µαζικής ενηµέρωσης, µια υπέρβαση
των πρακτικών του παρελθόντος. 

Κύριε Υπουργέ, στο παρόν σχέδιο νόµου δεν διασφαλίζετε
στοιχειώδεις εγγυήσεις διαφάνειας, ούτε ένα ολοκληρωµένο επι-
χειρησιακό σχέδιο για τη λειτουργία της ΕΡΤ. Δυστυχώς δεν µας
πείσατε. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε και
εµείς, κύριε συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον λόγο έχει ζητήσει ο Υπουρ-
γός κ. Παππάς.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά, µε ανοχή προ-
φανώς.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, να ξεκινήσει να µετράει, τουλάχιστον, αφού δώσω κάποιες
νοµοτεχνικές βελτιώσεις, αν και το Σώµα –το περιορισµένο µεν,
αλλά ικανό- δεν έχει αντίρρηση;

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ήταν να µιλήσω από τις 11.30’
και έχει φτάσει τώρα 15.00’.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Να µιλήσει ο
κ. Παναγούλης πριν από εµένα. Καµµία αντίρρηση.

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Δεν σε κατεβάζω τώρα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Είστε ο πρώτος που

µιλάει αµέσως µετά από τους εγγεγραµµένους.
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Μίλησε ο κ. Βενιζέλος την τελευ-

ταία στιγµή. Έβγαλε ένα λογύδριο εκεί. Έκανε αντιπολίτευση
στον λόγο του Προέδρου µας στη χθεσινή συνέντευξή του. Τέ-
λος πάντων, µιλήστε, κύριε Παππά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε Πα-

ναγούλη.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πανα-

γούλη, αντιλαµβάνοµαι ότι τα παράπονα των Βουλευτών που
ακούγονται σε σχέση µε τις διαδικασίες είναι απολύτως λογικά
και δικαιολογηµένα.

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να αναγνώσω κάποιες νοµο-
τεχνικές βελτιώσεις στο σχέδιο νόµου που συζητάµε.

Το τελευταίο εδάφιο της παραγράφου 4 του άρθρου 3 αντικα-
θίσταται ως εξής: «Προς τον σκοπό αυτό, µεταξύ άλλων, διαθέτει
χρόνο, το 1,5% του ετήσιου κύκλου εργασιών της για την παρα-
γωγή κινηµατογραφικών έργων και τη στήριξη ανεξάρτητων εκ-
δόσεων βιβλίων».

Στο τέλος της παραγράφου 1 του άρθρου 5 προστίθεται  η
φράση: «Σε κάθε περίπτωση το ποσό του ανταποδοτικού τέλους
δεν δύναται να είναι µικρότερο του ποσού των τριών (3) ευρώ».
Εδώ υπήρξε µία παρατήρηση από τον ειδικό αγορητή των Ανε-
ξαρτήτων Ελλήνων, την οποία θεωρούµε λογική, ούτως ώστε να
µην µπορεί µε υπουργική απόφαση να µειωθεί το τέλος και άρα
να επέλθει ένα πλήγµα στη δυνατότητα του φορέα της δηµόσιας
ραδιοτηλεόρασης να παράγει ικανό προϊόν.

Το πρώτο εδάφιο της παραγράφου 12 του άρθρου 7 αντικαθί-
σταται ως εξής: «Με κοινή απόφαση του Υπουργού Οικονοµικών
και του Υπουργού Επικρατείας που είναι αρµόδιος για θέµατα
δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης καθορίζεται η εκάστοτε προβλεπό-
µενη αµοιβή του προέδρου, του διευθύνοντος συµβούλου και
των µελών του διοικητικού συµβουλίου.

Η παράγραφος 4 του άρθρου 11 του παρόντος σχεδίου νόµου
αντικαθίσταται ως εξής: «Οι κανονισµοί των παραγράφων 1, 2
και 3 καταρτίζονται µετά από έκφραση γνώµης των εκπροσώπων
των συνδικαλιστικών οργανώσεων των εργαζοµένων της εται-
ρείας».

Η παράγραφος 2 του άρθρου 15 του ν. 4173 όπως αντικαθί-
σταται από το άρθρο 12 του παρόντος σχεδίου νόµου αντικαθί-
σταται ως εξής: «Οι όροι και οι συνθήκες εργασίας του προσω-
πικού της εταιρείας το οποίο προσλαµβάνεται µε συµβάσεις ερ-
γασίας ιδιωτικού δικαίου αορίστου ή ορισµένου χρόνου καθορί-
ζονται µε συλλογική σύµβαση εργασίας η οποία συνάπτεται
µεταξύ της «ΕΡΤ Α.Ε.» που εκπροσωπείται από το διοικητικό συµ-
βούλιο και των αρµοδίων κατά τον νόµο εκπροσώπων των συν-
δικαλιστικών οργανώσεων των εργαζοµένων, στο πλαίσιο τήρη-
σης των ισοσκελισµένων εταιρικών προϋπολογισµών».

Τέλος, στην παράγραφο 7 του άρθρου 14 του παρόντος νόµου
προστίθεται το εξής εδάφιο: «Η παράγραφος 7 του άρθρου 4Α

της υπ’ αριθµόν 2/11-6-2013 κοινής υπουργικής απόφασης του
Υφυπουργού στον Πρωθυπουργό και του Υπουργού Οικονοµι-
κών καταργείται». Πρόκειται για την κατάργηση της ασυλίας του
ειδικού διαχειριστή. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Επικρατείας κ. Νικόλαος Παπ-
πάς καταθέτει για τα Πρακτικά τις προαναφερθείσες νοµοτεχνι-
κές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Σήµερα το
πρωί, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, στη συζήτησή
µας µπήκε και το θέµα της «DIGEA» και αναπτύχθηκαν και δια-
φορετικές προσεγγίσεις, θα έλεγα, οι οποίες άπτονται και ευρύ-
τερων ιδεολογικών προσανατολισµών, σε σχέση µε το εάν µπο-
ρεί και πρέπει το δηµόσιο να έχει την ευθύνη και την πρόνοια να
είναι πάροχος δικτύου ψηφιακής εκποµπής. 

Σήµερα το πρωί είχαµε διακοπή σήµατος. Οποία άλλη από-
δειξη ότι δεν είναι ο ιδιωτικός τοµέας πανάκεια για τα πάντα!
Όταν συζητάµε για τις µεγάλες υποδοµές, πέρα από τις ιδεολο-
γικές µας διαφορές, πρέπει να κοιτάµε έξω από το παράθυρο και
να δούµε τι διδάσκει η πραγµατική ζωή, ποια είναι η διεθνής εµ-
πειρία, ποια είναι η εµπειρία στη χώρα µας και αυτές τις παρα-
τηρήσεις να τις κάνουµε χωρίς ιδεολογικές αγκυλώσεις, ούτως
ώστε να µπορούµε να δικαιολογούµε και τον ρόλο µας σε σχέση
µε τον ρεαλισµό των προτάσεών µας.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µερικές γενικές
παρατηρήσεις για τη µέχρι τώρα διαδικασία. Από τη Νέα Δηµο-
κρατία και η εισηγήτρια και οι άλλοι Βουλευτές της θα καταψη-
φίσουν το νοµοσχέδιο. Μάλιστα. Πρώτον, λέει, επειδή επιστρέ-
φουν οι εργαζόµενοι. Και ενώ είναι αρνητικοί που επιστρέφουν
οι εργαζόµενοι, ταυτόχρονα θα το καταψηφίσουν επειδή δεν επι-
στρέφουν οι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου.

Δεύτερον, λένε ότι θα το καταψηφίσουν γιατί το διοικητικό
συµβούλιο δεν θα είναι ανεξάρτητο, αλλά δεν έχουν και κάποια
συγκεκριµένη πρόταση για το τι ακριβώς θα συµβαίνει και µάλ-
λον θέλουν πίσω το εποπτικό συµβούλιο. Το ερώτηµα είναι, ποιο
εποπτικό συµβούλιο; Αυτό που διόρισαν ακόµη και την ηµέρα εκ-
πνοής της προηγούµενης Κυβέρνησης, που τα µέλη του ένα-ένα
παραιτούνταν, καταγγέλλοντας πολιτικές παρεµβάσεις;

Δεν είναι εδώ και ο κ. Φορτσάκης να µας πει τι ακριβώς συνέβη
εκείνες τις µέρες και εκείνους τους µήνες, για να έχουµε και την
εκ των υστέρων γνώµη του για το αν είναι ικανοποιητική αυτή η
εµπειρία, για το αν, ας πούµε, το εποπτικό συµβούλιο εµπόδισε
τις πολιτικές παρεµβάσεις ή για το εάν το πολιτικό συµβούλιο
εµπόδισε Υπουργό της προηγούµενης κυβέρνησης να µπαίνει
ως ταύρος εν υαλοπωλείο στο στούντιο, να παίρνει το µικρό-
φωνο του δηµοσιογράφου, να στρογγυλοκάθεται στο τραπέζι
της τηλεοπτικής συζήτησης και ελέω κυβερνητικού δικαιώµατος
-να υποθέσω- να συµµετέχει στο πάνελ. 

Αυτά τα πράγµατα δεν θα τα δει ο τηλεθεατής. Δεν θα προ-
σβάλει τον τηλεθεατή αυτή η Κυβέρνηση και αυτή η κυβερνητική
πλειοψηφία. Ελπίζω να έχουµε και κάποια διδάγµατα από το πρό-
σφατο παρελθόν και να µην ξαναπροσβληθούν οι τηλεθεατές
µας µε αυτό τον τρόπο και από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης. 

Υπάρχουν και άλλες κριτικές, όπως αυτές που ακούστηκαν
από το Ποτάµι. Ήθελα κατ’ αρχάς να πω ότι µε εξαίρεση τη χθε-
σινή παρουσία του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου από το Πο-
τάµι γενικώς η συζήτηση από τον ειδικό αγορητή και τον υπεύ-
θυνο Βουλευτή στην αρµόδια επιτροπή, εξελίχθηκε µε τρόπο
πολύ δηµιουργικό και ενσωµατώθηκαν παρατηρήσεις. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Β’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΑΛΑΦΑΣ)

Ήθελα να υπογραµµίσω το εξής. Το Ποτάµι θεωρεί ότι οικο-
νοµικά το εγχείρηµα δεν βγαίνει µε την επιστροφή των εργαζο-
µένων. Την ίδια στιγµή και το Ποτάµι θέλει να επιστρέψουν και
οι συµβασιούχοι ορισµένου χρόνου. 

Ταυτόχρονα, εισηγήθηκε και κάναµε δεκτή –και αυτό θα ήθελα
για άλλη µια φορά να το σηµειώσω, όπως το σηµείωσα και στην
πρώτη µου οµιλία, αλλά και στην επιτροπή- να περιοριστεί το
όριο του 25% για τις εξωτερικές και µεικτές παραγωγές. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Υπουργού)

Θα είµαι πάρα πολύ σύντοµος, κύριε Πρόεδρε. Θα περάσω
γρήγορα στα άρθρα για να µην καταναλώσω το χρόνο. 

Βεβαίως, και το Ποτάµι θέτει το ζήτηµα της ανεξαρτησίας. Κα-
τατέθηκε και µια µελέτη από το Ποτάµι, την οποία είχαµε την ευ-
καιρία να δούµε. Θέλω να πω ότι αυτή η µελέτη που κατέθεσαν
κάνει µια υπόµνηση που είναι απολύτως ασύµβατη µε τις κριτικές
που έχουµε ακούσει. 

Αυτή η µελέτη αναφέρεται σε έρευνα που έγινε στη Βρετανία

και λέει «σηµαντικό χαρακτηριστικό που αναδεικνύει η εν λόγω
έρευνα είναι η ευθεία αντιστρόφως ανάλογη συσχέτιση µεταξύ
όγκου και περιεχοµένου νοµικών εγγράφων που αφορούν στη
λειτουργία των δηµόσιων τηλεοπτικών οργανισµών και της απο-
τελεσµατικότητάς τους».

Όσο δηλαδή πιο αναλυτικοί και εκτενείς είναι οι νόµοι και οι
κανονισµοί σχετικά µε την προστασία της διοικητικής αυτονοµίας
ενός οργανισµού, τόσο πιο πολιτικά εξαρτηµένος φαίνεται να
είναι στην πραγµατικότητα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Θα ήθελα δύο λεπτά, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Βεβαίως, κύριε Υπουρ-

γέ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Θα πρέπει να

το ξανασκεφτούµε. Καλώ και το Ποτάµι να έχει θετική στάση στο
νοµοσχέδιο.

Να θυµίσω µόνο ότι στο BBC το εποπτικό συµβούλιο διορίζε-
ται από το µονάρχη, µε γνώµη των Βουλευτών, στη RAI ο Πρό-
εδρος και ο Αντιπρόεδρος διορίζονται από το Υπουργείο Οικο-
νοµικών, στη γαλλική τηλεόραση το Ανώτατο Συµβούλιο Οπτι-
κοακουστικών Μέσων διορίζει το διοικητικό συµβούλιο και αυτό
διορίζεται από τον Πρόεδρο της Γαλλικής Δηµοκρατίας.

Τώρα, να πω δυο λόγια για τη βασική κριτική που ασκεί το ΚΚΕ
και  κλείνω. Το ΚΚΕ δεν θέλει να επιστρέψουµε σε παλιές παθο-
γένειες, αλλά ταυτόχρονα, θέλει να αναβιώσει ο νόµος της ΕΡΤ.
Νοµίζω ότι και τα δύο δεν γίνονται. 

Το µνηµονιακό µισθολόγιο είναι µια κριτική που την ακούµε.
Θα ήθελα να πω ότι εδώ υπάρχει πρόνοια για συλλογική σύµ-
βαση εργασίας. Δεν θα µπορούσε η Κυβέρνηση από µόνη της να
αποδώσει προνόµια, τα οποία δεν έχει τη δυνατότητα να αποδώ-
σει, αλλά και τα οποία δεν θα συνάδουν µε το κοινό περί δικαίου
αίσθηµα και να δηµιουργήσει, µε νοµοθετική της πρωτοβουλία,
µια κατηγορία εργαζοµένων οι οποίοι θα έχουν πολύ ευνοϊκότε-
ρες ρυθµίσεις.

Τέλος, θα ήθελα να πω ότι τα περί αποκλεισµού των συνδικα-
λιστών από το διοικητικό συµβούλιο δεν έχουν βάση. Οι εκπρό-
σωποι των εργαζοµένων γίνονται από ένας, δύο. Εκλέγονται από
τους εργαζόµενους µε άµεση και καθολική ψηφοφορία. 

Και θα σας έλεγα ότι, ακριβώς επειδή υπάρχει το ασυµβίβα-
στο, προστατεύονται και οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων από
οποιαδήποτε κριτική περί σύγκρουσης συµφερόντων, διότι όταν
βρίσκεται η διαδικασία διαπραγµάτευσης της συλλογικής σύµ-
βασης εν εξελίξει, εάν κάποιος είναι και συνδικαλιστής και εκ-
πρόσωπος των εργαζοµένων στο διοικητικό συµβούλιο της
εταιρείας, από ποια πλευρά του τραπεζιού θα κάθεται; Άρα νο-
µίζω ότι και αυτή η κριτική είναι αβάσιµη.

Λυπάµαι, αλλά πρέπει να ολοκληρώσω. Κυρίες και κύριοι Βου-
λευτές του ΚΚΕ, σας καλώ τουλάχιστον το άρθρο για την ανα-
βίωση των συµβάσεων εργασίας να το υπερψηφίσετε. 

Και κλείνω λέγοντας ότι έχει υπάρξει και η ρητή προσθήκη, η
υποχρέωση για την Κυβέρνηση, που προκύπτει από τον νόµο για
την επαναλειτουργία της ΕΤ3 µε διοικούσα επιτροπή. Και αυτό
νοµίζω ότι έχει την ιδιαίτερη σηµασία του. Μπορεί η ΕΤ3 να γίνει
ένα κανάλι το οποίο θα αναδείξει τα θέµατα και τα προβλήµατα
της περιφέρειας, να γίνει ένα κανάλι για το οποίο θα είµαστε όλοι
υπερήφανοι. 

Συνολικά, νοµίζω ότι µετά την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου,
ξεκινάει µια καινούργια ηµέρα για το τηλεοπτικό τοπίο στην Ελ-
λάδα. Η χώρα θα ξαναγίνει ευνοµούµενη ως προς τα τηλεοπτικά
της και αυτό είναι το πρώτο σηµαντικό µεγάλο βήµα προς την
αντίθετη κατεύθυνση απ’ αυτή που δυστυχώς ακολουθούσαµε
τα τελευταία χρόνια.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον
κύριο Υπουργό.

Προχωρούµε στις τοποθετήσεις των Βουλευτών. 
Τον λόγο έχει ο κ. Ευστάθιος Παναγούλης για οκτώ λεπτά. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε το σχέδιο

νόµου που συζητάµε σήµερα, έρχονται στις µνήµες µας τα έργα
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και οι ηµέρες της προηγούµενης κυβέρνησης, που µας θύµισαν
άλλες εποχές, τις εποχές του «αποφασίζουµε και διατάσσουµε». 

Όταν το βράδυ της 11ης Ιουνίου έπεσε το «µαύρο» στην κρα-
τική τηλεόραση, ντύθηκε στο µαύρο ουσιαστικά η δηµοκρατία,
ντύθηκε στο µαύρο ο αγώνας του ελληνικού λαού που είχε δώσει
τις τελευταίες δεκαετίες για δηµοκρατία και κοινωνική δικαιο-
σύνη. Κατέβασαν τους διακόπτες της κρατικής τηλεόρασης, λες
και κατέβαζαν τον διακόπτη στο σπίτι τους. Ικανοποιήθηκαν γι’
αυτό. Και το είδαµε και αυτές τις ηµέρες: θιασώτες και υµνητές
της χούντας, ο γνωστός γυρολόγος των καναλιών -δεν τον ονο-
µάζω, γιατί θα έρθει να πάρει τον λόγο επί προσωπικού- που από
εχθές µέχρι σήµερα έχει µιλήσει δεκαπέντε φορές.   

Είναι απαράδεκτος ο Κανονισµός της Βουλής, κύριε Πρόεδρε.
Ήταν ένας Κανονισµός που εξυπηρετούσε τα συµφέροντα της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ τα τελευταία σαράντα χρόνια.
Θέλει αναθεώρηση ο Κανονισµός της Βουλής! Είµαι από τις
11.00’ η ώρα το πρωί. Θα µιλούσα στις 11.30’ ή στις 12.00’ η ώρα.
Κατά τις 12.45’ η ώρα που ήταν να µιλήσω, εµφανίζεται ο «πο-
λύς», βαρύς Πρόεδρος του ΠΑΣΟΚ, Πρόεδρος χωρίς οπαδούς
και ψηφοφόρους πλέον σήµερα, αν γίνουν οι εκλογές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ο οποίος ήρθε, τα είπε και
έφυγε!

ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Ο οποίος ήρθε, µίλησε κι έφυγε!
Και δεν είπε τίποτα για το νοµοσχέδιο! Έκανε κριτική στη χθεσινή
συνέντευξη του Προέδρου µας Αλέξη Τσίπρα. Δεν είπε κου-
βέντα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Και τηλεθέαση µηδέν!
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΠΑΝΑΓΟΥΛΗΣ: Εάν ήθελε να κάνει κριτική στη

συνέντευξη του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ, θα µπορούσε να καλέσει
για µία συνέντευξη Τύπου, αλλά γνώριζε ότι δεν θα πάει κανένας.
Εδώ τουλάχιστον είχε και το κανάλι της Βουλής.

Περίµενα, κύριε Υπουργέ, ότι θα έρθετε εδώ πιο µαχητικά και
τεκµηριωµένα. Για να εξηγούµαι, σας λέω ότι έπρεπε ερχόµενος
εδώ, να έχετε φέρει όλα τα σκάνδαλα που έχουν γίνει από τη Με-
ταπολίτευση και µετά –ή την τελευταία εικοσαετία- στην κρατική
τηλεόραση. Πέρασαν από την κρατική τηλεόραση και πρόεδροι
και γενικοί διευθυντές. Δεν µπορεί να τους πετάµε όλους στο κα-
λάθι των αχρήστων. Υπήρξαν και πρόεδροι και γενικοί διευθυντές
που θέλησαν να κάνουν σωστά τη δουλειά τους. Όµως, δεν τους
άφηναν. 

Ξέρετε, κύριοι Υπουργοί, πόσοι από δαύτους που πέρασαν
από εκεί µέσα έχουν κάνει αµύθητες περιουσίες; Ξέρετε ότι
έχουν κατακρεουργήσει τα ταµεία της ΕΡΤ; Ξέρετε ότι έβαζαν
«ηµετέρους» µε παχυλούς µισθούς; Ξέρετε ότι έδιναν 200.000
ευρώ, 300.000 ευρώ και 400.000 ευρώ το χρόνο όχι σε δηµοσιο-
γράφους, αλλά σε «speakers»; Αυτό το λέω, γιατί πρέπει να ξε-
καθαρίσουµε ότι δηµοσιογράφος είναι αυτός που έχει γράψει
χιλιάδες, εκατοµµύρια σελίδες. Αυτός είναι δηµοσιογράφος.
Τώρα που ορισµένοι έφυγαν από εκεί και έχουν πάει στα ιδιωτικά
διαπλεκόµενα κανάλια, παίρνουν το 1/10 και το 1/100 απ’ ό,τι
έπαιρναν στην κρατική τηλεόραση.

Ειπώθηκε εδώ από Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας ότι η και-
νούργια τηλεόραση θα είναι παράρτηµα του Γραφείου Τύπου
του ΣΥΡΙΖΑ. Οι πιο ωµές παρεµβάσεις που έγιναν τα τελευταία
χρόνια από τη Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ γίνονταν µέσα από
την κρατική τηλεόραση, από συγκεκριµένα άτοµα που είχαν το-
ποθετηθεί για να διαστρεβλώνουν την αλήθεια στον ελληνικό
λαό.

Θα ήθελα, όµως, να µου επιτρέψετε, κύριε Υπουργέ, να πω ότι
είναι ένα πρώτο θετικό βήµα αυτό το νοµοσχέδιο, αγνοήσατε –
δεν θα πω παντελώς, για να µη σας αδικήσω- ένα µεγάλο µέρος
από τις απόψεις της ΠΟΣΠΕΡΤ και του Προέδρου της Παναγιώτη
Καλφαγιάννη, ο οποίος πρέπει να σηµειώσουµε ότι για τους αγώ-
νες που έδωσε µαζί µε τους εργαζοµένους, µαζί µε το λαό της
Αθήνας, της Αττικής και σε όλες τις πόλεις της Ελλάδας, βρα-
βεύτηκε και µε το βραβείο της UNESCO.

Νοµίζω ότι και αν δεν προλάβετε σε αυτό το νοµοσχέδιο, πρέ-
πει ορισµένες βελτιώσεις να γίνουν.

Έκλεισε η ΕΡΤ. Γιατί έκλεισε; Και έχασαν τη δουλειά τους χι-
λιάδες εργαζόµενοι, πείνασαν εκατοντάδες οικογένειες, χάθηκαν
είκοσι ζωές αυτό το διάστηµα.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να τιµήσουµε αυτούς τους εργαζόµε-
νους. Αυτούς τους εργαζόµενους µαζί µε τις καθαρίστριες, µαζί
µε τους απολυµένους, τους αδικηµένους, αυτούς που κατέτρεξε
µε τον πιο ωµό και εκβιαστικό τρόπο η προηγούµενη κυβέρνηση,
πρέπει εµείς να τους δικαιώσουµε. Είναι, εξάλλου, καθήκον µας.
Είναι καθήκον σε µας που ισχυριζόµαστε και είµαστε οι εκπρό-
σωποι µιας Κυβέρνησης που αγωνίζεται για τη δηµοκρατία και
την κοινωνική δικαιοσύνη.

Ήρθε εδώ ο κ. Βενιζέλος και δεν είπε τίποτα για την ΕΡΤ. Είναι
πολύ ευγενής ο κ. Βούτσης και του απάντησε µε ευγένεια.

Ποιος ήρθε, κύριε Βούτση, εδώ; Ήρθε ο κ. Βενιζέλος, ο οποίος
κυκλοφορούσε µε µια BMW της οποίας κάθε σέρβις έκανε
24.000 ευρώ. Για να το µάθουµε, για να το µάθει ο ελληνικός λα-
ός, ξέρετε σε τι αντιστοιχεί αυτό; Αντιστοιχεί σε τέσσερα χρόνια
ενός συνταξιούχου που παίρνει 500 ευρώ το µήνα. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Λεηλάτησαν τον τόπο και αντί να έχουν µπει σε
µυρµηγκοφωλιές, βγάζουν γλώσσα σήµερα.

Κύριε Υπουργέ, πρέπει να δικαιώσουµε όλους τους εργαζόµε-
νους.

Επί τροχάδην δύο-τρεις παρατηρήσεις θέλω να πω, γιατί δεν
θέλω να παραβιάσω πολύ το χρόνο µου. Πρώτον, πρέπει να επα-
νέλθουν όλοι οι εργαζόµενοι. Στο νοµοσχέδιο, αν δεν κάνω λά-
θος -διορθώστε µε, αν κάνω λάθος- δεν τους αναγνωρίζεται η
προϋπηρεσία τους παρά µόνο µέχρι επτά χρόνια, ούτε οι µήνες
από την παράνοµη απόλυσή τους.

Βρέθηκαν άδικα έξω, έχασαν τις δουλειές τους, κύριε Υπουρ-
γέ. Πείνασαν, µάτωσαν, έτρεξαν, αντιµετώπισαν τα ΜΑΤ. Τα ξέ-
ρετε όλα αυτά, γιατί και εσείς συµµετείχατε σε αυτές τις εκδη-
λώσεις που γίνονταν στο Ραδιοµέγαρο.

Η ΕΡΤ πρέπει να ανοίξει όλα τα προγράµµατά της, κύριε
Υπουργέ. Πρέπει να αποκαταστήσει όλους τους εργαζόµενους
και ιδιαίτερα να αποκαταστήσει όλους εκείνους που αγωνίστηκαν
για να έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ στην εξουσία.

Τελειώνοντας -κύριε Πρόεδρε, σας ευχαριστώ και για την ανο-
χή σας, δεν µου χτυπήσατε το κουδούνι- θέλω, κύριε Υπουργέ,
να σας πω ότι είναι ένα σωστό νοµοσχέδιο. Σας είπα και κατά τη
διάρκεια της οµιλίας µου ότι, αν υπάρχουν ορισµένες παραλεί-
ψεις, αν υπάρχουν αδικίες, θα έχουµε την ευκαιρία σε κάποια
άλλα νοµοσχέδια να επανορθώσουµε.

Διότι αυτό θα είναι και το καλύτερο µνηµόσυνο, κύριε Υπουρ-
γέ, σε όλους αυτούς τους εργαζόµενους που πριν δύο χρόνια
έδωσαν αγώνες και σήµερα δεν βρίσκονται ανάµεσά µας.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Παναγούλη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριανταπέντε µαθητές και µαθήτριες και τρεις
εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το 1ο Γυµνάσιο Σοχού Θεσσα-
λονίκης.

Καλώς ήλθατε!
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ηλίας Καµατερός.
ΗΛΙΑΣ ΚΑΜΑΤΕΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι, ακούσαµε τον κ. Γεωργιάδη -και εγώ θα συµ-

φωνήσω µαζί του- να λέει ότι πρέπει να σταµατήσουµε να µιλάµε
για µνηµόνιο και αντιµνηµόνιο και να µιλήσουµε πιο καθαρά.

Οι διαφωνίες είναι ιδεολογικές, είναι πολιτικές. Το λέω αυτό
γιατί τον είδα να καυχιέται «Ναι, σε εµάς στους δεξιούς είναι επι-
λογή µας οι ιδιωτικοποιήσεις. Είναι επιλογή µας οι ελαστικές σχέ-
σεις εργασίας».

Νοµίζω ότι εµείς ως αριστεροί δεν πρέπει να φοβηθούµε
αυτόν εδώ τον διάλογο. Μπορεί ο κ. Γεωργιάδης να το κάνει για
να επανακάµψουν οι ψηφοφόροι της Δεξιάς, οι οποίοι καταψή-
φισαν το µνηµόνιο. Σιγά σιγά, όµως, θα καταλάβουν –και κατα-
λαβαίνουν- ποια είναι φιλολαϊκή και ποια η αντιλαϊκή πολιτική.

Θα µπω στην ουσία. Συζητάµε τώρα το νοµοσχέδιο για τη ΕΡΤ.
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Οι τοποθετήσεις όλων εδώ µέσα σε ποια κατεύθυνση είναι;
Άκουσα τον κ. Βορίδη που έλεγε: «Δεν χρειάζεται η ΕΡΤ γιατί
εµένα το παιδί µου που είναι δύο χρονών κατεβάζει στο τάµπλετ
τα πάντα» και λυπήθηκα.

Κύριε Βορίδη, έχετε πάει στους Αρκιούς, έχετε πάει στην Ψέ-
ριµο, έχετε πάει στους Λειψούς; Γιατί η µικρή Μαρία που ζει εκεί
για να κατεβάσει στο τάµπλετ –αν έχει- αυτά που κατεβάζει το
παιδί σας, πρέπει να γίνει συνδροµητής στην «TURKCELL», τουρ-
κική εταιρεία κινητής τηλεφωνίας. 

Αυτή τη στιγµή -το είπαν και άλλοι οµιλητές- «DIGEA» δεν
υπάρχει σε πολλά νησιά, ιδιαίτερα στα µικρά, αλλά και στα µε-
γάλα και στη Κω και στη Ρόδο σε πολλές περιοχές δεν έχουµε
σήµα. Εδώ είδαµε σήµερα ότι ακόµα και στην Αττική δεν είχαµε
σήµα. Όµως, και από αυτά τα κανάλια που πιάνουµε ξέρετε ότι
βιώνουµε µέσα από αυτά τη δικτατορία των «MEGAλων» κανα-
λιών. 

Έχουµε και τα περιφερειακά κανάλια, τα µικρά είτε αυτά είναι
ιδιωτικά ή πολύ περισσότερο δηµοτικά. Θα κάνω µία σύντοµη
αναφορά. Έχουν µείνει πάρα πολύ λίγα. Υπάρχει, για παρά-
δειγµα, στη Δωδεκάνησο ένα στην Κω και αυτό «τροµάζει» για
να κρατηθεί, αφού πάει να κλείσει. Πρέπει µε κάθε τρόπο να τα
στηρίξουµε γιατί, όπως και να το κάνουµε, είναι κάτι διαφορετικό,
είναι µία ελπίδα µέσα σε αυτό το τοπίο που υπάρχει.

Αποτέλεσµα όλων αυτών είναι στη Δωδεκάνησο και σε όλα τα
νησιά του ανατολικού Αιγαίου να πιάνουµε πάρα πολλά τουρκικά
κανάλια, τα πάντα, να ενηµερωνόµαστε από εκεί. Και δεν είναι
το µόνο το οποίο ωφελούµαστε από τη γείτονα χώρα. Ξέρετε,
για να ταξιδέψουµε και να έχουν επικοινωνία τα νησιά του ανα-
τολικού Αιγαίου µεταξύ τους, για να πάµε δηλαδή από τα Δωδε-
κάνησα στη Μυτιλήνη, στη Σάµο και τα λοιπά -το κάνουµε συχνά-
παίρνουµε το καραβάκι, βγαίνουµε απέναντι, οδικά πάµε απέ-
ναντι από τη Σάµο και µετά βγαίνουµε απέναντι στη Σάµο. 

Δεν είναι και το µόνο που κάνουµε. Έχουµε και προβλήµατα
υγείας και δεν έχουµε γιατρούς. Παίρνουµε, λοιπόν, το καραβάκι
και πηγαίνουµε στα απέναντι ιατρεία και µας εξυπηρετούν. Για
να µην αναφέρω και µια σειρά από άλλα προβλήµατα. 

Εµείς -ξέρετε- δεν έχουµε πρόβληµα να αναπτύξουµε τις σχέ-
σεις µε τη γείτονα χώρα. Ωφεληµένοι θα βγούµε. Και αυτοί θα
βγουν ωφεληµένοι. 

Όµως, οι µεγάλοι πατριώτες, οι εθνικόφρονες, οι οποίοι υψώ-
νουν σηµαίες στα νησιά, όταν ερηµώνουν τι θα πουν στη µικρή
Μαρία που ανέφερα πριν από τους Αρκιούς, που είναι δεκαέξι
χρονών και είναι αγράµµατη; Τι θα πουν στον Μανώλη και στον
Λευτέρη, δεκατεσσάρων και δεκαπέντε χρονών, που είναι αγράµ-
µατοι; Τι θα πουν όλοι αυτοί στον Παναγιώτη, εννέα χρόνων, που
είναι αγράµµατος, από τους Αρκιούς των σαράντα πέντε κατοί-
κων;

Τι θα πουν στον µικρό Χρήστο που του χρόνου θα πάει στην
Α’ τάξη και είναι σίγουρο ότι θα µείνει και αυτός αγράµµατος αν
συνεχίσει αυτή η πολιτική; Είναι πέντε παιδιά µιας οικογένειας
πάνω στο νησί και δεν έχουν τίποτε άλλο. Αν δεν λειτουργήσει
λοιπόν η ΕΡΤ, το µόνο που θα συνεχίσουν να έχουν, είναι τα
τούρκικα κανάλια. Διότι ούτε «DIGEA» θα έχουν. 

Στην Ψέριµο ζουν τα επτά παιδιά της οικογένειας του κυρ Μι-
χάλη και είναι όλα αγράµµατα. Ποιος ευθύνεται για όλα αυτά;
Ποια πολιτική ευθύνεται; Όταν, λοιπόν, λόγω αυτής της πολιτικής
-για την οποία είναι υπεύθυνοι οι κύριοι Βορίδης και Γεωργιάδης
που τώρα σηκώνουν τη σηµαία σαν πρωτοπαλίκαρα της πιο
ακραίας Δεξιάς, της σαµαρικής Δεξιάς- αύριο, µεθαύριο ερηµώ-
σουν αυτά τα νησιά, θα τρέχουµε να καρφώσουµε την ελληνική
σηµαία κατά τα άλλα. 

Η ΕΡΤ, λοιπόν, ανάµεσα σε όλα τα άλλα µπορεί να παίξει έναν
πάρα πολύ σοβαρό ρόλο για να κρατηθεί η ζωή στα νησιά µας
και ιδιαίτερα στα µικρά νησιά. Πέραν των άλλων, όταν έρθει η
ώρα θα πρέπει να συζητήσουµε και αυτά που πρέπει να κάνουµε
προς αυτήν την κατεύθυνση. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Καµατερό. 

Τον λόγο έχει για οκτώ λεπτά η Βουλευτής κ. Ουζουνίδου.

ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η 11η Ιουνίου 2013, η ηµέρα που

έγινε το πρωτοφανές για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα πραξικόπηµα
του κλεισίµατος και του «µαύρου» στην ΕΡΤ, είναι µια σηµαδιακή
µέρα για τη δηµοκρατία µας. 

Ο αυταρχισµός της τότε κυβέρνησης, υποδόριος και µε θε-
σµικό µανδύα µέχρι τότε, πήρε το χρώµα που του άξιζε, το µαύ-
ρο. Δεν θα αναφερθώ στο timing του «µαύρου» λίγο πριν παρα-
δοθεί στην «DIGEA» όλο το εθνικό δίκτυο. Οι ηµεροµηνίες µιλούν
από µόνες τους. 

Ο κόσµος που µπορεί να είχε χίλιους ενδοιασµούς για τον
τρόπο λειτουργίας της ΕΡΤ, έτσι όπως την είχαν καταντήσει οι
τότε κυβερνώντες, είχε ακριβώς αυτό, ενδοιασµούς για την τρέ-
χουσα λειτουργία της και όχι για την ύπαρξή της ούτε για την
ιστορική συνεισφορά της στην κοινωνία. Γι’ αυτό και αντέδρασε
αυθόρµητα και µαζικά προς έκπληξη των εµπνευστών. Αυτό το
απλό που ένιωσε ο κόσµος, δεν το κατάλαβαν και παραδοµένοι
στην οίηση και στον αυταρχισµό, ίσως για να ισοφαρίσουν την
υπακοή τους προς τα ξένα κέντρα, έκαναν το µοιραίο σφάλµα. 

Θα το πω πιο απλά για να το καταλάβουν και οι ευσεβείς συ-
νάδελφοι. Αν µια Μητρόπολη δεν κάνει καλά τη δουλειά της, δεν
καταργείς τη Μητρόπολη, αλλά βελτιώνεις τη λειτουργία της. 

Κυρίες και κύριοι, κατά τη γνώµη µου, το αντιδηµοκρατικό
«µαύρο» στην ΕΡΤ είναι σηµείο καµπής για την τότε κυβέρνηση,
που σήµαινε ανεπιστρεπτί την αποδροµή και τελικά την πτώση
της. 

Το παρόν νοµοσχέδιο που υποβάλλεται προς συζήτηση από
την κυβέρνηση συνεργασίας έρχεται να αποκαταστήσει τη δη-
µοκρατική οµαλότητα στα βασικά αγαθά της ενηµέρωσης και της
ψυχαγωγίας του ελληνικού λαού. 

Η Κυβέρνηση υλοποιεί µια από τις βασικές δεσµεύσεις των
δύο κοµµάτων και θέτει θεµέλια για την ικανοποίηση της ανάγκης
και του δικαιώµατος της κοινωνίας για µια δηµόσια και όχι κρα-
τική ραδιοτηλεόραση, παραγωγό και ποµπό πλουραλιστικής πο-
λυφωνικής ενηµέρωσης, πολιτιστικής παραγωγής και κατ’
επέκταση ποιοτικής ψυχαγωγίας, για µια ΕΡΤ που θα λογοδοτεί
στην κοινωνία.

Οι απολυµένοι εργαζόµενοι αορίστου χρόνου βρίσκουν ξανά
την ελπίδα και επανακτούν το δικαίωµά τους στην εργασία. 

Όσον αφορά τους συµβασιούχους ορισµένου χρόνου, για
τους οποίους ανησύχησε όψιµα η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θα
έλεγα να αφήσει τα κροκοδείλια δάκρυα. Όλοι θυµούνται να επι-
χαίρουν για τις χιλιάδες απολύσεις και διαθεσιµότητες κ.ο.κ..

Όσον αφορά, λοιπόν, τους συµβασιούχους ορισµένου χρόνου
µε τη νοµοτεχνική βελτίωση που κατέθεσε ο κύριος Υπουργός
στο πλαίσιο των συνεδριάσεων της επιτροπής, αυξάνονται ου-
σιαστικά οι δυνατότητες απασχόλησης, αφού σε προκηρύξεις
της ΕΡΤ θα µοριοδοτείται η εµπειρία τους στο δηµόσιο ραδιοτη-
λεοπτικό φορέα, ενώ, όπως εξήγγειλε πάλι ο κύριος Υπουργός,
θα δοθεί η δυνατότητα επανάκαµψης και σε όσους υποχρεώθη-
καν σε πρόωρη συνταξιοδότηση. 

Η ουσιαστική συζήτηση που αναπτύχθηκε στην επιτροπή µε
την έκφραση είκοσι τριών φορέων είχε ως συνέπεια σηµαντικές
νοµοτεχνικές βελτιώσεις και ενδεικτικά αναφέρω: Την πρόβλεψη
ρητής υποχρέωσης για τη διάθεση του 1,5% του ετήσιου κύκλου
των εργασιών της ΕΡΤ για την παραγωγή κινηµατογραφικών
έργων και τη στήριξη εκδόσεων βιβλίων. Πρόκειται για νοµοτε-
χνικές βελτιώσεις που επιδρούν θετικά όχι µόνο στο παραγόµενο
πολιτιστικό προϊόν, αλλά και στις δυνατότητες απασχόλησης
µίας σειράς ειδικοτήτων του τοµέα όπως: σκηνοθετών, παραγω-
γών ντοκιµαντέρ, κ.ά.

Σηµαντικές, επίσης, είναι και οι προβλέψεις για τους συµπολί-
τες µας ΑΜΕΑ, όπως και για την παραµεληµένη νοηµατική για
τον υποτιτλισµό και για την ακουστική περιγραφή. Ξέρετε, είναι
συνιδιοκτήτες της δηµόσιας ΕΡΤ οι ΑΜΕΑ και δικαιούνται τις δυ-
νατότητες να απολαύσουν το κοινό µας αγαθό.

Επιτρέψτε µου να κάνω και µία αναφορά στους περιφερει-
ακούς σταθµούς. Σε µία περιφέρεια όπως η δική µου, περιφέρεια
συνόρων, όπου το ραδιοτηλεοπτικό τοπίο είναι σκοτεινό, κατα-
κλυσµένο από σερβικές, βουλγαρικές και σκοπιανές εκποµπές,
όπως αντίστοιχα στο Αιγαίο από τουρκικές, σε µία περιφέρεια
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την οποία εγκατέλειψε η ιδιωτική τηλεόραση, όπως εξάλλου σε
όλη τη βόρεια Ελλάδα, παρ’ ότι διαχειρίζεται εθνικό αγαθό, τις
ραδιοσυχνότητες, η επαναλειτουργία των περιφερειακών σταθ-
µών είναι µέγιστης σηµασίας για τον τόπο µας, γιατί οι περιφε-
ρειακοί σταθµοί αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι της περιφε-
ρειακής µας ιστορίας, αναπόσπαστο και ουσιαστικό κοµµάτι επί
πενήντα και πλέον έτη της δηµόσιας ενηµέρωσης στην επικρά-
τεια, µία ισχυρή φωνή δηµοκρατίας.

Τους τελευταίους είκοσι δύο µήνες οι περιφερειακοί σταθµοί
είναι εκείνοι που πρωτοστάτησαν και κράτησαν µαζί µε την ΕΡΤ3
και όλες τις υπόλοιπες δοµές της δηµόσιας ραδιοφωνίας και τη-
λεόρασης, ζωντανή τη φωνή της ΕΡΤ. Δεν µπορεί παρά όλοι µας
να παραδεχτούµε τη µεγάλη συµβολή των περιφερειακών σταθ-
µών και στον πολιτισµό της χώρας, στην εκπαίδευση, τη συµβολή
τους στη διαφορετική κουλτούρα και παιδεία του τόπου µας. 

Δεν υποστηρίζουµε ότι λύθηκαν όλες οι στρεβλώσεις µε αυτό
το νοµοσχέδιο. Αποµένουν ακόµα:

Πρώτον, να ληφθεί µέριµνα για τις κατάλληλες νοµοθετικές
ρυθµίσεις ή κανονιστικές πράξεις για την είσπραξη του 2%
φόρου επί των ακαθάριστων εσόδων για τα έτη 2010-2011-2012-
2013 και 2014 των ιδιωτικών καναλιών. Και η θέση µας, κύριοι
συνάδελφοι, πάνω σε αυτό το ζήτηµα, καθώς και η θέση της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης πραγµατικά αναδεικνύουν για άλλη
µία φορά µε ποιους ταυτίζεται ποιος.

Δεύτερον, να προχωρήσει επιτέλους ο διαγωνισµός για την
πώληση των τηλεοπτικών αδειών.

Υποστηρίζουµε, ωστόσο, ότι µπήκε η «θεµέλια λίθος», αναγεν-
νήθηκε η ΕΡΤ και είµαστε αισιόδοξοι για όσα αποµένουν να γί-
νουν: Δηµοκρατία, πολυφωνία, πολυχρωµία και κυρίως δηµόσια
και όχι κρατική. Αυτά είναι που έρχονται για την αναγεννηµένη
ΕΡΤ.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Ουζουνίδου.

Τον λόγο έχει ο κ. Μπουκώρος για οκτώ λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τοποθετηθώ µε την εµπειρία

της εικοσάχρονης δηµοσιογραφικής µου πορείας, όντας είκοσι
χρόνια επαγγελµατίας δηµοσιογράφος, έχοντας αποκτήσει µία
επαφή µε το τοπίο των µέσων ενηµέρωσης και έχοντας παρακο-
λουθήσει διαχρονικά την πορεία του Δηµόσιου Φορέα Ραδιοτη-
λεόρασης.

Κύριε Υπουργέ, µιλήσατε για αδιαφάνεια όλα αυτά τα χρόνια.
Είναι γεγονός ότι εκείνο το οποίο δύσκολα µπορεί να γίνει κατα-
νοητό είναι πώς είναι δυνατόν η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ
να στελεχώνουν αδιαφανώς την ΕΡΤ τις τελευταίες δεκαετίες και
ο δικός σας πολιτικός χώρος να απολαµβάνει πολλαπλάσιας εκτί-
µησης, αποδοχής και απήχησης στον συγκεκριµένο εργασιακό
χώρο, πολύ πριν τις εκλογές και πολύ πριν το κλείσιµο της ΕΡΤ.
Δεν συζητάµε για µετά το 2013 όπου ο συγκεκριµένος εργασια-
κός χώρος είναι ιδιαίτερα προνοµιακός για τον ΣΥΡΙΖΑ. 

Το είπατε και εσείς προηγουµένως απαντώντας στην κριτική
του ΚΚΕ. Το ΚΚΕ ζητάει να µην επιστρέψουµε στις εποχές αδια-
φάνειας και παθογένειας της ΕΡΤ και ταυτόχρονα, ζητάει και την
αναβίωση του νόµου λέγοντας ότι και τα δύο µαζί δεν γίνονται.
«Γλώσσα λανθάνουσα» ή κάποιες προθέσεις δικές σας και κά-
ποιες παθογένειες που ήδη καταγράφονται πριν καν ψηφιστεί
αυτό το νοµοσχέδιο; 

Η συµµετοχή των εργαζοµένων στη διοίκηση της ΕΡΤ, κύριε
Υπουργέ, δεν διασφαλίζει την αντικειµενικότητα, τον πλουραλι-
σµό και τη διαφάνεια. Θα σας πω ένα µικρό παράδειγµα από τη
Μαγνησία, από τον Βόλο που προέρχοµαι. Εκεί υπάρχει κάποιος
ραδιοφωνικός σταθµός, η θρυλική «Παράγκα». Μετά τον Ιούνιο
του 2013 πέρασε σε ένα καθεστώς αυτοδιαχείρισης, το οποίο
συνεχίζεται και µετά τις εκλογές. Οι καλοί συνάδελφοι που δια-
χειρίζονται το σταθµό δεν θεώρησαν χρήσιµο, αναγκαίο, σκόπιµο
να καλέσουν έστω για ένα λεπτό τον µοναδικό Βουλευτή –όχι της
Νέας Δηµοκρατίας, αλλά συνολικά της Αντιπολίτευσης- στον
Νοµό Μαγνησίας. Το ίδιο, βεβαίως, και τα κεντρικά µέσα ενηµέ-
ρωσης. Και δεν είµαι και άσχετος µε τον χώρο σας, Το είπα ότι

είκοσι χρόνια επαγγελµατίας δηµοσιογράφος είµαι, µέλος της
Ένωσης Συντακτών, µέλος της ΠΟΕΣΥ, µέλος της Διεθνούς
Ένωσης Δηµοσιογράφων. Άρα το επιχείρηµά σας ότι «η συµµε-
τοχή των εργαζοµένων διασφαλίζει αντικειµενικότητα, πολυφω-
νία και πλουραλισµό» είναι έωλο. Οι καταξιωµένοι θεσµοί ελέγ-
χου είναι εκείνοι που µπορούν να διασφαλίσουν αυτά τα ζητού-
µενα. Και εσείς καταργείτε το εποπτικό συµβούλιο λέγοντας ότι
δεν απέτρεψε ορισµένα φαινόµενα στο παρελθόν, ξεχνώντας βε-
βαίως επιλεκτικά, κύριε Υπουργέ, ότι είχαµε και παραιτήσεις από
το εποπτικό συµβούλιο τις οποίες τότε το κόµµα σας είχε σπεύ-
σει να εκµεταλλευτεί κοµµατικά. 

Καταργείτε έναν σίγουρο θεσµό, τον Συνήγορο του Τηλεθε-
ατή. Γιατί; Τι στοιχίζει; Τόσες ανεξάρτητες αρχές λειτουργούν
στην Ελλάδα. Δεν είναι σηµαντικός; Τον αντικαθιστάτε µε κάποια
άλλα συµβούλια, τα οποία ούτε έχουν δοκιµαστεί ούτε ξέρουµε
πώς θα λειτουργήσουν. Δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν σας τη διεθνή
εµπειρία. 

Και το θέµα –κατά την άποψή µου- δεν είναι εάν θα είναι δη-
µόσιος ή ιδιωτικός ο φορέας ή µάλλον, µιας και συζητάµε για Δη-
µόσιο Φορέα Ραδιοτηλεόρασης πρέπει να επισηµάνουµε εξαρ-
χής ότι για να επιτελέσει τον ρόλο του είναι αναγκαίο να είναι οι-
κονοµικά βιώσιµος αυτός ο φορέας. Τίποτα τέτοιο δεν διασφα-
λίζεται από το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε. Εάν όµως µε
ιδιωτικοοικονοµικά κριτήρια λειτουργούσε ο συγκεκριµένος δη-
µόσιος φορέας, οι πιθανότητες οικονοµικής επιβίωσης θα ήταν
ιδιαίτερα αυξηµένες. 

Λέτε ότι µε τους ισοσκελισµένους ισολογισµούς διασφαλίζεται
η οικονοµική επάρκεια και η βιωσιµότητά του. Και όταν δεν θα
είναι ισοσκελισµένοι οι ισολογισµοί τι θα κάνετε, κύριε Υπουργέ;
Θα κάνετε περικοπές στους µισθούς των εργαζοµένων -είπατε
κάτι τέτοιο- ή µήπως θα αυξάνετε το τέλος για την ΕΡΤ; Δεν το
διευκρινίζετε αυτό, όπως δεν διευκρινίζετε και για τη χρηµατο-
δότηση των νέων παραγωγών,  που αναφέρατε ότι «θα χρηµα-
τοδοτούνται µε το 1,5% του κύκλου εργασιών της ΕΡΤ». Επειδή
είναι πολύ απίθανο να έχει ένα σηµαντικό κύκλο εργασιών η ΕΡΤ
µάλλον το ποσό θα είναι πολύ µικρό, εκτός και εάν στον κύκλο
εργασιών συµπεριλαµβάνεται και το τέλος, οπότε το ποσό αυτό
θα είναι πολύ µεγάλο. 

Τι σας φοβίζει, κύριε Υπουργέ, και δεν πάτε σε δηµόσιους δια-
γωνισµούς, σε δηµόσιες προκηρύξεις για την πρόσληψη των µε-
γαλοστελεχών της ΕΡΤ; 

Θα µπορούσα να επισηµάνω και άλλα πολλά σηµεία. Δεν θέλω
να µπω στη λογική ότι ο νέος φορέας ραδιοτηλεόρασης θα απα-
σχολεί δύο χιλιάδες εννιακόσιους εργαζόµενους. Ως επαγγελ-
µατίας δηµοσιογράφος δεν θέλω κανένας συνάδελφός µου να
χάνει τη δουλειά του. Όµως δεν βλέπω να κάνει και τίποτε άλλο
η Κυβέρνησή σας, κύριε Υπουργέ, για τους υπόλοιπους εργαζό-
µενους όλων των κλάδων που έχασαν τη δουλειά τους εξαιτίας
της κρίσης στον ιδιωτικό τοµέα. Αντίθετα, βλέπω και άλλοι εργα-
ζόµενοι να χάνουν τη δουλειά τους.

Έλεγα, λοιπόν, ότι δεν θέλω να µπω σε σχόλια του τύπου ότι
ένα ολόκληρο BBC απασχολεί χίλιους οκτακόσιους πενήντα ερ-
γαζόµενους, ενώ η ΕΡΤ θα απασχολεί τρεις χιλιάδες εργαζόµε-
νους. Θα µου αρκούσε αν µε έπειθε το νοµοσχέδιο ότι θα είναι
βιώσιµος ο δηµόσιος φορέας ραδιοτηλεόρασης. Δεν θα είναι,
κύριε Υπουργέ, και οι πολίτες θα κληθούν και πάλι να πληρώ-
σουν. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, παρ’ ότι δεν είναι, δείχνει ασήµαντο γιατί
εντάσσεται κι αυτό µέσα στο πλαίσιο των γενικότερων πολιτικών
εξελίξεων. Τι να πούµε εµείς σήµερα εδώ, όταν φρόντισε στη
χθεσινοβραδινή του συνέντευξη να τα πει όλα ο κύριος Πρωθυ-
πουργός; Να µας πει τι, κύριε Υπουργέ; Ότι ήταν λάθος της Κυ-
βέρνησης το ότι δεν πήρε χρήµατα µε τη συµφωνία της 20ης

Φεβρουαρίου, έτσι απλά, λες και επρόκειτο για προσωπικό του
καταναλωτικό δάνειο; Η συνέπεια της επιλογής σας αυτής οδή-
γησε στο σήµερα και στον «στραγγαλισµό» της ρευστότητας. 

Υπουργοί της Κυβέρνησής σας είναι, κύριε Υπουργέ, που λένε
ότι «ξύνετε πλέον τον πάτο του βαρελιού». Επιλογή σας είναι.
Αντί να καταπιαστείτε µε τα σοβαρά και επείγοντα προβλήµατα
της χώρας, λειτουργείτε και σ’ αυτό το νοµοσχέδιο επικοινω-
νιακά, σηµειολογικά. 
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Όπως είπαν προλαλήσαντες συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πρέπει
να δικαιωθούν οι εργαζόµενοι της ΕΡΤ γιατί βοήθησαν στην επι-
κράτηση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτή είναι η λογική σας, κύριε Υπουργέ; Οι άλλοι εργαζόµενοι
που έχασαν τη δουλειά τους σ’ όλους τους τοµείς, στο δηµόσιο
και στον ιδιωτικό τοµέα, πώς θα δικαιωθούν; Με άλλα νοµοσχέ-
δια τα οποία αναβάλλονται και παραπέµπονται στο µέλλον;

Για να επιστρέψω στην επικαιρότητα –γιατί τίποτα δεν είναι
άσχετο, όλα είναι αλληλένδετα- ο κύριος Πρωθυπουργός παρα-
δέχθηκε στη χθεσινοβραδινή του συνέντευξη ότι οι προεκλογικές
του δεσµεύσεις ουσιαστικά ήταν µόνο προεκλογικές υποσχέσεις,
εκτός τόπου και χρόνου και βεβαίως οι απειλές για δηµοψήφι-
σµα, τα µισόλογα για εκλογές, οι εκλογολάγνοι και οι δραχµολά-
γνοι του ΣΥΡΙΖΑ οργιάζουν επικοινωνιακά γιατί µόνο επικοινωνια-
κά κινείστε και στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, κύριε Υπουργέ,
προκαλώντας µεγαλύτερη αστάθεια στη χώρα.

Σήµερα σας θυµίζω την οδηγία του Υπουργείου Εξωτερικών
της Μεγάλης Βρετανίας προς τους τουρίστες που θα έλθουν
στην Ελλάδα να έχουν µαζί τους µετρητά και κέρµατα γιατί µπο-
ρεί τα ΑΤΜ να κλείσουν. Πώς εδραιώνεται η σταθερότητα σ’
αυτήν τη χώρα µε την πολιτική σας; Κατ’ αυτόν τον τρόπο; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Τα ΑΤΜ δεν έχουν κέρµατα.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Βούτση, ωραίο το ευφυολό-
γηµά σας, αλλά δεν µε προσέχετε. Η οδηγία λέει και για χαρτο-
νοµίσµατα και για κέρµατα. Εσείς φτάσατε τη ρευστότητα της
χώρας και την εικόνα της χώρας σ’ αυτό το σηµείο, αυτούς τους
τρεις µήνες, διότι, κύριε Υπουργέ, την ώρα που ο Πρωθυπουρ-
γός ζητάει εθνική συστράτευση και πολιτική συµπαράταξη, την
ίδια ώρα χαρακτηρίζει σύσσωµη την Αντιπολίτευση «τρόικα εσω-
τερικού». Ο κ. Λαφαζάνης αρέσκεται στη θεωρία της «πέµπτης
φάλαγγας» και ο κ. Βούτσης στην τακτική της κατασκευής του
εσωτερικού εχθρού. 

Άρα δεν είστε ειλικρινείς. Σαν Κυβέρνηση δεν είστε ειλικρινείς.
Δεν θέλετε συστράτευση. Για όλα φταίνε οι άλλοι και ποτέ η Κυ-
βέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που οδήγησε τη χώρα σ’ αυτό το σηµείο,
στην έλλειψη ρευστότητας, στην «άπνοια» επενδύσεων, στην
υστέρηση δηµοσίων εσόδων, στην κατάρρευση της κατανάλω-
σης, κύριε Υπουργέ! Τώρα συνέβησαν όλα αυτά. Μη σας φαίνε-
ται περίεργο. 

Αυτήν την ώρα επιλέγετε και πάλι επικοινωνιακά µέσω του συγ-
κεκριµένου νοµοσχεδίου να µιλήσετε για το «µαύρο» στην ΕΡΤ.
Με το «µαύρο» που πέφτει σ’ ολόκληρη τη χώρα σκέπτεσθε να
ασχοληθείτε, κύριε Υπουργέ;

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Μπουκώρο. 

Τον λόγο έχει η κ. Άννα Βαγενά για οκτώ λεπτά. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή νοµίζω ότι είµαι ένας άν-

θρωπος που έµαθα από το σπίτι µου να σέβοµαι τους άλλους και
να είµαι ευγενής, θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου µε τον
τίτλο, θα έλεγα, «Τι είναι για µένα κοινοβουλευτικός πολιτισµός
και ευγένεια». 

Παρατηρώ συστηµατικά συναδέλφους –και φυσικά δεν είναι
εδώ αυτή τη στιγµή αυτοί οι συνάδελφοι και αναφέροµαι στους
συναδέλφους του ΠΑΣΟΚ- να µιλούν επιδεικτικά –αλλά αυτό γί-
νεται συνεχώς, δεν γίνεται µόνο µία φορά- µεταξύ τους –θα
έλεγα- µε µεγάλη αγένεια όταν βρίσκονται στο Βήµα άλλοι συ-
νάδελφοί τους Βουλευτές, οµιλητές ή εισηγητές, και σιωπούν
αυτοµάτως όταν εµφανίζεται και αρχίζει να µιλάει ο Πρόεδρός
τους, ο Αρχηγός τους. 

Επιτρέψτε µου να σας πω, κύριοι συνάδελφοι, ότι νοµίζω ότι
αυτό δεν είναι ούτε ευγένεια ούτε ανδρισµός. 

Επίσης, ο Αρχηγός τους, µόλις τελειώσει την οµιλία του, η
οποία συνήθως είναι υπερδιπλάσια του χρόνου που δικαιούται,
αποχωρεί από την Αίθουσα χωρίς να µπει στον κόπο να ακούσει
τους άλλους οµιλητές που µιλούν εκείνη την ώρα. Για εµένα,
αυτό είναι τεράστια αγένεια. 

Κι επειδή αναφέρθηκα στον Πρόεδρο του ΠΑΣΟΚ, θα ήθελα

να πω –µιας και εδώ όλοι µιλούν για όλα, δηλαδή δεν µιλάει κα-
νείς µόνο για το θέµα το οποίο συζητάµε- ότι συνήθως µιλάει για
το γνωστό αυτό πολιτικό θέµα που όλοι ξέρουµε, το θέµα της
διαπραγµάτευσης που όλοι γνωρίζουµε πόσο σηµαντικό είναι.
Πριν από δύο-τρεις µέρες εδώ τον άκουσα να λέει ότι αυτοί δεν
προχώρησαν στην πέµπτη αξιολόγηση γιατί τους έβαζε η τρόικα
τους όρους να µειώσουν κι άλλο τους µισθούς και τις συντάξεις.
Για αυτόν τον λόγο δεν προχώρησαν στην πέµπτη αξιολόγηση.
Εµάς τι µας καλούν τώρα να κάνουµε; Μας καλούν να κάνουµε
αυτό που –υποτίθεται- δεν έκαναν αυτοί; 

Βέβαια, καταλαβαίνω τον πανικό και τη δυσαρέσκειά τους γιατί
αυτή η Κυβέρνηση παρ’ όλο τον βρόγχο που της έχουν στήσει
καταφέρνει και νοµοθετεί και φέρνει νοµοσχέδια. Θέλω να πω
ότι εγώ προσωπικά θαυµάζω τους συναδέλφους µου Βουλευτές
και Υπουργούς που καταφέρνουν µέσα σε αυτή την κατάσταση
να κάνουν αυτά τα νοµοσχέδια –δεν είναι εύκολο- και κυρίως να
τα εφαρµόζουν. 

Εδώ, θα κάνω πάλι µία παρατήρηση: Όταν πέρασε το νοµο-
σχέδιο για την ανθρωπιστική κρίση ο κ. Γεωργιάδης σε µία από
τις πολλές παρεµβάσεις που κάνει είπε «καλά εντάξει, έτσι όπως
πάτε εσείς, µε τους ρυθµούς που πάτε και σε έξι µήνες αν θα το
εφαρµόσετε». 

Δεν είναι εδώ, βέβαια, ο κ. Γεωργιάδης. Αν ήταν εδώ θα του
έλεγα… 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Πείτε τα σε εµάς και θα του τα µε-
ταφέρουµε. 

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ναι, ναι. Δεν πειράζει. Θα του τα πείτε. Να
του πείτε ότι άρχισε πλέον και εφαρµόζεται µέσα σε είκοσι
µέρες. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Αίτηση κατέθεσαν. Δεν πήρε κανείς
λεφτά.

ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Εντάξει, κάτι, λοιπόν, κάνει και αυτή η Κυβέρ-
νηση. Κάπως αποτελεσµατική είναι. 

Έρχοµαι, λοιπόν, στο θέµα µας: Θέλω να πω ότι η δύναµη της
τηλεόρασης είναι τεράστια. Αυτό το γνωρίζουµε όλοι. Εγώ
ανήκω σε µία γενιά, τη γενιά εκείνη που σαν πολίτης, αλλά και
σαν καλλιτέχνης το είδα αυτό να συµβαίνει: Με την εµφάνιση της
τηλεόρασης και ιδίως της ιδιωτικής, άλλαξε το τοπίο της πληρο-
φόρησης, της ψυχαγωγίας, αλλά και του πολιτισµού στον τόπο
µας. 

Κάποιοι καλλιτέχνες από εµάς, που δεν είχαµε πρόσβαση και
δεν ήµασταν τα αγαπηµένα παιδιά των συγκροτηµάτων, βρεθή-
καµε αποκλεισµένοι από τη δυνατότητα πληροφόρησης της δου-
λειάς µας και παλεύαµε να φέρουµε τον πολιτισµό και την τέχνη
ακόµα και στα τελευταία χωριά της πατρίδας µας –βλέπε, Θεσ-
σαλικό Θέατρο- µόνο µε τις δυνάµεις µας. 

Και το µόνο στήριγµα που είχαµε εκείνα τα χρόνια ήταν η δη-
µόσια τηλεόραση και ραδιοφωνία, όταν αυτή είχε την τύχη να
έχει καλή, έντιµη και εµπνευσµένη διοίκηση. 

Με λίγα λόγια, θέλω να πω µε αυτό το παράδειγµα ότι η ευ-
θύνη της δηµόσιας τηλεόρασης είναι τεράστια, όχι µόνο για την
πληροφόρηση, αλλά και για τον πολιτισµό. Εγώ, σαν άνθρωπος
του πολιτισµού σ’ αυτό θέλω να επιµείνω και να εστιάσω. Είναι
µια ευκαιρία επιτέλους η δηµόσια τηλεόραση να παίξει αυτό το
ρόλο. 

Στο άρθρο 3 του νοµοσχεδίου αναφέρεται ότι οι υπηρεσίες
της «ΕΡΤ Α.Ε.» πρέπει να ανταποκρίνονται στην πολιτιστική ανά-
πτυξη της χώρας και στη διαφύλαξη της ελληνικής γλώσσας. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό είναι πολύ σηµαντικό. Για µένα η ελλη-
νική γλώσσα έχει δεινοπαθήσει, έχει κακοποιηθεί βάναυσα από
τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης τα τελευταία χρόνια, όπως και ο
πολιτισµός.

Ακόµη θέλω να εστιάσω στο σηµείο που αναφέρεται στην προ-
σπάθεια εθνικής και παραγωγικής ανασυγκρότησης µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο. Πιστεύω ότι µπορεί να παίξει πολύ µεγάλο
και σηµαντικό ρόλο στην προώθηση των προϊόντων των τοπικών
κοινωνιών, είτε αυτά είναι προϊόντα της γης, είτε είναι του πνεύ-
µατος και του πολιτισµού, είτε συµβάλλουν στην τουριστική προ-
βολή του τόπου µας, των υπέροχων περιοχών της πατρίδας µας,
που χρειάζονται αυτή τη στήριξη.

Κύριε Πρόεδρε, σε αυτό το σηµείο θα ήθελα να κάνω κάτι που
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δεν ξέρω αν είναι µέσα σε αυτά που επιτρέπονται να γίνονται στη
Βουλή, αλλά πείτε ότι µιλάω εγώ, ότι είναι συνέχεια της φωνής
µου αυτό το ηχητικό ντοκουµέντο που θα ακούσετε. Ελπίζω να
µην µε προδώσει η τεχνολογία.

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται ηχητικό απόσπασµα από εκποµπή
της ΕΡΤ)

Το έγραψα µόνη µου την ώρα που συνέβαινε µε µια κάµερα
από την τηλεόραση και σήµερα αποµόνωσα το ηχητικό ντοκου-
µέντο. Θα το καταθέσω και στα Πρακτικά της Βουλής -όχι πως
δεν το ξέρουν- και µε αυτό τελειώνω.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Άννα Βαγενά καταθέτει για

τα Πρακτικά το προαναφερθέν ηχητικό ντοκουµέντο σε µορφή
CD, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε κι εµείς.
Η κ. Αναγνωστοπούλου έχει τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΑΘΑΝΑΣΙΑ (ΣΙΑ) ΑΝΑΓΝΩΣΤΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κυ-

ρίες και κύριοι, θα ήθελα να κάνω µία προκαταρτική παρατήρηση
πριν ξεκινήσω. 

Σέβοµαι τον Κανονισµό της Βουλής, ο οποίος, ωστόσο, προ-
ϋποθέτει ένα µίνιµουµ σεβασµού µεταξύ συναδέλφων. Επί τρεις
µήνες σχεδόν διαπιστώνω ότι η πλειοψηφία των Βουλευτών παί-
ζουµε σχεδόν τον ρόλο της «γλάστρας» στην πασαρέλα του ναρ-
κισσισµού των αστέρων-τηλεαστέρων, οι οποίοι ξεπερνούν κατά
πολύ ήδη τον ήδη πολύ χρόνο που τους δίνει ο Κανονισµός. Πρό-
κειται για µια απλώς χυδαία οπτικοποίηση της Βουλής. 

«Δεν κοιτάζουµε την τηλεόραση. Η τηλεόραση µας κοιτάζει.
Το βλέµµα της, ποιοτικό ή µη, έχει αναλάβει να µας ακινητοποι-
ήσει», κατά τη διατύπωση του Χρήστου Βακαλόπουλου. Από τη
στιγµή που η τηλεόραση, δηµόσια ή µη, έχει εξ ορισµού τον ρόλο
να ακινητοποιεί, είναι πάρα πολύ σηµαντικό το ποιος και πώς ορί-
ζει το πλαίσιο λειτουργίας της, το πλαίσιο και τους κανόνες δη-
µοκρατικής λειτουργίας της.

Η δηµόσια τηλεόραση, επειδή διαµορφώνει και διαµορφώνεται
στο πλαίσιο του δηµόσιου χώρου, λειτουργεί αντιφατικά. Ακινη-
τοποιεί, αλλά ταυτόχρονα παράγει κινητικότητα, γιατί το σύ-
στηµα της δηµόσιας τηλεόρασης, της δηµόσιας ραδιοτηλεο-
πτικής υπηρεσίας είναι άρρηκτα συνδεδεµένο µε τις δηµοκρατι-
κές, κοινωνικές και πολιτιστικές ανάγκες, αλλά και επιταγές κάθε
κοινωνίας.

Αυτό σηµαίνει ότι η δηµόσια ραδιοτηλεόραση συνδιαµορφώ-
νεται από πολλούς παράγοντες και είναι υποχρεωµένη να υπό-
κειται στις διαλεκτικές σχέσεις, όπως αυτές συγκροτούνται στον
δηµόσιο χώρο.

Το «µαύρο» στην ΕΡΤ, λοιπόν, τον Ιούνιο του 2013 ήταν ευθύ
χτύπηµα στον δηµόσιο χώρο, κυρίως, όµως, ευθύ χτύπηµα στην
ίδια την κοινωνία, στην ίδια την έννοια του πολίτη. Απαξιώθηκε
µε τον ίδιο τρόπο που απαξιώθηκαν όλοι οι δηµόσιοι θεσµοί, εκ-
παιδευτικοί, υγειονοµικοί κ.λπ.. Ενοχοποιήθηκαν οι εργαζόµενοι
συλλήβδην και αντιµεταρρυθµίστηκε- καταργήθηκε, αντί να βελ-
τιωθεί-µεταρρυθµιστεί η ΕΡΤ.

Παρακολουθώντας τις εισηγήσεις της Αντιπολίτευσης σήµερα
και χθες και παρά τα επιµέρους θέµατα, τα οποία µπορεί να απο-
τελέσουν έδαφος για γόνιµη συζήτηση, διαπίστωσα το πολιτικό
και ιδεολογικό χάσµα που µας χωρίζει. Κατά την Αντιπολίτευση,
κυρίως για τη Νέα Δηµοκρατία, όπως το διατύπωσε ο κ. Βορίδης,
η δηµόσια τηλεόραση είναι σχεδόν άχρηστη και αυτό γιατί για
τον κ. Βορίδη η ελευθερία είναι προϊόν ιδιωτικής ασυδοσίας, είναι
πεδίο περιχαράκωσης ατόµων. Για την Αριστερά, όµως, η ελευ-
θερία είναι πολιτική έννοια και βάσει αυτής διαµορφώνεται η ίδια
η έννοια του πολίτη. 

Με το άνοιγµα της ΕΡΤ, εκτός από την πρόσληψη των εργα-
ζοµένων που βίαια απολύθηκαν, αυτή η Κυβέρνηση αναλαµβάνει
την ευθύνη, όπως πρέπει να κάνει κάθε Κυβέρνηση, να ορίσει
τους κανόνες δηµοκρατικής λειτουργίας του δηµόσιου χώρου
για την πληροφόρηση, τον πολιτισµό και τη διάχυση των προϊόν-
των λόγου και τέχνης.

Έτσι, η δηµόσια ραδιοτηλεόραση γίνεται ξανά ένα πεδίο συ-
νεχούς διαβήµατος για εκδηµοκρατισµό, τόσο του δηµόσιου

χώρου όσο και των πολιτών. Αυτό θεραπεύει κατ’ αρχάς το
παρόν νοµοσχέδιο.

Η δηµόσια ραδιοτηλεόραση δεν είναι ποιοτική γενικώς και αο-
ρίστως επειδή έχει κάποια δείγµατα πολιτισµού, τα οποία µπορεί
να προβάλλονται και ως µουσειακό είδος. Η δηµόσια ραδιοτηλε-
όραση είναι ποιοτική όταν γίνεται πεδίο εκδηµοκρατισµού, όταν
γίνεται η αιχµή του δόρατος για την επικοινωνία και τον διάλογο
µε το κοινό ενός νέου µεταρρυθµιστικού και γι’ αυτό σαφούς ιδε-
ολογικού στίγµατος, το οποίο, όµως, είναι ανοιχτό στη δηµόσια
κριτική και δεν είναι καλυµµένο πίσω από έναν ιδεολογικοποι-
ηµένο, ιδιωτικό αχταρµά.

Θυµόµαστε οι παλαιότεροι την τοµή που δηµιούργησε το 1981
και µέσα από τη δηµόσια τηλεόραση, όταν το τότε ΠΑΣΟΚ ανέ-
λαβε να διαχύσει ένα νέο ιδεολογικό στίγµα «Εθνική Αντίσταση-
Εµφύλιος», όταν ανέλαβε, δηλαδή, να διαµορφώσει πολυφωνικά
τον δηµόσιο χώρο και να περιορίσει, να βάλει ένα αντίπαλο δέος
στο εθνικόφρον στίγµα µέχρι εκείνη την εποχή.

Το πρόβληµα µε την ΕΡΤ που έγινε αµαρτωλή ήταν ότι στη συ-
νέχεια εξελίχθηκε σε αµαρτωλό ένα κοµµατικό σύστηµα ολό-
κληρο, το οποίο είχε µια διαλυτική ιδεολογική ετερογένεια χωρίς
στίγµα, καθώς συνυπήρχαν στο εσωτερικό της όχι απλώς ανο-
µοιογενή προγράµµατα, αλλά µία αισθητική των πελατειακών
σχέσεων µε µία ποιοτική σοβαροφάνεια, που δεν ερέθιζε, δεν
εξέπληττε, δεν ενθουσίαζε, δεν προκαλούσε, δεν χειραφετούσε,
δηλαδή, τους πολίτες, όπως έκανε η δηµόσια τηλεόραση σε κά-
ποιες µεγάλες στιγµές της.

Το πρόγραµµά της, λοιπόν, δεν κατόρθωσε να αποτελέσει συ-
νολική πρόταση για τον πολιτισµό, γιατί το ίδιο το κράτος δεν
ήθελε να έχει καµµιά πρόταση για τον πολιτισµό σε δηµόσια
κρίση.

Ειδικά τα τελευταία χρόνια η ΕΡΤ ήταν ένα συνονθύλευµα
χωρίς αιχµή και άποψη, όπου τα µεγάλα δείγµατα πολιτισµού
συµµετείχαν µε τα σκουπίδια. 

Οι Κυβερνήσεις, λοιπόν, που ήταν στην εξουσία έµπαιναν στον
κόπο να επεξεργαστούν ένα πρόγραµµα για τον πολιτισµό, για
να το διαχύσουν στον δήµο, να το θέσουν προς κρίση, αλλά χρη-
σιµοποιούσαν την ΕΡΤ για πελατειακές σχέσεις και εξυπηρετή-
σεις «ηµετέρων», έτσι όπως έκαναν µε όλους τους άλλους δηµό-
σιους θεσµούς. Σε αυτό το πλαίσιο χάνονταν και σηµαντικές δη-
µιουργίες πολιτισµού. 

Το αφήγηµα ενός νεοφιλελεύθερου ευρωπαϊκού µεγαλοϊδεα-
τισµού, που ήταν χρήσιµο για την τότε πολιτική εξουσία, κυρίως
της περιόδου Σηµίτη, το ανέλαβαν µε προνοµιακή ανάθεση από
την πολιτική εξουσία τα ιδιωτικά κανάλια, γιατί αυτά δεν υπό-
κειντο στην κρίση του δήµου, εποµένως ούτε και οι κυβερνήσεις
πίσω από αυτά. 

Έτσι, µε τα µεγάλα ιδιωτικά κανάλια διαµορφώθηκαν οι όροι
για έναν ιδιωτικοποιηµένο δηµόσιο χώρο, τον οποίον αυτά λυµαί-
νονταν και λυµαίνονται ακόµα σε προνοµιακές και αδιαφανείς
σχέσεις µε το πολιτικό σύστηµα. Προσέξτε, δεν εννοώ εδώ όλα
τα ιδιωτικά κανάλια, γιατί για παράδειγµα για τα περιφερειακά
κανάλια, παρά τη λογική του ανταγωνισµού, δεν επιφυλάχθηκε
η ίδια µοίρα. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το προειδοποιητικό κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού)

Ως προς τον πολιτισµό, τα ιδιωτικά κανάλια, αναπαρήγαγαν µε
lifestyle τρόπους το ιδιωτικό κιτς, που είχε εγκαινιάσει η χούντα:
«Πατρίς, θρησκεία, οικογένεια». Αναπαρήγαγαν έτσι όλες τις ευ-
κολίες ακινητοποίησης του ατόµου και όχι κεντρίσµατα για την
κινητοποίηση των πολιτών. 

Ρατσισµός, σεξισµός, ξενοφοβία και κατά τα µνηµονιακά χρό-
νια ένας εκφοβιστικός επαρχιώτικος ευρωπαϊσµός έδωσαν το
ιδεολογικό στίγµα τα τελευταία χρόνια. Η ιδιωτική τηλεόραση
διαµορφώνει ιδιωτικοποιηµένο δηµόσιο χώρο, χωρίς τη δυνατό-
τητα παρέµβασης του δήµου και αυτό ήταν ιδιαίτερα χρήσιµο
τόσο στις εκσυγχρονιστικές, όσο και στις µνηµονιακές κυβερνή-
σεις. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο η Κυβέρνηση δεν αναπαράγει τη λο-
γική της ΝΕΡΙΤ. Διεκδικεί να εξασφαλίσει έναν πολυφωνικό δη-
µόσιο χώρο για την πληροφόρηση και τον πολιτισµό, για τον
οποίο άλλωστε θα κριθεί. Θα κριθεί για το κατά πόσο εξασφαλί-
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ζει την πολυφωνία και τη δηµοκρατική λειτουργία, όπως υπόσχε-
ται το νοµοσχέδιο. 

Κυρίες και κύριοι, η δηµοκρατία δεν εξασφαλίζεται παρά µε
έναν τρόπο: Τον διαρκή έλεγχο από τους πολίτες, µε την προ-
ϋπόθεση όµως ότι υπάρχουν πολίτες. Η σηµερινή Κυβέρνηση
αναλαµβάνει ακριβώς αυτή την ευθύνη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δεν θα καθυστερήσω πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή η εγκατάλειψη του πολιτισµού, του περιεχοµένου της

πληροφόρησης και της αισθητικής στα χέρια των ιδιωτών µε
κλείσιµο της ΕΡΤ έχει παράγει µια κουλτούρα διάχυτη και στη
Βουλή. Μια κουλτούρα «Αδωνοποίησης» του Κοινοβουλίου, όπου
το ιδεολογικό στίγµα χάνεται κάτω από κραυγές, σόου, ή κάτω
φωνές δήθεν σύνεσης και ρεαλισµού. 

Ιδεολογικές αντιπαραθέσεις και συγκρούσεις, όπως είναι η πο-
λιτική, µετατρέπονται σε προσωπικά σόου, όπου σεξιστικές εκ-
φράσεις, εκκλήσεις για ρεαλισµό, για εθνική σωτηρία, θέλουν να
αποϊδεολογικοποιήσουν την πολιτική, παράγοντας ένα συνονθύ-
λευµα κατ’ εικόνα της ιδιωτικής τηλεόρασης, όπου όλοι οι καλοί
χωράνε και όλοι είναι το ίδιο.

Πιστεύω βαθιά ότι το Κοινοβούλιο νοµοθετεί και γι’ αυτό είναι
ο κατ’ εξοχήν χώρος σκέψης, η οποία παράγεται σε ένα πλαίσιο
ιδεολογικής αντιπαράθεσης. Σε αυτή τη Βουλή αποφεύγεται η
ιδεολογική αντιπαράθεση.

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε και σας ζητώ συγγνώµη για την
καθυστέρηση, λέγοντας ότι άκουγα τον κ. Βενιζέλο κατά τις προ-
γραµµατικές δηλώσεις της Κυβέρνησης, όταν είχε πει στην αγό-
ρευσή του: «Η ιστορία είναι πάνω από όλα, πάνω και από τη
δηµοκρατία».

Στην αρχή µου είχε φανεί µια συνήθης µεγαλοστοµία του κ.
Βενιζέλου, στην οποία συµπυκνώνονται πολλές µεγαλοστοµίες
του. Στη συνέχεια, αντιλήφθηκα ότι µε αυτή τη διατύπωση έθεσε
µε τον πιο σαφή όρο το ιδεολογικό όριο ανάµεσα στη Δεξιά και
την Αριστερά. «Η ιστορία είναι πάνω από όλα, το έθνος είναι
πάνω από όλα, η πατρίδα είναι πάνω από όλα. Δεν µπορείτε να
κάνετε τίποτα».

Αυτές είναι µερικές από τις διατυπώσεις του κ. Βενιζέλου και
πολλών άλλων εδώ. 

Όλα, όµως, αυτά τα «πάνω από όλα» σηµαίνουν ότι υπάρχει
και ένα «κάτω από όλα» και αυτό είναι η κοινωνία και οι πολίτες,
είµαστε όλοι εµείς που αισθανθήκαµε βαθιά προσβεβληµένοι όλα
αυτά τα χρόνια τα µνηµονιακά. 

Για τη Δεξιά υπάρχει πάντα ένα πράγµα: το ευγενές έθνος, το
οποίο πρέπει να υπακούει, η κοινωνία και οι πολίτες. Και στο
όνοµα αυτού του ευγενούς έθνους κάνουµε συµµαχίες µε τις µε-
γάλες δυνάµεις, τις οποίες θεωρούµε ότι πρέπει να κάνουµε και
αυτό είναι πατριωτικό. 

Εµείς, όµως, διεκδικούµε το δικό µας ιδεολογικό στίγµα και
λέµε ένα πράγµα, ότι δεν υπάρχει έθνος χωρίς κοινωνία και δεν
µπορεί να κάνει κανείς προνοµιακές συµµαχίες µε οποιαδήποτε
µεγάλη δύναµη, χωρίς να έχει υπ’ όψιν του την κοινωνία. Αυτό,
λοιπόν, το δικό µας ιδεολογικό στίγµα το διεκδικούµε και µε τη
δηµόσια τηλεόραση και εδώ στο Κοινοβούλιο. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Αναγνωστοπούλου. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα οκτώ µαθητές και µαθήτριες και τέσ-
σερις εκπαιδευτικοί συνοδοί από το 3ο Γυµνάσιο Αγρινίου (Α’
τµήµα).

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει η κ. Ευσταθία Γεωργοπούλου-Σαλτάρη για οκτώ
λεπτά. 

ΕΥΣΤΑΘΙΑ ΓΕΩΡΓΟΠΟΥΛΟΥ-ΣΑΛΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όλοι όσοι βρί-

σκονταν σε αυτήν την Αίθουσα την προηγούµενη κοινοβουλευ-
τική περίοδο θα θυµούνται ότι από τη θέση της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης είχαµε καταθέσει στις 7-11-2013 πρόταση δυσπι-
στίας κατά της τότε συγκυβέρνησης µε αφορµή την αστυνοµική
παρέµβαση στο Ραδιοµέγαρο της ΕΡΤ, καθώς κρίναµε ότι µε τη
συγκεκριµένη αυταρχική ενέργεια κορυφωνόταν η πιο ακραία
µορφή αντιδραστικής µνηµονιακής διαχείρισης. 

Τότε είχαµε καυτηριάσει ότι στο επίπεδο της δηµοκρατικής
λειτουργίας τα τρία κόµµατα τότε «είχαν καταφέρει» -εντός ει-
σαγωγικών- µόνο µέσα στο 2013 να επιστρατεύσουν τους εργα-
ζόµενους στο µετρό, τους ναυτεργάτες, τους καθηγητές µέσης
εκπαίδευσης, να ρίξουν το «µαύρο» στην ΕΡΤ και να καταλάβουν
το Ραδιοµέγαρο. 

Οι διαρκείς παραβιάσεις της δηµοκρατικής νοµιµότητας, αλλά
και η συνεχής επιβολή οικονοµικών πολιτικών -σταθερά και µό-
νιµα ενάντια στα µικροµεσαία εισοδήµατα- είχαν ως αποτέλεσµα
την ογκούµενη λαϊκή δυσαρέσκεια, που έστειλε τη σηµερινή Αν-
τιπολίτευση -η οποία απουσιάζει σήµερα, δεν είναι ούτε ένας
εδώ- στις 25 Γενάρη του 2015 στο περιθώριο. 

Η θεραπεία τόσων πολλών αυταρχικών και αναχρονιστικών µέ-
τρων ήδη ξεκίνησε µε την επανεκκίνηση των δηµοκρατικών θε-
σµών. Αποκαθιστούµε και θεσµικά τη δηµοκρατική νοµιµότητα,
όπως είχαµε δεσµευθεί απέναντι στον ελληνικό λαό. 

Και δεν είµαστε Τρίτη, Πέµπτη, Σάββατο µνηµονιακοί και Δευ-
τέρα, Τετάρτη, Παρασκευή πέφτουµε στα βράχια, όπως είπε ο
κ. Βορίδης το πρωί, για να το σχολιάσω. Βέβαια, αυτό το έχει πει
ο Πρόεδρός µας, ο Πρωθυπουργός, ο Αλέξης Τσίπρας. Όµως,
έπρεπε να απαντήσω σε αυτό, γιατί πραγµατικά συµβαίνει αυτό
ακριβώς, άλλες µέρες είµαστε µνηµονιακοί και άλλες µέρες εί-
µαστε έτοιµοι να ρίξουµε τη χώρα στα βράχια. 

Για να συνεχίσω, θα πρέπει να οπλιστείτε οι κύριοι της Αντιπο-
λίτευσης µε πάρα πολύ µεγάλη υποµονή για τις µεγάλες και τις
µικρές ήττες που σας περιµένουν. 

Η µεγάλη σας ήττα, όµως, στην προκειµένη περίπτωση ηθικά
και αξιακά προήλθε από τους ίδιους τους εργαζόµενους της ΕΡΤ
και τους κατά τόπους σταθµούς της ΕΡΑ τα δύο προηγούµενα
χρόνια µε την αδιαµφισβήτητη κοινωνική και κινηµατική απήχηση
που συγκρότησαν. Μια απήχηση που έβαζε το ζήτηµα της πραγ-
µατικής αντίστασης απέναντι στην επιβολή των µνηµονίων, απε-
δείκνυε επί τάπητος ποιες κοινωνικές οµάδες –εργαζόµενοι- και
ποιες δηµοκρατικές συλλογικότητες –σωµατεία, οµοσπονδίες-
είναι η φυσική ασπίδα της κοινωνίας ως σύνολο απέναντι στο
µνηµονιακό καθεστώς που είχε επιβάλει η προηγούµενη κυβέρ-
νηση, αλλά και συνολικά το «τρίγωνο της διαπλοκής». 

Υπερασπιζόµαστε σήµερα αυτήν την κατάκτηση και διδασκό-
µαστε από αυτό το υπόδειγµα για το πώς θα πρέπει να συγκρο-
τηθεί η ΕΡΤ εκ νέου. 

Επαναφέροντας την επωνυµία ΕΡΤ και νοµοθετικά υπερασπι-
ζόµαστε την ίδια την προοδευτική συνέχεια της πατρίδας µας,
αλλά και ένα σηµαντικό λογότυπο διεθνούς κύρους και συµβολι-
σµού. 

Χωρίς ρεβανσισµό απέναντι στους εργαζοµένους του µορφώ-
µατος που έφτιαξε για να ικανοποιήσει τις ορέξεις των δανει-
στών, αλλά και του εγχώριου µιντιακού κατεστηµένου, η προη-
γούµενη συγκυβέρνηση, αποκαθιστούµε εργασιακά όσους ερ-
γαζόµενους της ΕΡΤ έχασαν µε παράνοµο και αντιδηµοκρατικό
τρόπο την εργασία τους και δεν έχουν συνταξιοδοτηθεί ή µετα-
κινηθεί σε άλλη θέση.

Οι απολυµένοι εργαζόµενοι της ΕΡΤ κράτησαν, όπως και στην
ΕΡΑ Πύργου στον Νοµό Ηλείας, όπου εκλέγοµαι, ζωντανές τις
ιστορικές αυτές συχνότητες. Δεν άφησαν ούτε στιγµή το «µαύ-
ρο» να καλύψει τη φωνή της πραγµατικής ενηµέρωσης, της µα-
χόµενης δηµοσιογραφίας. Έδωσαν και δίνουν µε πραγµατική
γενναιότητα τη δύσκολη αυτή µάχη. 

Με το παρόν σχέδιο νόµου προβλέπεται η επαναλειτουργία
της ΕΡΤ, αλλά και µε το επερχόµενο που αφορά τον εκδηµοκρα-
τισµό της διοίκησης, την καταπολέµηση της γραφειοκρατίας, την
ηλεκτρονική διακυβέρνηση και την αποκατάσταση αδικιών, παύει
η δυνατότητα επιβολής πολιτικής επιστράτευσης ή οποιαδήποτε
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µορφή επίταξης ως µέτρο αντιµετώπισης της απεργίας. 
Το προοδευτικό-δηµοκρατικό πρόσηµο αυτών των νοµοθετι-

κών µας πρωτοβουλιών δεν αφήνει περιθώριο παρερµηνειών για
επιδίωξή µας για την ολοκληρωµένη ανατροπή του προηγούµε-
νου καθεστώτος. 

Γνωρίζουµε ότι αυτή µας η νοµοθετική πρωτοβουλία ενοχλεί
τους µεγαλοκαναλάρχες, οι οποίοι από τη µεριά τους θα αυξή-
σουν την επιθετικότητά τους απέναντι στη σηµερινή Κυβέρνηση.
Αυτό, όµως, όχι µόνο δεν µας πτοεί, αλλά αντιθέτως επιβεβαιώνει
την επιχειρηµατολογία µας για την ανάγκη εξυγίανσης του χώ-
ρου των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και την επίτευξη πλουραλι-
στικής ενηµέρωσης των πολιτών. 

Άλλωστε το «µαύρο» στην ΕΡΤ επιβλήθηκε για την εξυπηρέ-
τηση των µεγάλων καναλιών, τη σκανδαλώδη παραχώρηση του
ψηφιακού σήµατος στην «DIGEA», που σηµαίνει απώλεια 14 εκα-
τοµµυρίων τον χρόνο, την πρόθεση πώλησης του κτηρίου στην
Αγία Παρασκευή µέσω ΤΑΙΠΕΔ και την απόλυση εργαζοµένων
στο όνοµα του «success story». 

Η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ κάνουν τα πάντα για να δε-
σµεύσουν τη δηµόσια ραδιοτηλεόραση στο καθεστώς της
«DIGEA». Αναφέροµαι στους ψηφιακούς ποµπούς σε πανελλα-
δική κλίµακα. 

Η ΕΡΤ πριν από το «µαύρο» διέθετε ένα άρτιο δίκτυο ποµπών
και αναµεταδοτών σε όλη τη χώρα µε περισσότερους από χίλι-
ους ποµπούς και αναµεταδότες, καλύπτοντας το 99,9% του πλη-
θυσµού και της γεωγραφίας της Ελλάδας. Σήµερα διαθέτει
λιγότερους από δεκαπέντε ψηφιακούς ποµπούς. Θα ελεγχθούν
όλες αυτές οι ζηµιές σε βάρος του ελληνικού δηµοσίου. Θα απο-
δοθεί δικαιοσύνη. Θα ξεπεραστούν τα αδιέξοδα. Στο τέλος θα
αποτύχει το σχέδιό τους για υποταγή σε αυτό το µονοπώλιο και
για την κρατική τηλεόραση. 

Έτσι, το παρόν νοµοσχέδιο βρίσκεται ακριβώς στον αντίποδα
του παραπάνω σχεδιασµού και πρακτικής, αλλά και στο άµεσο
µέλλον θα υπάρξουν  ακόµα πιο ολοκληρωµένες παρεµβάσεις.

Σχεδιάζουµε µε οικονοµικό πλάνο για ισοσκελισµένο προϋπο-
λογισµό, αλλά και την απόφαση για οικονοµικό διαχειριστικό
έλεγχο για το παρελθόν, διαµορφώνοντας τους απαραίτητους
όρους βιωσιµότητας της ΕΡΤ. Σχεδιάζουµε µία ΕΡΤ ανοιχτή στην
κοινωνία, καθώς προβλέπεται η συγκρότηση συµβουλίων κοινω-
νικού ελέγχου τηλεθεατών, θεσµών και κοινωνικών συλλογικοτή-
των, µία ΕΡΤ που δεν θα επιδιώκει το κέρδος, αλλά και δεν θα
επιβαρύνει µε ελλείµµατα τον φορολογούµενο πολίτη, µία ΕΡΤ
αρωγό στην προσπάθεια εθνικής και παραγωγικής ανασυγκρό-
τησης, φορέα δηµοκρατίας και πολιτισµού.

Κλείνοντας θέλω να πω ότι στηρίζω απόλυτα αυτήν τη νοµο-
θετική πρωτοβουλία, αλλά παράλληλα θέλω να συγχαρώ και να
ευχαριστήσω όλους τους εργαζοµένους της ΕΡΤ και στην Αθήνα,
αλλά και στους περιφερειακούς σταθµούς, που όλο αυτό το διά-
στηµα προσέφεραν ανάσα πραγµατικής ενηµέρωσης και εµψύ-
χωσης του δοκιµαζόµενου λαού µας απέναντι στο καθεστώς της
τροµοκράτησης και του εκφοβισµού που επέβαλε η µιντιακή πα-
ραπληροφόρηση των εθνικών εργολάβων-καναλαρχών. 

Είναι καιρός να ανθήσει και πάλι ο πλουραλισµός, η εγκυρό-
τητα, η ενηµέρωση των πολιτών µέσα στη χώρα, καθώς και των
αποδήµων. Είναι καιρός να αξιοποιηθεί το πολύτιµο αρχείο της
ΕΡΤ, τα µουσικά σύνολα, τα οποία µαζί µε άλλα προγράµµατα
θα συµβάλουν στην ψυχαγωγία, στην επιµόρφωση, στην ευαι-
σθητοποίηση, αλλά και την αισθητική εξύψωση µικρών και µεγά-
λων.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε. Τον
λόγο έχει η κ. Μαρία Κανελλοπούλου.

ΜΑΡΙΑ ΚΑΝΕΛΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο εξαιρετικό

ντοκιµαντέρ του Γιώργου Αυγερόπουλου «Αγορά», ο κ. Αλαφού-
ζος, ιδιοκτήτης µεταξύ πολλών άλλων και του «ΣΚΑΙ», έλεγε ότι
τον ενοχλεί η ίδια η ύπαρξη ενός δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού
φορέα, γιατί αν υπάρχει τέτοιος φορέας, αλλοιώνεται ο ιδιωτικός
ανταγωνισµός. Όσο και αν έψαξα, δεν µπόρεσα να βρω πιο ειλι-
κρινή και τίµια -πρέπει να το οµολογήσω- επιχειρηµατολογία

υπέρ του κλεισίµατος της ΕΡΤ. 
Αυτό θα έπρεπε να έχει εκφωνήσει ο κ. Κεδίκογλου τη νύχτα

που εκτελώντας επιλογές της τρικοµµατικής κυβέρνησης ανα-
κοίνωνε το κλείσιµο της ΕΡΤ, αντί να καθυβρίζει και να συκοφαν-
τεί εργαζοµένους, αντί να παρανοµεί επικαλούµενος τη νοµιµό-
τητα, αντί να µιλά για σπατάλες και διασπάθιση του δηµόσιου
χρήµατος, λες και κάποιος άλλος επί σαράντα συναπτά έτη διοι-
κούσε, διόριζε, αποφάσιζε, ακριβοπλήρωνε πολυθεσίτες «ηµετέ-
ρους», ειδικούς συµβούλους, γραµµατείς και φαρισαίους.

Σήµερα, όλοι ξέρουµε πως αυτός ήταν ο µόνος τρόπος να πα-
ραχωρηθεί το ψηφιακό σήµα στα ιδιωτικά κανάλια της διαπλο-
κής, στα ίδια κανάλια που επί χρόνια λυµαίνονται τις δηµόσιες
συχνότητες της χώρας και ο µόνος τρόπος για να βρεθούν στον
δρόµο δυόµισι χιλιάδες άνθρωποι, πράγµα που επέτρεψε τουλά-
χιστον στον κ. Μητσοτάκη να πανηγυρίζει χωρίς προσχήµατα. 

Ήταν επίσης ο µόνος τρόπος προκειµένου στη θέση της ΕΡΤ
να στηθεί µία µεταχουντική καρικατούρα, ένα κυβερνητικό φε-
ρέφωνο, ένα µεροληπτικό εργαλείο ψευδοενηµέρωσης που
έφθασε σε τόσο ακραία σηµεία κοµµατικής προπαγάνδας, δια-
στρέβλωσης και αποκλεισµού της άλλης άποψης που ούτε οι
δικοί σας άνθρωποι δεν µπόρεσαν να υπηρετήσουν. Κατά τα
άλλα εµείς θα κάνουµε τη χώρα Βόρεια Κορέα!

Θέλω να προσπεράσω τα αυτονόητα, χαιρετίζοντας ασφαλώς
την επαναλειτουργία της ΕΡΤ. Η δέσµευση της Αριστεράς -αντι-
πολίτευση τότε- υλοποιείται τώρα, ως όφειλε, από την Κυβέρ-
νηση µε κορµό την Αριστερά. 

Δεν θέλω να αναφερθώ σε όσα πολλοί εκ των συναδέλφων
ήδη αναφέρθηκαν. Η διοίκηση και η ενηµέρωση έχουν καλυφθεί
ή θα καλυφθούν -είµαι σίγουρη- µε απόλυτα επαρκή τρόπο από
άλλους συναδέλφους.

Θέλω να σταθώ στο κοµµάτι του πολιτισµού. Θα επαναλάβω,
κύριε Υπουργέ -παρά τις καλοδεχούµενες βελτιώσεις, στις ο-
ποίες γενναία προχωρήσατε και πολύ το εκτιµούµε- την αρχική
µας εκτίµηση πως πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που γέρνει αναν-
τίστοιχα υπέρ της διοίκησης και της ενηµέρωσης, ενώ ο πολιτι-
σµός εξακολουθεί να είναι κατάφωρα αδικηµένος, ο φτωχός
συγγενής της δηµόσιας τηλεόρασης. 

Δύο µικρές παρατηρήσεις. Με βάση και το ψήφισµα του Συµ-
βουλίου των εκπροσώπων των κρατών-µελών της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, στο οποίο αναγνωρίζεται ότι οι δηµόσιες ραδιοτηλεο-
πτικές υπηρεσίες επιτελούν πολιτιστικό, κοινωνικό και δηµοκρα-
τικό λειτούργηµα υπέρ του κοινού συµφέροντος, καλό θα ήταν
να υπάρχουν στη µεταβατική πρώτη διοίκηση και εκπρόσωποι
των σωµατείων του πολιτιστικού χώρου, δηλαδή της Πανελλή-
νιας Οµοσπονδίας Θεάµατος-Ακροάµατος. 

Ειδικά στο διοικητικό συµβούλιο εφόσον –και σωστά- προβλέ-
πεται εκπρόσωπος της ΕΣΗΕΑ, που εκπροσωπεί τον πυλώνα της
ενηµέρωσης, στη βάση της ισοτιµίας καλό θα ήταν να εκπροσω-
πείται και ο έτερος, αυτός του πολιτισµού. Αναφέροµαι στο άρ-
θρο 7.

Δεύτερον. Επί του άρθρου 3, στις διατάξεις της παραγράφου
4, όπου αναφέρεται στην απόδοση του περίφηµου 1,5%, θέλω
να κάνω δύο παρατηρήσεις. 

Η πρώτη αφορά στην επισήµανση -τη σωστή επισήµανση κατά
τη γνώµη µας- της Επιστηµονικής Υπηρεσίας της Βουλής. Εν
προκειµένω, λέει «για την εφαρµογή της ως άνω διάταξης θα
ήταν σκόπιµο να διευκρινιστεί αν στον ετήσιο κύκλο εργασιών
της «ΕΡΤ Α.Ε.» συνυπολογίζεται το ανταποδοτικό τέλος». Συµ-
φωνούµε απολύτως.

Η δεύτερη αφορά τη διασύνδεση της κινηµατογραφικής πα-
ραγωγής µε τη στήριξη των εκδόσεων βιβλίου. Διαφωνούµε,
κύριε Υπουργέ, όχι φυσικά γιατί αρνούµαστε τη στήριξη των εκ-
δόσεων και του βιβλίου, αλλά γιατί δεν θεωρούµε ότι το ένα πρέ-
πει να γίνεται σε βάρος του άλλου.

Μην ξεχνάτε ότι πολλοί από τους επιχειρηµατίες, τους µεγα-
λοεκδότες, µπορούν µε ένα τέτοιο βιβλίο την εβδοµάδα –και ξέ-
ρουµε το είδος των βιβλίων που διακινούν- να τελειώνουν µε τις
υποχρεώσεις τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ξέρουµε ότι σε µερικούς δεν
αρέσει να υπενθυµίζουµε ότι η ΕΡΤ αν έχει καταξιωθεί στη συ-
νείδηση του κόσµου, το οφείλει κυρίως ή και στην ανάµνηση της
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παλαιάς καλής ΕΡΤ. Ξέρουµε ότι µερικοί ενοχλούνται από την
αναφορά στη «Λωξάντρα», στους «Πανθέους», στο «Θέατρο της
Δευτέρας», στο «Τρίτο Πρόγραµµα» του Μάνου Χατζιδάκι. Προ-
τιµούν τους «Πρωταγωνιστές» προφανώς.

Θα απαντήσω επικαλούµενη γραπτά του βετεράνου Ροβήρου
Μανθούλη. Λέει ο Ροβήρος Μανθούλης: «Τον Απρίλιο του 1976
µε το καινούργιο πρόγραµµα που ανεβάσαµε στη µεταχουντική
ΕΡΤ –«Θέατρο της Δευτέρας», «Παρασκήνιο», µια ταινία, µια συ-
ζήτηση, ο «Φωτογράφος του Χωριού», «Χίλια Χρόνια Πριν», οι
µουσικές βραδιές, ο ποιοτικός κινηµατογράφος της Κυριακής µε
τους προλόγους του Γιάννη Μπακογιαννόπουλου, το «Κάθε Με-
σηµέρι», µε το οποίο φέραµε επιτέλους ζωντανά προγράµµατα
στην ελληνική τηλεόραση- ενώ πριν η ΥΕΝΕΔ µε τα αµερικανικά
και τα ελληνοσαχλά σίριαλ είχε διπλάσια τηλεθέαση από το ΕΙΡΤ,
όταν ανέλαβα την ΕΡΤ οι όροι αντιστράφηκαν. Να σκεφτείτε ότι
το «Θέατρο της Δευτέρας» της ΕΡΤ είχε τηλεθέαση 95% στα
χωριά της Πίνδου, όχι µόνο γιατί ήταν καλή εκποµπή, αλλά και
γιατί ήταν της ΕΡΤ». 

Επισηµαίνουµε ότι µετά το 2008 η ΕΡΤ δεν παρήγαγε προ-
γράµµατα µυθοπλασίας –ελληνικής µυθοπλασίας, ως όφειλε-
αδράνησε πολιτιστικά και ουσιαστικά σιώπησε πολύ πριν το
«µαύρο». Και δεν είναι λίγοι όσοι υποστηρίζουν ότι αυτό έγινε
εσκεµµένα, καθώς λειτούργησε υπέρ των ιδιωτικών τραστ του
φτηνού θεάµατος.

Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, εκεί έξω µια στρατιά
ανθρώπων από όλο το φάσµα των επαγγελµάτων, των συναφών
µε τον πολιτισµό, την ψυχαγωγία και το θέαµα, παρά την οικονο-
µική και κοινωνική κρίση, παρά την επέλαση της κακογουστιάς,
παρά την περιφρόνηση και τους αποκλεισµούς που υφίστανται,
εξακολουθούν να δηµιουργούν και να παράγουν. Περιµένουν και
µπορούν και πρέπει να προσφέρουν στην επανεκκίνηση της ΕΡΤ,
συµβάλλοντας ουσιαστικά στον εκπαιδευτικό και ποιοτικό ψυχα-
γωγικό χαρακτήρα που πρέπει να έχει ένας δηµόσιος ραδιοτη-
λεοπτικός φορέας, ώστε να είναι πραγµατικά νέος και να απευ-
θύνεται σε όλα τα κοινωνικά στρώµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Μια τελευταία παρατήρηση: Το καλύτερο θεσµικό πλαίσιο κι
αν φτιάξουµε, θα µεταλλαχθεί σε «αδειανό πουκάµισο» αν η κα-
θηµερινότητα, η ψυχαγωγία και η ενηµέρωση εξακολουθήσουν
να είναι παραδοµένα στην αυτοκρατορία του κιτς, του κιτρινι-
σµού, των πρωινάδικων και του lifestyle. 

Τον Σεπτέµβριο του 2014 ο Ροδόλφος Μορώνης έγραφε σε
ένα tweet: «Αν διακηρύττεις ότι θέλεις να φτιάξεις κάτι ανεξάρ-
τητο, αντικειµενικό και ποιοτικό, αλλά δεν το εννοείς, µην το ανα-
θέτεις σε κάποιον που το εννοεί». 

Κύριε Υπουργέ, παραφράζω ελαφρώς: Αν διακηρύττεις ότι θέ-
λεις να φτιάξεις κάτι ανεξάρτητο, αντικειµενικό και ποιοτικό και
το εννοείς, µην το αναθέτεις σε κάποιον –σε κάποιους- που δεν
το εννοούν, για να µην µείνει η επανεκκίνηση της ΕΡΤ µόνο ένα
λογότυπο στις τηλεοπτικές οθόνες. Να θυµόµαστε πάντα ότι το
χαµένο σήµα της είναι το χαµένο σήµα της δηµοκρατίας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε την κ.
Κανελλοπούλου.

Τον λόγο έχει ο κ. Συµεών Μπαλλής.
ΣΥΜΕΩΝ ΜΠΑΛΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Λίγα λεπτά

µόνο.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι την

ανάγκη να ξεκινήσω την οµιλία µου για να αποκαταστήσω την
πραγµατικότητα και το δίκαιον του πράγµατος, µε αφορµή µια
αναφορά που έκανε ένας προηγούµενος συνάδελφος –ο συνά-
δελφος από την Αντιπολίτευση, επίσης από τη Μαγνησία απ’
όπου κατάγοµαι- που αναφέρθηκε ως παράδειγµα στην ΕΡΑ
Βόλου. Ατυχές το παράδειγµα, επιτρέψτε µου να πω.

Αναφέρθηκε, κατ’ αρχάς, στον ιστορικότερο περιφερειακό ρα-
διοφωνικό σταθµό της ΕΡΤ. Είναι ο ένας από τους τρεις σταθ-
µούς που αναφέρονται στο ιδρυτικό της Ελληνικής Ραδιοφωνίας.
Είναι η Αθήνα, η Θεσσαλονίκη και ο Ραδιοφωνικός Σταθµός Βό-
λου.

Δεν είναι, όµως, µόνο η ιστορικότητα του Ραδιοσταθµού του
Βόλου, της ΕΡΑ Βόλου, που κάνει ατυχές το παράδειγµα και ατυ-
χή την αναφορά. Είναι η µεγάλη προσφορά του Ραδιοφωνικού
Σταθµού Βόλου της ΕΡΑ και το µεγάλο δέσιµο της ΕΡΑ Βόλου
µε την τοπική µας κοινωνία.

Για πολλές δεκαετίες η ΕΡΑ Βόλου ήταν ο εκφραστής της το-
πικής κοινωνίας, ήταν πολύ περισσότερο ο εκφραστής της µε-
γάλης ταυτότητας της πόλης του Βόλου και της ευρύτερης
περιοχής. Ήταν ο εκφραστής της ταυτότητας των µεγάλων κοι-
νωνικών, εργατικών και διεκδικητικών αγώνων του Βόλου, αλλά
και ο εκφραστής του πνεύµατος, της παραγωγής της περιοχής,
της συνέχειας του Παρθεναγωγείου του Σαράτση, του Δελµού-
ζου.

Η ΕΡΑ Βόλου για πολλές δεκαετίες δεν ήταν ο σηµαντικός φο-
ρέας ενηµέρωσης και ψυχαγωγίας. Ήταν ο µοναδικός δηµόσιος
ραδιοφωνικός φορέας για την ενηµέρωση και την ψυχαγωγία
των κατοίκων της περιοχής µας, πολύ περισσότερο στις εργατι-
κές συνοικίες του Βόλου και στην προσφυγική πόλη της Νέας Ιω-
νίας. Ήταν το µοναδικό µέσο από όπου οι κάτοικοι έπαιρναν την
ενηµέρωσή τους και ήταν η καθηµερινή τους συντροφιά σε ό,τι
έκαναν.

Ήταν ατυχές, όµως, το παράδειγµα, διότι υποστήριξε ο συνά-
δελφος -και δεν έχω κανένα λόγο να το αµφισβητήσω- ότι ως µο-
ναδικός Βουλευτής της Αντιπολίτευσης, δεν κλήθηκε ποτέ να
µιλήσει από την ΕΡΑ Βόλου.

Σας διαβεβαιώ, κύριε Υπουργέ και κύριοι συνάδελφοι, ότι είµαι
Βουλευτής του κυβερνώντος κόµµατος και δεν έχω µιλήσει ποτέ
στην ΕΡΑ Βόλου, ούτε προεκλογικά και πολύ περισσότερο µετε-
κλογικά. Δεν καταλαβαίνω ποια κριτήρια µπαίνουν για να προ-
σκληθεί κάποιος να µιλήσει σε έναν ραδιοφωνικό σταθµό. Από
όσο δε, γνωρίζω, κανένας µας από τους πέντε συνολικά κυβερ-
νητικούς Βουλευτές της Μαγνησίας -τουλάχιστον µετεκλογικά-
δεν έχει εµφανιστεί στα µικρόφωνα της ΕΡΑ Βόλου.

Όµως, πρέπει να πούµε και το δίκιο του πράγµατος, διότι είναι
άδικο και για τους εργαζόµενους της ΕΡΑ Βόλου αυτό το οποίο
ειπώθηκε. Είναι εργαζόµενοι οι οποίοι µε λίγα µέσα, αλλά µε πε-
ρισσή προσπάθεια και αυτοθυσία έχουν κρατήσει όλες αυτές τις
δεκαετίες στην πρώτη γραµµή την ΕΡΑ Βόλου και ανοικτή ως
καρδιά πάλλουσα όλη αυτή την περίοδο των πολλών µηνών µετά
το «µαύρο» στην ΕΡΤ και στην ΕΡΑ.

Η διαχείριση του προγράµµατος στην ΕΡΑ Βόλου δεν γίνεται
από τους πρώην εργαζόµενους, νυν απολυµένους, της ΕΡΑ
Βόλου και πολύ περισσότερο από τους δηµοσιογράφους του ρα-
διοφωνικού σταθµού. Είναι αυτοδιαχειριζόµενες εκποµπές από
εθελοντές.

Το ατυχές, όµως, του παραδείγµατος πιστεύω ότι ενισχύει και
αυτό το οποίο εµείς επιδιώκουµε και επισηµαίνουµε µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο ως κεντρική αντίληψη για αυτή τη λειτουρ-
γία. Ένα µόνο θα αναφέρω από τα πολλά των όσων αναφέρονται
στο νοµοσχέδιο. Επισηµαίνουµε την ανάγκη της υπεύθυνης πα-
ρουσίας των επαγγελµατιών, των εργαζοµένων στη διοίκηση,
αλλά και στην κατάθεση του προγράµµατος, µε τη συµµετοχή
εκπροσώπων εργαζοµένων στη διοίκηση της ΕΡΤ, εργαζοµένων
δύο τον αριθµό, ο ένας από τους οποίους εκπρόσωπος του δη-
µοσιογραφικού κόσµου -και αυτό µε χαροποιεί µετά από τριάντα
πέντε χρόνια θητεία στο δηµοσιογραφικό επάγγελµα- οι οποίοι
θα εκλέγονται µε καθολική ψηφοφορία. Δεν θα ορίζονται από
καµµία κυβέρνηση και από κανένα κόµµα. Επαναλαµβάνω ότι θα
είναι εκλεγµένοι µε καθολική ψηφοφορία από το σύνολο των ερ-
γαζοµένων.

Βάζουµε και µια πρόσθετη δικλίδα -το τολµούµε και το βά-
ζουµε, διότι το επιδιώκουµε- δικλίδα δηµοκρατίας και διαφά-
νειας: Το Συµβούλιο Κοινωνικού Ελέγχου σε κάθε περιοχή όπου
θα λειτουργεί σταθµός της ΕΡΤ και της ΕΡΑ. Το τολµούµε και το
επιδιώκουµε, διότι θέλουµε τον λαϊκό κοινωνικό έλεγχο σε οτι-
δήποτε έχει να κάνει µε την πολιτική µας και την κυβερνητική µας
δραστηριότητα.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουν προηγη-
θεί περίπου είκοσι µε εικοσιπέντε οµιλίες Βουλευτών. Οι περισ-
σότερες, αυτές που ήταν από την πλευρά Βουλευτών της Αντι-
πολίτευσης, ήταν εκτός θέµατος. Οι άλλες, των Βουλευτών που
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στηρίζουν την Κυβέρνηση, ήταν εντός του θέµατος της επανα-
λειτουργίας της ΕΡΤ. Οι υπόλοιπες είπαµε ότι ήταν εκτός.

Τον τόνο τον έδωσε νωρίς-νωρίς –και τον καταλάβαµε- η ειση-
γήτρια της Νέας Δηµοκρατίας µε την οµιλία της. Από τα δεκαε-
ξίµισι λεπτά που µίλησε, λιγότερο από τα δυόµισι, αν µέτρησα
σωστά, ήταν για την ΕΡΤ. Και αυτό για να κάνει µόνο µία ανα-
φορά, για να υποστηρίξει ότι όλη η ιστορία γίνεται για να πά-
ρουµε κάποιες εκατοντάδες εργαζοµένων.

Κατά τα άλλα και σ’ αυτήν την οµιλία της εισηγήτριας, αλλά
και σε πολλές άλλες παρόµοιες που ακολούθησαν, ακούσαµε
άλλα πράγµατα. Ακούσαµε ότι σε λίγο θα είναι είδος εν ανεπαρ-
κεία όχι αυτό στο οποίο πήγε εύκολα εξαρχής το µυαλό µας,
αλλά το φάρµακο. Θυµηθήκαµε, βέβαια, τότε που κατακρεουρ-
γούσαν και την ΕΡΤ και ολόκληρη την κοινωνία χωρίς αναισθη-
τικό. 

Ακούσαµε τη διαβεβαίωση ότι για έναν χρόνο δεν µπορούµε
να πάµε σε εκλογές, ακόµα και αν το θέλουµε. Δεν κατάλαβα αν
αυτό ήταν µία επισήµανση προς την Κυβέρνηση ή για να καθη-
συχάσει τον κ. Σαµαρά που ανησυχεί µήπως γίνουν εκλογές και
δει το ποσοστό του ΣΥΡΙΖΑ να ανεβαίνει.

Φυσικά, στο τέλος ακούσαµε και την παραίνεση να κάνουµε
µε τους δανειστές µας σύντοµα µία συµφωνία που θα είναι κοντά
στη συµφωνία που είχε κάνει η προηγούµενη κυβέρνηση.

Ευχαριστούµε, αλλά δεν θα πάρουµε τέτοια συµφωνία!
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-

ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)
Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ακούσαµε και από µία άλλη εισηγήτρια ή οµιλήτρια από άλλο

κόµµα που αντιπολιτεύεται την Κυβέρνηση ότι εδώ υπάρχει σύγ-
κρουση συµφερόντων. Υπάρχει σύγκρουση συµφερόντων, διότι
µίλησαν δηµοσιογράφοι από την κυβερνητική πλευρά και ειση-
γήθηκαν το θέµα. Άρα έχουµε σύγκρουση συµφερόντων. 

Θα ήταν πολύ ευχάριστο, αν ακούγαµε και για τα συµφέροντα
και για τη σύγκρουση που πρέπει να υπάρχει σ’ αυτό τον χώρο
µε την «DIGEA». Τσιµουδιά! Τίποτα για την ταµπακιέρα! Πολλά
λόγια, αλλά επί του θέµατος ουδέν! Όπως λέει ο λαός «πολύ
λάδι, αλλά από τηγανίτα τίποτα»! 

Είναι κατανοητή, όµως, η αµηχανία τους, διότι τι να πουν για
την ΕΡΤ; Τι να πουν για την αυθαιρεσία του «µαύρου»; Τι να πουν
για την έλλειψη νοµιµοποιητικής βάσης στα µορφώµατα που
έφτιαξαν; Τι να πουν για το κατά πόσον εν τέλει ήταν εντάξει η
διαχείριση που έγινε; Πόσο µας κόστισε και το κλείσιµο της ΕΡΤ
και η δήθεν επαναλειτουργία ενός άλλου δηµόσιου φορέα που
επιχείρησαν; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αυτά είναι θέµατα που πρέπει να δούµε, όχι κάποτε, αλλά
άµεσα. Πρέπει να τα διερευνήσουµε όχι σε ένα µακρινό µέλλον,
αλλά τώρα, για να δούµε αν –λέω, αν- και µήπως υπάρχει κάτι
επιλήψιµο σε όλα αυτά. Το ξέρουν ότι θα τα διερευνήσουµε.
Αυτό είναι που πολεµούν και αυτό είναι που τους ανησυχεί.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε, κύριε
Μπαλλή.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, τριάντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και δύο
συνοδοί εκπαιδευτικοί από το Γενικό Λύκειο Αγίας Άννης Βρέ-
στης από τη Γαλλία. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης.
Ορίστε, κύριε Κεφαλογιάννη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΕΦΑΛΟΓΙΑΝΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου

για την επανασύσταση της ΕΡΤ µοιάζει µε ένα ταξίδι στον χρόνο,
ένα ταξίδι που ξυπνά µνήµες µίας άλλης εποχής, όπου η κρατική

ραδιοτηλεόραση µονοπωλούσε την ενηµέρωση των πολιτών και
γινόταν το πανίσχυρο εργαλείο κοµµατικής προπαγάνδας.

Για να είµαι ειλικρινής, ποτέ δεν αφήσαµε ολοκληρωτικά πίσω
µας αυτήν την εποχή, αλλά –αν µη τι άλλο- είχαµε κάνει προς τα
εµπρός κάποια σηµαντικά βήµατα, τα οποία τα αναιρείτε µε
τρόπο σαφώς πιο καλυµµένο, πιο εκλεπτυσµένο και πάντα στο
πλαίσιο της δηµιουργικής ασάφειας που σας διακρίνει. Πώς αλ-
λιώς µπορεί να διακρίνει κανείς και να εκλάβει τη διατύπωση της
παραγράφου 2 του άρθρου 2 ότι η ΕΡΤ οφείλει να συµβάλει στην
εθνική και παραγωγική ανασυγκρότησης της χώρας; 

Πίσω ολοταχώς λοιπόν! Μιλάµε για µία ΕΡΤ πολιτικό παράρ-
τηµα, ως εργαλείο εφαρµογής της πολιτικής του Υπουργού Πα-
ραγωγικής Ανασυγκρότησης, του κ. Λαφαζάνη, αντί όπως θα
έπρεπε για ένα εργαλείο προς όφελος των πολιτών µε στόχο την
κριτική αξιολόγηση της δουλειάς και της Κυβέρνησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα τολµήσω να εκστοµίσω αυτό
που σιωπηλά οι συνάδελφοι από τον ΣΥΡΙΖΑ σκέφτονται και πι-
θανώς η πολιτική ορθότητα, αλλά και το παιχνίδι της κοµµατικής
αντιπαράθεσης δεν τους αφήνουν να πουν. Το κράτος, η Κυβέρ-
νηση, πρέπει να ασκεί έλεγχο στη δηµόσια ραδιοτηλεόραση.

Πολύ σωστά φρόντισε να σας θυµίσει ο Βουλευτής κ. Τσου-
καλάς, ορµώµενος από τις φιλοσοφικές του αναφορές, ότι και
το κράτος στις σύγχρονες κοινωνίες έχει την ικανότητα και την
εγγενή τάση να ιδιωτικοποιεί το δηµόσιο συµφέρον. Και ξέρετε
γιατί; Επειδή το αντιλαµβάνεται ως ίδιον, ως δικό του, άρα ως
µερικό.

Αυτό που συζητάµε σήµερα, το στοίχηµα που δεν είναι αυτο-
νόητο και που εν τέλει µας διαφοροποιεί, είναι ποια άποψη έχει
η συγκεκριµένη Κυβέρνηση για το είδος των ελέγχων που νοµι-
µοποιείται να ασκεί σε µια δηµοκρατική κοινωνία και στη βάση
ποιας διαδικασίας θα αναχαιτίσει όσο το δυνατόν περισσότερο
αυτή την κρατική τάση. Εξηγούµαι, λοιπόν, για να µην παρεξη-
γηθώ ότι θα υιοθετήσω ακριβώς την ίδια οπτική που υιοθέτησε
και ο Βουλευτής σας στο νοµοσχέδιο. 

Όλοι συµφωνούµε, για παράδειγµα, ότι η δηµόσια τηλεόραση
πρέπει να απεµπλακεί από τα κόµµατα. Πότε, όµως, υπηρετείται
καλύτερα αυτός ο στόχος; Όταν έχεις ένα εποπτικό συµβούλιο
όσο το δυνατόν ανεξάρτητο από τα κόµµατα, µε εξουσιοδότηση
να ορίζει τη διοίκησή της, να ελέγχει τον προϋπολογισµό, άρα
και το είδος του ανταποδοτικού τέλους ή όταν η διοίκηση ορίζε-
ται από τον Υπουργό Επικρατείας και την κυβερνητική κοινοβου-
λευτική πλειοψηφία της Επιτροπής Θεσµών και Διαφάνειας της
Βουλής; 

Πώς διασφαλίζονται τα µέλη του Δ.Σ. που δεν επιλέγονται µε
κοµµατικά κριτήρια; Ποια είναι η πρόβλεψη για διαφάνεια, σχε-
τικά µε τα προσόντα τους; 

Δεν έχετε προβλέψει καν τη δηµόσια ακρόαση των υποψη-
φίων, όπως τουλάχιστον είχε καθιερωθεί σε άλλους νόµους. 

Καταγγέλλετε την Αντιπολίτευση ότι στην πράξη ακύρωσε την
ανεξαρτησία του εποπτικού συµβουλίου. Αν είναι έτσι, διορθώ-
στε το µε βελτιωτικές προτάσεις, αλλά µην καταργείτε την ύπαρ-
ξή του. Μην ακυρώνετε το µοναδικό ανάχωµα που υπάρχει ανά-
µεσα στη δηµόσια τηλεόραση και την Κυβέρνηση, που βοηθούσε
στην άσκηση δηµοσίου ελέγχου της δεύτερης, εκτός και αν επι-
θυµείτε να εκλάβουµε το σύνθηµα «πρώτη φορά αριστερά» και
ως εγγύηση ενός εναλλακτικού κυβερνητικού ελέγχου. Πείτε το,
όµως, ξεκάθαρα.

Όλοι συµφωνούµε για µια δηµόσια τηλεόραση που να είναι
βιώσιµη. Πώς το διασφαλίζετε, όµως, όταν –θα µου επιτρέψετε
να το πω- καταργείτε κουτοπόνηρα τη νοµική συσχέτιση του αν-
ταποδοτικού τέλους µε τα αποτελέσµατα της προηγούµενης
χρήσης; 

Πώς µε απλά λόγια, κύριε Υπουργέ, θα το πετύχετε αυτό, όταν
στην πράξη ακυρώνετε την αρχή του ισοσκελισµένου προϋπο-
λογισµού που διέπει τη λειτουργία του σήµερα;

Σε ό,τι αφορά τον κοινωνικό έλεγχο, το άρθρο 10 που προβλέ-
πει τη συγκρότηση συµβουλίων ελέγχου από το Διοικητικό Συµ-
βούλιο της ΕΡΤ αποτελεί, κύριε Υπουργέ, ένα πραγµατικό σκάν-
δαλο. Και αυτό γιατί δεν µπορεί να υπάρχει όργανο ελέγχου που
συγκροτείται από τον ελεγχόµενο. Σε άλλες χώρες η συγκρό-
τησή τους καθορίζεται από το νόµο χωρίς καµµία συµµετοχή του
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διοικητικού συµβουλίου. Αναρωτιέµαι αν αυτό δεν είναι ανα-
βίωση των κλαδικών της δεκαετίας του ’80, τότε τι είναι. 

Δεν δώσατε καµµία πειστική εξήγηση για ποιο λόγο οι αποδο-
χές των υπαλλήλων της νέας ΕΡΤ θα καθορίζονταν κατόπιν της
συλλογικής συµβάσεως εργασίας. Αν µη τι άλλο, ο ν. 493/2012
υπήγαγε ορθότατα όλους τους δηµόσιους υπαλλήλους του ευ-
ρύτερου δηµόσιου τοµέα και των ΔΕΚΟ στο καθεστώς του ενι-
αίου µισθολογίου. 

Να δούµε πώς διαµορφώνεται η µεγάλη εικόνα. Μια κοµµατικά
ελεγχόµενη διοίκηση της ΕΡΤ που θα διαπραγµατεύεται µε µια
κοµµατικά ελεγχόµενη διοίκηση των υπαλλήλων τις αποδοχές
τους. Αν το συνδυάσετε δε αυτό µε την προηγούµενη παρατή-
ρησή µου περί της δυνατότητας αυθαίρετης αύξησης του αντα-
ποδοτικού τέλους, θα καταλάβετε ότι «Γιάννης κερνάει και Γιάν-
νης πίνει». Η νέα ΕΡΤ θα είναι πιο κρατικά ελεγχόµενη από ποτέ. 

Θα ήθελα να ολοκληρώσω την τοποθέτησή µου, κύριε Πρό-
εδρε, µε ένα γενικότερο σχόλιο για το τοπίο της ελληνικής ρα-
διοτηλεόρασης. Όταν στα τέλη της δεκαετίας του 1980 διαµορ-
φώθηκε αυτό το τοπίο µε την είσοδο της ιδιωτικής ραδιοτηλεό-
ρασης χαιρετίστηκε από όλους, πλην ελαχίστων εξαιρέσεων, ως
το πρώτο σηµαντικό βήµα προς την πολυφωνία, ως ένα βήµα
προς µία ανεξάρτητη από την κρατική χειραγώγηση ενηµέρωση. 

Καλό είναι να θυµόµαστε ότι αν σήµερα έχει τεθεί στην
ατζέντα και συζητάµε για µια ανεξάρτητη χωρίς κοµµατικές και
κρατικές εξαρτήσεις πολυφωνική ενηµέρωση, οφείλεται εν πολ-
λοίς και στη φιλελεύθερη κουλτούρα που διαµόρφωσαν πολλοί
δηµοσιογράφοι που εργάστηκαν σε αυτό.

Καλό θα ήταν, λοιπόν, να φέρετε το συντοµότερο δυνατόν στη
Βουλή το σχέδιο νόµου για την οριστική διευθέτηση των συχνο-
τήτων και να διευθετήσετε το ζήτηµα του Εθνικού Συµβουλίου
Ραδιοτηλεόρασης. 

Σας θυµίζω δε ότι και στα ιδιωτικά κανάλια υπάρχουν εργαζό-
µενοι που κάνουν έντιµα τη δουλειά τους, που βιώνουν ή έχουν
βιώσει τον κίνδυνο της απόλυσης που όταν κειµενογραφούν ή
σχολιάζουν έχουν στο µπρος µέρος του κεφαλιού τους την τή-
ρηση της δηµοσιογραφικής δεοντολογίας και τον έλεγχο της
κάθε εξουσίας. Η παρουσία τους σήµερα είναι περισσότερο απα-
ραίτητη από ποτέ, αν σκεφτεί κανείς ότι εσείς φροντίσατε µε το
νοµοσχέδιο αυτό να µην αφήσετε κανένα περιθώριο ουσιαστικού
δηµοκρατικού ελέγχου της δηµόσιας τηλεόρασης.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.
Κεφαλογιάννη.

Τον λόγο έχει ο κ. Φώτιος Γραικός για οκτώ λεπτά.
ΦΩΤΙΟΣ ΓΡΑΙΚΟΣ: Διανύουµε µία περίοδο που τη χώρα κυ-

βερνά ο ΣΥΡΙΖΑ, που πρώτη φορά τη χώρα κυβερνά η Αριστερά,
η Αριστερά της ισότητας, της προόδου, της αξιοκρατίας, του
προγράµµατος της Θεσσαλονίκης. 

Η Κυβέρνηση του προγράµµατος της Θεσσαλονίκης, λοιπόν,
αφού έδωσε τα χρήµατα που προορίζονταν για µισθούς και συν-
τάξεις στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και αφού δέσµευσε τα
χρήµατα των φορέων για να πληρώσει µισθούς και συντάξεις,
αποφάσισε να τηρήσει µία από τις προεκλογικές της δεσµεύσεις
και να προβεί στην ανασύσταση της ΕΡΤ. 

Σε αυτό το σηµείο, λοιπόν, τίθεται το εξής ερώτηµα: Πώς θα
πληρωθεί η ΕΡΤ; Γνωρίζω την απάντηση. Μάλιστα, αρκετά στε-
λέχη σας έχουν µιλήσει ήδη περί ισοσκελισµένων προϋπολογι-
σµών και περί ανταποδοτικού τέλους ανά παροχή ηλεκτρικού
ρεύµατος. Όµως, εδώ ακριβώς είναι που γεννιούνται ακόµα πε-
ρισσότερα ερωτήµατα. Από τη µία µιλάτε για δωρεάν ρεύµα και
από την άλλη επιβαρύνετε επιπλέον τα νοικοκυριά; Και αν θεω-
ρείτε πως ο Έλληνας πολίτης µπορεί να επιβαρυνθεί επιπλέον,
θεωρείτε πως πρέπει να διατεθούν στην ΕΡΤ τα χρήµατα; Και
γιατί να µη διατεθούν σε άλλους νευραλγικούς τοµείς, όπως είναι
η άµυνα, η παιδεία, η υγεία που αυτή τη στιγµή βρίσκονται σε
αποσύνθεση; Η απάντηση είναι πολύ απλή. Προβαίνετε σε τέ-
τοιου τύπου επικοινωνιακές κινήσεις µε σκοπό να δείξετε ότι τε-
λικά κάτι κάνατε όλο αυτό το διάστηµα που δεν έχετε κάνει
τίποτα και φυσικά για να ικανοποιήσετε µία πολύ συγκεκριµένη
µερίδα ψηφοφόρων σας και συνδικαλιστών. 

Η Χρυσή Αυγή σαφώς και πιστεύει πως πρέπει να υπάρχει
ένας ισχυρός και πάνω απ’ όλα δηµόσιος ραδιοτηλεοπτικός φο-
ρέας, ο οποίος να στηρίζει την πολυφωνία και την πλουραλιστική
ενηµέρωση, ένας ραδιοτηλεοπτικός φορέας που θα είναι όλων
των Ελλήνων. Και αν ήταν όντως έτσι, εµείς θα υπερψηφίζαµε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. Ωστόσο, αν κάνει κανείς µια ανασκό-
πηση στα τελευταία χρόνια λειτουργίας της ΕΡΤ, µπορεί πολύ
εύκολα να καταλάβει πως υπήρξε επικοινωνιακό όργανο της εκά-
στοτε κυβέρνησης. Τι θα γίνει τώρα, λοιπόν, κατόπιν της νέας
ανασύστασης της ΕΡΤ; Μήπως πάλι θα είναι φερέφωνο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αφού το διοικητικό συµβούλιο θα ελέγχεται από την Κυ-
βέρνηση; 

Αυτό πού αντιλαµβάνεται, λοιπόν, σιγά-σιγά ο Έλληνας πολί-
της είναι πως δεν είστε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, σάρκα από τη σάρκα
του λαού µας, αλλά είστε σάρκα από τη σάρκα του παλαιού
ΠΑΣΟΚ. Και απ’ ό,τι φαίνεται, η πρώτη φορά για την Αριστερά,
θα είναι και η τελευταία. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Μπαλάφας): Ευχαριστούµε τον κ.

Γραικό. 
Τον λόγο έχει για οκτώ λεπτά η κ. Δέσποινα Σβερώνη-Χονδρο-

νάσιου. 
ΔΕΣΠΟΙΝΑ ΣΒΕΡΩΝΗ-ΧΟΝΔΡΟΝΑΣΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε. 
Δύο µέρες τώρα -και όχι µόνο!- αυτό που ακούµε συνέχεια

είναι να µιλούν για δηµοκρατία, για δηµοκρατικές διαδικασίες,
για δηµοκρατία της Αριστεράς και της Προόδου, για δηµοκρατία
της Νέας Δηµοκρατίας, για δηµοκρατία των σοσιαλιστών, για δη-
µοκρατία, δηµοκρατία. 

Όµως, οι πραγµατικότητες «δηµοκρατία» και «πελατειακό κρά-
τος» αλληλοαποκλείονται. Όποτε προκύπτει πελατειακό κράτος,
η δηµοκρατία πεθαίνει και όπου λειτουργεί δηµοκρατία, δεν νο-
είται πελατειακό κράτος. Πρόκειται, δηλαδή, για έννοιες και
πραγµατικότητες που είναι ριζικά και εξ ορισµού αντίθετες,
ασύµπτωτες και ασύµβατες. Η µια έννοια είναι η «δηµοκρατία»
και η άλλη είναι το «πελατειακό κράτος». Η µια αναιρεί την άλλη
και είναι αδύνατον να συνυπάρχουν. Και όπου έχουν γίνει από-
πειρες συµβιβασµού, αυτές οι απόπειρες συνιστούν απάτη. Δεν
καταλήγουν σε απάτη, αλλά είναι ευθύς εξαρχής απάτη. 

Το πελατειακό κράτος είναι το ακριβές ανάλογο µιας ξενικής
κατοχής. Τι είναι, δηλαδή, το πελατειακό κράτος; Είναι η εµπο-
ρευµατοποίηση της σχέσης της εξουσίας µε τον πολίτη.

Είναι η άσκηση της πολιτικής. Με ποιους όρους, όµως; Όχι µε
όρους πολιτικούς, αλλά µε όρους αγοράς, µε τους κανόνες του
marketing. Η εξουσία «πουλάει» διορισµούς στο δηµόσιο και ο
πολίτης πλέον ως πελάτης αγοράζει το διορισµό του µε την
ψήφο του και µε τη στράτευσή του στο κόµµα που τον διόρισε
και αποτελεί πλέον «στρατό». 

Σε αυτήν τη λογική της δοσοληψίας εντάσσονται και µεγάλες
θεσµικές λειτουργίες µε κορυφαία ευθύνη. Τέτοιες είναι η άµυνα,
είναι η δικαιοσύνη, είναι η υπεύθυνη πληροφόρηση του πολίτη,
η ΕΡΤ δηλαδή, και η ελεύθερη διακίνηση των ιδεών. Σε αυτό το
φάσµα της λογικής της δοσοληψίας είναι που γίνονται οι διορι-
σµοί στις ηγεσίες των Ενόπλων Δυνάµεων, των ανωτάτων δικα-
στηρίων, των ασφαλιστικών ταµείων, των νοσοκοµείων, της
δηµόσιας ραδιοτηλεόρασης. Υπάρχει σφιχτός εναγκαλισµός και
η δηµοκρατία έχει πάει περίπατο, κύριε Υπουργέ, και υπάρχει
απλά ένα πελατειακό κράτος. 

Ξέρετε το µοιραίο και το ολέθριο ποιο είναι; Ενώ το πελατειακό
κράτος είναι εκείνο το οποίο καταλύει τη δηµοκρατία, δεν µπορεί
να λειτουργήσει εκτός δηµοκρατίας, δηλαδή χρησιµοποιεί τους
κανόνες της δηµοκρατίας και τους σφετερίζεται. Με αυτούς τους
κανόνες λειτουργεί. Το πελατειακό κράτος δεν αρνείται κανέναν
δηµοκρατικό θεσµό, καµµιά λειτουργία της δηµοκρατίας. Απλά
αλλάζει το νόηµα των θεσµών και των λειτουργιών της δηµοκρα-
τίας και το κράτος, δηλαδή η εξουσία, δεν υπηρετεί πλέον το
δήµο, δεν υπηρετεί τον λαό, αλλά τον πρωτογονισµό –θα µου
επιτρέψετε να πω- την ιδιοτέλεια, τον ατοµοκεντρισµό των ενστί-
κτων της αυτοσυντήρησης, ακόµα και της κυριαρχίας της ηδο-
νής. 

Σε όλα τα µέσα ενηµέρωσης λίγο ως πολύ τα δελτία ειδήσεων

1934 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



είναι περίπου το ίδιο. Τι γίνεται; Μέσω αυτών λειτουργεί το πε-
λατειακό κράτος και µέσω αυτών των δελτίων το πελατειακό κρά-
τος µπαίνει µέσα στα σπίτια µας σαν ένας αδίστακτος κακοποιός. 

Δυστυχώς, η κοινωνία µας –λυπάµαι που θα το πω- παρ’ ότι
όλοι κοπτόµαστε για τη δηµοκρατία από τη Μεταπολίτευση και
δώθε, έχει υποστεί µια µετάλλαξη και από δηµοκρατία πλέον έχει
γίνει απλά ένα κοµµατικό, πελατειακό κράτος. 

Αυτά, ξέρετε, δεν τα σκέφτηκα από την αρχή. Είναι απ’ όλα
αυτά που άκουσα εδώ και ειδικότερα απ’ αυτά που είπε –και συµ-
φωνώ εν πολλοίς µαζί της- η εισηγήτρια της Πλειοψηφίας. Τα
είπε η κ. Κυρίτση και συµφωνώ µαζί της. Ουσιαστικά τι έλεγε;
Έλεγε γι’ αυτό που σας είπα, για το πελατειακό κράτος. 

Δεν θέλουµε την ΕΡΤ του παρελθόντος, δεν θέλουµε την ΕΡΤ
που είναι το «µακρύ χέρι» της Κυβέρνησης. Θέλουµε την ΕΡΤ
που δεν θα θυµίζει σε τίποτα το παρελθόν, χωρίς πελατολόγια,
χωρίς αυθαιρεσία, χωρίς διαπλοκή, µια ΕΡΤ ανοικτή στην κοινω-
νία που θα υπηρετεί αυτή και σ’ αυτήν θα απολογείται. Αυτό ση-
µαίνει ότι µέχρι τώρα απολύτως τίποτα δεν υπήρχε απ’ όλα αυτά. 

Τώρα έρχεται και πέφτει ο κλήρος σε σας, κύριε Υπουργέ,
γιατί είναι αλήθεια ότι δεν υπάρχει εδώ ούτε ένας από τους συ-
ναδέλφους µου, σε όποιους χώρους και να βρίσκονται, που να
µη θέλει να υπάρχει ένας δηµόσιος ραδιοτηλεοπτικός φορέας. 

Το θέµα είναι, όµως, αν µπορείτε να τα βάλετε µε το «µινώ-
ταυρο» του πελατειακού κράτους. Μπορείτε στ’ αλήθεια να στα-
θείτε στο ύψος των περιστάσεων; Ξέρετε, είναι κάποια πράγµατα
τα οποία µε προβληµατίζουν αρνητικά. Εγώ θέλω να πιστεύω ότι
έχετε όλη την καλή θέληση, όλη την καλή διάθεση. 

Υπάρχει στο άρθρο 10, σ’ αυτό που αναφέρθηκε και ο ειδικός
αγορητής µας κ. Λαγός, το Συµβούλιο Κοινωνικού Ελέγχου.
Όπως ακούγεται αυτό, είναι ποµπώδες και βαρύγδουπο. Από
ποιους θα αποτελείται; Θα αποτελείται από κοινωνικούς συλλο-
γικούς θεσµούς και θα αποτελούν αυτοί –λέει- αντιπροσωπευτικό
δείγµα και κοινό της ΕΡΤ. 

Αυτοί οι άνθρωποι θα έχουν ιδεολογία; Αυτοί οι άνθρωποι θα
έχουν «πιστεύω»; Αυτοί οι άνθρωποι από ποιους θα διορίζονται
εκεί;

Αυτοί οι άνθρωποι θα είναι ένα κοινωνικό παρατηρητήριο. Από
ποιους θα είναι διορισµένοι; Θα είναι διορισµένοι όµως στη διοι-
κητική αυτή περιφέρεια από το διοικητικό συµβούλιο. Και µπο-
ρείτε να µου πείτε, κύριε Υπουργέ, εάν κάποιος δεν ανήκει σε
αυτήν τη µεγάλη παράταξη που λέτε, την Αριστερή, την προ-
οδευτική, θα έχει δυνατότητα να διοριστεί εκεί; 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ.  ΝΙΚΗΤΑΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ)

Θα σας θυµίσω µόνο τούτο: Ο Ιωάννης Μεταξάς –ξέρετε- αυτό
που είπε το µεγάλο «όχι» διόρισε Υπουργό Εργασίας έναν κοµ-
µουνιστή. Αυτό ξέρετε γιατί σας το λέω; Διότι πράγµατι, οι µε-
γάλοι άνθρωποι δεν βλέπουν τους ανθρώπους περιχαρακωµέ-
νους αν δηλώσουν «αριστεροί», αν δηλώσουν «δεξιοί» ή αν δη-
λώσουν «εθνικιστές», αλλά τους ενδιαφέρει η ουσία. Αυτό όµως
µπορείς να το κάνεις όταν πραγµατικά λειτουργείς εθνικά κι όταν
πραγµατικά διέπεσαι από αυτό που λες ότι αισθάνεσαι µέσα σου
από αυτές τις δηµοκρατικές αξίες και τις αρχές. Διότι, ξέρετε,
και η δηµοκρατία είναι κατά το δοκούν και όπως το αισθάνεται
κανείς. Αυτό τουλάχιστον διαπίστωσα. 

Ξέρετε γιατί λέω για τους αριστερούς; Ο όρος του «αριστε-
ρού» και του «αριστερισµού» και το τι ρόλο παίζει στα κοινά,
πρώτα θεσπίστηκε από το εγγράµµατο τµήµα ΠΑΣΟΚ, το οποίο
κατέστησε τον «αριστερισµό» προϋπόθεση καριέρας, Και ξέρετε
για ποιους το έκανε αυτό ειδικά; Το έκανε για τους ατάλαντους
και οπωσδήποτε τους µειονεκτικούς. 

Από τότε µέχρι σήµερα, δεν χρειάζεται να έχεις πολλά προ-
σόντα. Και λίγος να είσαι και µειονεκτικός, αρκεί και µόνο το γε-
γονός ότι δηλώνεις ότι είσαι «αριστερός». Με το που κάνεις αυτή
τη δήλωση, τα πάντα συγχωρούνται. Διαφορετικά, θα πρέπει
οπωσδήποτε να γίνει έλεγχος. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Εγώ πραγµατικά θέλω να πιστεύω ότι θα κάνετε, όντως, µία
σοβαρή προσπάθεια. Δεν έχω λόγους να µη σας πιστεύω. Πι-
στεύω εσάς, όπως πίστευα και τους προηγούµενους. Είµαι ένας

απλός πολίτης. Τώρα, εξελέγην Βουλευτής. Θέλω να πιστεύω ότι
όλοι έχουν αγνές προθέσεις και ότι όλοι αγαπούν τούτο τον τόπο
και τον λαό. Θέλω να πετύχετε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει επανειληµµένα το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κύριε Πρόεδρε, τελειώνω σε µισό λεπτό. 
Αυτό που θα ήθελα να προσέξτε πάρα πολύ είναι το εξής: Στο

άρθρο 3 παράγραφος 3 λέει «οι ραδιοφωνικές και τηλεοπτικές
εκποµπές της ΕΡΤ, καθώς και το περιεχόµενο των διαδικτυακών
ισοτόπων της διέπονται από τις αρχές της αντικειµενικότητας,
της πληρότητας…». Πάω και παρακάτω: «…της διαφύλαξης της
ποιότητας της ελληνικής γλώσσας, της ανάδειξης του ελληνικού
πολιτισµού και της γέφυρας µε τους πολιτισµούς των άλλων
λαών». 

Επειδή εγώ δεν είµαι ποιητής και επειδή αναφέροµαι στη
γλώσσα και η γλώσσα είναι η σφραγίδα του δικού µας του λαού,
θα τελειώσω µόνο µε δύο στίχους από το «Άξιον εστί» του µεγά-
λου µας ποιητή και νοµπελίστα, του Ελύτη: «Τη γλώσσα µου έδω-
σαν ελληνική. Μονάχη έγνοια η γλώσσα µου. Μονάχη έγνοια η
γλώσσα µου µε τα πρώτα λόγια του Ύµνου». 

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παππά, παρ’
ότι έχετε ζητήσει τον λόγο, σειρά έχει να µιλήσει ο συνάδελφος
σας ο κ. Γρέγος. Θέλετε να µιλήσει και να µιλήσετε αµέσως µετά; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Όχι, θα µιλήσει µετά ο κ. Γρέγος. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εντάξει. 
Ο κ. Παππάς θα κάνει χρήση της δευτερολογίας του. Για τον

λόγο αυτό, κύριοι συνάδελφοι, θα δείτε ότι θα του δώσω έντεκα
λεπτά χρόνο οµιλίας. 

Κύριε Παππά, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Έχουν περάσει πέντε χρόνια από την

ανακοίνωση εκ µέρους του Γεωργίου Παπανδρέου της προσφυ-
γής της χώρας µας στο Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο και τον µη-
χανισµό στήριξης. 

Πολλοί περίµεναν, τότε, ότι στην Ελλάδα θα αντικρίζαµε σκη-
νές που θα προσοµοίαζαν µε σκηνές αφρικανικών ή νοτιοαµερι-
κανικών εξαθλιωµένων χωρών, µε ουρές στα σούπερ µάρκετ, µε
παιδάκια να ζητιανεύουν και µε τον κόσµο να τρέχει στις τράπε-
ζες να σώσει τα λεφτά του.

Τελικώς, ο λαός µας έδειξε µαχητικό πνεύµα. Βγήκε στους
δρόµους, αλλά βγήκε στους δρόµους για να διαµαρτυρηθεί, να
πει «όχι» στο µνηµόνιο, να δείξει γενικότερα µία στάση ζωής, που
χαρακτηρίζει τον Έλληνα σε κάθε εποχή. 

Ο απρόβλεπτος αυτός παράγων, ο παράγων λαός, αυτός τον
οποίο φοβούνται τα σκοτεινά κέντρα λήψεως αποφάσεων, αυτοί
που προσπαθούν να ελέγξουν την παγκόσµια οικονοµική και πο-
λιτική ζωή, εµποδίστηκε να δράσει και να απαιτήσει την ανεξαρ-
τησία και ελευθερία του µε την εφαρµογή του δόγµατος «Σοκ και
δέος», το οποίο δεν ήταν αυτό καθαυτό το µνηµόνιο, αλλά ήταν
και αυτή η σκοτεινή υπόθεση που δεν έχει διερευνηθεί ακόµη εις
βάθος. Και οµιλώ γι’ αυτή τη σκοτεινή υπόθεση που λέγεται
Marfin µε τη δολοφονία νέων ανθρώπων στην τράπεζα στην Πα-
νεπιστηµίου. 

Αυτό είχε σκοπό -και το πέτυχαν τελικά- να τροµοκρατήσει τον
λαό και να αναστείλουν τις κινητοποιήσεις και τις µαζικές αντι-
δράσεις. Κοµβικό σηµείο ήταν η Marfin, αυτή η υπόθεση. Ήταν
κοµβικό σηµείο για όσους γνωρίζουν και ξέρουν ή µπορούν να
διακρίνουν αλήθειες πίσω από την πραγµατικότητα. 

Τον τρέµατε τον λαό και τον τρέµετε, δεξιοί και αριστεροί. Οι
προηγούµενες κυβερνήσεις ήσαν έτοιµες να κατεβάσουν και τον
στρατό στον δρόµο για να καθυποτάξουν τη λαϊκή οργή. Το απο-
κάλυψαν πρόσφατα απόστρατοι Αρχηγοί των Επιτελείων. Και
είναι προς τιµήν της τότε ηγεσίας των Ενόπλων Δυνάµεων το ότι
δεν ενέδωσε στις πολιτικές πιέσεις για επέµβαση του στρατού
σε επιχειρήσεις εσωτερικής ασφάλειας. 

Ο κ. Καµµένος σε απάντησή του σε σχετική µας ερώτηση µας
λέει στις 6 του τρέχοντος ότι τα καταγγελλόµενα θα εξεταστούν.
Περιµένουµε. Ρωτάµε, όµως: Όντως γίνεται έρευνα; Έχουν κλη-
θεί οι απόστρατοι Αρχηγοί στο ΥΠΕΘΑ για να πουν τα όσα γνω-
ρίζουν;
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Ερχόµαστε στο σήµερα. Μπορεί, λοιπόν, να µη βλέπουµε ξυ-
πόλητα παιδάκια στους δρόµους, αλλά βλέπουµε παιδιά να λι-
ποθυµούν από την ασιτία στα σχολεία, την ώρα που οι κοµµατικοί
φίλοι και σε πολλές περιπτώσεις πάτρωνες των υπολοίπων κοµ-
µάτων, δηλαδή οι λήσταρχοι της διαπλοκής, οι «µεγαλοκαρχα-
ρίες», συνεχίζουν να απολαµβάνουν την πλούσια και καλή ζωή
τους, ανεπηρέαστοι από την ανέχεια των πολλών. Έχουν το θρά-
σος όλοι αυτοί αυτή την προκλητική ζωή να την επιδεικνύουν.

Οι εγχώριοι οικονοµικοί δυνάστες του λαού µας εξακολουθούν
να περιφέρουν επιδεικτικά τον πλούτο τους. Ξέρετε, γεµάτα είναι
τα περιοδικά life style µε τις εικόνες αυτές. Την ίδια στιγµή οι Έλ-
ληνες σφίγγουν τα χείλη και λένε χαµηλόφωνα ο ένας στον άλλο
«Πού θα πάει αυτή η κατάσταση;». 

Αλήθεια, πού θα πάει αυτή η κατάσταση; Πόσα είναι διατεθει-
µένος ο κύριος Πρωθυπουργός να δώσει στους τοκογλύφους
δυνάστες και δανειστές; 

Από την εξαγγελία ότι θα καταργηθεί το µνηµόνιο µε ένα
άρθρο, περάσαµε στην προοπτική της επιβολής νέων µέτρων µε
το µανδύα δήθεν των µεταρρυθµίσεων. Νέα µέτρα. Από το ένα
άρθρο περάσαµε στα δεκατέσσερα µέτρα, που τα πιο πολλά από
αυτά είναι φόροι, νέοι φόροι. 

Δεν θα υπάρξει, λέει, µείωση µισθών και συντάξεων. Το τονί-
ζουν δεξιά και αριστερά οι κυβερνητικοί παράγοντες. Το τονίζουν
συνειδητά ψευδόµενοι, διότι οι νέοι φόροι θα πνίξουν και πάλι
τον εύκολο στόχο, τους µισθοσυντήρητους, τους συνταξιούχους,
τους µισθωτούς του ιδιωτικού και δηµόσιου τοµέα. 

Νέοι φόροι, κυρίες και κύριοι, σηµαίνει περαιτέρω µείωση του
εισοδήµατος του µέσου Έλληνα. Ο λαός πάλι θα πληρώσει το
«µάρµαρο». Διότι αυτοί οι οποίοι προανέφερα, οι επιχειρηµατικοί
όµιλοι, οι µεγαλοκαρχαρίες, δεν είναι διατεθειµένοι να βάλουν
το χέρι στην τσέπη -έστω και λίγο- για να οµοιάσουν µε τους εθνι-
κούς ευεργέτες του παρελθόντος. Αντιθέτως, συνεχίζουν να κλέ-
βουν τον ελληνικό λαό µε κάθε τρόπο. Έντεκα δισεκατοµµύρια
ευρώ χρωστούν στις τράπεζες ελληνικοί επιχειρηµατικοί όµιλοι. 

Σε σχετική ερώτηση της Χρυσής Αυγής στο πλαίσιο του κοι-
νοβουλευτικού ελέγχου στις 9 Μαρτίου, ο οµιλών έφερε, αναφε-
ρόµενος σε σχετικό δηµοσίευµα του περιοδικού «ΕΠΙΚΑΙΡΑ», την
ερώτηση για οκτώ επιχειρηµατικούς οµίλους που χρωστούν ένα
κάρο λεφτά. 

Ρωτούσαµε, λοιπόν, για τις συσσωρευµένες δανειακές υπο-
χρεώσεις που δεν εξυπηρετούνται ούτε στο σύνολό τους ούτε
στο µεγαλύτερο µέρος τους, την ίδια στιγµή που ο ανήµπορος
Έλληνας, εξαθλιωµένος από δεξιές µνηµονιακές αλλά και τις
αριστερές νεοµνηµονιακές πολιτικές, χάνει τον ύπνο του, ανησυ-
χώντας για το σπίτι του, την εργασία του, το µέλλον των παιδιών
του.

Αυτές, λοιπόν, οι πετρελαϊκές και κατασκευαστικές εταιρείες,
µε τις διασυνδέσεις στα µέσα ενηµερώσεως, απολαµβάνουν
προνοµιακές σχέσεις τόσο µε το τραπεζικό σύστηµα όσο και µε
τις εκάστοτε κυβερνήσεις. 

Θέσαµε, λοιπόν, στους Υπουργούς εννέα ερωτήµατα, µεταφέ-
ροντας τις σκέψεις και τις απορίες του κάθε Έλληνα, προκειµέ-
νου να φέρουµε τη νέα Κυβέρνηση προ των ευθυνών της και των
υποχρεώσεών της απέναντι στον λαό. 

Σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, ο κ. Δραγασάκης, νυν Αντιπρό-
εδρος της Κυβέρνησης, είχε πει ότι θα αποκαλύψει, εντός της
Αιθούσης αυτής, τα ονόµατα των ολιγαρχών. 

Καλούσαµε και καλούµε τη νέα συγκυβέρνηση να προβεί σε
ταχεία έρευνα, για να αποκαλυφθούν οικονοµικές και ποινικές
παρεµβάσεις αυτών των επιχειρηµατικών οµίλων, που στην πλει-
οψηφία τους αποτελούν τον σκληρό πυρήνα και το µοχλό της
µνηµονιακής πολιτικής. Διότι δικά τους συµφέροντα εξυπηρε-
τούν οι µνηµονιακές πολιτικές. 

Καλούσαµε, λοιπόν, και καλούµε την Κυβέρνηση να ενεργο-
ποιήσει το εθνωφελές και φιλολαϊκό µέτρο της κατάσχεσης, κρα-
τικοποίησης ή κοινωνικοποίησης αυτών των οµίλων, όπως επι-
τάσσει µια εθνική, δίκαιη και κοινωνική πολιτική. 

Τότε λάβαµε µια γενικόλογη απάντηση εκ µέρους του Υπουρ-
γού κ. Νικολούδη, ο οποίος µας ενηµέρωσε ότι ζήτησε διενέρ-
γεια έρευνας από τον εισαγγελέα του οικονοµικού εγκλήµατος,
για να καταλήξει στην απάντησή του: «Ανάλογη ενέργεια δεν

χωρεί και για τα διαλαµβανόµενα, στην προκείµενη περίπτωση,
της Χρυσής Αυγής, αφού αυτά ελλείψει ειδικής αναφοράς σε
πρόσωπα και πράγµατα χαρακτηρίζονται από τέτοια αοριστία και
γενικότητα, ώστε να καθίσταται αδύνατη η διερεύνησή τους». 

Τι δεν καταλαβαίνετε, κύριοι της Κυβέρνησης; Αόριστος είναι
ο Αντιπρόεδρός τους; Δηλαδή αυτός που θα αποκάλυπτε τα ονό-
µατα; Επειδή υπεκφεύγετε εντέχνως, να σας πω εγώ ένα όνοµα:
«Μπόµπολας». Σας λέει κάτι αυτό; Θα καθαρίσει ο Μπόµπολας
µε 1,8 εκατοµµύρια; Με 1,8 εκατοµµύρια µπαίνει ο Μπόµπολας
στην κολυµπήθρα του Σιλωάµ; 

Εµείς, όπως τόνισα και χθες, έχουµε σύµµαχό µας την αλή-
θεια. Και πορευόµαστε τον πολιτικό µας αγώνα µε οδηγό την
αλήθεια και µόνο αυτήν. Αυτή επιδιώκουµε και αυτήν µόνο θέ-
λουµε. 

Είµαστε εθνικιστές και «εθνικόν είναι ό,τι το αληθές», όπως
έλεγε και ο Διονύσιος Σολωµός. Όπου θα βλέπουµε την αδικία
θα την καταγγέλλουµε µε οποιοδήποτε κόστος, µέχρι να αποκτή-
σουµε -και µε τη βοήθεια του λαού, αλλά και µε τη δική σας-
αυτήν την πολιτική δύναµη, ώστε να θεραπεύσουµε αυτήν την
αδικία. 

Να γιατί ενάµιση χρόνο τώρα χορτάσαµε «χρυσαυγειάδες»,
λάσπη, τηλεδίκες στα µεγάλα συστηµικά κανάλια. Επειδή κάποιοι
πιθανότατα σε αυτήν εδώ την Αίθουσα, τυφλωµένοι από την αρ-
χοµανία τους και τη φιλοδοξία τους, να νιώθουν ασφαλείς και να
νοµίζουν ότι τα λόγια αυτά δεν τους αγγίζουν, θα αναφερθώ σε
άλλη µια ερώτηση που κάναµε, για να λυθεί και η απορία του κό-
σµου γιατί µας µισείτε και µας πολεµάτε τόσο.

Ερώτηση: Αθρόα αποστολή εµβασµάτων σε τράπεζες του
εξωτερικού από πολιτικούς Αρχηγούς, δηλαδή, από νεοδηµο-
κράτες, πασόκους, συριζαίους κ.λπ.. Όλοι αυτοί έβγαζαν λεφτά
στο εξωτερικό. Ο Σαµαράς και ο Βενιζέλος, τη στιγµή που ζητού-
σαν από τον ελληνικό λαό θυσίες, για να ανακάµψει η οικονοµία,
όπως έλεγαν, έβγαζαν λεφτά στο εξωτερικό. Τα στοιχεία αυτά
δεν τα λέω εγώ από το µυαλό µου. Προέρχονται από την ίδια την
Τράπεζα της Ελλάδος για την περίοδο 2010-2012. Πέρα από τον
Σαµαρά και τον Βενιζέλο, στη λίστα συµπεριλαµβάνονται εκατόν
εβδοµήντα τέσσερις Βουλευτές του ελληνικού Κοινοβουλίου.
Στη συντριπτική τους πλειοψηφία πασόκοι και νεοδηµοκράτες. 

Την ερώτηση, λοιπόν, αυτήν την κοινοποιήσαµε και στην Πρό-
εδρο της Βουλής, για να επιληφθεί του θέµατος. Λάβαµε µόνο
την απάντηση από τον κ. Νικολούδη ότι η αποστολή εµβασµάτων
στο εξωτερικό αυτή καθ’ εαυτή δεν αποτελεί ποινικό αδίκηµα.
Δηλαδή η ίδια η ιστορία και από την Αριστερά. Ό,τι γινόταν από
τη Δεξιά. Νόµιµο, αλλά όχι ηθικό. Μπορεί, λοιπόν, αυτοί οι εκατόν
εβδοµήντα τέσσερις Βουλευτές και πολιτικοί Αρχηγοί να κρύβον-
ται πίσω από µια ψευδεπίγραφη νοµιµότητα, αλλά στερούνται
ηθικής. Δεν έχουν ηθική.

Χρησιµοποιώντας, λοιπόν, το στερητικό «α» -γνωρίζετε ελλη-
νικά- µπορείτε να βρείτε την πραγµατική λέξη που χαρακτηρίζει
αυτούς τους εκατόν εβδοµήντα τέσσερις. 

Εσείς, λοιπόν, οι εκατόν εβδοµήντα τέσσερις, τουλάχιστον,
είστε υπόλογοι απέναντι στον ελληνικό λαό. Αλλά είστε και υπό-
λογοι απέναντι στη Χρυσή Αυγή, διότι εµείς, ως κόµµα και ως
πρόσωπα, ελεγχθήκαµε εξονυχιστικά από το ΣΔΟΕ και είµαστε
απόλυτα καθαροί και από νοµικής και από ηθικής άποψης. 

Εσείς, λοιπόν, µε ποιο ηθικό δικαίωµα µας υβρίζετε; Πώς µας
λασπολογείτε; Γιατί θέλετε να µας θέσετε στο περιθώριο; Ο λαός
βλέπει και γνωρίζει γιατί εσείς είστε το περιθώριο, το πολιτικό
περιθώριο, εσείς είστε ο πραγµατικός κίνδυνος για τα συµφέ-
ροντα του λαού. 

Σε ό,τι αφορά –και κλείνω, κύριε Πρόεδρε- το θέµα του σχε-
δίου νόµου, αναφέρθηκαν λεπτοµερέστατα οι οµιλητές µας αλλά
και ο εισηγητής µας ο κ. Λαγός, εγώ θέλω να προσθέσω µόνο
κάτι, σχετικά µε την τοποθέτηση της Νέας Δηµοκρατίας και αυτά
που άκουσα: Έχουν αυτοί οι µεγαλοαστοί της Νέας Δηµοκρατίας
χάσει εντελώς την αίσθηση του µέτρου; Διότι αποκαλύπτονται
κάθε µέρα και από το Βήµα τούτο. Συνεχίζουν να υποτιµούν τον
λαό και να τον υβρίζουν.

Ακούστηκε το µεσηµέρι από χείλη νεοδηµοκράτισσας το εξής:
«Κανείς λαός δεν µπορεί να σηκώσει παντιέρα, αν δεν έχει χρή-
µατα». Τι µας λέτε; Έχετε επαφή µε την πραγµατικότητα; Γνωρί-
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ζετε ιστορία ή επειδή γεννηθήκατε µε το χρυσό κουταλάκι στο
στόµα έχετε χάσει διά παντός την επαφή σας και τη συνάφεια
µε την πραγµατικότητα; Έχετε χάσει την επαφή σας µε τα προ-
βλήµατα του λαού. Ο λαός είναι για σας µόνο για τα ψηφαλάκια.
Ο λαός είναι για να τον κοροϊδεύετε, σε κάθε εκλογές να τον εκ-
φοβίζετε εσείς και οι συνέταιροί σας, τα µέσα µαζικής ενηµέρω-
σης, όπως κάνατε και τον προηγούµενο Γενάρη.

Αναφερθήκατε, τέλος, στη ρήση ότι η πολιτική είναι η τέχνη
του εφικτού. Η πολιτική είναι όντως η τέχνη του εφικτού, αλλά
δεν πρέπει να λησµονούµε ότι την πολιτική µπορεί -αλλά και πρέ-
πει, να τονίσω για µας τους εθνικιστές τουλάχιστον- να την επι-
βάλλει και η δύναµη του λαού. 

Να γνωρίζετε λοιπόν, ότι όσο κι αν θέλετε αυτόν τον λαό να
τον κρατάτε κοιµισµένο, αυτός ο λαός όταν αποκτήσει και πάλι
δύναµη µπορεί και θα επιτύχει και θα καταγάγει εθνικές νίκες. Η
ιστορία του νεοτέρου Ελληνισµού αυτό διδάσκει. Βέβαια αυτά
τα πράγµατα και οι σκέψεις…

ΠΡΟΕΡΔΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Παππά, σας
παρακαλώ!

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Μόνο µια πρό-
ταση, παρακαλώ.

Αυτές οι σκέψεις για τα δουλικά των ξένων είναι όνειρα θερι-
νής νυκτός, φαντάζουν ψιλά γράµµατα, γιατί δεν έχετε µάτια να
δείτε πέρα από το χρυσό κλουβί σας. 

Ζητήθηκε από πολλούς εδώ µέσα στη Νέα Δηµοκρατία να
κάνει την αυτοκριτική της. Αυτό συστήνουµε κι εµείς. Θα αναρω-
τηθούν οι µετέχοντες στο κόµµα του µνηµονιακού ολέθρου, τη
Νέα Δηµοκρατία, αυτοκριτική, τι σηµαίνει αυτό; Είναι για σας
άγνωστη λέξη. Αυτή είναι µια άγνωστη λέξη για την προσκυνη-
µένη µεγαλοαστική Δεξιά. Γιατί, ξέρετε, αυτοκριτική σηµαίνει και
φιλότιµο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)
ΠΡΟΕΡΔΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
σαράντα ένας µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκπαιδευτικοί
συνοδοί τους από το 3ο Γυµνάσιο Αγρινίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Οι επόµενοι πέντε συνάδελφοι, για να ξέρουν και να είναι στην
Αίθουσα είναι, ο κ. Αντώνιος Γρέγος, ο κ. Γεώργιος Ουρσουζί-
δης, ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης, ο κ. Γρηγόρης Ψαριανός
και ο κ. Ηλίας Ιωαννίδης.

Παράκληση, επειδή είναι σαράντα συνάδελφοι να µιλήσουν
από οκτώ λεπτά, που σηµαίνει επτά ώρες, χωρίς τους Κοινοβου-
λευτικούς που είναι τουλάχιστον άλλη µια ώρα, να τηρήσουµε
τον χρόνο για να τελειώσουµε µεσάνυχτα.

Κύριε Γρέγο, έχετε τον λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΓΡΕΓΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ίσως να µη

χρειαστώ κι ολόκληρο τον χρόνο. Ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι
ήταν επιθυµία και των υπολοίπων Βουλευτών της Χρυσής Αυγής
να βρεθούν στην Αίθουσα της Ολοµέλειας και να τοποθετηθούν. 

Ακούσαµε ότι η δηµοκρατία δέχτηκε τον Ιούνιο του 2013 ένα
πάρα πολύ µεγάλο πλήγµα µε το κλείσιµο της ΕΡΤ. Μεγαλύτερο
-και θα πρέπει να το αναγνωρίσετε όλοι αυτό, µιας που κανένας
δεν δικαιούται να πει «δεν ξέρω», «δεν γνώριζα», «δεν είδα»- ήταν
το πλήγµα που δέχτηκε η δηµοκρατία και το Σύνταγµα στις 28
Σεπτεµβρίου του 2013, όταν συνελήφθησαν µε τις γνωστές πα-
ράνοµες διαδικασίες -καταλύοντας το Σύνταγµα, επαναλαµβάνω
και πάλι- ο Αρχηγός της Χρυσής Αυγής και Βουλευτές.

Αυτές οι συλλήψεις, µιας και µιλάµε για τηλεόραση, έγιναν
µπροστά στις κάµερες. Θυµάµαι χαρακτηριστικά ήταν οκτώ το
βράδυ, ακριβώς την ώρα της έναρξης των δελτίων ειδήσεων,
όταν βγήκε από το κτήριο της ΓΑΔΑ ο Αρχηγός και οι υπόλοιποι
Βουλευτές της Χρυσής Αυγής µε χειροπέδες. 

Κάτι τέτοιο βέβαια είχε προαναγγελθεί από την προηγούµενη
κυβέρνηση. Απλώς δεν είχαν προλάβει ίσως να περάσουν σε κά-
ποιο πρόγραµµα στην τηλεόραση, να γράψουν, ξέρετε, ότι

αύριο-µεθαύριο θα γίνει και η σύλληψη των Βουλευτών της Χρυ-
σής Αυγής. Κάποιοι Βουλευτές, όµως, είχαν φροντίσει να διαρ-
ρεύσουν όλα αυτά. 

Είδαµε πάνοπλους αστυνοµικούς, είδαµε κουκούλες, είδαµε
χειροπέδες και επαναλαµβάνω και πάλι ότι αυτό το σόου θα µεί-
νει στην ιστορία. 

Ακούσαµε για δηµοκρατική οµαλότητα. Μέχρι και σήµερα
αυτή τη στιγµή που µιλάµε, συνεχίζει να παραβιάζεται αυτή η δη-
µοκρατική οµαλότητα. Και για να επέλθει πραγµατική δηµοκρα-
τική οµαλότητα, θα πρέπει άµεσα να επανέλθουν στη θέση τους,
εδώ µέσα στο κτήριο της Βουλής, στα Έδρανα που τους έχει το-
ποθετήσει ο ελληνικός λαός, οι παράνοµα διωκόµενοι Βουλευτές
της Χρυσής Αυγής. 

Η δηµόσια τηλεόραση –σωστά λέτε- πρέπει να απεµπλακεί
από τα κόµµατα. Αυτό είναι ουσιαστικά και µια παραδοχή. Είναι
η παραδοχή ότι εδώ και τόσα χρόνια τα κόµµατα χρησιµοποι-
ήσαν τη δηµόσια τηλεόραση, για να κάνουν προπαγάνδα. 

Με την ψήφιση αυτού του νοµοσχεδίου σήµερα, κύριε Υπουρ-
γέ, απαιτούµε από τη στιγµή εκείνη που θα ψηφιστεί το νοµοσχέ-
διο –γιατί θα ψηφιστεί- ίση µεταχείριση προς τη Χρυσή Αυγή.
Γιατί το απαιτεί ο ελληνικός λαός να βλέπουµε από εδώ και πέρα
στα πάνελ και τους Βουλευτές της Χρυσής Αυγής ή κάποιο νό-
µιµο εκπρόσωπό τους. Έχετε δεσµευτεί γι’ αυτό και πιστεύω ότι
θα το πράξετε. Αλλιώς θα συνεχίσετε µια από τα ίδια και εσείς. 

Εµείς δεν είχαµε βήµα σε αυτό το µέσο, στη δηµόσια τηλεό-
ραση. Δεν είχαµε ποτέ βήµα. Ήταν γνωστό ποιοι το χρησιµοποι-
ούσαν, αν και το πληρώναµε και το πλήρωναν µαζί µε εµάς και
όλοι οι ψηφοφόροι µας.

Απαιτούµε ίση µεταχείριση, απαιτούµε διαφάνεια, απαιτούµε
αντικειµενικότητα. Απαιτούµε ποιότητα προγράµµατος και ενη-
µέρωση σωστή. 

Δεν ξέρουµε τι έχει γίνει µε τα αρχεία της ΕΡΤ. Σκεφτόµαστε
να κάνουµε και κάποια ερώτηση στο πλαίσιο του κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου. Υπάρχουν πολύτιµα αρχεία στην ΕΡΤ και δεν ξέ-
ρουµε αν έχουν χαθεί. Σηµειώστε λίγο αυτό να το δούµε, γιατί
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Μιλάµε για έναν πραγµατικό θη-
σαυρό. 

Καλώς υπάρχει η ρητή υποχρέωση για τη νοηµατική, των υπο-
τιτλισµό και την ακουστική περιγραφή για την αντιµετώπιση των
αναγκών των ατόµων µε προβλήµατα ακοής και όρασης. 

Αναφορικά µε την ενίσχυση του κινηµατογράφου και της διά-
θεσης ποσού 1,5% για την παραγωγή κινηµατογραφικών έργων
και βιβλίων, κρίνουµε ότι είναι µία κίνηση που προάγει και ενι-
σχύει τον πολιτισµό, αλλά οφείλουµε να πούµε ότι το καθεστώς
υπό το οποίο δίδονται συνήθως οικονοµικές ενισχύσεις δεν είναι
αποσαφηνισµένο, µε αποτέλεσµα να υπάρχουν αποκλεισµοί προ-
σώπων και ιδεών, γιατί δεν είναι αρεστές στο Διοικητικό Συµβού-
λιο της ΕΡΤ, το οποίο και θα αποφασίζει. 

Αναφέρθηκαν και οι προηγούµενοι οµιλητές για τη «DIGEA».
Να επισηµάνουµε ότι είναι κοµβικό στοιχείο η µονοπωλιακή θέση
που κατείχε στη συγκεκριµένη αγορά η περίφηµη εταιρεία
«DIGEA», δηλαδή η εταιρεία που εκµεταλλεύεται την πλατφόρµα
της ψηφιακής µετάδοσης. Να τονίσουµε ότι σε αυτήν την πλατ-
φόρµα συµµετέχουν το «MEGA», ο «ANT1», o «ΣKAI», o «ALPHA»,
το κανάλι «ΜΑΚΕΔΟΝΙΑ» και στην οποία η «ΝΕΡΙΤ» οφείλει να
πληρώνει εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ ανά έτος, προκειµέ-
νου να εκπέµπει. 

Θυµίζουµε ότι η ανάθεση αυτή των ψηφιακών συχνοτήτων
προέκυψε από διαγωνισµό για τον οποίο κλήθηκε να καταβάλει
µόλις 18 εκατοµµύρια ευρώ τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια, ενώ
το ελάχιστο κόστος, σύµφωνα µε τον ανεξάρτητο εκτιµητή,
έπρεπε να είναι 715 εκατοµµύρια ευρώ. Σύµφωνα µε τις εξαγγε-
λίες της, η Κυβέρνηση προτίθεται να επανεξετάσει το διαγωνι-
σµό και να προκηρύξει νέο από µηδενική βάση. 

Τέλος, να πω και να ολοκληρώσω ότι δεν µπορεί να χρησιµο-
ποιεί κανείς τους εργαζόµενους για κοµµατικούς σκοπούς. Μην
ενεργείτε σαν εξουσία. Να φέρεστε σαν υπηρέτες των πολιτών,
σαν υπηρέτες του έθνους. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Χρυσής Αυγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Και εµείς ευχαρι-
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στούµε. 
Ερχόµενος στο Βήµα ο κ. Γιώργος Ουρσουζίδης, να πω ότι

έγινε ένα λάθος εκ παραδροµής. Μετά τον κ. Αλέξανδρο Τριαν-
ταφυλλίδη, που έπεται, είναι η κ. Κυριακή Τεκτονίδου, επειδή αν-
τικατέστησε συνάδελφο, και αµέσως µετά ο κ. Ψαριανός. 

Ορίστε, κύριε Ουρσουζίδη, έχετε τον λόγο για οκτώ λεπτά.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΟΥΡΣΟΥΖΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε Υπουργέ,

κύριοι συνάδελφοι, τι είναι άραγε αυτό που µας συνδέει µε την
Ελληνική Ραδιοφωνία-Τηλεόραση και είναι ταυτόχρονα τόσο δυ-
νατό, ώστε να αγνοούµε τη ρητή εντολή των δανειστών για το
κλείσιµό της, διακινδυνεύοντας ακόµα και την πορεία της δια-
πραγµάτευσης; 

Είναι µια µόνο ανάµνηση της δηµόσιας τηλεόρασης από τα
παιδικά µας χρόνια και το αίσθηµα της απώλειας; 

Είναι µόνο η αγανάκτηση στη χυδαιότητα το να καταστρέφεις
ανθρώπινες ζωές στο όνοµα της περίφηµης δηµοσιοοικονοµικής
πειθαρχίας;

Είναι µόνο το κενό και ο τρόµος που νιώσαµε µε το πραξικό-
πηµα της παύσης λειτουργίας της ΕΡΤ και το µαύρο στις οθόνες
της συχνότητας της δηµόσιας τηλεόρασης;

Είναι αυτό που όλοι πλέον έχουµε αντιληφθεί, ότι δηλαδή κάθε
εντολή των δανειστών αποτελεί επιλογή που δεν αφορά στη βελ-
τίωση της οικονοµίας, αλλά στο δικό τους εισπρακτικό µηχανι-
σµό διατήρησης στην εξουσία των υποτακτικών οργάνων της; Ή
µήπως είναι η απόγνωση που νιώσαµε, όταν προσπάθησαν να
µας πείσουν ότι δεν αξίζουµε αυτό όλοι αγαπήσαµε και εµπι-
στευόµαστε µε τα όποια ελαττώµατά του και ότι θα λείψει διά
παντός από τη ζωή µας; 

Είναι η αίσθηση ότι η ενηµέρωση περνούσε στα χέρια οικονο-
µικών συµφερόντων που επί δεκαετίες λεηλάτησαν τις οικονο-
µίες µας και βίαζαν τη νοηµοσύνη µας; Ή µήπως είναι η πεποί-
θηση του ελληνικού λαού ότι η κυριαρχία των λήσταρχων και των
αργυρώνητων τηλεαστέρων υποκαθιστούσε κάθε έννοια σοβα-
ρής και αξιόπιστης πρόσβασης στην ενηµέρωση; 

Αποδείχθηκαν τόσο αδίστακτοι που θυσίασαν στον βωµό της
πολιτικής επιβίωσης ακόµα και εκείνους που οι ίδιοι διόριζαν επί
σειρά δεκαετιών καθιστώντας τη δηµόσια τηλεόραση προβληµα-
τική, έτσι ώστε µοιραία -δεν µπορούσε να γίνει διαφορετικά- να
περάσει ολόκληρη η πίτα στα χέρια των ιδιωτών, µε αντάλλαγµα
ενδεχόµενα την παραµονή στην εξουσία. Πράγµατι πέτυχαν εν
µέρει τον στόχο τους. Όµως, ο ελληνικός λαός έχει διαφορετική
άποψη. 

Η τροµοκρατία της ενηµέρωσης στο απόγειο. Ένας λαός ολό-
κληρος υπό τηλεοπτική κατοχή στη διάθεση των µέσων των τη-
λεαστέρων που, ξεπερνώντας κάθε όριο φαυλότητας, δεν
δίστασαν να δείξουν τους συναδέλφους της της δηµόσιας τηλε-
όρασης ως ένοχους και υπαίτιους της οικονοµικής κατρακύλας
της χώρας, βαφτίζοντας ταυτόχρονα την πλήρη χρεοκοπία των
εν λόγω πολιτικών χρηστή διοίκηση µε αντιπαροχή φυσικά τη
διατήρησή τους σε πλεονεκτική θέση στα δικά τους µέσα και
προσφέροντας πλήρη κάλυψη στα αφεντικά τους. 

Στην καθηµερινή βάση ο τρόµος, ο φόβος και η απειλή µπήκαν
στα σπίτια των Ελλήνων. Προκειµένου να διατηρηθούν στην -
ούτως ή άλλως- εφήµερη εξουσία οι εκλεκτοί εντολοδόχοι των
δανειστών άσκησαν όσο ήταν δυνατόν τα µέσα γαντζωµένοι στην
εξουσία. Ο πολίτης στο απόσπασµα. Οι διάσηµοι τηλεαστέρες
σε ρόλο εκτελεστών βοµβαρδίζουν καθηµερινά µε αυστηρά
ελεγχόµενες ειδήσεις. 

Η ίδια κατάσταση επικρατεί και σήµερα. Αρνούνται πεισµατικά
την ανοχή σε διαφορετική άποψη. Αρνούνται να δεχθούν την
λαϊκή ετυµηγορία, την επιλογή του ελληνικού λαού για αµφισβή-
τηση για ανατροπή των πολιτικών που οδήγησαν τη χώρα σ’ αυτή
τη κατάσταση. Γεγονότα που όταν αφορούν στον απλό πολίτη,
αποτελούν είδηση µεγάλη και η διαπόµπευση είναι αυτονόητο
καθήκον τους, όταν πρόκειται για µεγάλους οικονοµικούς παρά-
γοντες αποσιωπώνται προκλητικά. Μια αγανάκτηση και µια πρω-
τόγνωρη δυσανεξία µεταξύ των πολιτών είναι ένα γεγονός που
λαµβάνει χώρα κάθε φορά, όταν γελοιοποιείται η έννοια της αξιο-
πιστίας στην πληροφόρηση. Τα ζήσαµε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αυτονόητο ότι δεν επιθυµώ
την επαναλειτουργία της ΕΡΤ στο πλαίσιο της σπατάλης και της

ασυδοσίας που επί σειρά ετών εφάρµοζαν µε αλαζονεία οι προ-
ηγούµενες κυβερνήσεις, τον διορισµό των εγκάθετων διοικήσεων
και την επικυριαρχία λογικών που χρεοκόπησαν τη δηµόσια τη-
λεόραση ηθικά και οικονοµικά. Προέρχοµαι αποκλειστικά από
τον χώρο της ιδιωτικής πρωτοβουλίας. Εκεί δραστηριοποιούµαι
επαγγελµατικά. Δεν ανέχοµαι τη διασπάθιση των οικονοµικών
πόρων σε βάρος των ανθρώπων του µόχθου ούτε πρόκειται να
γίνει ανεκτό το βόλεµα «ηµετέρων» µε παχυλούς µισθούς στην
ΕΡΤ ή σε οποιονδήποτε άλλο φορέα του δηµόσιου και του ευρύ-
τερου δηµόσιου τοµέα. 

Οι πολίτες απαιτούν απ’ αυτή την Κυβέρνηση τον σεβασµό των
θυσιών του ελληνικού λαού, για να µας σέβεται κι αυτός. Αυτό
αφορά σε όλο το φάσµα του δηµόσιου τοµέα, στα διοικητικά
συµβούλια, σε προέδρους οργανισµών, σε διοικητές νοσοκο-
µείων κ.λπ.. Ο πολίτης έχει άλλες απαιτήσεις απ’ αυτή την Κυ-
βέρνηση. 

Επιθυµώ µία νοικοκυρεµένη ΕΡΤ µε σεβασµό στον πολίτη και
στην ενηµέρωσή του, που να ανταποκρίνεται στην οικονοµική
του δυνατότητα και στον απόλυτο σεβασµό των ανθρώπων που
µοχθούν για την επιβίωση. Επιθυµώ µία δηµόσια τηλεόραση που
θα την ενδιαφέρει η αλήθεια, θα την σέβεται και θα την υπηρετεί,
χωρίς προκλητικά αµειβόµενους τηλεοπτικούς αστέρες και
παρατρεχάµενους. Φυσικά και δεν ενδιαφέρει κανέναν µία
δηµόσια τηλεόραση που θα υπηρετεί την προπαγάνδα και την
στρεβλή προβολή της πραγµατικότητας, λιβανίζοντας την Κυ-
βέρνηση. 

Τέλος, είναι αυτονόητο ότι επιθυµώ µία λιτή και απέριττη δη-
µόσια τηλεόραση στο µέτρο που η οικονοµική συγκυρία της
χώρας το επιτρέπει. Δεν µπορώ να δεχθώ τον παραλογισµό ότι
αυτό δεν είναι εφικτό, όταν τροφοδοτούνται ή χαρίζονται όλα
αυτά τα χρόνια εκατοµµύρια ευρώ στον ιδιωτικό τοµέα της
τηλεόρασης, που αφορούν σε χρέη προς το δηµόσιο, τα ασφα-
λιστικά ταµεία και τους προκλητικά αµειβόµενους τηλεαστέρες. 

Κι όλα αυτά µε την απόλυτη ανοχή, την ένοχη ανοχή, των
«σωτήρων»-δανειστών µας. Ποτέ δεν ασχολήθηκαν µε αυτόν τον
τοµέα, παρά µόνο πίεζαν όσο είναι δυνατόν τα λαϊκά στρώµατα. 

Η ανάγκη για µία υγιή δηµόσια τηλεόραση είναι καθολική
απαίτηση των πολιτών. Αφορά στην ενηµέρωσή τους, συνιστά
στοιχειώδη υποχρέωση και βασική προϋπόθεση για τη λειτουρ-
γία της δηµοκρατίας, αλλά και θεµέλιο λίθο στην κρίση του
ελληνικού λαού, ώστε να λαµβάνει τις ορθές αποφάσεις που
αφορούν στις επιλογές για την τύχη του. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς σας ευχαρι-
στούµε, γιατί ούτε καν εξαντλήσατε τον χρόνο σας. 

Τον λόγο έχει ο κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλίδης και να ετοι-
µάζεται η συνάδελφος κ. Κυριακή Τεκτονίδου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, κύριοι Υπουργοί, είναι µία ξεχωριστή στιγµή. Το λέγαµε
µέσα σε αυτό το πλαίσιο της ηθικής, της συλλογικότητας: «Εγώ
δεν είµαι εγώ». «Εγώ είµαστε εµείς». «Εµείς που αντισταθήκαµε
στο «µαύρο». Γιατί θυµηθήκαµε σε ανύποπτο χρόνο αυτό που
είπε ο αείµνηστος Μάνος Χατζηδάκις στα «Σχόλια του Τρίτου».
«Αντισταθήκαµε στο «µαύρο» για να µην ανεχθούµε την εικόνα
του τέρατος και κυρίως να µην την συνηθίσουµε ως κοινωνία και
αρχίσουµε να της µοιάζουµε». 

Αντισταθήκαµε στο «µαύρο» στις 9 Αυγούστου του 2013, όταν
µας είπαν: Ελάτε, κάντε αίτηση. Σας δίνουµε δουλειά στη ΔΤ-
ΝΕΡΙΤ. Συνοµολογήστε, συναλλαχθείτε, νοµιµοποιείστε το «µαύ-
ρο». Και είπαµε «όχι». Και συνεχίσαµε να εκπέµπουµε για επτα-
κόσιες µέρες. Οι σύντροφοί µου αυτή τη στιγµή εκπέµπουν στην
ελεύθερη ΕΡΤ στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη, σε όλη την Ελλάδα
εθελοντικά και αµισθί. 

Αυτό -το κρίνω λογικό- κάποιοι δεν µπορούν να το αντιλη-
φθούν. Πώς γίνεται να σου προτείνουν δουλειά και να λες όχι;
Πώς γίνεται να δουλεύεις και να µην αµείβεσαι; Γιατί αυτός είναι
ο κώδικας αντίληψης των πραγµάτων που έχουν στον δικό τους
κόσµο. Εµείς είµαστε απέναντι στους απέναντι, σε αυτούς που
πάνε κόντρα στο ρεύµα µε την ηθική της συλλογικότητας και όχι
του «εγώ». Αυτό προσπαθήσαµε να κάνουµε.

1938 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Θέλω να µιλήσω από αυτό το Βήµα για αυτή τη λογική, την πο-
λιτική επιλογή του Αλέξη Τσίπρα και του ΣΥΡΙΖΑ που δεν υιοθέ-
τησε τη λογική των τζακιών και των επαγγελµατιών της πολιτικής,
αλλά επέλεξε να εντάξει στα ψηφοδέλτια του ΣΥΡΙΖΑ στις 25 Ια-
νουαρίου ανθρώπους που βγήκαν µέσα από το λαϊκό κίνηµα,
όπως τις καθαρίστριες, ανθρώπους από την ΕΡΤ, από τις Σκου-
ριές, και να τους θέσει µπροστά στην κοινωνία. Επέλεξε όχι τους
εργολάβους της πολιτικής, όχι τα πολιτικά τζάκια, αλλά ανθρώ-
πους µέσα από τον κόσµο που ζυµώθηκαν στους πολιτικούς και
κοινωνικούς αγώνες. 

Ξέρω ότι µιλάω άλλη γλώσσα. Δεν είναι η γλώσσα που µπορεί
να καταλάβουν οι γνωστοί Διόσκουροι. Το λέω έτσι απλά.

Κύριε Βούτση, κύριε Υπουργέ, τι περίεργα παιχνίδια παίζει η
µοίρα! Εκείνο το βράδυ του «µαύρου», µιάµιση ώρα πριν πέσει
το «µαύρο» και στην ΕΡΤ3, θυµήθηκα -δηµοσιογραφική δια-
στροφή- τα Πρακτικά της Βουλής και τον Δηµήτρη Παπαδη-
µούλη που έλεγε στον Κεδίκογλου: «Είναι µνηµονιακή υποχρέω-
ση. Τριακόσια εκατοµµύρια ευρώ. Οι µνηµόνιοι λένε ότι πρέπει
να τα εισπράξετε.  Άδειες συχνοτήτων». Και είπε τότε ο Κεδίκο-
γλου, ο «πονόψυχος», στις 10 Οκτώβριου του 2012, οκτώ µήνες
πριν κλείσει η ΕΡΤ: «Ναι, αλλά αν ζητήσουµε τα 300 εκατοµµύρια
ευρώ, θα κλείσουν τα ιδιωτικά κανάλια και θα χάσουν τη δουλειά
τους οι µισοί εργαζόµενοι».

Ο «πονόψυχος» µετά από οκτώ µήνες έκλεισε την ΕΡΤ, πέταξε
στον δρόµο τρεις χιλιάδες εργαζόµενους, δεξιούς, κεντρώους,
αριστερούς, χωρίς καµµία λύπηση, καµµία έγνοια, κανένα ήθος.
Δεν θυµήθηκε αυτό που του λέγαµε, το οποίο είπε ο Τίτος Πα-
τρίκιος ότι «όταν πονάει το µάτι, δεν το βγάζεις, βάζεις σταγό-
νες».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τι να πω; Από την πλευρά της
Νέας Δηµοκρατίας τα είχε πει, θυµάµαι, τότε που µπήκαν στο
Ραδιοµέγαρο µε τα ΜΑΤ από αυτήν εδώ την θέση ο κ. Κικίλιας.
Είχε έρθει ο κ. Κικίλιας και είχε πει: «Κύριοι της Νέας  Δηµοκρα-
τίας, στο θέµα της ΕΡΤ χάσαµε. Ένα κανάλι, 240 εκατοµµύρια
ευρώ. Γεια σας!»

Καθώς βγαίνουµε από το τούνελ του «µαύρου», όχι µόνο στην
ΕΡΤ µε την ψήφιση του νόµου της ανασύστασής της στην Εθνική
Αντιπροσωπεία, το µυαλό και η καρδιά αρνούνται πλέον να δια-
θέσουν ένα λεπτό στους αµετανόητους εραστές της παγωµένης
εικόνας στην οδό Αβύσσου, αριθµός 0, της 11ης Ιουνίου του 2013.
Ματαιοπονούν οι περί τον Σαµαρά, δίνοντας µάχες οπισθοφυλα-
κών. Βούλιαξαν µαζί µε τον Βενιζέλο στη µαύρη τρύπα που έσκα-
βαν για τους άλλους, δηλαδή για όλους εµάς. Ποιους; Τους
εργαζόµενους, την κοινωνία, την πατρίδα. 

Δεν εκκινούµε από µηδενική βάση. Η Κυβέρνηση µε την ανά-
σταση της ΕΡΤ κάνει το διπλό αγώι -αυτό που λέει ο λαός µας
«το αγώι κάνει τον αγωγιάτη»- κλείνει τις πληγές του µαύρου της
ΕΡΤ από την µια και ταυτόχρονα επιχειρεί να κερδίσει το στοί-
χηµα ενός δηµόσιου ραδιοτηλεοπτικού φορέα που να ανταπο-
κρίνεται στα αιτήµατα - προτάγµατα των πολιτών. Βγαίνουµε
ξανά στο φως.

Η συλλογική έγνοια αφορά πλέον τη νέα ΕΡΤ, ΕΡΤ3 και τις
ΕΡΑ. Συνιστά εντολή όλων των πολιτών, απαίτηση σύσσωµης της
κοινωνίας, ευθύνη για το σύνολο των πολιτικών δυνάµεων που
αντιτάχθηκαν στο «µαύρο» για το δηµόσιο αγαθό, ανθρώπινο δι-
καίωµα της ενηµέρωσης, του πολιτισµού και της ψυχαγωγίας. Το
χαµένο σήµα της δηµοκρατίας επιστρέφει. Όχι, όµως, στο χθες.
Επιστροφή στο µέλλον επιχειρούµε. Στην πορεία από το «µαύρο»
στο φως, του αγώνα των 23 µηνών των ορθίων της ΕΡΤ, ΕΡΤ3
και ΕΡΑ οι ευθύνες όλων να κερδίσουµε την εµπιστοσύνη του ελ-
ληνικού λαού είναι σαφείς και ξεκάθαρες χωρίς ρεβανσισµούς,
χωρίς τις παθογένειες του χθες, να γίνει η ΕΡΤ το κοινό ραδιο-
τηλεοπτικό σπίτι όλων των Ελλήνων, δηµόσια υπηρεσία, την
οποία πληρώνει ο Έλληνας πολίτης και απαιτεί πλουραλισµό και
ποιότητα, ορθολογική και υπεύθυνη διαχείριση. Χωρίς ρεβανσι-
σµούς! Το ξεχάσαµε;

Συνέδριο της Νέας Δηµοκρατίας, 28 Ιουνίου του 2013, Αντώ-
νης Σαµαράς: «Διορίζαµε επί Νέας Δηµοκρατίας, διορίζαµε και
επί ΠΑΣΟΚ, αλλά διορίζαµε αριστερούς». Επτά µέρες µετά το
«µαύρο» αποκάλυψε το µεγάλο µυστικό: Έκλεισε την ΕΡΤ γιατί
δεν την ήλεγχε, γιατί ήταν αριστερή. Απέναντι σε αυτήν τη βαθιά

διχαστική λογική του κ. Σαµαρά, η Κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ και Ανε-
ξάρτητων Ελλήνων επιλέγει να επιστρέψουν και να παραµείνουν
όλοι οι εργαζόµενοι. Επαναλαµβάνω, επιστρέφουν όλοι οι εργα-
ζόµενοι, για να µην ακούγονται τα ανάξια λόγου παραληρήµατα,
λεγόµενα περί τακτοποίησης της κοµµατικής πελατείας του ΣΥ-
ΡΙΖΑ.

Καταθέτω το σχετικό έγγραφο για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-

δης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, τι κάνει ακριβώς ο ΣΥΡΙΖΑ; Τακτοποιεί την κοµµατική
πελατεία, τεχνικούς, δηµοσιογράφους και διοικητικούς που
φρόντισαν να σφαγιάσουν την οµιλία του Αλέξη Τσίπρα, τον Σε-
πτέµβριο του 2014, στην Έκθεση; Τέτοιος σαδοµαζοχισµός; Αυ-
τήν την κοµµατική πελατεία, όταν λέµε ότι επιστρέφουν όλοι;
Απλά για τον ΣΥΡΙΖΑ το δικαίωµα της εργασίας είναι ιερό, δεν
υπάρχουν δεξιοί, αριστεροί και κεντρώοι, υπάρχουν άνθρωποι
που τιµούν το ψωµί που τρώνε.

Από πού εκκινούµε; Ελευθερία του Τύπου. Θα καταθέσω στα
Πρακτικά σχετικό δηµοσίευµα για να γίνει αντιληπτό. «Κατρακύ-
λησε η Ελλάδα στη λίστα για την ελευθερία του Τύπου». Πενήντα
ολόκληρες θέσεις κάτω στα πέντε χρόνια του µνηµονίου –από
το 2009 µέχρι το 2014-  λένε οι «Δηµοσιογράφοι χωρίς Σύνορα».
Το 2009 η Ελλάδα ήταν στην τριακοστή πέµπτη θέση, το 2014
στην ενενηκοστή ένατη θέση για τα ζητήµατα που αφορούν την
ελευθερία του Τύπου µε βασικό πρόκριµα, ζήτηµα, θέµα κατα-
λύτη το «µαύρο» της ΕΡΤ. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το σχετικό δηµοσίευµα.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-

ταφυλλίδης, καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν δηµο-
σίευµα, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

Πρέπει να γίνει κατανοητό ότι το έγκληµα του «µαύρου» της
ΕΡΤ τον Ιούνιο του 2013 ήταν δίδυµο. Κλείνω την ΕΡΤ, αναθέτω
απευθείας στην «DIGEA», ιδιωτικό µονοπώλιο. Υπερασπιζόµαστε
το δικαίωµα όλων των πολιτών στην αδιαµεσολάβητη πληροφό-
ρηση ως βασικό δηµόσιο αγαθό, ανθρώπινο δικαίωµα. Πολιτευό-
µαστε έργο, όχι λόγο για να σπάσουµε το τρίγωνο διαπλοκής
media - επιχειρηµατίες, τράπεζες - πολιτικό κατεστηµένο, που
κατέστησε την ενηµέρωση εµπορεύσιµο ιδιωτικό προϊόν που
ελέγχει τη ροή πληροφόρησης ως «µεγάλος αδελφός».

Τι θα πληροφορηθεί ο πολίτης; Πότε θα το πληροφορηθεί; Τι
σκοπούς και στόχους έχει; Εξυπηρετεί η τέτοιου είδους και
όγκου πληροφόρηση του, ελέγχοντας την πληροφόρηση, τη ροή
της, τα πρόσωπα που θέλει να προβάλει ή να κόψει, προσπαθεί
να ελέγξει την κρίση, τη βούληση, τα ανακλαστικά; 

Κι εδώ έχω µπροστά µου -γιατί είναι αµ’ έπος αµ’ έργον- την
επιστολή του Υπουργού, του κ. Σπίρτζη, προς την ΕΡΤ όπου τους
ρωτάει τον λόγο. Είναι το πρώτο από τα δεκατρία ερωτήµατα
που έχει. Θα καταθέσω στα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο. «Για
ποιον λόγο, βάσει ποιας απόφασης και µε ποιο αιτιολογικό
υπήρξε πρόοδος της διαγωνιστικής διαδικασίας παρά το γεγο-
νός της συµµετοχής µιας και µόνο διαγωνιζόµενης εταιρείας στο
συγκεκριµένο διαγωνισµό»; 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-
ταφυλλίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Μόνο στοιχεία για τα Πρακτικά θα καταθέτω. 
Αµέσως µετά θα καταθέσω έγγραφο για διαφυγόντα έσοδα

του δηµοσίου, ύψους 700 εκατοµµυρίων ευρώ.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Αν έχετε την καλοσύνη, κύριε Πρόεδρε, δώστε µου µισό λεπτό

για να κλείσω. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Σας υπενθυµίζω πως

όταν διευθύνατε εκποµπή λέγατε «διαφηµιστικό διάλειµµα»... 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Έχετε από-

λυτο δίκιο. «Θα πέσει µαύρο» έλεγα. Δεν είχα στο µυαλό µου ότι
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θα πέσει τελικά το «µαύρο» και θα µας κλείσει όλους. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ένα λεπτό, κύ-

ριε συνάδελφε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Διαφυγόντα

έσοδα του δηµοσίου, 700 εκατοµµύρια. Το λέει ο Βούτσης; Το
λέει ο Παππάς; Όχι. Αποκαλύπτει ο σύντροφός µου, ο Νίκος Μι-
χαλίτσης, µε άρθρο του στο www.typologies.gr, τα διαφυγόντα
έσοδα του δηµοσίου από την εγκληµατική αυτή ανάθεση, όπως
είχαν προϋπολογιστεί από έρευνα που είχε παραγγείλει το ίδιο
το αρµόδιο Υπουργείο Υποδοµών και Μεταφορών. Πότε; Στις 23
Φεβρουαρίου του 2012. Σε ποιόν; Στην εταιρεία «ANALYSYS
MASON». Τα προσδοκώµενα έσοδα του ελληνικού δηµοσίου από
τη διάθεση, πώληση των συχνοτήτων ψηφιακής τηλεόρασης
στην Ελλάδα για τα επόµενα δεκαπέντε χρόνια ανήρχοντο σε 715
εκατοµµύρια ευρώ. Πόσα πήρε; Πήρε 18 εκατοµµύρια ευρώ.
Πόσα είναι τα διαφυγόντα έσοδα; Είναι 700 εκατοµµύρια. Πού
θα βρείτε τα λεφτά για να κάνετε αυτά που λέγατε και λέτε και
προαναγγέλλετε; Να τα λεφτά, πάρτε κι αυτά τα λεφτά, 700 εκα-
τοµµύρια συν 400 εκατοµµύρια από τη δηµοπρασία των συχνο-
τήτων. 

Καταθέτω για τα Πρακτικά το σχετικό έγγραφο.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-

ταφυλλίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θα είχα πάρα πολλά να πω και υπάρχουν σηµειώσεις και για
το Εποπτικό Συµβούλιο. Οι αναφορές εδώ τόσο του κ. Μορώνη
όσο και του κ. Μακρυδηµήτρη όσο και του Εποπτικού Συµβου-
λίου του κ. Φορτσάκη για τις κοµµατικές προσλήψεις, τις ρου-
σφετολογικές και τις κυβερνητικές παρεµβάσεις, δεν έχουν τε-
λειωµό. 

Το πρακτικό νούµερο 26 της ΝΕΡΙΤ -το υπογράφει ο κ. Θεό-
δωρος Φορτσάκης, νοµίζω ότι είναι Βουλευτής της Νέας Δηµο-
κρατίας!- λέει: Καταγγέλλονται οι κυβερνητικές παρεµβάσεις στη
λειτουργία της ΝΕΡΙΤ. Το Εποπτικό Συµβούλιο καταδικάζει οµο-
φώνως µε τον πιο απερίφραστο τρόπο τις παρεµβάσεις αυτές
από την τότε αρµόδια Υφυπουργό περί του Τύπου, υιοθετώντας
τις καταγγελίες που έκαναν ποιοι; Οι Συριζαίοι. Κύριοι Μακρυδη-
µήτρης, Μορώνης κ.λπ., µε σχετική τους επιστολή. 

Το καταθέτω και αυτό για τα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-

ταφυλλίδης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δηλαδή, καταγγέλλοντες περί τη Νέα Δηµοκρατία, καταγγελ-
λόµενοι στη Νέα Δηµοκρατία. Αξιολογητής της καταγγελίας,
Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Ήταν δικό τους. Γι’ αυτό λέει
ο Υπουργός ότι δεν έχει σηµασία το Εποπτικό Συµβούλιο. 

Σηµασία έχει -και µε αυτό θα κλείσω- η πολιτική βούληση. Και
η πολιτική βούληση, κύριε Υπουργέ, πρέπει να είναι ότι θα είµα-
στε εδώ όσο αντέχουν τα κότσια µας, τα πόδια µας και η δύναµή
µας για να πούµε το εξής: Αφήστε τους άξιους εργαζόµενους
της ΕΡΤ να κάνουν τη δουλειά τους, δηµοσιογράφους, τεχνι-
κούς, διοικητικούς, µακριά από παρεµβάσεις, να αξιολογούνται
όχι για τις πολιτικές πεποιθήσεις κι εκτιµήσεις που µπορεί να
έχουν, αλλά για την αξιοσύνη, την εργατικότητα και το µόχθο
τους. 

Σας ευχαριστώ θερµά. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ. Κυ-
ριακή Τεκτονίδου κι αµέσως µετά ο κ. Ψαριανός. 

ΚΥΡΙΑΚΗ (ΒΟΥΛΑ) ΤΕΚΤΟΝΙΔΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε. 

Αξιότιµε Πρόεδρε, αξιότιµοι κύριοι Υπουργοί, συναδέλφισσες
και συνάδελφοι, νιώθω δέος. Αν και πέρασα από το Κοινοβούλιο
σε παλαιότερες εποχές, θυελλώδεις, σήµερα νιώθω ότι πρέπει
να µιλήσω κάπως αλλιώς. Άλλαξα πέντε – έξι φορές την οµιλία
µου και τούτο γιατί άκουσα µε πολύ µεγάλη προσοχή τους πε-
ρισσότερους από τους συναδέλφους. Εκεί που εγκλωβίστηκε το
ενδιαφέρον µου, όµως, ήταν οι οµιλίες των µεγάλων ευαγγελι-
στών του νεοφιλελευθερισµού. 

Ακούγοντάς τους, πίστεψα ξαφνικά ότι ζούµε σε µία χώρα
όπου η υγιής επιχειρηµατικότητα ανθεί κι αυτή την υγιή επιχει-
ρηµατικότητα εµείς οι κακοί θα την µπλοκάρουµε.

Κι όµως, ξέρετε, είναι κοινός τόπος, ότι σε αυτήν τη χώρα κά-
ποιοι επιχειρηµατίες, µε ευνοϊκές ρυθµίσεις, µε προκλητικά προ-
νόµια, έστησαν όλη αυτήν την επιτυχία που είχαν. Εάν το κράτος
απέσυρε µε έναν µαγικό τρόπο όλο το ευεργετικό πλαίσιο που
δηµιούργησε γι’ αυτούς, τότε θα άλλαζε άρδην το επιχειρηµατικό
περιβάλλον. Έτσι για να µη λέµε για υγιή επιχειρηµατικότητα.

Κυρίες και κύριοι της Αντιπολίτευσης, δεν µε ξαφνιάζει ο λό-
γος σας, βέβαια, γιατί υπηρετείτε την πολιτική της βαρβαρότη-
τας, των αχαλίνωτων αγορών, του χωρίς έλεος νεοφιλελευθερι-
σµού, ενώ εµείς υπηρετούµε την πολιτική του πολιτισµού, την
πολιτική της κοινωνίας. 

Στηρίζω τη σηµερινή Κυβέρνηση. Τι άλλο θα µπορούσα να
κάνω; Τριανταένα ολόκληρα χρόνια υπηρετώ στον ΟΑΕΔ, και
µέχρι την 9η Ιανουαρίου, πριν υποβάλω την υποψηφιότητά µου.
Κατά συνέπεια δεν δικαιούµαι να αγνοώ ή να προσποιούµαι ότι
δε γνωρίζω ότι ο ολετήρας του νεοφιλελευθερισµού πέρασε από
το σώµα της κοινωνίας και την ισοπέδωσε. 

Η σηµερινή Κυβέρνηση είναι κυβέρνηση ολόκληρης της κοι-
νωνίας. Γι’ αυτό τα νοµοθετήµατά της απαντούν στις πραγµατι-
κές ανάγκες της κοινωνίας.

Ένα τέτοιο νοµοθέτηµα είναι και αυτό που αφορά την επανα-
σύσταση και επαναλειτουργία της ΕΡΤ, που αποτελεί και την
αρχή µιας σειράς νοµοθετηµάτων, που θα βάλει τέλος σε ένα
άναρχο ραδιοτηλεοπτικό τοπίο.

Ο συµβολισµός είναι τεράστιος, όχι µόνο γιατί αποκαθιστά
τους απολυµένους της ΕΡΤ που µε βίαιο, σχεδόν πραξικοπηµα-
τικό, τρόπο βρεθήκαν στο δρόµο, αλλά γιατί προσφέρει στην ελ-
ληνική κοινωνία µια ενηµέρωση που της αξίζει. Θέλουµε µία
δηµόσια, κοινωνική τηλεόραση, γιατί µόνο αυτή µπορεί να κάνει
τη διαφορά, έξω από λογικές τηλεθέασης και κερδοσκοπίας. 

Νοµίζω, κύριε Βούτση, έκλεψα κάτι από τη δική σας συλλογι-
στική. 

Θέλουµε µία δηµόσια κοινωνική τηλεόραση που η περιφερει-
ακοί της σταθµοί θα αποτελούν το βήµα των ανεξάρτητων φω-
νών της επαρχίας. Η πρώην ΕΡΤ 3, διατηρώντας την πανελλαδική
της εµβέλεια, θα µπορεί να επικεντρώνεται σε θέµατα της βό-
ρειας Ελλάδας και να αναδεικνύει τις ιδιαιτερότητες και τα προ-
βλήµατα της Μακεδονίας.

Κύριοι Υπουργοί, θέλω να πιστεύω ότι µετά από κάποιο χρόνο
λειτουργίας, θα αφήσετε την ΕΡΤ 3 να προχωρήσει µε µεγαλύ-
τερη ανεξαρτησία και διοικητική και οικονοµική. Γιατί κανένα
πρόβληµα –το γνωρίζετε πολύ καλά- δεν δηµιουργεί η δηµοκρα-
τία που να µη λύνεται µε περισσότερη δηµοκρατία.

Θέλουµε µία τηλεόραση ελεύθερη, ανεξάρτητη, ανοιχτή στους
νέους δηµιουργούς, που να υπηρετεί τον πολιτισµό, την επι-
στήµη, την έρευνα. Θέλουµε µία δηµόσια τηλεόραση - κανάλι,
µέσα από το οποίο θα περνούν οι ιδέες, οι αξίες, οι προτάσεις, η
µνήµη, η παράδοση, η αγωνία της ελληνικής κοινωνίας και του
απανταχού ελληνισµού. Θέλουµε µία δηµόσια τηλεόραση που
θα συρρικνώσει, µε την αποτελεσµατική της λειτουργία, την επιρ-
ροή του ιδιωτικού συστήµατος ενηµέρωσης, που είναι κατευθυ-
νόµενο και πέρα και έξω από τις ανάγκες της κοινωνίας. Θέλουµε
µία δηµόσια τηλεόραση αξιόπιστη, διαφανή, αξιοκρατική, χωρίς
προκλητικά προνόµια ηµετέρων. 

Επιστέφουν, χωρίς ρεβανσισµό, όλοι όσοι απολύθηκαν. Και
άκουσα έναν Βουλευτή της Αντιπολίτευσης που έθετε το ερώ-
τηµα, «πείτε µας, πόσους θέλετε να πάρετε;», λες και αυτό ήταν
το θέµα. Εξ ιδίων κρίνουµε τ’ αλλότρια, βλέπετε.

Ο ίδιος συνάδελφος της Αντιπολίτευσης ανέφερε σε µία απο-
στροφή του λόγου του πως «πρόκειται για απλή αλλαγή εταιρι-
κής επωνυµίας» –άκουσον -άκουσον- «εφόσον έτσι κι αλλιώς η
ΝΕΡΙΤ ήταν καθολικός διάδοχος της ΕΡΤ». Μα, αν έτσι είχαν τα
πράγµατα, γιατί µπήκατε στη διαδικασία να την κλείσετε; Μήπως
σας λένε κάτι οι χιλιάδες των εργαζοµένων που βρεθήκαν στο
δρόµο εν µία νυκτί; 

Προσπαθήσατε στην πορεία να ερεθίσετε τα κοινωνικά αντα-
νακλαστικά, αξιοποιώντας µια παλιά, δοκιµασµένη συνταγή του
νεοφιλελευθερισµού. Γιατί άρχισε να λέει ο συνάδελφος της Αν-
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τιπολίτευσης: «Γιατί να µην πάρετε χίλιους πεντακόσιους νοση-
λευτές που παίρνετε χίλιους πεντακόσιους της ΕΡΤ, γιατί να µην
πάρετε χίλιους πεντακόσιους αστυνοµικούς;».

Κανέναν, όµως, δεν µπορεί να συνεγείρει πια αυτός ο λόγος.
Έτσι και αλλιώς, κανένας κλάδος δεν έµεινε αλώβητος από τη
λαίλαπα του νεοφιλελευθερισµού. Άρα αυτά τα επικοινωνιακά
τρικ δεν έχουν υποστηρικτές. 

Μας έκαναν φροντιστήριο για την αρχή του ενός προς ένα,
που δεσµεύει την Κυβέρνηση. Ποιος θα σας κάνει ένα µάθηµα,
ποιος θα σας µιλήσει για την αρχή της ανθρωπιάς, σύµφωνα µε
την οποία η πολιτική έχει αξία και σηµασία όταν βελτιώνει την κα-
θηµερινότητα των πολιτών και δεν τους εξοβελίζει, δεν τους ισο-
πεδώνει, δεν τους πάει στο περιθώριο; 

Δεν µας ξαφνιάζετε, όµως, µε όλα αυτά που λέτε. Θυµάµαι επί-
µονα αυτό που έλεγε ο Ζορµπάς στον Καζαντζάκη: «Θύµωσες
ποτέ αφεντικό τη συκιά γιατί δεν σου έκανε κεράσια;». 

Ο κ. Γεωργιάδης είπε στην Κυβέρνηση να ζητήσει συγγνώµη.
Αν η σηµερινή Κυβέρνηση πρέπει να ζητήσει µια φορά, πόσα εκα-
τοµµύρια συγγνώµες πρέπει να ζητήσει η κυβέρνηση που απήλ-
θε;

Ένας Βυζαντινός µυστικός έλεγε: «Μπορείς να σταυρώσεις
οποιονδήποτε διαλέξεις για θύµα σου. Να µην ξεχνάς, όµως, πως
τα καρφιά διαπερνούν και το σταυρό». Αυτό έγινε και στην περί-
πτωση της ΕΡΤ, γιατί ήταν η απαρχή της καθοδικής σας πορείας. 

Μας µιλήσατε για τη νέα σύγκρουση µεταξύ κινητής τηλεφω-
νίας και τηλεόρασης. Αυτά αφορούν ένα άλλο πεδίο µάχης, το
πεδίο µάχης της τεχνολογίας. Δεν έχει να κάνει µε την πολιτική,
αλλά, όπως βλέπετε, µπερδεύετε στο νεοφιλελευθερισµό την πο-
λιτική, την οποία πρέπει να την υπηρετούν όλα τα άλλα -και η τε-
χνολογία και η οικονοµία- που, όµως, αντί να την υπηρετούν
έµεινε να τα υπηρετεί όλα αυτά η καηµένη, η τρισάλθια. Κατα-
ποντίστηκε στην οικονοµία. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα ένα λεπτό ακόµα. 
Μας µιλήσατε και καλά τα είπατε. Μια, όµως, είναι η σύγ-

κρουση, η πιο παλιά, και αυτή θα εξακολουθεί να είναι: Η σύγ-
κρουση ανάµεσα στην πολιτική της βαρβαρότητας και στην
πολιτική του πολιτισµού. 

Καλά τα είπατε, κύριοι συνάδελφοι, ότι θέλετε το κράτος σας
να θέτει µόνο το κανονιστικό πλαίσιο, δηλαδή να στρώνει η πο-
λιτεία µε ροδοπέταλα τον δρόµο για τους επιλεγµένους επιχει-
ρηµατίες. Όλοι οι άλλοι ας πάνε στο πυρ το εξώτερο. 

Έχετε ένα ιδιαίτερο ταλέντο, συνάδελφοι της Αντιπολίτευσης.
Με τα λόγια σας κάνατε το µαύρο, άσπρο. Με το έργο σας,
όµως, κάνατε το άσπρο, µαύρο. Ο λαός δεν σας πιστεύει πια. Οι
τιµές των µετοχών σας στο χρηµατιστήριο των πολιτικών αξιών
έπεσαν κάθετα και δεν υπάρχει καµµιά ελπίδα ανάκαµψης. 

Μιας και µιλάµε για ραδιοσυχνότητες, θα ήθελα να σας αφιε-
ρώσω ένα λαϊκό άσµα, που λέει, «δεν είµαστε στην ίδια τη συ-
χνότητα, δεν είµαστε στον ίδιο το σταθµό, τα όνειρά µας έχουν
ταυτότητα, τα όνειρά σας έχουν αριθµό». 

Θα κλείσω µε τον Ελύτη: «Το λευκό αναζήτησα ως την έσχατη
ένταση του µαύρου». Το λευκό θα αναζητούµε ως την έσχατη έν-
ταση του µαύρου!

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εµείς ευχαριστού-
µε. 

Ο κ. Ψαριανός έχει τον λόγο. 
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Επειδή είπατε για διαφηµιστικό διάλειµµα όταν µιλούσε ο κ.

Τριανταφυλλίδης, τώρα είναι το διαφηµιστικό διάλειµµα. Διά-
λειµµα για διαφηµίσεις, που λένε, και εξωτερικές ειδήσεις και
λίγα λόγια για τον καιρό. 

Επειδή έχω δουλέψει αρκετά χρόνια -είκοσι επτά- στα ραδιό-
φωνα και σε τηλεοράσεις και σε µέσα ενηµέρωσης, και ιδιωτικά
και δηµόσια, και σε τρεις διαφορετικές περιόδους, µε τρεις δια-
φορετικές κυβερνήσεις και µε τρεις διαφορετικούς προέδρους
στα ραδιόφωνα της ΕΡΤ, πρέπει να σας πω ότι ακούγοντας τον
κ. Τριανταφυλλίδη πριν ή την Αννέτα ή την Αγλαΐα ή άλλους εκλε-

κτούς συναδέλφους θα αισθανόµουνα πολύ δύσκολα να µιλήσω
επί προσωπικού ζητώντας την επαναλειτουργία της δουλειάς
µου, µε ένα κατά κάποιο τρόπο ίδιον, προσωπικό όφελος. Δη-
λαδή, για παράδειγµα, να έχει κλείσει το ΙΚΑ και επειδή εγώ
ήµουν διευθυντής του ΙΚΑ, όταν συζητείται η επανασύσταση του
ΙΚΑ, να βγάζω πύρινους λόγους. Θα αισθανόµουν πάρα πολύ δύ-
σκολα.

Ίσως να µιλούσα για έναν άλλο οργανισµό, για το ΠΙΚΠΑ ή για
τον Οργανισµό Λιµένα Θεσσαλονίκης.

Χαίροµαι που επέστρεψε και ο Υπουργός. Είµαστε στο σηµείο
µηδέν. Γενικώς είµαστε στο σηµείο µηδέν. Τα τελευταία µικρά
νέα που ακούγονται δίνουν µια ελπίδα ότι κάτι µπορεί να γίνει,
κάτι µπορεί να αλλάξει. Άλλοι λένε κωλοτούµπα, άλλοι λένε σύγ-
κρουση έξω, άλλοι λένε σύγκρουση µέσα. Εγώ δεν θέλω να γίνει
καµµία σύγκρουση. Θέλω να προχωρήσουµε σε έναν εθνικό
εξορθολογισµό και στο κράτος, στον δηµόσιο τοµέα, στην ισορ-
ροπία δηµόσιου-ιδιωτικού, στις δηµόσιες επιχειρήσεις, στις ιδιω-
τικές επιχειρήσεις και στο ΣΔΙΤ.

Επίσης, θα ήθελα πάρα πολύ να επανασυγκροτηθεί η ΕΡΤ µε
αυτό το όνοµα, γιατί έκλεισε µε έναν τρόπο απαράδεκτο. Έπρεπε
να γίνει ο εξορθολογισµός και η αναδιάρθρωσή της εν λειτουρ-
γία, πράγµα που οι συνδικαλιστές της ΠΟΣΠΕΡΤ δεν θα επέτρε-
παν µε κανέναν τρόπο. Και έτσι έδωσαν το άλλοθι στον προη-
γούµενο πρωθυπουργό να κατεβάσει τους διακόπτες. Ήταν µια
πράξη απαράδεκτη. Δεν άρεσε σε κανέναν. 

Επίσης, δεν µου άρεσε όταν ως Βουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ το
2008 είχε έρθει η ΠΟΣΠΕΡΤ –ήταν σε κινητοποιήσεις- να µας
βρει εδώ στον δεύτερο όροφο και ζητούσε τη µονιµοποίηση των
συµβασιούχων. Ήταν τέσσερις χιλιάδες οκτακόσιοι εργαζόµενοι
τότε και θα γίνονταν πέντε χιλιάδες διακόσιοι.

Δεν θα κάνω πάλι συγκρίσεις µε ξένα µέσα, αλλά θα πω ότι -
αρχίζοντας από το σηµείο µηδέν- είχα πει τότε σε συναδέλφους
µου Βουλευτές, συντρόφους, πως δεν πρέπει να προχωρήσουµε,
παρ’ όλο που ήταν άδικο γιατί οι συµβασιούχοι δούλευαν πιο
σκληρά από τους µόνιµους. Τους µόνιµους δεν τους ένοιαζε. Και
εκατόν πενήντα κηπουροί να είναι και ο κήπος να είναι ξερός,
καρφάκι δεν τους έκαιγε. Οι συµβασιούχοι δούλευαν σαν σκυλιά. 

Ήταν άδικο αυτό που έλεγα για την οµάδα τους, για τα συµ-
φέροντά τους, για το συµφέρον της αδερφής µου που ήταν µε-
ταξύ τους, αλλά ήταν δίκαιο για το κοινωνικό σύνολο. Και είχα
πει τότε σε συντρόφους µου Βουλευτές, ότι σύντροφοι εάν συ-
νεχίσουµε να στηρίζουµε τα δίκαια αιτήµατα συµβασιούχων που
θέλουν µονιµοποίηση στο δηµόσιο, η ΕΡΤ θα κλείσει και έκλεισε.
Όπως έκλεισε η Ολυµπιακή, όπως έχουν κλείσει πολλοί άλλοι δη-
µόσιοι φορείς και οργανισµοί. 

Είµαστε στο σηµείο µηδέν, ελπίζοντας ότι θα αρχίσει µια µικρή
ανάκαµψη και ένας –επαναλαµβάνω- εξορθολογισµός. Πρέπει
και η ΕΡΤ να επανασυγκροτηθεί από το σηµείο µηδέν, να δούµε
τι κάνουν οι δηµόσιες ραδιοτηλεοράσεις, πώς συγκροτούνται και
λειτουργούν στις ευρωπαϊκές χώρες, στις οποίες δεν υπάρχει
Υπουργός Ραδιοτηλεόρασης. 

Αυτή η παράδοση είναι λίγο «παράδοση Ζαγοριανάκου» που
την κράτησε και η δηµοκρατία επειδή βόλευε τους πρωθυπουρ-
γούς και τα κόµµατα που κυβερνούσαν ήθελαν τον δικό τους
Υπουργό Ραδιοτηλεόρασης και να έχουν τα ιδιωτικά ραδιοτηλε-
οπτικά µέσα στο τσεπάκι τους, σε οµηρία χωρίς άδειες. Από το
1989 από την κυβέρνηση του µακαρίτη Ζολώτα συνεχίζεται
ακόµα αυτό το καθεστώς της οµηρίας των συχνοτήτων. 

Πρώτα αυτό έπρεπε να ρυθµίσουµε -το είπα στον Υπουργό
στην επιτροπή- το έχω πει πολλές φορές και σε προηγούµενες
επιτροπές- και µετά το θέµα της ΕΡΤ. Για το θέµα της ΕΡΤ να ξε-
κινήσουµε από το σηµείο µηδέν. Πώς είναι η ΕΡΤ Βελγίου; Πώς
είναι η ΕΡΤ Λουξεµβούργου; Πώς είναι η ΕΡΤ Δανίας; Και να µην
πάρουµε το πρότυπο της ΕΡΤ Μποτσουάνας µε τον Υπουργό Ρα-
διοτηλεόρασης.

Ο σύντροφος Παππάς, που και καλός άνθρωπος, είναι και
καλός Υπουργός είναι και φίλος µου είναι και τον εµπιστεύοµαι
–µεθαύριο όµως θα έρθει ο κακός Ψαριανός- είπε ότι είναι θέµα
πολιτικής βούλησης. Να µην το αφήσουµε στην πολιτική βού-
ληση την καλή ή την κακή, του καλού Τριανταφυλλίδη και του
κακού Ψαριανού. Να το διασφαλίσουµε θεσµικά που να είναι µία
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ραδιοτηλεόραση ανεξάρτητη, ακηδεµόνευτη. Και να µην είναι κα-
νενός Καραµανλή, κανενός Παπανδρέου, κανενός Τσίπρα µπρε-
λόκ και παιχνιδάκι.

Αυτό πρέπει να κάνει η «πρώτη φορά Αριστερά» µε ολίγον
δεξιά και ολίγους ψεκασµούς. Αυτή η ΕΡΤ πρέπει να λειτουργή-
σει. 

Και πρέπει να δούµε, τι θέλουµε; Θέλουµε παραγωγή προ-
γράµµατος πολιτισµού, µια καλή τηλεόραση ένα καλό ραδιό-
φωνο, δύο τηλεοπτικά κανάλια, τρία ραδιόφωνα. Μάλιστα! Ούτε
κανάλι της Βουλής ούτε ΕΤ3, γιατί είδα και ΕΤ4. Και η Πελοπόν-
νησος θέλει µια ΕΡΤ και η Θράκη και η Κρήτη, δηλαδή ΕΡΤ 7,
ΕΡΤ 13 όσες είναι οι περιφέρειες να κάνουµε και µία ΕΡΤ, για να
τακτοποιούµε και να γινόµαστε αρεστοί στις περιφερειακές µας
πελατείες. Γι’ αυτό το κάνουµε. Να µην αναφερθώ τώρα και στα
ποδοσφαιρικά της Θεσσαλονίκης και σε άλλα πράγµατα, ας µην
ανοίξουµε αυτήν τη συζήτηση. 

Πρέπει να δούµε την ΕΡΤ ως εθνικό φορέα ραδιοτηλεοπτικού
προγράµµατος και παραγωγής. Αυτό µας ενδιαφέρει. Αν γι’ αυτό
χρειάζονται πεντακόσιοι, πεντακόσιους θα πάρουµε αν γι’ αυτό
χρειάζονται τέσσερις χιλιάδες, τέσσερις χιλιάδες θα πάρουµε.
Δεν θα πούµε ότι θα τους πάρουµε όλους, και τους πριν και τους
τώρα και τους µεθαύριο, για να τακτοποιήσουµε εκλογικές πε-
λατείες, κυρία Βούλτεψη, κύριε Παππά, κυρία Κυρίτση, κύριοι
συνάδελφοι, αγαπητοί σύντροφοι. 

Την ΕΡΤ τη θέλουµε για παραγωγή εξαιρετικού ραδιοτηλεο-
πτικού προγράµµατος, µιας ύψιστης ποιότητας. Θα µπορούσα
να µιλήσω επ’ αυτού, δηλαδή πώς το ραδιόφωνο στα ελληνικά
κρατικά ραδιόφωνα γίνεται µε συνθήκες του 1930, προπολεµι-
κές. Δεν µπορούν οι παραγωγοί ραδιοφωνικού προγράµµατος
να χειριστούν τα µηχανήµατα γιατί σήκωνε µαύρες σηµαίες η
ΠΟΣΠΕΡΤ και έκλειναν οι πόρτες και τα κανάλια και τα ραδιό-
φωνα. Είναι σαν να είναι ένας βιολιστής που άλλος να παίζει το
δοξάρι και άλλος να κρατά το όργανο. Δεν γίνεται παραγωγή ρα-
διοφωνικού µουσικού προγράµµατος έτσι. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ζητώ την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Έχετε ανοχή δύο

λεπτά, όπως και οι άλλοι.
ΓΡΗΓΟΡΙΟΣ ΨΑΡΙΑΝΟΣ: Θέλουµε, λοιπόν, µια ΕΡΤ µε ποι-

οτικό ραδιοτηλεοπτικό πρόγραµµα και τους ανθρώπους που
χρειάζονται γι’ αυτό όχι για να τακτοποιήσουµε ανθρώπους ούτε
τους πριν ούτε τους µετά ούτε τα πλαστά πιστοποιητικά, ούτε τα
γλειψίµατα, ούτε τα ρουσφέτια των τέως Υπουργών και των επό-
µενων. 

Αυτήν την ΕΡΤ, αυτό το νοµοσχέδιο δεν την επανιδρύει, δεν
διασφαλίζει το µέλλον της. Κάποιος κερατάς θα ξαναρίξει µαύρο
κάποτε, και δεν εννοώ ότι ο προηγούµενος ήταν, αλλά κάποιος
του µέλλοντος θα κατεβάσει ένα µαύρο είτε είναι χουντικός, είτε
είναι σταλινοφασίστας, είτε είναι κοµπλεξικός, είτε γκρουπού-
σκουλο, είτε χρυσαυγίτης. Δεν ξέρω τι µπορεί να είναι, αλλά δεν
θα το αφήσουµε στην πολιτική του βούληση, θα το διασφαλί-
σουµε. Και αυτό, κύριε Υπουργέ µου και κύριοι Υπουργοί, δεν το
διασφαλίζετε για «πρώτη φορά Αριστερά», δυστυχώς. 

Όπως δεν τακτοποιείτε και τις ραδιοτηλεοπτικές συχνότητες,
όπως δεν τακτοποιείτε και το περιβάλλον των εργολάβων της
ενηµέρωσης και κατηγορείτε κάποιους ότι είναι υπάλληλοι αυτών
των εργολάβων ραδιοτηλεοπτικών ή δηµοσίων έργων, αλλά σε
αυτούς προστρέχετε µε πέντε-έξι τηλεφωνηµατάκια την ηµέρα
για να τακτοποιείτε πράγµατα, ενώ αυτοί τους οποίους κατηγο-
ρείτε δεν έχουν καµµία σχέση µε δαύτους και ούτε τους έχουν
δει ποτέ. Το πολύ-πολύ αν µας δώσουν κανένα χαρτζιλίκι θα το
πάρουµε, ας πούµε. 

Είναι πάρα πολύ απλά τα πράγµατα, πάρα πολύ απλά. Αν θέ-
λουµε να τα κάνουµε όπως πρέπει να είναι θα γίνουµε µία κανο-
νική ευρωπαϊκή χώρα και στα ραδιοτηλεοπτικά. Όταν το έλεγα
αυτό πριν από τέσσερις µήνες µε λέγανε µερκελιστή, γερµανο-
τσολιά, Τσολάκογλου, δωσίλογο και Τσιριµώκο. Το είπε ένα Πρω-
θυπουργός τώρα τελευταία ότι, δηλαδή, πρέπει να γίνουµε µια
κανονική ευρωπαϊκή χώρα, επί λέξει ο µερκελιστής γερµανοτσο-
λιάς.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής
πενήντα τρεις µαθητές και µαθήτριες και τρεις εκπαιδευτικοί συ-
νοδοί τους από το Β’ Γενικό Λύκειο Κατερίνης (Α’ Τµήµα).

Η Βουλή τούς καλωσορίζει.
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Ακούστε τώρα λίγο τη διαδικασία πριν δώσω τον λόγο στην κ.
Βούλτεψη για ένα λεπτό, που έχει ζητήσει τον λόγο επί προσω-
πικού. Από χθες είχε συµφωνηθεί να γίνουν τρεις συνεδριάσεις,
εποµένως θα έπρεπε να διακόψουµε µε βάση τη χθεσινή συµφω-
νία τώρα για µισή ώρα. Σε συνεννόηση µε την Πρόεδρο και λόγω
των πολλών συναδέλφων που υπάρχουν, τυπικά και ουσιαστικά,
δεν θα διακόψουµε µισή ώρα, αλλά πρέπει τουλάχιστον να δια-
κόψουµε για πέντε λεπτά για να φανεί ότι υπάρχει τρίτη συνε-
δρίαση, ουσία και όχι µόνο τύποις. 

Κυρία Βούλτεψη, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό για να µας
πείτε ποιο είναι το προσωπικό θέµα στο οποίο αναφέρεστε.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Σκέφτηκα πολύ αν
θα ελάµβανα το Βήµα για να ασχοληθώ µε αυτό το θέµα, πλην
όµως είναι ένα ζήτηµα -επειδή κατατέθηκαν και έγγραφα στα
Πρακτικά- το οποίο πρέπει να λύσω. Δεν σκόπευα να το κάνω,
γιατί πιστεύω ότι όταν καταγγέλλεις κάποιον πρέπει να έχεις το
ηθικό έρεισµα για να το κάνεις και αν είσαι δηµοσιογράφος πρέ-
πει να έχεις αποδείξεις. Κατάχρηση ανακοινώσεων οργάνων, που
µεταξύ τους βρίσκονταν σε σύγκρουση και είναι γνωστό ότι εξέ-
διδαν ανακοινώσεις ισορροπίας, δεν αποδεικνύουν κάτι. 

Όπως ξέρετε και όπως είναι γνωστό, στην πολυετή επαγγελ-
µατική µου καριέρα δεν έχω ποτέ, από συγκρότησή µου, ανα-
µειχθεί σε θέµατα ειδησεογραφίας. Βεβαίως, για να το διακρί-
νουµε, ο αρµόδιος Υπουργός ως βασικός µέτοχος εκπροσωπών
τον ελληνικό λαό σε θέµατα που και ο κ. Παππάς όπως καταλα-
βαίνω θέλει να ελέγχει, σε θέµατα δηλαδή µη δηµοσιογραφικά,
έχει το δικαίωµα να ζητεί τον λόγο, αν ας πούµε στον οργανισµό
που εποπτεύει µπει ο εισαγγελέας ή οτιδήποτε. 

Ο συνάδελφος κ. Τριανταφυλλίδης οφείλει να αποδείξει, να
φέρει άνθρωπο στον οποίον έδωσα εγώ εντολή για οτιδήποτε,
για να δηµοσιεύσει ή να µη δηµοσιεύσει. Ανακοινώσεις προσώ-
πων που -το είπα και πριν, αλλά δεν ήταν µέσα ο κ. Τριανταφυλ-
λίδης- αν έµπαινα στον κόπο να τους κάνω αγωγή θα την έχαναν
χωρίς να φτάσουν καν ως το δικαστήριο δεν δέχοµαι να τις φέρ-
νουν εδώ ως απόδειξη. Διότι τα πρόσωπα αυτά είναι εβδοµήντα
χρονών, ας πούµε -κάποια από αυτά- και ήθελαν να προσλη-
φθούν, αν και συνταξιούχοι και η κόντρα ξεκίνησε από εκεί.
Όποιος, όµως, φέρει µία παρέµβασή µου στο δηµοσιογραφικό
και ειδησεογραφικό κοµµάτι, τότε θα τον παραδεχθώ. 

Και κύριε Υπουργέ, θα λύσετε το θέµα αν θα προσληφθούν οι
δηµοσιογράφοι που έχουν εκλεγεί Βουλευτές. Δεν µπορεί η ΕΡΤ
αυτή να είναι βήµα για να βγουν Βουλευτές και µετά ξανά βήµα
για να πάνε πίσω στην ΕΡΤ και να είναι κι εκεί υπάλληλοι. Αυτό
είναι ένα ζήτηµα ηθικής τάξεως και σύγκρουσης συµφερόντων
που πρέπει να το λύσετε, να απαντήσετε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Ασυµβίβαστο δεν υπάρχει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, το ξέρω. Είναι ηθικό το θέµα. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-

κής Ανασυγκρότησης): Είναι το ρεπορτάζ, είναι το επάγγελµά
τους!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κύριε Πρό-
εδρε, θα ήθελα τον λόγο για ένα λεπτό. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ζητώ τον
λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ένα λεπτό, κύριε
Υπουργέ. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, δεν έκανε προσωπική αναφορά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για ένα λεπτό,

κύριε Πρόεδρε. 

1942 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Όχι, δεν νοµίζω ότι
είχατε στόχο να θίξετε την κ. Βούλτεψη.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σε καµία πε-
ρίπτωση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εποµένως, θεωρείται
λήξαν το θέµα. Πάµε καλά εν ηρεµία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Για ένα λεπτό
µόνο, κύριε Προέδρε. Αµ’ έπος αµ’ έργον.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ναι, αλλά θα απαντήσω κι εγώ µετά.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Προσωπικά

δεν υπάρχει τίποτα µεταξύ εµού και της κ. Βούλτεψη. Αυτό είναι
το πρώτο. Η τοποθέτηση είναι πολιτική. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, δεν είναι πολιτική. Θα φέρετε απο-
δείξεις, κύριε συνάδελφε. Είπατε ότι ο Υπουργός παρενέβαινε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Χρησιµοποί-
ησα την επιστολή-καταγγελία που έκαναν ο κ. Μακρυδηµήτρης
κι ο κ. Μορώνης, εκλεκτός καθηγητής πανεπιστηµίου ο ένας,
εκλεκτός δηµοσιογράφος στην ΕΡΤ ο άλλος, οι οποίες έγγραφες
καταγγελίες των δύο προσώπων…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, δώσατε τις
εξηγήσεις. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μισό λεπτό.
Οι δύο αυτοί άνθρωποι επελέγησαν από τη Νέα Δηµοκρατία για
να ασκήσουν έργο στην ΕΡΤ…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα, για σκεφθείτε λίγο!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …και παραι-

τήθηκαν από τη θέση αυτή επειδή ασκήθηκαν κοµµατικές παρεµ-
βάσεις…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Θα απαντήσω κι εγώ µετά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, δώσατε τις εξηγήσεις.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μισό λεπτό!

Και συγκεκριµένα, πρώτον, λένε µέσα στο κείµενό τους ότι η κ.
Βούλτεψη έδωσε εντολή να καλυφθεί φεστιβάλ φολκλορικό στην
Κρήτη και δεύτερον έκοψε, σφαγίασε, µε εντολή της την οµιλία
του αρχηγού τότε της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, του Αλέξη
Τσίπρα, στην ΕΡΤ, εξαιτίας -λέει- του ότι ο γενικός διευθυντής
δεν εισάκουσε…

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Με τι αποδείξεις; Η καταγγελία δεν είναι
απόδειξη!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Λοιπόν, έχετε ξεπε-
ράσει τον χρόνο. Ακούστε, αγόρευση δεύτερη δεν θα κάνετε. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Όχι, πρέπει
να τεκµηριώσω, είπε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Επί προσωπικού εί-
πατε ότι δεν την αφορά. Το ξεκαθαρίσατε, ωραία. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Βεβαίως.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Αλλά µε αναφέρει πάλι!
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το τελευταίο

είναι το εξής…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, έχετε µιλήσει τρία λεπτά. Σας παρακαλώ να µην κάνουµε
κατάχρηση.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρό-
εδρε, δεν κάνω καΜµία κατάχρηση, είναι η τελευταία αναφορά. 

Αυτήν την καταγγελία των δύο κυρίων την αξιολόγησε το Επο-
πτικό Συµβούλιο. Ποιος ήταν ο Πρόεδρος; Ο κ. Φορτσάκης. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ωραία, τα είπατε. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Τι είπε; Οµό-

φωνα αποδεχόµαστε την καταγγελία των δύο κυρίων. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είπε αυτό, είπε σε ένα απόσπασµα... 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: …της ΝΕΡΙΤ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, δεν έχετε τοΝ λόγο. Θα µε φέρετε σε δύσκολη θέση.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος (Αλέκος) Τριαν-

ταφυλλίδης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Βούλτεψη, δι-
ευκολύνετε, για να µιλήσουν οι συνάδελφοι.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο, επειδή το
χειροτέρεψε. Είναι σοβαρό για µένα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η κ.
Βούλτεψη για ένα λεπτό.

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Κύριε Πρόεδρε, ξαναλέω, γιατί το χειρο-
τέρεψε ο κύριος συνάδελφος ότι επειδή δεν υπάρχει απόδειξη
και δεν έχω ασχοληθεί ούτε µε τον κ. Τσίπρα ούτε µε κανέναν
και επειδή τώρα ακούω και για τους βρακοφόρους της Κρήτης -
µεγάλη ιστορία δηλαδή αυτή δηµοσιογραφική και παρέµβαση-
επειδή δεν υπάρχει απόδειξη, έχουν σωθεί αυτοί οι δύο κύριοι
στους οποίους αναφέρεται ο κ. Τριανταφυλλίδης από το γεγονός
ότι δεν είµαι τύπος που κάνω αγωγές. Αλλιώς θα έβλεπαν τι θα
γινόταν, διότι απόδειξη τέτοια δεν υπάρχει και ο κ. Τριανταφυλ-
λίδης το χρησιµοποιεί σκόπιµα αυτό…

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ποιο χρησι-
µοποιώ σκόπιµα;

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: …για να θίξει την τιµή και την υπόληψή
µου ως δηµοσιογράφου. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Όχι, βέβαια! 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είχα ανάγκη εγώ να το κάνω αυτό και

αν πηγαίναµε σε λεπτοµέρειες γιατί τα έκαναν όλα αυτά, θα ήταν
πολύ προσωπικές και πολύ γελοίες. 

Έπρεπε εσείς ως δηµοσιογράφος να αναζητήσετε τα αίτια
πίσω από όλες αυτές τις καταγγελίες. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Εγώ; Του κ.
Μακρυδηµήτρη; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Λυπάµαι, διότι εγώ κρατώ ένα επίπεδο και
δεν µπαίνω µέσα στο Κοινοβούλιο για να πω από πού προσωπικά
ορµώµενοι κάποιοι έκαναν αυτές τις καταγγελίες. Τέλος, τελεί-
ωσε!

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Το σέβοµαι. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Δεν είναι απόδειξη αυτό που κρατάτε

πάντως. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Είναι η επι-

στολή. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Μπορεί να καταγγέλλει όποιος θέλει. Και

εγώ…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρία Βούλτεψη,

εσείς είστε έµπειρη συνάδελφος, µην κάνετε διάλογο. 
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ (ΑΛΕΚΟΣ) ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Ότι το αποδέ-

χεται ο κ. Φορτσάκης; 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε

ζητήσει τον λόγο για δευτερολογία, τριτολογία ή παρέµβαση δύο
λεπτών; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ένα λεπτό
µόνο θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, έχετε
τον λόγο για δύο λεπτά και αµέσως µετά θα διακόψουµε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Κυρία Βούλ-
τεψη, όπως καταλαβαίνετε, το νοµοσχέδιο δεν µπορεί να έχει κά-
ποια δυσµενή πρόβλεψη εις βάρος κάποιων εργαζοµένων.
Ασυµβίβαστο δεν υπάρχει. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Άρα προσλαµβάνονται;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Συνεπώς και

όσοι ασκούσαν το επάγγελµα του δηµοσιογράφου θα πρέπει να
ανατρέξουν στη διάταξη, η οποία θα είναι νόµος του κράτους σε
λίγες ώρες και θα λέει ότι αναβιώνουν οι συµβάσεις αυτών που
είναι αορίστου χρόνου. 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Νοµοθετούν και µετά προσλαµβάνονται;
Ό,τι πείτε!

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ (Υπουργός Εσωτερικών και Διοικητι-
κής Ανασυγκρότησης): Να µείνουν ανεπάγγελτοι; Να τους τι-
µωρήσουµε; 

ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Όχι, δεν είναι ανεπάγγελτοι, βγήκαν...
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Αν µιλούν δύο Υπουρ-

γοί µαζί, δεν θα καταλάβει κανείς τίποτα. Ας τελειώσει ο κ. Παπ-
πάς. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΠΠΑΣ (Υπουργός Επικρατείας): Ένα δεύτερο
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σηµείο το οποίο θα ήθελα να υπογραµµίσω, γιατί έρχεται και
επανέρχεται από τους Βουλευτές του Ποταµιού, κάνοντας µια
έκκληση προς όλες τις πλευρές να αποφεύγουµε και τα νεύρα
αλλά και τις ακρότητες που µπορεί να λέγονται µε ψυχραιµία,
είναι ότι είµαστε σχεδόν έτοιµοι να φέρουµε το νοµοσχέδιο για
τις αδειοδοτήσεις. Το να καλούµεθα διαρκώς, εκ του προχείρου,
µε την έκδοση ενός προεδρικού διατάγµατος και στη βάση της
νοµοθεσίας του 2007 να τακτοποιήσουµε το θέµα των αδειών για
το ψηφιακό σήµα, νοµίζω ότι το µόνο που θα µπορούσαµε να κα-
ταφέρουµε είναι εκ των υστέρων να νοµιµοποιήσουµε µία παρα-
νοµία και να παγιώσουµε ένα status quo, για το οποίο
τουλάχιστον προφορικά εδώ µέσα κανείς δεν είναι υπερήφανος.
Ας περιµένουµε, λοιπόν, λίγες ηµέρες και δεσµευόµαστε ως Κυ-

βέρνηση ότι πολύ σύντοµα θα είναι στη διαβούλευση και το νο-
µοσχέδιο για τις αδειοδοτήσεις.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ήδη, πέρασαν µε τα

προσωπικά πέντε-έξι λεπτά και θα σας κάνω την εξής πρόταση:
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση για πέντε λεπτά, κάτι που σηµαίνει ότι θα
ξεκινήσουµε στις 18.10’ ακριβώς; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 18.04’ λύεται η συνε-

δρίαση για σήµερα Τρίτη 28 Απριλίου 2015 και ώρα 18.10’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που έχει διανεµηθεί.
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